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čisf pon
__ j Lahinji, v bližini »suhega mosta«'

, Crnomliu veliko

pred za- 
m prebi- 
da so v 
opazili v 

v
rnomlju, veliko poginulih rib. 

Njihov sum je padel na kemično či
stilnico, saj je bilo že pred časom na 
Seji zborov občinske skupščine za
stavljeno delegatsko vprašanje, za
kaj pod omenjenim »suhim mo
stom« iztekajo v Lahinjo kemične 
snovi. Vodnogospodarska inšpekci
ja je takrat odgovorila, daje sum o 
spuščanju kemičnih snovi v reko 
^Pravičen, inšpekcijski pregled v 
tnižnji kemični čistilnici pa je potr- 
'' da v čistilnici tudi barvajo in

impregnirajo, za kar pa ne izpolnju
jejo vseh zahtev. Kot je zapisano v 
odgovoru, je inšpektor obrtniku z 
odločbo odredil omejitev dejavno
sti ter mu naložil, da začne tudi us
trezno ukrepati, da bi zavaroval re
ko pred onesnaženjem. Več v

___ Prihodnji številki Dolenjskega lista.
dl K------ 1_________ _______
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• Prazniku OBČINE TREBNJE 
j °*em ko je slavnostni govornik, se

vi i»e*ar ^veze stanovanjskih zadrug Slo- 
11 S)e ‘n hkrati svetovalec v republiški

"■ 74) ctunnvuniclzn nzicruulorclonnf s,anovanjsko gospodarstvo.
e — ovat, pretekli petek opravil svo- 
,. elo v Šentrupertu, seje tudi trebanj- 

' župnik Ciril Pungartnik v svojem 
. na in imenu številnih kolegov oz.
(Kjtov iz dolenjskih in posavskih občin 
JjJtružil čestitkam več kot 9000 članom 
^"lovanjske zadruge Šentrupert in 
/ "'m delavcem, še posebno direktoiju 
ev,ru Brcarju, za pomembno pridobi- 

-- novo poslovno stavbo z 800 m2 
rabnih površin. Vrvico je prerezal 

^"Predsednik skupščine te zadruge.

YU ISSN 0416-2242

Jugoslavija ie kot zveza držav
Množica ljudi na tradicionalnem srečanju borcev, mladine in prijateljev Bele 
_________krajine na Otoku pri Metliki — Kmalu konfederalna pogodba

OTOK — Tradicionalnega srečanja borcev, mladine, občanov in prijateljev 
Bele krajine — bilo je v nedeljo na Otoku pri Metliki — se je udeležilo zelo 
veliko ljudi iz Bele krajine, ostalih delov Slovenije in sosednje Hrvaške, med 
njimi kot slavnostni gost predsednik Predsedstva Republike Slovenije Milan 
Kučan, ki so ga ljudje na vsakem koraku prisrčno pozdravljali.

Kot je dejal prvi od govornikov, član 
Predsedstva Republike Slovenije, belo
kranjski rojak dr. Dušan Plut, prizorišče 
letošnjega tradicionalnega srečanja ni

DOBRODOŠLICA NA OTOKU — 
Predsednika Predsedstva Republike 
Slovenije Milana Kučana in člana te
ga najvišjega organa dr. Dušana Plu
ta so na Otoku pričakali z belokranj
sko pogačo in Šilcem žganja.

UMRL KNJIŽEVNIK 
JOŽE JAVORŠEK

,-frasemuK skupščine 
°n Horvat (na sliki).

V ponedeljek, 3. septembra, je v Ljub
ljani umrl znani slovenski književnik Jože 
Javoršek, s pravim imenom Jože Brejc. 
Rodil seje 20. oktobra 1920 v Velikih 
Laščah in bi torej čez mesec in pol napol
nil 70 let življenja. V slovensko literaturo 
seje zapisal s številnimi leposlovnimideli, 
od pesniških zbirk do spominske izpoved
ne proze do gledaliških iger in polemičnih 
spisov. Lani je izšel njegov zadnji avtobio
grafski roman Spomini na Slovence. Iz 
njega je letos na otvoritveni slovesnosti 
dolenjskega knjižnega sejma v novomeški 
Krki, kot gost te prireditve, sam prebral 
nekaj odlomkov.

^ ANj KRALJICE ŠPORTOV — Na prenovljenem štadionu Bratstva in enot- 
iO v Ati v Novem mestu je bilo v torek popoldne veliko mednarodno odprto pr- 

Cl'V0 Doleni*ke<na katerem je nastopila vrsta najuspešnejših atletov s prav- 
0 1r končanega evropskega prvenstva v Splitu, na čelu z Dragutinom Topičem. 
j(, Alom Bilačem in Petro Felke, svetovno rekorderko v metu kopja. Štadion 

|V*dignj|a na noge prav Petra (na sliki), ki je v petem metu zalučala kopje kar 
"4 metra, kar bi v Splitu zadostovalo za zlato medaljo. Presrečna je iz Nove- 
'hešta odšla z Novolesovo zibko; morda ji bo kmalu prišla prav. Več o atlet- 

erri prazniku na športni strani. (Foto: J. Pavlin)
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učinkovito povezanost držav na vseh 
področjih, kjer za to obstaja interes.« 
Ob koncu govora seje dr. Plut dotaknil 
tudi »svojega« področja — ekologije in 
predlagal, naj belokranjski občini pre
vzameta pobudo za medrepubliško ak
cijo za ohranitev čiste Kolpe. »Z domiš
ljenim sistemom davčnih olajšav za so
financiranje gospodarskih in infrastruk
turnih naložb, z dvigom splošne kvalite
te življenja, z. urejenimi cestnimi poveza
vami in podporo ekološko pretehtane
mu razvoju bomo preprečili, da bi Bela 
krajina ponovno postala pokrajina izse
ljevanja, gospodarske zaostalosti in še 
uničene narave,« je na koncu dejal dr.

Kratek kulturni programje pripravi
la metliška folklorna skupina Ivan Na
vratil. Žal je zaradi slabega vremena na 
drugi strani Gorjancev odpadel prikaz 
napada letalske enote republiškega šta
ba Teritorialne obrambe, so pa številni

• Drugi govornik, član IO RO ZZB 
NOV Slovenije general polkovnik 
Branko Jerkič, je v svojem govoru, ki 
je naletel tudi na glasno odobravanje, 
med drugim opozaijal na neupravi
čenost, krivičnost in škodljivost se
danjih napadov na NOB in opraviče
vanja ali celo poveličevanja belo
gardizma.

obiskovalci z zanimanjem spremljali 
manevre vojaških helikopterjev ter le
tenje s tako imenovano alternativno 
aviacijo, se pravi z ultra lahkimi avioni.

A. B.

bilo izbrano naključno. »S partizanske
ga letališča na Otoku so med 2. svetov
no vojno zahodni zavezniki odpeljali v 
Italijo več kot 2000 otrok, žena in star
cev ter okoli 1500 ranjenih partizanov. 
Obenem pa so zavezniška letala pripe
ljala partizanskim enotam na tisoče ton 
streliva, orožja, medicinske opreme, 
hrane, obleke in drugega potrebnega 
materiala. To neizpodbitno zgodovin
sko dejstvo je eden od številnih doka
zov, daje bila narodnoosvobodilna voj
ska Slovenije in Jugoslavije sestavni del 
velike zavezniške koalicije, ki seje tudi 
z orožjem uprla agresivnim fašističnim 
in nacističnim silam,« je dejal dr. Plut in 
poudaril, da je bila »NOB v prvi vrsti 
odgovor na narodno iztrebljanje, boj za 
golo nacionalno preživetje.«

V svojem govoru seje dr. Plut ustavil 
tudi pri sedanjih razmerah v Jugoslaviji, 
posebej glede na položaj in vlogo Slo
venije in njeno prihodnost. »Predsedstvi 
in drugi oblastni organi Slovenije in 
Hrvaške vidimo prihodnost Jugoslavije 
zgolj kot državne zveze samostojnih su
verenih držav. Drugim republikam 
bomo v kratkem ponudili v presojo 
konfederalno pogodbo. Prednost kon
federacije vidimo v dejstvu da ob ohra
nitvi dfžavne suverenosti omogoča

TIHO DEMONSTRIRALI — Več kot sto Albancev, ki so na začasnem delu v 
Novem mestu, seje v ponedeljek zbralo pred hotelom Metropol in se tako od
zvalo pozivu na splošno stavko, kije bila tega dne na Kosovu. Nosili so trans
parente z napisi »Dol državni teror na Kosovem«, »Živel večpartijski sistem« in 
druge. Kot je na zborovanju povedal AhmediJusufi, vodja kosovskih demons
trantov v Novem mestu, v lem delu Jugoslavije tako dolgo ne bo iniru, dokler 
bo dihal zadnji Albanec in dokler Srbija ne bo spremenila svoje politike. (Foto: 
J. Pavlin)

Trebnje ima 
že preveč 
industrije

Z obiska predsednika 
Peterleta in ministrov

TREBNJE —- »Občina Trebnje 
ima preveč industrijsko strukturo, 
izrazito manjka terciarnega, doslej 
pa tudi ni izkoristila svoje lege ob 
cesti, ki se ne more več imenovati 
avto cesta. Jaz vidim eno od velikih
težav v tej občini v precej nizki iz
obrazbeni strukturi. Tudi dnevna
migracija delavcev je nenormalna,« 
je nanizal nekaj svojih pogledov 
predsednik slovenske vlade Lojze 
Peterle med sobotnim obiskom v 
Trebnjem.

Trebanjskega rojaka, kije prišel 
na krajši obisk z ministrom za pro
met in zveze Matjanom Kranjcem 
in ministrom za industrijo Izidor
jem Rejcem, sta najprej seznanila z 
gospodarskimi razmerami in pro
blemi v občini predsednik izvršnega 
sveta Jože Rebolj in predsednik 
skupščine Ciril Pungartnik.

Predsednik Peterle se ni mogel 
izogniti vprašanju samomorov in se 
je pri tem zavzel, da je treba z us
trezno razvojno politiko narediti 
vse, da Trebnje preneha s svojim 
neslavnim prvenstvom. Glede raz
vojnega projekta FAO Trebnje je 
Lojze Peterle obljubil, da se bo po
trudil, da bi se ta projekt primemo 
nadaljeval, da bi ga pripeljali do 
konca in da bi imel svojo uspešnost.

Kar zadeva Rome, je predsednik 
Peterle obljubil, da bodo to pro
blematiko obravnavali na republi
ki. Ker so Trebanjci opozorili na ze
lo pereče vprašanje spremembe 
namembnosti zemlje, ki zdaj zaradi 
previsoke cene že močno ovira no
ve naložbe oz. povečuje število čr
nograditeljev, je Lojze Peterle spom
nil na čase, ko je bila zemlja 
prepoceni in je tudi zavoljo tega pri
šlo do nerazumne deagrarizacije. 
Tudi v trebanjski občini.

P. PERC

Petina manj 
elektrike 

«JE Krško
Poostrene zahteve

KRŠKO — Direktor inž. Stane 
Rožman JE Krško je pretekli četrtek v 
krškem kulturnem domu sklical tis
kovno konferenco,

Mimogrede je ponovno omenil, daje 
bila julija planirana zaustavitev, ko so 
lahko delavci JE Krško opravili teme
ljitejšo nego naprav. Sicer pa je bil v 
preteklem mesecu osrednji dogodek za 
JE Krško novo vodnogospodarsko do
voljenje, ki spreminja obratovalne po
goje za JE Krško. Medtem ko je dose
danje dovoljenje dovoljevalo, da je 
temperatura Save naraščala za 3 stopi
nje Celzija, novo dovoljenje določa, da 
sme temperatura reke narasti za 3 sto
pinje Celzija, kadar je njena temperatu
ra pod 8 stopinj Celzija, in le 2 stopinji, 
kadar je njena temepratura nad 8 sto
pinj Celzija. S tem dovoljenjem so se 
pogoji za obratovanje elektrarne bis
tveno spremenili, tako da se bo njena 
zmogljivost v celoti zmanjšala za peti
no, zdaj pa zaradi teh omejitev deluje le 
s 65 odst. zmogljivostjo. JE Krško seje 
nad tako odločitvijo pritožila, ker seji 
zdi nestrokovna. Obe ustanovi, ki sta 
opravljali raziskave, namreč v Savi ni
sta odkrili vplivov, ki bi presegali nor
mative. Kljub temu pa JE Krško v celo
ti upošteva upravna določila, saj sekreta
riat na prošnjo, da bi v času pritožbene
ga roka na Vrhovnem sodišču Slovenije 
obratovali normalno, ni niti odgovoril.

Inž. Rožman je še povedal, da se bo 
redni letni remont letos pričel v prvih 
dneh novembra, lahko pa se zgodi, da 
bo rok za njegov pričetek tudi spreme
njen. Kar zadeva dogajanje okoli grad
nje končnega odlagališča za srednje in 
nizko radioaktivne odpadke, pa je po
vedal, da se ne dogaja nič novega. Ven
dar septembra pričakujejo prvo medre
publiško koordinacijo, ki se ni sestala že 
kar precej časa. Obstaja možnost, je bi
lo slišati namig, da se bodo Hrvatje od
ločil) za hranjenje odpadkov, kar bi bila 
protiutež temu, da je JE na ozemlju 
Slovenije. j §

Zelene s ceste odnesli miličniki USPEŠNO V 
LANGENHAGNU

Ponedeljkova nenasilna zasedba dovozne poti proti Jedrski elektrarni v Krškem, 
________ki so jo izvedli koroški Zeleni, se je končala brez vsake praske

KRŠKO — V ponedeljek v dopoldanskih urah seje v Krškem nabralo kakš- 
nih trideset pripadnikov Koroški iniciative Alpe-Jadran brez atomskih naprav 
in Zelene izobraževalne delavnice, ki so najprej postopali okoli krškega hotela 
in kulturnega doma, potem pa zasedli dovoz do JE Krško. Z dovoza sojih po
tem odstranili pripadniki posebne enote milice in okoli poldruge ure je bila ta 
nenasilna protiatomska akcija končana brez ene same praske.

Žc prej je bilo slišati v krogih JE Kr-

odnesli s cestišča. Akcije je bilo domala 
v hipu konec.

J. SIMČIČ

NOVO MESTO — V zgodnjih torko
vih jutranjih urah seje iz pobratenega za- 
hodnonemškega mesta Langenhagen vr
nilo zastopstvo novomeških športnikov. 
Nogometaši veterani in kadeti ter kolesaiji 
so nadvse uspešno branili novomeške 
barve, več o njihovih dosežkih pa v pri
hodnji številki.

ško, da se zaradi te akcije ne razouijajo 
kaj pretirano, pričakovati pa so seveda 
ukrepanje suverene slovenske države. 
Krški Zeleni so bili proti tej akciji, prav 
tako pa tudi republiška organizacija Ze
lenih. Kot rečeno, pa je do nenasilne za
sedbe vseeno prišlo. Koroški protia
tomski aktivisti so na Trgu Matije 
Gubca imeli tiskovno konferenco. Tam

BERITE DANES!
na 2. strani:
• Solidarnostno stano

vanje — zgolj moraste 
sanje?

na 4. strani:
ima• Gospodarjenje 

svojo logiko

so ponovili svoja že znana stališča proti 
jedrski energiji v Sloveniji. Predvsem so 
poudarjali strah pred JE Krško, ki je z 
vsakim dnem obratovanja večji. Akciji 
se »zastrašeno« krško prebivalstvo ni 
pridružilo. Zadeva je bila celo videti 
malce cirkuška, na kar so opozarjali tu
di dopisniki avstrijskih medijev.

Sprevod avstrijskih demonstratov, ki 
gaje diskretno spremljal tudi diplomat
ski mercedes, je najprej ustavila milič- 
niška patrulja že precej daleč pred JE 
Krško. Njen dosežek je bil, da so Ko
rošci stopili iz avtobusa in se s tremi le
senimi krstami ter transparenti odpravi
li proti elektrarni. Kakšnih petsto

na 5. strani:
• Plan, pisan za čas, ki 

ga ni več
na 6. strani:
• Pozabili na krajevne 

skupnosti
na 8. strani:
• Zdravniki proti splošni 

stavki
na 9. strani:
• Atomska je tujek v elek

trogospodarstvu
na 10. strani:
• »Na bolnike bodo po

lagali roke in bodo 
ozdraveli«

* Franc Wakounig iz koroškega No
vega tednika je dejal, da sicer razume 
take demonstracije, ampak Avstrija ne 
more in ne sme pričakovati, da se bo 
Slovenija v tej gospodarski situaciji v 
trenutku odrekla jedrski energiji. Po
hvalno se je izrazil tudi o tolerantnosti 
policije in sploh slovenske države. Če bi 
se kaj takega dogajalo na Koroškem, bi 
bilo 20000 policajev in še heimatdien- 
stovci bi obkolili demonstrante. Dr. Bo
rut Sommeregger, nekdanji novinar 
Kronen Zeitunga in sedanji tiskovni 
predstavnik poslanca Karla Smolleja, je

DEMONSTRANTE SO ODNESLI — Po zaslugi preudarnega ravnanja slo
venske milice je vse minilo brez hudih incidentov, zato so se koroški demons
tranti tudi nepričakovano hitro razšli. Svoj cilj pa so Zeleni pred jesenskimi par
lamentarnimi volitvami le dosegli, dobili so prostor v sredstvih javnega 
obveščanja. (Foto: J. Simčič)

Odslej avtonomna šola
PreSernosl in razposajenost, tako značilni za prvi šolski dan, 

pojenj ujeta. V razrede prihajajo že bolj zresnjeni obrazi in živ
ljenje se čedalje bolj vtirja v znane, preizkušene poti Na videz 
nič novega, v resnici pa toliko novosti! Najpomembnejša je vse
kakor ta, da šola ni več ideologizirana in politizirana. Postala je 

povedal, daje demonstracijo opazoval avtonomna, v njej imajo besedo samo stroka, znanje, vzgoja za
življenje. Ravnatelj ni več dežurni človek za politične sestanke,nevtralno. Povsem seje strinjal z inter

vencijo policije. Policija je po njegovem 
pokazala tako visoko stopnjo kulture, o 
kakršni se nemški policiji, kije tako bru
talno nastopila ob demonstracijah v 
Wackersdorfu, niti ne sanja. Posebej je 
poudaril, da bi Avstrija lahko zahtevala 
ugasnitev JE Krško le v primeru, če bi 
zastonj zagotovila 20 odst. električne 
energije.

v«':,;' ■ .;

LLOiMi
Nadaljevalo se bo oblačno 

vreme, ob koncu tedna pa bodo 
ponovno padavine.

metrov pred v hodom v JE Krško so po
sedli po cestišču, se priklenili na verigo 
in čakali. Najprej jih je pozval, naj se 
umaknejo, komandir krške postaje mi
lice Stefan Hren. »Kontaktna oseba za 
milico« na koroški strani je vprašala 
komandirja, kaj bo sledilo in komandir 
je odvrnil, da smo vsi pač ljudje in da nc 
bo zapletov. Toda demonstranti se niso 
hoteli umaknili niti po treh opozorilih. 
Prišli so pripadniki posebne enote mili
ce, prerezali verigo in demonstrante

odslej je odgovoren za pedagoško delo svoje ustanove. Enako 
učitelji Prvi in najpomembnejši smoter pedagoškega osebja je 
naučiti mladino, ji dati dovolj znanja za prehod v višji razred, za 
nadaljnje šolanje na srednjih stroko vnih šolah in gimnazijah, za 
študij na višjih in visokih šolah. Novost je gimnazija kot splošna 
srednja šola. Kot oblika najodločnejšega nasprotovanja tako 
imenovanega usmerjenega izobraževanja, ki ga je šolstvu vsilil 
prejšnji enopartijski sistem, ne pa ga ustoličila stroka. Usmerje
no izobraževanje se je pravzaprav sesulo. Zamenjale so ga nove 
oblike in vsebine. Stare učbenike so zamenjali novi. A novikas- 
nijo, kot kasni še marsikaj drugega. Zato se bo marsikaj zares 
lahko spremenilo šele med samim šolskim letom. Manjka še ne
kaj zakonov in predpisov, ki bodo omogočili, da bo šola v celoti 
prestavljena na nove tirnice. Da se bo mogla otresti vsega, karji 
je bilo e obdobju enopartijskega sistema zaukazano od Partije in 
Države. Sicer pa. pravijo, da ne gori voda. naj se ne mudi Da ne 
bi v naglici ponovili starih napak ali delali novih. Pomembno je, 
da učitelji, učenci in starši že občutijo, da veje e šolah nov veter.

I. ZORAN



Vsi niso in ne bodo Ravniki
V (asu, ko to pišemo (torek opol

dne), se še ne ve, ali bodo Svobodni 
sindikati Slovenije, ki jim načeluje 
Miha Ravnik, v ponedeljek, 10. sep
tembra, res izpeljali enourno opozo
rilno splošno stavko. Ne glede na po
nedeljek pa je bilo že včeraj in 
predvčerajšnjim mogoče z vso zane
sljivostjo trditi, da bo Ravniku in nje
govim, ki bojda govore v imenu 
400.000 slovenskih delavcev, stavka 
škodovala, enako pa jo bodo odnesli 
tudi, če je ne bo, če bo torej 
preklicana.

Uspešna stavka bi bila na neki na
čin potrditev legitimitete in moči Svo
bodnih sindikatov, vendar se ne ve, 
čemu ta moč in pritisk predvsem na 
slovensko vlado, ki se z Ravnikom si
cer noče neposredno pogovarjati, češ 
da je kolektivna pogodba sklenjena z 
Gospodarsko zbornico Slovenije. Ka
teri so lahko pozitivni sadovi stavke, 
kdo in iz katerega vira naj delavcem 
izplača večje plače, ko se vendar ve, 
da denarja ni? Prav tako ni jasno, zo
per koga in kaj naj bi v ponedeljek 
stavkali Zoper Peterletovo vlado ati 
zoper neulovljive in nedoločene delo
dajalce? Vprašanj je seveda še več, 
vendar jih bolj ali manj prikriva splo
šen vtis, da hočejo Ravnik in njegovi 
sindikati predvsem povečati že sicer 
precejšnje težave nove slovenske vla
de. Slavka je torej slabo kamufliran 
poskus političnega pritiska na oblast, 
pri čemer so pravice delavcev samo že 
milijon in enkrat zlorabljena fasada. 
Če je Miha Ravnik pri tem opravku v 
navezi s kom iz bivše oblasti oziroma 
današnje opozicije, ni znano. Celo

več, vsi opozicijski prvaki se od Rav- 
nikove namere bolj ali manj odločno 
ograjujejo.

Stavki tudi javnost ni naklonjena, 
če seveda njeno mnenje presojamo po 
tem, kar piše Peterletu sicer (iz znanih 
razlogov) ne preveč naklonjena novi
narska srenja. Tisk se je postavi! na 
stran vlade oziroma gospodarske 
zbornice in 5 tem dokazal, da je nepri
stranski in (kar je še bolj važno) da 
zna oceniti, kateri ludizem je večji Si
cer pa za tako stališče in oceno ni bila 
potrebna pretirana pamet

Kaže torej, da pameti primanjkuje 
Mihi Ravniku, osebi, za katero bi bil 
že čas, da gre s slo venskega politične
ga prizorišča. Za njega je med drugim 
vprašljivo, ali je res legitimni sindi
kalni voditelj 400.000 delavcev, v 
imenu katerih nastopa. Zanimivo bi 
bilo proučiti, s kakšnimi metodami so

bili ti delavci vpisani v Ravnikovo 
Zvezo svobodnih sindikatov Sloveni
je. So, recimo, ti delavci res vedeli, da 
je isti Miha Ravnik kot vodja nekih 
drugih sindikatov nekdaj v kali zatiral 
vsako pomisel na štrajk, oprostite, 
prekinitev dela, in s tem zvesto služil 
interesom komunistov?

Že pred ponedeljkom se bo torej 
pokazalo, da generalna stavka ni pra
va pot za zaščito in dosego pravic ter 
boljšega položaja slovenskih delav
cev. Taka ocena ne izvira iz ljubezni 
ali so vraštva do Peterleta, Ra vnika ali 
tudi svojega denarja vredne gospo
darske zbornice. Tako je preprosto 
zato, ker je posta vljanje pogojev in ul
timatov (saj to je navsezadnje stavka) 
mogoče le, če je blagajna polna Vsi 
vemo, daje dvestoodstotno prazna To 
je vedel celo Miha Ravnik, vendar 
kljub temu silil z grlom v jagode, kot 
bi rekli bratje Hrvatje. Zato bo v po
nedeljek iz gubi L Če stavka bo in če je 
ne bo. Bil je nekako že čas. Kakšno 
malenkost pa lahko iz tega potegne 
tudi Lojze Peterle. Recimo to, da sin
dikati so ter da niso in ne bodo vsi 
Ravniki.

M. BAUER

Kako pogasiti žejo po kapitalu
Aktualne teze o novomeškem gospodarstvu, ki jih Je ob obisku slovenskega iz
vršnega sveta v Novem mestu odprla direktorica SDK Novo mesto Joža Miklič

NOVO MESTO — Naše gospodarstvo je v prvem polletju plačalo 866,7 mi
lijona dinarjev davščin in prispevkov, vse pravne osebe pa skupaj milijardo 
0,33 milijona, od tega 40,7 odstotka v republiko in 36 odstotkov direktnim upo
rabnikom sredstev. V občini je ostalo 23,3 odstotka. Mislim, da moramo zapro
siti republiško vlado, naj gospodarstvu Dolenjske pomaga, da v planih PTT, 
energetike, v pianih železnic in drugih komunikacij nosilci planiranja Dolenj
sko enakopravno obravnavajo ali ji dajo celo prednost.

Za sanacijo likvidnosti v gospodar
stvu bi potrebovali dve milijardi dinar
jev kapitala, nismo pa sposobni jemati 
toliko kreditov. Sposobni smo samo 
sprejemati nove oblike financiranja, 
zlasti • • * ■
sprejemati nove 
zlasti vlaganja ob skupnem tveganju. 
Dobro stoječa podjetja, kot je recimo 
Krka, ne želijo privatizirati svoje firme, 
ker jim to tudi ni potrebno, tisti, ki ima
jo težave in bi želeli razpisati delnice ali 
sc preoblikovati v kako drugo obliko 
lastnine, pa ne dobijo bonitete. Kredit
no niso sposobni, čeprav v tem ne od
stopamo od splošnega položaja v Slo
veniji. Nasprotno! Ocenjujemo, da je

naše gospodarstvo celo za las na bolj
šem od republiškega.

Potrebovali bi denar za direktno fi
nansiranje, sovlaganje in podobno. Po
trebujemo močno podporo finančnih 
organizacij, ni pa za nas sprejemljiva 
nadaljnja koncentracija teh sredstev. 
Nujno je, da ne pride samo do odtoka, 
ampak da se bančna sredstva v čim več
ji meri zadržujejo.

Nadalje predlagamo, da bi izgubo, ki 
je nastala v zdravstvu zaradi realnejšega 
ocenjevanja premoženja, morali na nek 
način pokriti z vloženim kapitalom ali 
pa z omejitvijo pravic. Naše zdravstvo

Solidarnostno stanovanje 
— zgolj moraste sanje?

METLIKA — Metliški župan 
Branko Matkovič je pred kratkim 
zadržal izvršitev sklepa odbora za 
solidarnost, ki je določil nov pred
nostni vrstni red za dodelitev soli
darnostnih stanovanj. Glede na to, 
da je Matkovič diplomirani pravnik, 
gotovo tudi po strokovni plati ve, kaj 
je naredil, sicer pa je svojo odločitev 
obrazložil.

S temi solidarnostnimi slano vanji 
so že lep čas križi in težave. Vsa 
stvar se zaradi raznih zapletov vleče 
že od lanske jeseni. Ob lanskem 
občinskem prazniku konec novem
bra so slovesno, kot se za take pri
ložnosti spodobi, »predali namenu« 
22-stanovanjski blok v Kidričevem 
naselju. Med temi 22 stanovanji je 
kar 13 tako imenovanih solidar
nostnih, vendar jih zaradi raznih 
zapleto v oziroma sprememb na pod
ročju stanovanjskega gospodarstva 
niso razdelili upravičencem. Poleg 
tega je še šest slano vanj v sta vbi bi v- 
še šole v Gradcu, na dvorišču gra- 
daškega gradu, ki so jih tudi uredili 
s solidarnostnim denarjem. Ena in 
druga stanovanja, v Metliki in 
Gradcu, pa so že vseskozi prazna. V 
metliškem novem bloku je bilo od 
22 slano vanj čez zimo naseljeno eno 
samo.

Potem so letos končno dali razpis 
za ta solidarnostna stanovanja, na 
katerega seje prijavilo 73 prosilcev, 
odbor za solidarnost pa jih je 25 iz
ločil in potem setavil nov vrstni red. 
Preden je šel tak vrstni red v obja vo, 
ga je zadržal predsednik metliške 
občinske skupščine. V svoji obraz
ložitvi je Matkovič zapisal, da je 

sklep odbora nezakonit zato, ker
i je sprejel nepooblaščeni organ.

ki je pri svojem delu uporabljal akt, 
ki ga je sprejel prav tako nepo
oblaščeni organ«. Po zakonu o teh 
stvareh odločajo organi, ki so bili 
pristojni za odločanje do zadnjega 
dne lanskega leta in po aktih, ki so 
bili v veljavi do tega dne. Odbor za 
solidarnost pa je metliški izvršni 
svet imenovalfebruarja letos, na isti 
seji pa so sprejeli tudi pravilnik, po 
katerem je ta odbor sedaj odločal

Poleg tega je župan ugotovil, da 
je odbor poleg meril iz spornega 
pravilnika uporabljal tudi druga, in 
to precej po svoje. Takoje o premo
ženjskem stanju prosilcev odločal 
kar po prostem preudarku, kar je po 
županovem mnenju posamezne pro
silce postavilo v neenakopraven po
ložaj. Tako je na primer odpadla 
prosilka, kije bila na prejšnji pred
nostni listi po številu točk na prvem 
mestu, češ da »poseduje večje pre
moženje«, saj sta »v izvenzakonski 
skupnosti z zakoncem začela adap
tirati in dograjevati stanovanjsko 
hišo, ki sicer ni njuno lastništvo in 
za to nimata ustrezne dokumentaci
je (lastniki so v Kanadi).« Prosilka, 
ki je bila na 3. mestu, je odpadla 
zato, ker »ima sUitus obrtnice in več
je premoženje —stroj za vezenje«. 
Precej so jih izločili zato, ker imajo 
avtomobile, češ da je vsako premo
ženje, vredno več kot 50 tisočakov, 
izločitveni dejavnik.

O tej stvari bo tekla beseda na pr
vi seji občinske skupščine, vsaj do 
takrat pa bodo solidarnostna stano
vanja .{<■ prazna. Lepo bi bilo, ko bi 
jih razdelili vsaj do občinskega 
praznika, do obletnice slovesne 
»predaje namenu«.

A. BARTEU

Črnomaljci 
predlagajo 

dopolnitev zakona
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Z zakonom o prepovedi 
sečnje niso zaščiteni vsi 

bivši lastniki
ČRNOMELJ — Pred kratkim seje 

v Črnomlju sestala na svoji prvi seji 
komisija za spremljanje izvajanja skle
pov, ki imajo namen zavarovati koristi 
bivših lastnikov nepremičnin, odvzetih 
z zakonsko prisilo brez odškodnine. Na 
oddelku za družbeni razvoj je že eviden
tiranega veliko krivično odvzetega pre
moženja, vendar evidenca še daleč ni 
popolna. Zato brez bivših lastnikov, ki 
najbolj poznajo svoje bivše premoženje 
in imajo tudi dokumentacijo, dela ne bo 
moč uspešno opraviti. Seveda tudi še ni 
predpisa, ki bi opredeljeval kriterije za 
reševanje postopka in organe, ki naj bi 
reševali posamezne zadeve.

Vloge za vračilo premoženja, ki sojih 
doslej zbirale stranke, bodo le-te odsto
pile oddelku za družbeni razvoj, kamor 
naj bi odslej tudi prihajale vloge. Roka 
za oddajo vlog ni. Sicer pa naj ne bi ča
kali na spremembo zakonodaje, ampak 
bi takoj začeli proučevati zahtevke, ana
lizirati možnosti in pripravljati predloge 
za vračanje v primerih, ko zadeve dom
nevno niso sporne.

Komisija pa je republiškemu sekre
tariatu za kmetijstvo, gozdarstvo in 
prehrano posredovala tudi pobudo za 
dopolnitev zakona o prepovedi sečnje v 
gozdovih v družbeni lasti in začasni 
prepovedi prometa z nepremičninami v 
družbeni lastnini, s katerim so zavaro
vane koristi prejšnjih lastnikov nepre
mičnin, ki so jim bile odvzete z zakon
sko prisilo, odškodnina pa ni bila 
plačana. Črnomaljska komisija je ugo
tovila, da s tem zakonom niso zaščitene 
koristi mnogih bivših lastnikov gozdov, 
zlasti ne tistih, kjer je lastniška pravica iz 
različnih vzrokov sicer prešla v družbe
no last, nato pa v last posameznikov, ki 
sedaj iz bojazni pred odvzemom ne
premičnin v gozdovih neusmiljeno se
kajo. Zato v Črnomlju menijo, da bi 
morali tudi v teh primerih zaščititi bivše 
lastnike, in predlagajo dopolnitev za
kona o prepovedi sečnje v gozdovih.

M. B.-J.

se  približuje taki stopnji nelikvidnosti, 
da bo potrebno tudi s stališča SDK 
ukrepati, kar pa je nesmisel.

Imamo nekaj čisto tehničnih možno
sti za izboljšanje likvidnosti in predla
gam republiški vladi, da jih po možnosti 
uresniči. Gre za uvedbo tekočih name
sto žiro računov in združitev vseh,sred
stev pravnih oseb na enem raCjunu. 
Pravna oseba ima sedaj povprečno po 
7,6 računa in sredstva razdrobljena, če
prav jih lahko prenaša. Tu naj še opozo
rim, da so razmeroma velika tudi stanja 
v proračunskih računih in da je treba 
sredstva hitreje zasukati. Uvesti je treba 
tudi sodobnejše oblike plačevanja, na 
primer kompenzacij. Pri teh firme niso 
izkoristile možnosti. Obračun vred
nostnih papirjev še ni prišel v promet. 
Za hitrejše uvajanje programov za 
vsesplošno terminalsko povezavo in 
izmenjavo podatkov še nimamo pro
gramov, potrebujemo pa jih na repu
bliški ravni. Uvesti je treba sodobnejše 
možnosti statističnega zajemanja podat
kov.

Dolgoročno gledano, potrebuje do
lenjsko gospodarstvo več informacij iz

23. MEDNARODNI 
OBRTNI 

SEJEM V CELJU
CELJE — V petek, 7. septembra, ob 

10.30 bo v Celju predsednik Gospodar
ske zbornice Slovenije Tomaž. Košir 
odprl 23. mednarodni obrtni sejem. To 
bo največja tovrstna sejemska priredi
tev v Jugoslaviji in osrednja v deželah 
Alpc-Jadran. Sejmišče na Golovcu je že 
od srede julija razprodano. Vseh raz- 
stavljalcev bo 2520 (od tega 260 iz tuji
ne), vseh razstavnih površin pa 36.000 
m2.

Z JUGA NI VEČ KUPCEV

* Dr. Marko Kranjec, republiški se
kretar za finance: »Tudi o perspekti
vah SDK se bo še razpravljalo. Ver
jetno v taki obliki kot sedaj ne bo 
ostalo, saj služba že od leta 1965 in še 
več ni bila dotaknjena. Sedaj je čas, 
da se naredi reforma. Prav tako pa 
imamo že sugestijo statističnega druš
tva, ki predlaga klasifikacijo, kompa
tibilno z Evropo.

republike. Sedanja centralizacija pri
stojnosti v republiki postaja ob seda
njem nepretakanju za gospodarstvo 
prepomembnih informacij že ovira za 
samo iniciativo, stimulacijo in delovno 
pobudo.

TJ.

ljubljanska banka
Dolenjska banka d.d 
Novo mesto

S 1.9. 1990 je banka zvišala obrestne mere za nenamensko 
vezana dinarska sredstva občanov. Z novo obrestno politiko že
li banka spodbuditi občane k varčevanju v višjih zneskih in na 
daljšo dobo.

Nove obrestne mere, ki veljajo od 1.9.1990, znašajo:

višina depozita 
od 10.001 od 50.001

do 10.000 do 50.000 do 100.000 100.001
nad 1 mesec 10% letno 10% letno 10% letno 10% letno
nad 3 mesece 13% 15% 18% 21%
nad 6 mesecev 14% 17% 21% 24%
nad 12 mesecev 16% 19% 23% 27%
nad 24 mesecev 18% 22% 24% 29%
nad 36 mesecev 20% 23% 25% 30%

Banka omogoča obrtnikom, ki preko svojega žiro računa po
slovno sodelujejo z banko, da v Banki vežejo depozite za nedo
ločen čas z odpovednim rokom do 3 dni. Tovrstne depozite, kiločen čas z odpovednim rokom do 3 dni. Tovrstne depozite, ki 
znašajo najmanj 50.001,00 din, obrestuje banka v višini 20% 
letno.

C Naša anketa J

RIBNICA — V prvem polletju letos 
je Kmetijska zadruga Ribnica odkupila 
1,436.0001 mleka ali 6,7 odstotka manj 
kot v istem obdobju lani. Mleko je 
glavni kmetijski proizvod v občini, od
kupljenega pa je manj zato, ker se 
kmečko prebivalstvo stara; mlajši pa sc 
raje odločajo za pitanje živali, ker to 
lahko opravljajo tudi ob službi. Vendar 
je bilo tudi mlade pitane živine odkup* 
Ijene le 90 ton, kar je tudi manj kot lani.

Plemenskih živalil je bilo odkuplje
nih le 55 ali 42 odstotka manj. Ponudba 
domačih rejcev je sicer enaka, kot je bi
la lani, a je povpraševanje po plemenski 
živini manjše. Predvsem je manj kupcev 
z juga države. Tudi odkup konj je upa
del, in sicer kar za okoli 40 odstotkov.

• Zaradi človekovega čuta za 
pravičnost je demokracija mogo
ča, zaradi njegovega nagnjenja h 
krivičnosti pa nujna. (Nibuhr)
• Druge sovražimo, ker sovra
žimo sebe. (Pavese)
• Vse, kar nas bo pestilo, nas bo 
hkrati tudi zdravilo. (Kos)

Zapozneli vojskovodje
Biti sedajle v koži visokega funkcionarja Svobodnih sindikatov Sloveni

je, najvernejšega naslednika nekdanje Zveze sindikatov, res ni najbolj pri
jetna reč, kajti na tej koži se sedaj boleče strojijo vsi grehi predhodnikov, ki 
so se vsa povojna leta ugodno sončili v luči dosedanjih vlad. Često so bili 
celo del vladne strukture, saj je bila sindikalna funkcija tudi ena od mehkih 
počivališč v horizontalno ali spiralno vrtečem se plesu oblasti. Stopiti sedaj s 
tega blagega sonca na vetrovno planjavo, kjer so viharji močni in nepredvid
ljivi, hrbta pa ne varuje blagohotni vladni ščit, terja gotovo svojevrsten po
gum. Zlasti, ker so vrste že hudo zredčene, pa še tisti, ki so v njih, so neod
ločni in demoralizirani. Dober vojskovodja bi ob tako slabih znakih umiril 
svoje vrste, počakal, da se nabere potrebna morala, moč in številčnost, pa 
šele takrat iskal ugodnega trenutka za udar. Pogum je lepa stvar, vendar pa 
je za vodenje bitke potreben tudi razum; gnati delavce v štrajk, ne da bi jim 
dali dovolj konkretnih motivov, to gotovo ni. Aktualno pa je vprašanje mo
tiviranosti vojskovodij samih. V preteklih desetletjih so bili vse premalo 
razboriti, da bi bili sedaj nenadoma dovolj prepričljivi.

ANKICA ŠAVOR, snažilka iz Kaniža
rice pri Črnomlju: »Sama ne bom štrajkala 
in nasploh se mi zdi neumno, da ljudje stav
kajo, saj le od dela lahko kaj pričakujemo in 
ne od nedela. Stavka, pa naj bo generalna 
ali ne, ne bo mogla rešiti vseh težav, ki so se 
nakopičile pri nas v zadnjih desetletjih. Ob 
vseh pričkanjih, ali naj stavka bo ali ne, pa 
se mi zdi najbolj čudno to, daje pobuda za
njo prišla iz. vodstva sindikata in ne iz. baze, 
od delavcev.«

M- t
ALOJZ LOVŠIN, ključavničar iz Rib

nice: »Štrajk je izsiljevanje. Včasih, v kapi
talizmu, je imel smisel, saj je denar oziroma 
dobiček bil, kapitalist pa ga ni razdelil. Da
nes dohodka ni in zato tudi štrajk nima 
smisla. Od žene ne morem zahtevati šunke, 
če nisem prašiča zredil. Trgovec ne more 
zahtevati plače, če ni nič prodal. Brez dela ni 
jela. Žal je pri nas še vedno tako, da bolje 
žive tisti, ki malo ali nič ne delajo, kot oni, ki 
delajo.«

MILENA JERMAN-VRANIČAR, uči-R 
teljica iz Metlike: »Pri nas v šoli smo po po-J 
čitnicah komaj začeli delati in govorimo v 
glavnem o tem, kako bomo začeli šolsko le-J 
to, ne pa, ali bomo stavkali ali ne. Jaz nisem [ 
za stavke, zlasti pa ne za tako, kot jo skušajo k 
sedaj pripraviti. To je bolj zato, da bi naga-F 
jali vladi, kot pa da bi s stavko kaj dosegli, k 
Nam v šolstvu gotovo ne gre rožnato, a po kkg 
taki stavki, kot jo pripravljajo, gotovo ne bo II 
nič bolje.« ^bri.i

EMIRA IBRAHIMOVIČ, likvidatorka 
v Računovodskem biroju Kočevje: »Štrajk 
naj bi bil le skrajno sredstvo. Prej je treba To 
preizkusiti vse druge možne rešitve. Ugoto- 'elj; 
viti je treba predvsem, zakaj je podjetje v 
slabem položaju in odpraviti vzroke. Deliti 
namreč ni možno ničesar, kar ni ustvarjeno. 
Zato morajo biti prizadevanja usmerjena"1 k 
najprej v ustvarjanje dohodka in šele nato V -da 
delitev. S štrajkom in nedelom pa se doho- "* ‘ 
dek ne da ustvariti.«

nes
ilja
>ka

JOŽE SKOBE, Daihatsu servis, Novo 
mesto: »Zadeva s štrajkom me ne prizadeva 
preveč in sem z njo zelo slabo seznanjen, če 
pa vendarle povem svoje mnenje, potem je 
to negativno. Zlasti sem proti splošnemu 
štrajku, ki ne more prinesti nič konkretnega. 
Zavedati seje namreč treba, da se le z delom 
lahko kaj stvari. Šele potem, ko bomo nekaj 
ustvarili, pa se lahko pogovarjamo, koliko 
gre komu za njegov trud in prizadevanje.«

ALEKSANDRA LIBENS 
niča sindikata v podjetju Videm Krško: 
stavko sc popolnoma strinjamo in se je I 
mo udeležili v vsakem primeru. Zdaj se < 
ločamo le o obliki stavke. Ker smo pro 
na industrija, strojev ne bi ustavili, saj bi * 
tem napravili več škode kot koristi. Stavk« 
podpiramo v celoti in mislimo, da je že čP 
opozoriti na vse težji položaj delavcev. P« 
leg splošnih zahtev bomo na naše vodstv« 
naslovili še posebne.«

IVAN NEMEC, prometnik na železniški 
postaji v Brežicah: »Osebno nisem za sploš
no stavko, ker menim, da ne bo odpravila 
težav, ampak bo kvečjemu vse skupaj samo 
poslabšala. To pa še ne pomeni, da sem 
proti stavkam nasploh. Sedanja stavka je 
res naperjena proti vladi, drži pa tudi, daje 
vlada premalo ostro nastopila v gospodar
stvu. Neke vrste pritisk na vlado bi bil vse
kakor potreben. Mogoče bo zadevo rešila 
vlada v senci.«

DRAGO HORJAK, šofer iz Metne«* 
Vrha pri Sevnici: »Nisem za splošno stavk«' 
ker menim, da bi morali pri Zvezi svobod' 
nih sindikatov Slovenije po sklenitvi kolek; 
tivne pogodbe vsaj še malo počakati, da b ejQ 
lahko bolje videli, ali se njena določila ureS' jjn, 
ničujejo ali ne. Če bi ugotovili, da nasproti1* 
stran ne spošuje dogovora, potem ne bi im«1 
nobenih pomislekov zoper stavko. Kak«1 
stvari sedaj kažejo, vse močno spominja n* m, 
politično stavko.«

‘N,
'ar

PEPCA KOPRIVEC, upokojenka iz 
Zapuž pri Mirni: »Upokojenci se navadno 
bojimo stavk in tudi od napovedane gene
ralne stavke slovenskih svobodnih sindika
tov si ni moč obetati nič dobrega, izboljša
nja za delavce in upokojence gotovo ne. 
Bojim se, da ne bi bilo še slabše, če se bodo 
sindikati in funkcionarji takole prepirali, 
kdo bolj dela za delavce. Predvsem bi mora
li težiti k temu, da bi z boljšim delom prišli 
do boljših zaslužkov.«

JSKI UST . Št. 36 (2142) 6. septembra



Niti pri mleku niso zadovoljni
Pridobivanje mleka na manjših kmetijah se v brežiški občini zmanjšuje — Količi
na odvisna od odkupnih cen in kakovosti pridelane krme — Nekakovost

BREŽICE — Odkupne cene mleka sicer bolj kol cene mesa spremljajo na
raščanje stroškov proizvodnje, a kljub temu z njimi niso zadovoljni niti kmetje 
niti mlekarne. Na Kmetijskem inštitutu so izračunali, daje bila proizvodna cena 
mleka že julija 4,59 din, kar je za 3,6 odst. več kot mesec poprej. Odkupne cene 
so čez poletje ostale nespremenjene, na kar je prav gotovo vplivalo tudi vse bolj 
kritično stanje v slovenskih mlekarnah.

RENESANSA 
ŠTAJERSKIH 

JABOLK?

MARIBOR Mesto ob Dravi, na
ivno središče slovenskega sadjarstva,

■je po desetletjih premora spet dobilo la- 
t 'len sadjarski inštitut. Za začetek dela v 
I 'jem le mag. Marjan Zupan, znani slo- 
'enski sadjarski strokovnjak, ki ima 
astno firmo in je avtor sadjarskih ino- 
'Scij, nekdaj pa je delal tudi v posav- 
’tam družbenem sadjarstvu. Cilj inšti- 
|"ta je visok: doseči vnovični vzpon 
ferskega sadjarstva, ki je slovelo že 

mPred vojno in bilo ob Južni Tirolski in 
i0 polici Bodenskega jezera eno najbolj 
a-Slanih evroPsk>h pridelovalnih središč. 
.. Ho potrjujejo številke o količini jaride- 

' Nega sadja: okrog leta 1935 je Stajer- 
pridelala po 60.000 ton dobrih ja- 

x’Polk, torej več, kakor znaša sedanji 
^ Pridelek celotne Slovenije.

m
H Sam predsednik slovenske vlade seje 
HpUpaj s kmetijskim ministrom potrudil 
■R sestanek s slovenskimi klavničarji, 
■Nr so se pogovarjali predvsem o višjih 
HNkupnih cenah za živino. Vlada očitno 
Paradi pritiskov močnega kmetijskega 

obija vztraja pri povečanju odkupnih 
-en mesa, češ da bomo sicer spravili na 

k palico slovensko kmetijstvo,
ha To je morda res in prav tako je res, da 
to- 'elja razmerje med cenami mleka in 
; v iiesa ena proti šest. Ob tem pa poza- 
liti 'Ijamo, da so kmetje le bili deležni mar- 
10. 'katerega dinarja, tudi zastojnskega, ki 
:nak> ga lahko porabili za razvoj kmetij, 
o v '-daj imajo sodobne kmetije, ki jim bo- 
io- 0 ostale. Delavcu so pa vedno jemali 

Tesežno vrednost in jo vlagali v razvoj 
j ovarn. Zdaj so tovarne na psu, z. njimi 

>a tudi delavci, ki bodo kmalu plačevali 
'dnino za svoje otroke, višje participa- 
:ije za zdravstvo, plače pa bodo šle na- 

; Jdol. Res čudna politika nove sloven
je (krščanske) vlade.

Odkupna cena je trenutno 4,25 din, 
v to je všteta tudi premija in nagrada za 
kakovost ob 3,6-odstotni vsebnosti 
tolšče. Če mleko nima predpisane kvali
tete, proizvajalec ne dobi republiškega 
dodatka, ki znaša približno četrtino od
kupne cene, niti ni upravičen do premi
je. Poleg tega je deležen še odbitka za 
manj kakovostno mleko. V brežiški 
občini, kjer so lani odkupili več kot 6 
milijonov litrov mleka, je bilo nekako
vostnega le 8,27 odst.

Brežiški kmetje so lani oddali skoraj 
za desetino mleka manj kot v letu 1988. 
Med osnovnimi vzroki za tako zmanj
šanje proizvodnje so našteli neurejena 
cenovna razmerja v panogi, poleg tega 
pa še slabšo kakovost pridelane krme in 
še posebej izrazito zmanjševanje proiz
vodnje mleka na manjših kmetijah. 
Takšno gibanje je prisotno že dalj časa, 
saj se manjše količine mleka bolj splača 
porabiti kar doma.

Medtem ko je proizvajalcev mleka

Sejmišča
BREŽICE — Na sobotni redni te

denski sejem prašičev so rejci pripe
ljali 173 do tri mesece starih pujskov 
in 95 starejših prašičev. Prvih so pro
dali 98 po 30, drugih pa 23 po 23 do 
25 din kilogram žive teže.

ViDNIK V KUPČIJI

*

dega pitanega goveda v ekstra klasi zna
šala 36,25 din. Na meso pa bi plačevali 
po 44,60 din. Vendar te nove cene še ne 
veljajo. Sploh je vprašanje, ali jih bo 
mogoče uveljaviti, saj je živina iz Jugos
lavije precej cenejša, da ne govorimo o 
intervencijskem uvozu mesa. Cena tega 
mesa je bila v trgovinah okoli 40 din. Pa 
se mesarji še pritožujejo, da je prodaja 
mesa padla za petino.

Kar zadeva ozimnico, v zadrugi še ne 
vedo povedati dosti novega. Zdaj ponu
jajo krompir po 4,85 din, vendar to ni 
prava cena. Računajo, da bo cena neko- 
likanj nižja, ugodnejši pa bi znali biti 
tudi pogoji rakupa, kar pomeni na dva 
ali tri obroke.

• M-AGROKOMBINAT KRŠKO
Tudi v Krškem še niso povečali od

kupnih cen mladega pitanega goveda, 
saj še vedno plačujejo mlado pitano go
vedo na meso v ekstra klasi po 36 din za 
kilo. Teleta so po 33 do 35 din.

Malo večja je sedaj izbira v hladilnici 
v Žadovinku. Paradižnik je po 10 din, 
paprika po 18 din, za vlaganje pa po 22 
din (na novomeški tržnici jo prodajajo 
po 15 din), hruške za vlaganje so po 13 
din in belo ter črno grozdje po 22 din. 
Na jabolka pa bo treba počakati še kak 
teden.

J. S.

Kmetijski nasveti
\ Penetrometer kaže zrelost

• KZ KRKA NOVO MESTO 
Novomeški kmetijci so slišali in pre- 

novico, da naj bi bile odkupne ce- 
grf? živine višje. So tudi že izračunali, da 
|T *° povišanje zneslo 23 odst. in bi po- 
led-r odkupna cena za kilo žive teže mla-
„žL____________________________

od 
X*
bi'
vk'
M 
?<r 
>tvi

. ^hiranje sadja velja za najlepše in hkrati najzahtevnejše sadjarsko opra- 
j|' Slednjega se vsi ne zavedajo, saj Slovenija pridela veliko dobrega sad- 
Sp> kasneje pa mu s slabim obiranjem in neustrezno embalažo močno 
'hanjša njegovo tržno vrednost. Na pobudo poslovne skupnosti, ki želi od
bijati te pomanjkljivosti, je Kmečki glas izdal Priročnik za obiranje in 

'Pravilo sadja, sestavil pa gaje vse bolj uveljavljajoči se posavski sadjarski 
ltr°kovnjak inž. Franc Kotar. Iz priročnika povzemamo, kako je z določa- 
'Jem zrelosti sadja.

Do kdaj pustimo sadeže na drevju, je odvisno od namena njihove upora- 
■ Organoleptično je najbolje, če ostane plod na drevesu do užitne zrelosti. 

e(laj so njegove lastnosti, predvsem okus in aromatičnost, najbolj harmo- 
Ne. Vendar si tolikšno odlaganje obiranja lahko privoščimo samo pri 
Nelku, ki gre takoj v porabo. Mali pridelovalec to zlahka naredi, plantaž- 
[Pa nikakor ne. Zato je pri intenzivni pridelavi sadja na veliko vedno treba 

j rati prej, saj se le tako lahko zmanjšajo izgube, ki nastajajo med prevo- 
skladiščenjem in prodajo.

t Gnanih je več metod za določanje najprimernejšega časa za obiranje, 
^!f>je ob raznolikih rastnih razmerah v Sloveniji najbolje, da jih vsak velik 
Izdelovalec pozna in izbira sam. Najpogosteje uporabljajo penetrometer, 
JiPravo, s katero se ugotavlja trdota plodovega mesa. Te meritve dopolnju- 
J° i ugotavljanjem količine škroba v plodovih, za kar se uporablja razto- 
'na 1 8 joda in 4 g kalijevega jodida v litru vode. Po intenzivnosti barve, ki
>---- -------------------------------------------------——-------------

®REZ PAPIRJA! — Če sadne zaboje uporabimo samo enkrat, s tem 
ja n)Jj|Jed'mo v pridelovanju, vsaj za jabolka to velja, največji strošek. Uvajanje 

L^-iranega transporta zmanjša stroške embalaže, saj se zaboji ne po- 
fcj kujejo in jih lahko ob tudi siceršnjem vestnem ravnanju večkrat upora- 

Se večja korist je, če oblagamo zaboje s papirjem, ki prepreči, da bi se 
redovi poškodovali ob robovih lesenih letvic. Dobesedno greh je, če ka- 
(j v°stne plodove prevažamo v neobloženih gajbicah; da se to običajno še 
|f kaja, ni vprašanje ekonomike, marveč mačehovskega odnosa do sadja, 
h^jjjpri tem se moramo zgledovati po razviti Evropi!

ILca.v tei raztopini plod, se s pomočjo posebne barvne lestvice ugotavlja 
jpna škroba.

, 4a večino jabolčnih sort je najprimernejša trdota mesa od 7 do 8,5 
Ihi Crn% medtem ko se najprimernejša količina škroba od sorte do sorte 
Iv/1?®0 bolj razlikuje. Za zlati delišes je najbolje, da ima pred obiranjem 
Lenost škroba 8, za rdeči delišes na primer, pa le 4. Več o tem sije treba 

ebrat| v priročniku.
Inž. M. L.

po številu vse manj, pa zato večji kmetje 
povečujejo skupno proizvodnjo in tudi 
proizvodnjo mleka po kravi. V brežiški 
občini tako samo 13 odst. vseh proizva
jalcev odda več kot polovico vsega 
mleka. Trenutno 46 kmetov odda na le
to več kot 20 tisoč litrov mleka. V po
vprečju dajejo krave okrog 3 tisoč, bolj
še mlekarice pa od 5 do 6 tisoč litrov 
mleka letno.

Večji rejci imajo poostreno kontrolo 
glede vsebnosti mikroorganizmov in 
ponavadi nimajo nekakovostnega mle
ka. Izjema so primeri, ko pride do 
kakšne napake. Mnogo več težav je z 
mlekom manjših rejcev, ki imajo samo 
dve ali tri krave. Mleko sicer oddajajo, a 
jim ti dohodki niso osnovno sredstvo za

ZA REJCE NE BO 
NIČ BOLJE?

LJUTOMER - Miro Steržaj, di
rektor ljutomerskega Mlekoprometa, 
predsednik slovenskih mlekarjev in, 
mimogrede, sloviti kegljaški as, napo
veduje, da se v bližnji prihodnosti do
hodkovni položaj rejcev krav molznic 
ne bo izboljšal, ker je trg z mlekom in 
mlečnimi izdelki zasičen, prihajajo pa 
najbolj »sušni« meseci od septembra do 
decembra, ko je prodaja najmanjša. 
Mlekoprometu že sedaj ostaja vsak dan 
20 odstotkov neprodanih izdelkov, 
predvsem sira, tako da se zaloge še na
prej povečujejo. V skladišču imajo že 
nad 60 ton zrelega in primernega za 
prodajo, mnogo več pa še na zorenju. 
Po njegovem mnenju bo vlada morala 
najti izhod; če sije vzela pravico do di
rigiranja cene mleka, naj pomaga tudi 
pri prodaji izdelkov iz njega, piše Vest
nik in dodaja, da si bo v prihodnje Mle- 
kopromet pomagal tudi z mlekom ma
džarskih kmetov, ki je cenejše, v 
zameno pa bo tja izvažal sire. Take po
teze Mlekoprometu doslej zvezna vlada 
ni dovolila, ker ni v zakonskem roku 
zaprosil za potrebno dovoljenje.

5
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Suša deli udarce
Kmetija pred agonijo

MAROF Kmetijo Lončarje
vih na Marofu, enem izmed sedmih 
zaselkov razloženega naselja Žur- 
kov Dol severovzhodno od Sevni
ce, letos močno pesti suša. Mladega 
gospodarja, 40-letnega Milana Lon
čarja, hudo skrbi, s čim bodo pre
hranili živino.

»Zdaj moram krmiti s suho otavo, 
kupujem pšenično, krmilno moko, 
da se ne bi kravam zmanjšala mleč
nost. Jaz živim za krave, meni so 
zjutraj prva skrb. Ob taki krmi spije 
krava tudi 70 litrov vode na dan, 
zato moram v tej suši vsak dan v 
bližnjem Vranjskem potoku napol-

KAJ SE OBETA? Gre za na
predno, tržno usmerjeno družin
sko kmetijo, kjer so pred 2 letoma 
postavili tudi nov hlev za prosto 
rejo za 35 glav živine. V njem je 
trenutno 9 krav, 12 telic in 4 tele
ta. Milan Lončar načrtno poveču
je lastno čredo. Po mlečnosti spa
dajo njegove krave med najboljše 
v občini, saj so imele lani v po
vprečju 5500 I mleka, najboljša 
krava Sivka pa je imela celo 8000 
I mleka!

niti cisterno, da živina ni žejna in da 
operem molzišče,« pravi Lončar.

Novo molzišče, izdelek Fecro 
Gorenja, je kar pomembna pridobi
tev kmetije Lončarjevih. Zdaj lahko 
naenkrat pomolzejo kar tri krave, 
ob večji storilnosti pa je tudi mnogo 
bolje poskrbljeno za higieno. Mle
ko Lončarjevih krav ima pod 
100.000 mikroorganizmov v milili
tru in ga zaradi dobre kakovosti 
plačajo še za desetino bolje, s premi
jo znese to za liter okrog 4,5 din. To 
ni veliko, je pa zanesljiv, stalen vir 
za kmetijo. Lončarja moti, ker je, 
tudi zaradi suše, zdaj zelo porušeno 
censko razmerje med mesom in ko. 
ruzo. Tej je cena tako poskočila, da 
je sedaj razmerje 1 : 3, običajno pa 
je 1 : 8. Od spomladi do zdaj je bilo 
za kmeta vse slabše, pravi Lončar in 
doda, da sploh noče politizirati, to
da soglaša s tistimi, ki menijo, da se 
je tudi ob novi oblasti potrdil rek: 
Veliko grmenja malo dežja!

P. P.

preživetje, zato tudi niso tako pozorni 
do kakovosti mleka. Še posebno sporno 
je takrat, ko nimajo možnosti, da bi ga 
oddali dvakrat na dan, ampak ga hrani
jo doma, ponavadi ne dovolj na hlad
nem. Ko se potem tako in drugačno 
mleko zlije skupaj, ni več čudno, da v 
Sloveniji tarnamo nad nekakovostnim 
mlekom in mlečnimi izdelki.

B. DUŠIČ

Več korajže!
Kmetje očitajo črnomalj- 

ski vladi mlačnost
ČRNOMELJ — Različne razprave 

je bilo slišali na zadnji seji črnomaljske 
občinske skupščine o položaju krnela v 
občini in družbi nasploh. Očitno pa je, 
da imajo teh govoričenj prav k melje že 
dovolj in preveč, saj je krnel iz Vinice de
jal, naj o kmetu govorijo le krneli, nepo
trebne pa so kakršnekoli posebne komi
sije za njegovo reševanje, saj se bo kmet 
rešil iz težav sam, le možnost mu je po
trebno dali.

Velik problem je prav v tem, da za 
kmetijstvo niti ne gre tako malo denarja, 
a se ne porabi pravilno. Zgovoren pri
mer so že nepo vratna sredstva, za katera 
se je moral nekdo krepko potruditi, da 
so prišla v Črnomelj, potem pa se je 
»utrgal film« in marsikje se ne ve več, 
kakšna je bila nadaljnja usoda tega de
narja. Predvsem pa bi se morali v občini 
lotiti kmetijstva bolj temeljito ter si pri
znati, da velikih kmetij skoraj nimajo, a 
še tiste, ki so, se marsikje drobijo. Pred
vsem pa mora biti cilj kmetijske politike 
količina hrane ne glede na to, kdo jo bo 
pridelal. In regresiran naj bo prav tisti 
končni proizvod.

Med črnomaljskimi delegati je bilo 
slišati tudi bojazen, da njihova občinska 
vlada sploh nima jasne slike, kakšen naj 
bi bil razvoj kmetijstva v občini, sicer bi 
morala že prej ugotoviti, da gradivo o 
kmetijstvu, ki so ga dobili delegati, ne 
ustreza popolnoma. Vlada se je sicer iz
govarjala, da bo lahko storila kaj več za 
kmetijstvo šele, ko bodo tudi na republi
ki vedeli, kako naprej, a so delegati me
nili drugače. Celo iz Demosovih vrst je 
prišla pripomba, naj bo občinska vlada, 
ki je sicer Demosova, bolj energična in 
revolucionarna in naj se ne sklicuje za 
vsako stvar na republiško zakonodajo, 
Demos pa jo bo, če bo videl, da ima 
prav, ščitil pred morebitnim padcem.

M. BEZEK-JAKŠE

EN
HRIBČEK 
BOM 
KUPIL...

Ureja: mag. Julij Nemanič

Vinogradnik 
nima pravice 
do neumnosti

Bliža se trgatev
Bliža se trgatev in z njo veselje, 

skrbi, pa tudi neumnosti. Vsak vi
nogradnik, ki je obdelal svoj vino
grad, ima pravico do jesenskega ve
selja, skrbi mu ne uidejo, nima pa 
pravice do neumnosti. Zakaj si do
volim tako nesramno opozarjanje? 
Zaradi nepoboljšljivosti mnogih, ki 
trgajo grozdje prezgodaj in se jih ne 
da s še tako prepričljivo besedo od
vrniti od napake, ki jo ponavljajo. 
Izkušnje, ki jih imam kot večletni 
neuradni pospeševalec vinogradniš
tva in vinarstva in kot opazovalec 
obnašanja vinogradnikov v Beli 
krajini in na Dolenjskem, kažejo, 
da vinogradniki zelo ubogajo na
svet o škropljenju trte. Ne bojijo se 
nobenega strupa, povečujejo dozo 
nad tisto, ki jo je predpisala tovar
na, čeprav je že predpisana doza 
pretiravanje.

Kako izumiti nasvet, ki bi vino
gradnike prepričal, recimo:
• naj ne obirajo grozdja pred 
uradnim rokom,
• naj razsluzijo beli mošt pred al
koholnim vrenjem,
• naj pretočijo vino drugič takoj 
po novem letu itd.

V ostali Sloveniji, recimo na Šta
jerskem, vinogradniki ne hitijo s tr
gatvijo. Tisti, ki ne vozijo grozdja v 
zadružno vinsko klet, čakajo s tr
gatvijo tudi po uradnem roku. Sliši 
se, da prodajajo Štajerci svoje bu
teljke po 100 din in več in jim ni 
težko najti kupca, toda ve se, daje 
pri teh vinogradnikih kakovost vina 
že desetletja odlična.

Na vinskem sejmu v Ljubljani 
sem zvedel, da vinska klet v Goriš
kih brdih pripravlja cene za grozdje, 
ki bodo za kakovostne sorte (sivi 
pinot) trikrat višje kot za rebulo.

V svetu že nekaj let pada poraba 
namiznega vina, raste pa povpraše
vanje po kakovostnih. Ti argumenti 
nam nakazujejo, da se moramo tudi 
v posavskem rajonu truditi za čim 
boljšo kvaliteto. Do boljše kakovo
sti nam bo pomagalo grozdje, ki bo 
dozorelo na trti. Ne more biti kako
vostnega vina iz prezgodaj trganega 
grozdja, čeprav naredimo pri prede
lavi grozdja in negi vina vse po pra
vilih. Verjetno bodo tu pa tam 
kakšne objektivne izjeme, zaradi 
vremenskih vplivov (suša letos), za 
bolj zgodnjo trgatev. Toda v vino
gradih, kjer grozdje normalno zori, 
počakajmo, da doseže ustrezno 
sladkorno stopnjo!

Da bi lažje razumeli, katere poti 
so se v svetu uveljavile, daje postalo 
neko vino dražje, navajam švicarski 
primer. Modri pinot je razširjen tudi 
v Švici. Iz te sorte pridelujejo tri ka
kovosti vina, ki ga označujejo s 
tremi različnimi imeni:
• DOLE—je najbolj poznano vi
no vinskega kontona WALLIS. S 
tem imenom se sme imenovati vino 
iz modrega pinota, ki je dozorel na 
trti do 83 stopinj Oechsleja (slad
korja).
• MODRI PINOT IZ VALAIS

grozdje mora dozoreti do 80 
stopinj
• GORON — to vino je izdelano 
iz. grozdja, ki ni dosegjo sladkorne 
stopnje 80 Oechsleja. Švicarski vi
nogradnik potrebuje ob trgatvi do
kument o uradni meritvi sladkorja 
v grozdju, da lahko kasneje dobi 
dovoljenje za oznako vina. To so 
zgledi, kakšen red vlada v vino
gradništvu v naprednih državah. Pri 
nas država ni poskrbela za red, zato 
so ljudje vsak po svoje špekulirali. 
V rajnki Avstriji, ki je bila pravna 
država, in enako v stari Jugoslaviji 
je bilo več reda tudi v naši dejavno
sti. Predpisi o vinski trti in vinu so v 
pravnih državah zelo dorečni in se 
tudi izvajajo. Prav tako si pri nas 
prizadevamo s predpisi in kontrolo 
zaščititi kakovost vina in s tem vi
nogradnike ter porabnike vina.

mag. JULIJ NEMANIČ
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Pregnana koza se vrača
Za sevniško razstavo zdaj še radgonska spodbuda

Koza, ta desetletja z zakonom pre
ganjana domača žival, ki se lahko 
prehranjuje kar s 547 vrstami rastlin 
in je zaradi svoje skromnosti in prila
godljivosti rejnica milijonov družin v 
najbolj surovih sušnih predelih ze
meljske krogle in ki je, resnici na lju
bo, lahko tudi najbolj neusmiljena 
uničevalka gozdne rasti, ta koza se 
zdaj k nam vrača skozi zadnja vrata, s 
pomočjo društev rejcev malih živali in 
ljubljanske biotehniške fakultete.

Na pravkar končanem kmetijskem 
sejmu v Gornji Radgoni je reja dobila 
novo spodbudo. Prvič razstavljene 
koze srnaste pasme — ta se je ob bolj 
znani sanski kozi pri nas že izkazala 
za primerno — so bile celo v središču 
pozornosti. S tem se možnosti za raz-

• Slovenske koze dojijo kol bo
sanske krave. (Osterc)

mah kozjereje še povečujejo po dokaj 
široko zastavljenem sevniškem za
četku. Na junijski 5. mednarodni raz
stavi koz v Sevnici je bilo namreč ugo
tovljeno, da 250 članov podružnice za 
kozjerejo redi že nad 2.000 koz, za
nimanje za rejo pa se še povečuje. 
Ugodno vpliva zlasti redni odkup 
mleka, ki ga je uvedla cel/Ska mle
karna v Arji vasi.

Rejci pričakujejo, da bo po kozjem 
mleku vse večje povpraševanje. Po se
stavi hranilnih snovi je najbližje ma
terinemu in zato primerno za otroko
vo prehrano. Ker je mlečna mast v 
njem v obliki zelo drobnih in enako
merno porazdeljenih kroglic, je lažje 
preba vlji vo od k ra vjega, poleg tega pa 
ima tudi več maščob in beljakovin. 
Koze nikoli ne zbolijo za tuberkulozo 
in s tem so povezane tudi domneve o 
zdravilni vrednosti kozjega mleka.

Vsekakor je vredno in možno več 
narediti za napredek kozjereje, saj so

Z NOVOMEŠKE TRŽNICI
Cena paprike je vsak dan nekaj 

manjša. Prodajalci zjuga jo ponujajo 
po 10 do 18 din za kilogram. Velika 
je tudi izbira sadja. Hruške, breskve 
in slive so po 15 din, grozdje 20 din, 
lubenice pa po 8 din kilogram. Bra
njevke so ponujale solato po 30 din in 
fižol po 40 din.

od nje tudi precejšnje gospodarske 
koristi, posebno še, če gre za selek
cionirane živali, kakršna je bila na 
sevniški razstavi koza zmagovalka, 
last Oskarja Časa iz Velenja, ki daje 
na leto čez 1.000 litrov mleka.

M. LEGAN

• Se izobražuješ, da boš lahko 
bolje kmetoval? Ne, zato da mi ne 
bo treba več kmetovati! (Peter 
Mozolj ec)
• Tržna ekonomija je nepretr
gan proces poskušanja in napak. 
(Samuelson)
• Če mravlja dobi krila, to po
meni, da bo propadla. (Arabski 
pregovor)

Jugoslovanski rekorder
Anton Zidar iz Sušja pri Ribnici ima družino 
krav, ki dajejo največ mleka v Sloveniji in državi

RIBNICA, SUŠJE — Absolutni 
rekorder v pridobivanju mleka gle
de na eno kravo v Sloveniji in Ju
goslaviji, in to v zasebnem in druž
benem sektorju, je Tone Zidar iz 
Sušja v ribniški občini, saj so lani 
njegove krave dale v povprečju 
vsaka nad 9.200 1 mleka, nam je 
povedal direktor KZ Ribnica inž. 
Mirko Pirc in dodal, da si je Zidar 
nabiral izkušnje ne le pri starejših 
kmetih, ampak tudi v Avstriji, ka
mor je odhajal kot zdomar.

51-letni Anton Zidar pa je pove
dal, da je zgradil sodoben hlev pred

• »Žival potrebuje za proizvod
njo mleka kisik. Zato je najbolje, 
če se pase in celo živi kar zunaj. 
Živali bolje prenašajo mraz kot 
vročino. To se tudi sam izkusil, 
saj je bila v mojem starem hlevu 
poleti pod salonitkami velika vro
čina in je to slabo vplivalo na 
mlečnost. Zdaj imam izoliran 
hlev,« pove Zidar nekaj svojih 
izkušenj.

10 leti in ima v njem 14 krav molz
nic črno-bele pasme, 15 telic ter 
konja in žrebe. On je odraščal brez 
očeta (počiva v Rogu), za živino pa 
seje izredno zanimal že kot 5-ah 6- 
letni otrok. »Rojen sem bil za to,« 
pravi in dodaja, da moraš za uspeh 
pri živini imeti posebno veselje, sre
čo, nekaj božjega blagoslova pa še 
neumen moraš bili malo, saj je bilo 
kmetijstvo od nekdaj izkoriščano, 
še posebno pa v našem dosedanjem 
sistemu.

V samem vrhu slovenskih pride
lovalcev mleka je že tretje leto, med

boljšimi pa več let. Lani je bila nje
gova krava Vera 2. najboljša v Slo
veniji, saj je dala 11.658 litrov mle
ka s tolščobno stopnjo 5,11 (ali 596 
kg masti), kravja družina pa je bila 
najbojlša. Še uspešnejšo kravjo dru
žino je imel predlani, saj je bila nje
gova krava Jera, ki jc dala skoraj 
13.000 1 mleka, rekorderka, med 
prvih 10 v Sloveniji pa sta se uvrstili 
še dve njegovi kravi iz iste linije oz. 
družine, in sicer na 5. in 10. mesto. 
Zdaj pa najbolj računa na kravo 
Joko, kije šele prvič telila, a že daje 
po 33 1 mleka na dan. Iz njegovega 
hleva, sta tudi bika Druz in Tsar, ki 
sta danes last Osemenjevalnega 
centra Preska Medvode oz. Kmetij
skega zavoda Slovenije.

J. PRIMC

BODOČA REKORDERKA — 
Na fotografiji Anton Zidar iz Suš
ja, ki ima že tretje leto čredo krav 
z največjo povprečno mlečnostjo 
v Sloveniji. Njegova krava Joka, 
ki je šele prvič telila, že daje 33 I 
mleka na dan.

DOLENJSKI UST
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Gospodarjenje ima svojo logiko
Novomeški gospodarstveniki na srečan 
________ dobra krma, ne le bič — Do kda

u z republiškim IS — Potrebna je tudi 
na repu energetskih planov?

NOVO MESTO — Že več kol en teden je minilo od obiska republiške vlade 
s predsednikom IS Lojzetom Peterletom na čelu, vendar je prav, da zabeležimo
še nekaj najbolj značilnih stvari, ki so bile povedane na razgovoru z 
gospodarstveniki.

Niko Galeša, direktor Novotehne, 
Novo mesto: »O preskrbi Dolenjske z 
električno energijo je bilo že veliko go
vora tudi za časa prejšnje vlade. Moram 
reči, da je Dolenjska v tem pogledu 
ostala povsem na koncu. V izgradnji sta 
dva objekta, razdelilna postaja Hudo in 
daljnovod 2x110 kv Krško—Hudo. 
Problem je v tem, da nimamo zaneslji
vega in ne kvalitetnega napajanja. Na 
šestih žicah visi vse napajanje Dolenj
ske in Bele krajine, ki dajeta 12 odstot
kov slovenskega izvoza. Toda zdaj

• Dr. Dušan Lavrič, Iskra Žužem
berk: »Gospodaijenje na nerazvitih 
območjih je veliko težje, saj si mora
mo praktično vso infrastrukturo sami 
zgraditi. Jasno je, da skupaj s krajani, 
toda vsi vemo, kako se sredstva zbira
jo. V preteklosti so določene olajšave 
bile, vendar predvsem pri tem, če si 
investiral v to območje. Mislim, da bi 
morala vlada zato razmišljati tudi v 
tej smeri, da se podjetja, ki se nahaja
jo na teh območjih, razbremene neka
terih dajatev. Drugo je, da se veliko in 
na široko kritizira naše gospodar
stvo. Ne strinjam se povsem s tako 
kritiko. Naše podjetje 80 do 90 od
stotkov izdelkov izvaža, en del na 
Zahod, drugo na Vzhod in v tretji 
svet, vendar če primerjam pogoje po
slovanja v tujini in pri nas, je kot noč 
pa dan. Obremenitve pri nas so ne
primerno večje. Če bi delali bilanco in 
bi upoštevali podobne obremenitve, 
kot jih imajo v tujini — mi smo delali 
te analize —, bi bila mnoga podjetja, 
ki danes izkazujejo slab rezultat, vsaj 
knjigovodsko prikazano, bistveno na 
boljšem.«

obstaja nevarnost, da se bo zaradi po
manjkanja denarja ustavila nadaljnja

Bo stavkalo 
samo vodstvo 

sindikata?
Sklep: končno besedo 

naj rečejo delavci
METLIKA — Po dolgem času in 

že odkritem negodovanju članstva, 
zlasti pa sindikalnih zaupnikov, so 
prejšnjo sredo le sklicali razširjeno se
jo občinskega sveta metliških sindika
tov, ki sodijo v okvir Svobodnih sin
dikatov Slovenije. Na tej seji se je 
pokazalo, da stvar, zaradi katere je bi
la seja pravzaprav sklicana ali pa je bi
la vsaj osrednja točka dnevnega reda, 
ljudi najmanj zanima oziroma da ima
jo do nje precej drugačen odnos kot 
vodstvo.

Gre seveda za splošno stavko, ki jo 
ti sindikati napovedujejo za 10. sep
tember. Kljub že znanim utemeljit
vam o potrebnosti splošne stavke se 
metliški sindikalni zaupniki oziroma 
predsedniki sindikalnih organizacij v 
podjetjih niso prav nič navduševali 
nad tem, da bi stavkali. In to pred
vsem zato ne, ker za razliko od svoje
ga vodstva — republiškega, regijske
ga pa tudi občinskega, kolikor slednje 
sploh obstaja — ne vidijo v taki stavki 
pravega smisla, ampak v glavnem 
vzvod za rušenje vlade. Naj je sindi
kalni koordinator za Dolenjsko Jože 
Miklič še tako zatrjeval, da stavka ni 
politična, ampak jo sindikati organizi
rajo zato, da bi vlada akutne proble
me delavstva hitreje in učinkovitejše 
reševala in sindikate upoštevala kot 
resne partnerje, ni bilo za take in po
dobne utemeljitve nobenega navdu
šenja niti niso naleteli na podporo. 
Prej na nezaupanje in skepso. Miklič 
je potrebo po splošni stavki »uteme
ljeval« tudi s tem, da bi tako stavko 
morali organizirati že pred letom. 
Samo takrat je niso niti poskušali or
ganizirati, še pisniti o tem si niso upali, 
če so že res tako mislili. Pa so bili ta
krat v tem istem, resda še ne »svobod
nem« sindikatu v republiškem, regij
skem in občinskem vodstvu isti ljudje, 
v tovarnah pa isti delavci, ki se jim go
tovo ni godilo prav nič bolje, kot se 
jim danes. Edino, kar je bilo takrat res 
drugačno, je bila vlada.

Sindikalisti iz podjetij so hoteli ve
deti, kdo naj bi na primer delavki v 
konfekciji, ki dela na normo, plačal 
čas, ki bi ga »izgubila« s stavko. Od
govor, da podjetje, češ da »s stavko 
podjetje dobi več kot delavec«, goto
vo ni bil dodaten močan argument, da 
bi se lažje odločili za splošno stavko.

Sicer pa, so sklenili na koncu, naj o 
tem, ali bodo stavkali ali ne, rečejo 
končno besedo delavci.

A. BARTELJ
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gradnja. Poslali smo ustrezne zahteve za 
posredovanje. Vlada bi morala temu 
problemu prisluhniti in dali prednost 
Dolenjski. Dolenjska je plačevala ener
getski prispevek in električno energijo 
po polni ceni za nekvalitetno električno 
energijo zato, da so druge regije za ne
kvalitetno plačevanje ali celo neplače
vanje dobivale kvalitetno električno 
energijo. Na koncu koncev pa Dolenjci, 
ki smo po zakonu pošteno plačevali, za
služimo, da tudi mi dobimo kvalitetno 
energijo. Bojazen je utemeljena: zadnji 
smo na vrsti, zakon pa konec letošnjega 
leta ugasne. Kako bomo mi dogradili 
naše objekte?«

Dr. Dušan Lavrič, direktor Iskre Žu
žemberk: »Mi smo se odločili, da ne 
bomo v Iskra holdingu, saj sodelovanje 
ni dalo pravih rezultatov. Letos je v vsej 
Iskri kritično leto, mi pa delamo dokaj 
uspešno, ker nismo obremenjeni z vso 
nadgradnjo, ki je marsikaj blokirala. 
Do konca letošnjega leta bomo še upo
rabljali znak Iskra, potem pa se bomo 
imenovali samo Tovarna keramičnih 
kondenzatorjev Žužemberk. Velika ne
varnost je, da če se dajo združena sred
stva na holding, se ta ne bodo kanalizi
rala tja, kjer so najbolj potrebna, saj 
vemo, da se vsi ti holdingi danes borijo 
za določeno oblast in prevlado, ker ni

majo prave vsebinsko opredeljene funk
cije.«

Pavel Noč, direktor IM V Revoza: »V 
Revozu smo v tem trenutku absolutno 
proti splošni stavki, saj komaj zmagu
jemo vsa naročila. Kakorli bi že stavka 
potekala ali trajala, bi imeli velik izpad. 
En dan proizvodnje pomeni tristo av
tomobilov, mi pa dobimo plačano le ti
sto, kar proizvedemo in izvozimo, in nič 
več.«

SREČANJE Z VLADO — Za mnoge novomeške gospodarstvenike je bilo 
srečanje s predsednikom izvršnega sveta in nekaterimi njegovimi ministri pra
va priložnost, daje izrazil svoje mnenje in predloge pa tudi pokazal na nepra
vilnosti, ki bi jih bilo treba v odnosu do gospodarstva v praksi odpraviti. (Foftg: 
T. Jakše)

Vloge občanov kar dežujejo
Do sedaj že 400 vlog za vrnitev premoženja

mi. Nekateri si napačno predstavljajo 
vračanje in prijavljajo tudi na podlagi

NOVO MESTO — Soba številka 36 
v prvem nadstropju stare občinske 
stavbe v Novem mestu je v zadnjem ča
su eden od najbolj obiskanih občinskih 
prostorov, pravnici Marjanca Majster 
in Marjanca Pavasovič pa najbolj iskani 
občinski uslužbenki. Sprejemata na
mreč vloge za povrnitev nepravično 
odvzetega premoženja, kar je, glede na 
to, daje ta pojem lahko zelo raztegljiv in 
daje tema precej občutljiva, zelo nehva
ležen posel. Mnogi si namreč predstav
ljajo, da bodo uredili stvar kar takoj na 
samem kraju, drugi, ki bi bili tudi upra
vičeni, da podajo svojo vlogo, pa si tega 
še ne upajo storiti iz nezaupanja.

Uradno določeni rok za dostavo vlo
ge je sicer 10. september, ker pa ustrez
na zakonodaja, ki bi urejala to proble
matiko, še ni sprejeta, bodo vloge 
sprejemali tudi še po preteku tega roka. 
Ko se bo nabralo dovolj vlog, bodo na
pravili podrobnejšo analizo, tako da bo 
vse pripravljeno za ukrepanje takrat, ko 
bo vlada sprejela ustrezne zakone za 
vračanje premoženja. Do takrat pa ni 
moč ničesar storiti.

Do sedaj je prišlo na občino 400 
vlog, med katerimi jih je precej tudi 
skupinskih, za povrnitev nekdanje srenj- 
ske posesti, veliko pa je tudi vlog za po
vrnitev odvzetih zemljišč zaradi agrarne 
reforme in kolonizacij (51) ter aronda
cij (47) pa tudi za povrnitev nacionalizi
ranih stavb in zemljišč (60), med njimi 
so tudi zahteve za povrnitev nekdanjih 
trgovskih lokalov v Novem mestu in 
okolici, seveda s pripadajočimi stavba-

občinskih prostorskih planov in odlo
kov razlaščena zemljišča, za katera so 
dobili za to določeno odškodnino.

T. J.

SPE! BO VESELO 
NA TRGU

NOVO MESTO — Jutri, 7. sep
tembra, bodo že četrtič zapored slavili 
svoj krajevni praznik prebivalci KS 
Center Novo mesto. Slavje se bo pričelo 
ob 18.30 na rotovžu s sprejemom in 
podelitvijo priznanj zaslužnim kraja
nom, zatem pa bo na Glavnem trgu kul
turni program, ki so ga pripravili učenci 
Glasbene šole Marijana Kozine in god
ba na pihala iz Novega mesta. Po urad
nem delu bo prosta zabava ob zvokih 
Zvoneta Gačnika in postrežbi gostišča 
Na trgu in restavracije Pri vodnjaku. 
Obljubljajo zabavo dolgo v noč.

bi

Franci Borsan, Ljubljanska banka 
TDB Novo mesto: »Kljub težkim raz
meram sredstva pri nas rastejo, občani 
varčujejo, tudi v podjetjih sredstva na
raščajo. Opozoriti pa moram na velik 
problem, ki ga doživljamo ob vsakem 
praznjenju ali nakazilu prispevkov. 
Ostaja manj kot ena tretjina, vse drugo 
se odliva. Problem so tudi obresti, saj bi 
morala biti obrestna mera nižja od pro
fitne stopnje, če bi hoteli imeti naložbe, 
širjenje in perspektivo za jutrišnji dan... 
Na področju, ki ga pokriva naša banka, 
smo sklenili pogodbe s 509 podjetniki, 
zasebniki, ko so ustanavljali najrazlič
nejše obrti. Največ je tu intelektualnih 
storitev, trgovin, gostinstva, v topa smo 
tudi vložili precejšnja sredstva. Ce je bi
lo to prej 1,2 odstotka v naši bilanci, je 
danes že šest odstotkov in bo do konca 
leta poraslo na deset. To so veliki no
minalni porasti. Naš interes je odpiranje 
novih zadev, širjenje zaposlovanja in ne 
nazadnje tudi zavarovanje rizika na 
najprimernejši način.« T. J.

Na postaji 
zaenkrat 

še osamljen
NOVO MESTO — Na novi no

vomeški avtobusni postaji se je te 
dni pričel pravi vrvež in šele sedaj se 
bo pravzaprav videlo, kako bo ta 
nova novomeška pridobitev delo
vala. Čakalniških prostorov in pred 
vremenskimi neprilikami zavaro
vanih središč je sedaj sicer precej 
več, manj pa je možnosti za šolsko 
mladino, aa si med čakanjem kupi 
hrano ali osvežilno pijačo. Zaenkrat 
se bodo morali drenjati v edinem 
gostinskem lokalu, kije trenutno na 
avtobusni postaji odprt, in sicer v 
bifeju na spodnjem platoju, katere
ga lastnik je zasebnik Zvone 
Franko.

»V mojem lokalu je na voljo le 26 
kvadratnih metrov gostinske povr-

Zvone Franko
šine, kateremu pa lahko prištejem 
še nekaj kvadratnih metrov pločni
ka pred vhodom. To je v prvih me
secih zadostovalo in mi še ni žal, da 
sem se odločil za ta korak. Bomo pa
videli, kako bo pozneje, ko se bo
pojavila večja konkurenca. Odprto 
imam od petih zjutraj pa do devetih 
zvečer. Jaz. bi siscer rad odpiral po
zneje, ob sedmih, vendar sem se od
ločil za zgodnjo uro na predlog šo
ferjev in potnikov. Nova postaja mi 
je osebno še kar všeč, nerodno je 
edino to, da je za dostavo slabo po
skrbljeno. Potniki se pritožujejo, da 
tukaj ni moč kupiti hrane, zato 
razmišljam, da bi pričel prodajati 
tudi sendviče ali kaj podobnega,« 
pravi mladi gostinec.

Ce bo še dolgo tako, smo se po
zanimali pri Pionirju v Bršljinu, ki 
na novi avtobusni postaji prodaja 
lokale. Tam so nam povedali, da so 
od približno 580 metrov kvadrat
nih površin, kolikor sojih imeli na
prodaj, prodali že dobri dve tretjini, 
saj je sedaj na voljo samo še en lokal 
z 22, eden s 40 in eden s 113 kva
dratnimi metri površine. T. J.

Jerca Vidrih z blagajno iz prejšnjega 
stoletja, ostankom nekdanje Kobeto- 
ve špecerije, ki še vedno zanesljivo 
dela.

V rabi prava 
stoletna 
blagajna

Tradicija se nadaljuje

NOVO MESTO — Ime trgovine na 
Glavnem trgu 16 je na prvi pogled do
kaj enostavno. Modna trgovina se ime
nuje lokalček znotraj okusno obnovlje
nega dvorišča. Vendar pa starim Novo- 
meščanom kraj, kjer je bila vzačetku 
tega tedna odprta Modna trgovina, 
marsikaj pove. Tukaj je bila nekdaj 
znana Kobetova špecerijska trgovina. 
Seveda je že dolgo časa ni več. Hiša je 
bila deloma nacionalizirana, zato tudi 
lokal, ki ga je sedaj odprla domača 
hčerka Jerca, poročena Vidrih, ni v pro
čelju, ampak skromno skrit zadaj vnek- 
danjih skladiščnih prostorih. Toda ne
koč ... No, nič se še ne ve, kako bo.

Za začetek je poleg modnega tekstila 
za ženske, tudi nekaj moškega je vmes, 
našla v lokalu častno mesto stara častit
ljiva blagajna iz nekdanje Kobetove tr
govine. Je ameriške znamke National, 
lepo obnovljena in dela brezhibno, 
kljub temu da ima že tam okoli sto let. 
Posebnost zase, bi lahko rekli, za tiste, 
ki imajo radi tradicijo, kvaliteto, zane
sljivost in svojskost.

Nekaj takega hoče tudi lastnica s svo
jo trgovino: »Z njo bi želela Novemu 
mestu nekaj dodati. Za sedaj so v po
nudbi najbolj eksluzivni izdelki doma
čih tovarn, povpraševanje pa bo poka
zalo, v katero smer bo treba ponudbo še 
razširiti. Za začetek je ponudba še so
razmerno skromna,« pravi in samoza
vestno doda: »Toda vse, česar v trgovini 
še ni, se da hitro nabaviti.« Kaže, da se 
je v Novem mestu res prebudil stari, 
pravi trgovski duh.

TJ.
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DAN ENOTE — Več kot sto borcev 4. SNOUB Matija Gubec je v torek v vo
jašnici Milana Majcna v Novem mestu praznovalo 48. rojstni dan brigade. Ta 
dan so slavili tudi vojaki, ki nadaljujejo tradicijo te partizanske brigade. O njeni 
bojni poti je zbranim, med katerimi so bili predstavniki občine, krajevne skup
nosti in delovnih organizacij, govoril polkovnik Kazimir Trojan iz Maribora, v 
imenu gubčevcev pa jih je pozdravil narodni heroj Franc Lojko. Na sliki: ko
mandant polkovnik Radoslav Bogičevič je ob dnevu enote z dopusti nagradil 
nekaj najboljših vojakov. (Foto: J. Pavlin)

Izredne razmere v oskrbi z vodo
Prepovedano pranje avtomobilov in zalivanje vrtov — Najhuje v vaseh

DEŽURNE TRGOVINE
V soboto, 8. septembra, bodo 

odprte v Novem mestu do 19. ure, 
drugod do 17. ure naslednje proda
jalne živil:
• v Novem mestu: Mercatorjev 
PC v Ločni
• v Šentjerneju: Samopostrežba 
Mercator
• v Dolenjskih Toplicah: proda
jalna Vrelec
• v Žužemberku: Market Dolenj
ka
• v Straži: Samopostrežba KZ
• v nedeljo bo v Novem mestu od 
8. do 11. ure odprta Samopostrežba 
Dolenjka na Glavnem trgu 23.

METLIKA — Zaradi dolgotrajne suše so v metliški občini pri oskrbi s pitno 
vodo nastopile izredne razmere. Izdatnost virov pitne vode, iz katerih se oskr
buje metliška občina, seje močno zmanjšala, tako da ne morejo več kriti vseh 
potreb. Zato je od prejšnje srede prepovedana uporaba pitne vode za pranje 
avtomobilov, za zalivanje vrtov in za druga podobna opravila razen seveda za 
najnujnejšo osebno porabo in napajanje živine.

Pomanjkanje pitne vode v metliški 
občini v poletnih mesecih je že kar obi
čajna stvar, še posebej to občutijo v gor
janskih vaseh. Letos pa je do pomanj
kanja prišlo prej kot prejšnja leta, kajti 
pozna se, da zadnja leta pozimi skoraj
da ni bilo snega, ravno snežna odeja na 
Gorjancih pa ustvari potrebne zaloge 
pitne vode za poletni sušni čas. Gotjan- 
ski del metliške občine se s pitno vodo 
oskrbuje iz dveh virov: iz zajetja pri Ra- 
jakovičih dobivajo vodo zlasti žumber- 
ške vasi ter vas hrast, iz Jamnikov pa 
dobivajo vodo krajevne skupnosti Su
hor, Lokvica, Grabrovec, Radoviča in 
Slamna vas. Pri obeh teh virih se v suši 
dotok vode zmanjša tudi za trikrat. 
Tretji in največji izvir pitne vode za 
občino pa je metliški Obrh; z njegovo 
vodo se oskrbujejo poleg Metlike še

krajevne skupnosti Rosalnice, Božako- 
vo, Podzemelj, Dobravice in Gradac.
Ker gre pri Obrhu za črpanje vode, ni 
pomanjkanja, vendar v sušnem obdob
ju izčrpajo tako rekoč ves izvir in potok 
sploh ne teče, saj je gladina izvira Obrha 
že od začetka julija pod prelivnim pra-

najbolj prizadetih krajih toliko nujnej
še. Poleg tega so v metliški občini kraji, 
ki nimajo vodovoda in kjer so vodnjaki 
zaradi suše tudi prazni. To velja zlasti za 
krajevni skupnosti Jugorje in Drašiči 
ter za vas Berčiče v KS Metlika. Za se
daj v te vasi dovažajo vodo iz Metlike s 
cisternama metliškega gasilskega druš
tva. Voda je zastonj, prevoz pa je treba

gom. Pri zajetju v Rajakovičih je naj
manjša količina, ki še zagotavlja nor
malno preskrbo, 1,35 litra vode na 
sekundo, v Jamnikih pa 4 l/s. Pri me
ritvah 21. avgusta pa so v Rajakovičih 
namerili 0,86 l/s, v Jamnikih pa 3,67 
l/s. Bojijo sc, da se bo zaradi trajajoče

• Vodovodni sistem v metliški obči
ni deluje na robu zmogljivosti, in to se 
dogaja vsako leto v sušnem obdobju. 
V takih razmerah se poleg vseh težav 
poslabša tudi kakovost vode, kajti 
omrežje je v glavnem dotrajano. To bi 
res moral biti dovolj tehten razlog, da 
začno v tej belokranjski občini vpra
šanje preskrbe s pitno vodo obravna
vati celostno,»načrtno in dolgoročno.

suše dotok vode v teh gorjanskih zajet
jih še naglo zmanjševal.

Že sedaj morajo voziti vodo v rezer
voarje na Hrastu, Lokvici, v Gabrovcu 
in Slamni vasi, zato je varčevanje v teh

plačati, in sicer za manjšo cisterno, ki 
drži 5.000 litrov, 250 din, za večjo 
(7.500 1) pa 300 din. Če se bo suša na
daljevala, bodo morali vodo voziti iz 
ozeljskega vodovoda. ^ BARTELJ

MODRI JANEZ — Kar precej No« 
vomeščanov se je letos odločilo šolski CjJ 
knjige kupiti v prednaročilu, v akciji Mo |jjj 
dri Janez. Ne samo zaradi nekajodstotne )/( 
ga popusta in obročnega plačila, ampal 
predvsem zato, ker je naročilnica dajali 
možnost dostave knjig na dom, s čimer b 
se kupec izognil vsakoletni strahotni gneč j, ‘ 
v edini knjigarni. Vendar s knjigami nf 1( 
dom ni bilo nič. Vse novomeške žrtvi h 
Modrega Janeza so namreč okrog 20. aV' „ 
gusta dobile obvestilo, da knjige lahki 
dvignejo 29., 30. in 31. avgusta na osnovn 
šoli Grm. Očividec nam je sporočil, da jf 
bila prvega od omenjenih treh dni na Gr 
mu nepopisna gneča; na knjige je bilo tre 
ba čakati najmanj 2 uri, nekaj otrok pa sl (l

tistem prerivanju skoraj pomendral |,t.
Ljudje so besneli, še posebej, ker so n ai(
vprašanje, zakaj niso knjig (če že ne n . |(
dom) razposlali na več šol, dobili odgovo 
v obliki nesramnega vprašanja: »Zakaj pl jgj 
ste kupci vsi navalili na isti dan?« Skratka ns 
Modri Janez se je pokazal modrega sami j, 
zase. To si velja zapomniti in naslednje le „ 
to je treba bojkotirali prodajo, ki se j pj 
sprevrgla v poniževanje ljudi. Za njiho 
krvavo prisluženi denar!
»NAJHITREJŠI LANEC« V NoL"; 

vem mestu in na Dolenjskem seje pojav 5ri 
plakat za denarno verigo sv. Antoni c 
Kdor želi sodelovati, naj se oglasi, tako p (l 
še, v hotelu Metropol. Tam bi se po našel 
mnenju lahko pojavili tudi inšpektorji m: 
lice, saj so tovrstne igre protizakonite. Z t ^ 
deva pa smrdi tudi z jezikovnega stališči ^ 
plakat je namreč v vojni s slovensko slov ^ 
nico in pravopisom. Med drugim so upe __ 
rabljene naslednje besede: »komerciali 
lanec«, »isplačilo«, »tisučiti igralec«, »sl 
dam dni«, »igra začne ob 10 uri« itd. Jv 
trovska slovenščina.

Ena gospa je rekla, da v Novel 
mestu o novi šoli služabniško zavzet
pišejo tisti, ki so najbolj in najdlj v 
podpirali reformiranega šolskeg ’ 
mrtvorojenca.
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V času od 22. do 29. avgusta so v nC 
vomeški porodnišnici rodile: Anica Bol 
nar iz Dol. Ponikev — Vesno, Ružil t| 
Martinovič iz Potočne vasi — Dragan 1 
Cirila Ozimek s Sel pri Šumberku — D —- 
jana, Martina Peterlin iz Hrastnega 
Anito, Vesna Žalec iz Črnomlja — Sai 
Jerneja Rustan iz. Šentjerneja — Nin 
Marjanca Malenšek iz Malin — Petr 
Melita Kambič iz Črnomlja — Jana, D 
niča Butala iz Črnomlja — Boruta, Draf 
ca Muc iz Dol pri Suhorju — Vesn )re 
Zlatka Matinčič z Brezja -Sonjo, Vikt< ^ik 
rija Sosz Mirne — Iris, Tončka Vodnik H 
Gornjega Podboršta — Simona, Dragi< "n 
Košmrlj z. Malega Slatnika — Marušk [tik 
Marija Blažon iz Stare Bučke MatjaJ j|l 
Cecilija Papež iz Kočevskih Poljan 
no, Jožica Pungerčar z Malkovca 
deja, Suzana Tratnik-Umek z Mirne H 
Amclijo, Lučka VolksStražnjega vrha' N 
Jerneja, Karmen Jvamnik iz. Šentjerneja' ~[C 
Matejo, Jožica Žagar iz Podturna ( 
Hmeljniku — Saša, Metka Janežič iz Pf 
ske Mojco, Silvija Gorup iz Kamafl TC

Tomislava, Ivica Brišar z Gor. Vrhp 
Ija — Roka. ..

IZ NOVEGA MESTA: Durdica Vij TO 
iz Stritarjeve ulice 3 —Tonija, Ani1 t*gc 
Štamfelj iz Prečne 29 — Alena, Janja P1 
reber iz Adamičeve 38 — [.aro, Mira 
gane z. Ljubljanske ceste 20 Tiborja 
Majda Dobravc z Drske 39 — Žiga.

Čestitamo!
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(Sprehod po Metlikî
 Ov

METLIŠKO PLANINSKO DRU$ 
TVOje pripravilo za 7., 8. in 9. septemb* 
pohod na Triglav. Predsednik Stane Bd 
darič je povedal, da večkrat organiziraj 
takšne in podobne izlete ter da je vedi1 
dovolj zanimanja. Kdor se hoče včlaniti 
društvo, naj se oglasi pri njem v pisah 
skupščine občine.

PO USTANOVITVI ODBORA SL( 
VENSKIH krščanskih demokratov 
imelo novoizvoljeno vodstvo večerjo v b 
feju Rajmer. Domačinom se je pridrul 
tudi predsednik slovenske vlade gospa 
Lojze Peterle. Milenka in Edo Macele s1 
jim postregla s piščancem, kotleti, k rob 
prijem in solato. Edo je raztegnil tv 
harmoniko, g. Peterle pa je obljubil, dat 
zaigral kaj poskočnega ob naslednja 
obisku Rajmerjevih.

NOGOMETNI KLUB, ki so ga ust 
novili pred kratkim v Podzemlju, bo im' 
tudi svojo mladinsko ekipo. Med podr1 
meljskimi osnovnošolci je veliko zanim' 
nja za brcanje žoge, zato za podmladek' 
bo težav.

TRIFARŠKO ŽEGNANJF. JE BIL' 
obiskano, kot že dolga leta ne. Zgodilo' 
je celo, da je mnogoštevilnim šanko' 
večkrat preko dneva zmanjkalo pija? 
Organizatorji so se znašli, pa so škof' 
ponjo v Metliko, a tudi na Hrvaško. Jan) 

spekli sojih krepko preko sto — so p" 
šli že dopoldne, in vse to kljub jadikod 
nju, da ljudje nimajo denarja niti * 
najnujnejše. ,

NA KONJENIŠKI PRIREDITVI 
ROSALNICAH blizu Novolesa se
zbralo ogromno gledalcev, ki so 
občudovanja konj in jahačev pridno pf 
nili pivske in druge steklenice. Mnogo!1 
vilni obisk je presenetil organizatorje,! 
jim je zato zmanjkalo vsega, kar so pripd 
vili za gašenje žeje.



i Črnomaljski drobir
I NESKLEPČNOST Zaradi dolgih 

občinskih skupščin začno delegati po 
. uri Odhajali domov , pojasnijo pa. da 
o, ker pozneje nimajo avtobusnih pre- 
tov. Vendar so drugi proti takšnim pre- 

zapuščanjem sej tudi zaradi 
n\ 'Zece nesklepčnosti ter podučujejo 
, I bajajoče, da piorajo na seji vztrajati do 
‘V lica. če so že pristali na poslansko mesto 
r , kupščini. Vsi ti zapletljaji pa so lahko 
lccPi dobra šola za prihodnje volitve: vsak 
i lencialni poslanec bi moral pred spre- 
J tlom kandidature izpolnjevati vsaj en 

, Soj, in sicer, da ima svoj avto in s tem 
K, 'otovljen prevoz na seje skupščine in 

,vn«i/nj,h.
Tokrat brez anonimnosti
V tej rubriki smo že pisali o osebi, kije, 

. trav seje hotela na viniškem kopališču 
1 v 'Opati, morala plačati vstopnino za pri- 
a btev v okviru viniškega poletja. Orga- 
^ tatorji so obljubili, da bo imela prihod- 

: leto na prireditve prost vstop, če sc 
“ ;4stavi s celim imenom. Tokrat pa se 

tka bralka, ki ni tako sramežljiva in
»e boji izdati imena, organizatorji vi- 

, .e bega poletja pa so ji prav tako ostali v 
‘ • Prijetnem spominu. Prav nič pa ji ne gre 
, j Ponujano brezplačno karto. Angelca 

ubic iz Črnomlja seje ob pol deseti uri 
tčer želela z družbo mimogrede ustaviti 
'■niškem kopališču ob pijači, a so tri 

a ; ,rilc« pri vh<xlu zahtevale 200 din 
’ °Pnine za štiri osebe. Sedaj pa Angelco 
'PTiitna ime tistega, kije dal »komando« 

•Pobiranje vstopnine še takrat, ko sploh 
bilo več nikakršnega programa. Imela 
namreč občutek, kot bi ji hotel kdo že 

, „ končani tomboli prodati tombolske
loV rtiče
‘P0 ■— 
ialt 

>s(
Ju Drobne iz Kočevja

klNŽA SPET TEČE Čiščenje Rin- 
Ju zaključeno. Voda je spet v njeni prej 
PSeni strugi. Žal pa na njiy plava veliko 
!ne nesnage pa tudi vej in rastlin, ki so 
'Ped čiščenjem buldožerji in drugi stro- 

Zruvali. Tudi neprijeten duh se še vedno 
| 'Z Rinže. Morda je vsemu temu krivo 
'no obdobje in slab pretok in bo bolje 
Prvem večjem deževju.

SLOVENIJO IN MILOŠEVIČA 
,... Večina kočevskih podjetij posluj^ z iz- 
jdlj tio. |»rav ti so se najbolj razveselili za
te? v Slovenije po konfederaciji ali celo 

'Piosvojitvi. Hvaležni so tudi Miloševi- 
N 'a njegove besede, da bo v primeru od- 
z PUve napravljen poračun in da bo tisti, 
S u u drugih republik dobival, moral 
A bljeno povrniti. Kočevska podjetja na- 

!-» eč zjuga niso nič dobila, ampak so tja le 
, no vajala denar, zdaj pa računajo, da bi v 
Uolj Pieru odcepitve dobila vse povrnjeno 
jjj( se tako rešila težav, v katerih so, in

Ribniški zobotrebci
, D rum RAKI IN ŠKOLJKE V zad- 
rag Pl obdobju, od ulova velikega soma 
ssn 'rej, jc veliko zanimanja za ribolov v 
ikti Pikih Ribiške družine ribnica na Ugar- 
lik Manj pa je znano, da so v teh ribnikih 
agi< '■ raki in školjke-škržki, kijih ribiči v te 
-išk Pike sploh niso vlagali, 
tjaž MISTF.R UPOKOJENCEV Pred 

J “kim je bilo srečanje upokojencev na 
T ivnigori. Na programu je bila tudi izbi

le - PPs Travne gore pa »najdebelega« in 
ha' {Pihca«.
■ja- ^°BER PRIJEM - Pred kratkim je 
a P , E)rago Češarek iz Ribnice v enem 
z Pr yu 'ujel v ribniku na Ugarju amurja, 
oafl Sega okoli 85 cm in težkega okoli 8 kg, 
rhp krapa, dolgega okoli 40 cm in težkega 

, ,(* S kg. Večina ribičev v vsem svojem 
V',1 .J«njuni ujela tako velikih rib, kot ju je 

ktP1 rS'i Češarek samo v nekaj urah. 
ia P A VRSTI SO GROZLJIVKE — 
a Pj“k izbira svoje teme. To velja tudi za 
rja1 ^r<> filmov v ribniških videotekah. Tre- 
i P° gredo najbolj v izposojo grozljivke.

A da živimo v groznih časih, saj so
_^ 3iyke zaželjene med mladimi in sta-
, j1 zse kaže, da bi gledalci radi primer

ki J!rodjivke, kijih doživljajo na delu in 
L1 .p v življenju, z grozljivkami, kijih vi- 
—' ,vVsal< dan na TV (med poročili) in med

set?1' STOzljivkami, posnetimi na video- 
mhz 
Br( 

tiraj
eda 
niti

^-UAJAI.CI — Sicer zelo spretnemu 
rcu Lojzetu Podboju—Slavcu seje 

iv ,^'kovi otvoritvi poslovne zgradbe 
) v i injVanLske zadruge v Šentrupertu pri
jaj L s'Ptpatičen lapsus linguae, ko se je 
>sp4 izd-41 izvaJalcem del in jih prekrstil v 
le*1 rav ^a'cc' Tokrat je šlo brez moderne 
r0t - e’ saj številni lega sploh niso opazili 

tlg ^ So jim po ušesih še odmevale korač- 
da l OrpL^^aiJskega pihalnega orkestra in 
lnjc eKab,lž ludi milozvočne pesmi Trebanj- 

°kteta. Vsekakor pa so zbrani lahko 
ust pj’ v'deli, kako je trebanjski župan Ci- 

i ia1 gaI-®ar,n'k zažugal porednemu Slavcu, 
M ,frAe la očitno presenetil s povabilom k 

nuni Je šlo tudi pri tej potezi Slavca

kl<" [^LOBNJAK — Tako so zlobni jezi- 
BilJ Up.?’e^ gradnjo stavbe stanovanjske za
lilo1 iki VSenlrupenu poimenovali to pala- 
nko( arK ne manjEa marmorja in bakra in 
ll|at »jin ktonsko lepo ujema z dolenjsko 
ko^ ega lektor neke zadruge z Gorenj- 
J3rwtil,na'lnjc za“P*L da bi ga njegovi člani 
~q po vK«* bi si on omislil tako razkošno 
ko'% menJ,eX v isti sapi dodal, da pač pp- 
iii * tiK , Ial'teto Dolenjcev in njihovo ši-

&CnnHst-
VI tSnT — "Boj na rakovniškem polju« 
se J i k 0 naslovili reportažni zapis o spor- 
p0|< t “iHasacijah v tem delu šentruperške

Trebanjske iveri

pft ?~el v tretjo rundo. V prvi je bivši 
eoš* ibj| n'*t trebanjske vlade Maks Kurent 
rje, I Brjn^avd° zoper kmeta Alfonza Jakija 
»rip^ $ti obrekovanja oz. razjzalitvc

vj|0V|sje sodišče v Ljubljani pa je razve- 
ijjA^Prvostopenjsko sodbo trebanjskega 

Nadaljevanje sledil?

IZ NlkŠIH OBČIN iMlin IZ NtkŠIH OBČIN
G

Plan, pisan za čas, ki ga ni več
Kaj se zgodi, če pisci dolgoročnega plana prepišejo prejšnji načrt — Seznam že- 

iterimi nekatere ne bodo nikoli uresničljive — Kje deponijeIja, med katerimi
ČRNOMELJ — Čeprav so pri črnomaljski občini pripravili kar zajeten 

osnutek dolgoročnega plana občine od leta 1986 do 2000, v katerem naj bi šlo 
predvsem za spremembe in dopolnitve, pa skoraj vse, kar je zapisano na 32 
straneh, za današnje in prihodnje življenje ni kaj prida uporabno. Gre predvsem 
za seznam želja, napisan, kot je dejal eden od razpravljavcev na zadnji seji 
občinske skupščine, na horuk, vsebina plana pa zveni preveč aktivistično. Daje 
mnogo stvari prepisanih iz prejšnjega plana, potrjuje tudi to, da sta Slovenija in 
Hrvaška v dokumentu še vedno socialistični republiki.

Pripomb na dolgoročni plan je bilo 
toliko, da so mnogi razpravljavci meni
li, da o njem v takšni obliki sploh ne bi 
smeli razpravljati. Predstavniki ZKS- 
Stranke demokratične prenove, ZSMS- 
Liberalne stranke, Socialistične stranke 
Slovenije in neopredeljeni so poudatja- 
li, da dokument ni zrel za sprejem ter da 
bi morali najprej zbrati vse pripombe, 
jih vnesti v osnutek in šele potem po-

* Problem zaseje razširitev deponije 
komunalnih odpadkov pri Vranovi- 
čih, kiji bližnji krajani močno naspro
tujejo. Četudi odgovorni obljubljajo, 
da bo odlagališče tam še največ pet 
let, prebivalci bližnjih Vranovičev in 
Zastave vsemu temu kaj malo verja
mejo, toliko manj, ker je nova lokaci
ja za deponijo v dolgoročnem planu 
omenjena le ohlapno, dokument pa 
tudi ne daje zagotovila, da bo čez pet 
let odlagališča pri Vranovičih zares 
konec. To pa seveda ni edini dvom o 
dokumentu.

novno razpravljati o sprejemu. V De
mosu pa so menili, naj osnutek ostane

ZMAGA KO ZRVS
TREBNJE V soboto, L septembra, 

je na 9. orientacijskem pohodu po poteh 
Gubčeve brigade na Trebelnem tesno 
zmagala ekipa krajevne organizacije Zve
ze rezervnih vojaških starešin iz Trebnjega 
v postavi Nace Hribar, Srečo Pust in Jože 
Uhan. Drugouvrščeni taborniški odred z 
Mirneje le nekoliko slabše streljal z MK 
puško od zmagovalcev. Nadaljnji vrstni 
red ekip: 3. OŠTO Trebnje, 4. ZRVS No
vo mesto, 5. Taborniški odred Mirna II, 6. 
V. P. 1394 Novo mesto, 7. V. P. 4799 
Mokronog, 8. NK Zabukovje pri Trebel
nem II, 9. NK Zabukovje I.

DIVJAD IN VEROUK
TREBNJE Odbornik SKD Mar

jan Dolenc iz lakniške doline je med 
obiskom Lojzeta Peterleta v Trebnjem 
zahteval od vlade, naj več naredi za 
kmetijstvo. Predvsem bo moral novi 
zakon o lovstvu bolj ščititi kmete, ki jim 
dela divjad, zlasti prašiči, veliko škodo. 
Odbornik Dolenc je še menil, da vlada 
ne bi smela tako mečkati z denacionali
zacijami. Šolam pa naj bi dali namig, da 
bi v okviru izvenšolske dejavnosti našli 
kak suh in topel prostor za verouk.

o njem so pozneje tudi glasovali in 
ga sprejeli vendar pa naj v predlogu 
natančno opredelijo strateške usmeritve 
občine. Iz dokumenta namreč mora biti 
razvidno, od česa bo občina živela, ne 
pa, da bo nalrosenega vsakega malo.

Radojčič
ostaja

načelnik
Pomanjkljivosti, ki pa 
niso vplivale na veljav- 

nost imenovanja
ČRNOMELJ Na predlog 

Demosa je junija črnomaljska ob
činska skuščina imenovala komisi
jo, kije proučila pravilnost postop
ka imenovanja novega načelnika 
oddelka za notranje zadeve, ki gaje 
na svoji zadnji seji imenovala 
skupščina v stari sestavi. Za načel
nika je bil imenovan takratni pred
sednik skupščine občine Črnomelj 
Mladen Radojčič.

Komisija jc sicer ugotovila, da so 
bile v postopku ludi pomanjkljivo
sti, ki pa niso takšne, da bi vplivale 
na veljavnost imenovanja načelni
ka oddelka za notranje zadeve. 
Komisija predvsem ni mogla ugo
tovili, ali je bila skupščina ob ime
novanju še sklepčna, ker pa tudi ne
sklepčnosti ni bilo nioč dokazati, so 
v komisiji sklepali, daje skupščina 
najbrž še veljavno sklepala.

Predstavnik Demosa je ob tak
šnem zaključku dejal, da je njiho
vim poslancem zakulisje tega ime
novanja tako in tako znano, a ga ne 
želijo dramatizirati. Niso hoteli re
zanja glav, v prihodnje pa želijo 
drugačen, predvsem bolj korekten 
način dela skupščine. Predstavnik 
ZKS-SDP pa je pripomnil, da ga 
moti, ker sedaj, ko je ta primer za
ključen, v Demosu ponovno govo
rijo o zakulisju. Sicer pa naj bi v 
prihodnje najprej preverili, ali gre 
za govorice ali resnične nepravilno
sti, preden bi pri kateri koli zadevi 
začeli s komisijsko obravnavo.

Zapuže proti plastičarstvu
Zaplet, ki mu še ni videti konca_______

MIRNA — Pretekli petek smo v 
Zapužah prisluhnili Pavli Gačnik. 
Fadilu Hadžiču, Pepci Koprivec, Iva
nu Kolencu, Francu Novaku ter Maj
di in Marku Zavrlovima, ki so vsi med 
42 podpisniki peticije zoper načrto
vano prenovo razpadajočega zadruž
nega hleva v obratovalnico za izdelo
vanje izdelkov iz plastičnih mas. V 
Peticiji, naslovljeni na trebanjsko 
obrtno zadrugo Unitchna, poslani pa 
še na nekaj drugih naslovov, so kraja
ni Zapuž, naselja 21 družinskih hiš z 
71 prebivalci, opozorili, da so Zapuže 
v vseh dosedanjih planskih listinah 
trebanjske občine predvidene kot na
selje individualnih stanovanjskih hiš 
in da ni bilo nikoli namenjeno indus
trijski ali obrtni dejavnosti.

Krajanom se zdi sumljiva druga li
citacija za zadružni hlev, ker ni bila 
objavljena v sredstvih jasnega obveš
čanja, ampak le na oglasni deski, zato 
so pri dosedanjem lastniku okrog 200 
let starega hleva Kmetijski zadrugi 
v Trebnjem vložili zahtevo po razve-

PODRT1JA — Zapužani so nam 
povedali, da se je pred dvema 
tednoma porušil nosilec hleva. S 
strehe polzijo opeke in prava sre
ča je, da ni bil že kdo poškodovan. 
(Foto: P. P.)

Ijavitvi te licitacije, na kateri je Uni- 
tehna kupila omenjeni objekt za obra
tovalnico svojega kooperanta Franca 
Jevnikarja. Zapužani ugotavljajo, da 
je bila izklicna cena zadnje licitacije v 
januarju letos bistveno manjša od pr
ve licitacije, ki je bila po njihovem 
pravilno objavljena. Krajani vztraja
jo, da se bivši hlev v celoti ali delno 
poruši in v prihodnosti ta lokacija 
nameni izključno za gradnjo stano
vanjske hiše. Zato predlagajo ponov
no licitacijo.

Že pred omenjeno licitacijo so Za
pužani s posebnim dopisom opozorili 
KZ Trebnje, da bi glede namembnosti 
objekta lahko v prihodnje prišlo do 
zlorabe. Na licitaciji so prebrali v 
vednost bodočemu lastniku objekta 
stališča krajanov in še posebej pouda
rili, da se nikakor ne strinjajo, da bi v 
njihovi neposredni soseščini kdorkoli 
predeloval plastiko. Kol so nam po
vedali krajani, se bojijo onesnaženja 
okolja, hrupa, skratka, da bi izgubili 
svoj mir. Naposled pa je ob hlevu bolj 
maki zemlje.

Zapužani,so nam povedali, da jih je 
zmotil arogantni odnos popoldanske
ga obrtnika, sicer pa djreklorja Mer- 
catorja-Gradišča, ki je ob drugi licita
ciji izjavil, da se nima z njimi kaj 
pogovarjati, ampak da je vse v rokah 
pristojnih služb na občini v Trebnjem. 
Marko Zavrl, pobudnik, da so se kra
jani Zapuž tako organizirali, pravi, da 
mu je direktor Unitehne Ciril Pevce 
povedal, da jc zadruga odkupila hlev 
za svojega kooperanta Jevnikarja. 
glede bolj natančne namembnosti ob
jekta ali celo o zvrsti proizvodnje tega 
kooperanta pa ni hotel nič povedali. 
Ker pa je znano, da ima Jevnikar že 
zdaj plasličarstvo doma in pri sosedu, 
Zapužani ne morejo sklepati drugače, 
kot da bo šlo za podobno dejavnost.

P. PERC

In kaj vse je motilo tiste razpravljav
ce, ki si niso mogli kaj, da ne bi nanizali 
vsaj nekaj pripomb? V dokumentu je 
premalo zapisanega o izobraževanju, 
kar pa ne čudi, saj oblast, bodisi stara ali 
nova, udari najprej prav po izobraževa
nju. V poglavju o kulturi ni pravzaprav 
nič novega, terminologija, ki razlaga 
prihodnji razvoj, je znana že nekaj de- 
sctletijjV dokumentu manjka le še to, da 
bodo Črnomaljci hodili oblečeni v ži
valske kože, s kamnitimi sekirami za 
pasovi. Pisci dokumenta na eni strani 
načrtujejo kulturno rast do leta 2000, 
po drugi strani pa jih tirajo v kulturno 
beračijo.

Da sestavljalci plana niso upoštevali 
časa, ki prihaja, pove tudi to, da so se 
razpisali o gozdarstvu, niso pa imeli 
pred očmi, da bo pravkar sprejet nov 
zakon o gozdarstvu. Kako nerealni so 
bili, potrjujejo tudi pripombe iz zdrav
stvenega doma. Po omenjenem doku
mentu naj bi imeli v občini na 1.000 
ljudi enega zdravnika (sedaj na 1.500), 
to pa pomeni 6 novih zdravnikov. V 
zdravstvenem domu na novo ne zapo
slujejo že pet let, in če bi jim sedaj to tu
di dovolili, ni denarja za nove ljudi.

M. BEZEK-JAKŠE

PRITOŽBA IZ DRAGE
DRAGA, KOČEVJE — Zaradi na

čina obračunavanja davka na posek le
sa so se občani Drage pritožili občinski 
skupščini Kočevje. Moti jih predvsem, 
da davčna stopnja ni enotna in znaša za 
kmete 25 odst., za ostale 45 odst., pa tu
di izračun za letos po lanskih cenah in 
da za lani prodani les dobe položnice le
tos itd. Razen tega menijo, da je KS 
Draga manj razvito območje in bi mo
rali biti deležni davčnih olajšav.

ŠE DANES RAZSTAVA 
ROČNIH DEL

KOČEVJE Društvo upokojencev 
Kočevje že več let zapored organizira raz
stave ročnih del svojih članov. Tudi letoš
nja  je v Likovnem salonu. Odprli so jo 31. 
avgusta, trajala pa bo samo še do danes, 6. 
septembra.

■ - dL
Boris Fink

Štrajk ni rešitev
Težko je štrajkati, če 
imaš delo in primerno 
________plačo________

RIBNICA — »Dokončno o 
štrajku, ki naj bi bil 10. septembra, 
še ni dogovora,« je dejal minuli te
den Boris Fink, predsednik svo
bodnih sindikatov Slovenije v Riku 
Ribnica. Dodal je, da bodo v pri
meru stavke solidarni s tistimi, ki 
bodo stavkali, vendar ne žele ves 
dan stavkati, saj imajo dovolj dela. 
»Težko je stavkati, če imaš delo in 
primerno plačo,« je dejal predsed
nik Fink.

V nadaljnjem pogovoru je pove
dal še, da se delavci Rika bolj za
vzemajo za razbremenitev gospo
darstva, kar je tudi cilj sindikata. 
Denar, ki bi ostal podjetjem, bi tako 
porabili delno za razvoj podjetij, 
delno pa za izboljšanje plač. Riko je 
doslej veliko dajal za svoj razvoj in 
zalo še vedno uspeva. Dajal je tudi 
za razvoj občine, in če bi v Riku za
škripalo, bi šlo slabo vsej občini. 
Štrajk lahko prinese le izgubo in te
žave. Brez dela ni jela!

Zahteve po ohranitvi delovnih 
mest (ob grožnjah z odpusti) in po 
višjih plačah ne gredo skup. V Riku 
doslej še ni bilo pretresov, ki bi gro
zili s presežkom delavcev. Se pa še 
nič ne ve, do kakšnih sprememb bo 
prišlo na (svetovnem) trgu. Res pa 
je tudi, pravi predsednik Fink, daje 
vsak dan vse dražje, čeprav uradni 
viri govore, da inflacije ni.

J. PRIMC

Ob anonimnem pismu županu
Grožnja z mitingom — 17. septembra razgovor

KOČEVJE Na predsednika ob
činske skupščine dr. Mihaela Petroviča 
je nepodpisan občan poslal pismo take 
vsebine:

Pretekli teden so te obiskali delavci 
Itasa, ki so štrajkali. Obljubljam ti, da ti 
bom v najkrajšem času pripeljal na isto 
mesto delavec iz pol kočevskih podjetij, 
če ne boš razčistil s paraziti, ki že deset
letja nič ne delajo in živijo na račun de
lavskih žuljev. Ti dobesedno kradejo 
delavcem denar iz žepa. delavci pa ni
majo niti za preživetje. Naštel ti bom 
samo nekaj parazitov (imena petih na
vedenih izpuščamo), ki najbolj bodejo v 
oči ... Pri sebi na občini pa jih imaš še 
najmanj za dve vožnji s tovornjakom. 
Republiška uprava je že začela s ka
drovskimi premiki, občinska uprava s 
tabo na čelu pa NIČ. Paraziti kar lepo 
čučkajo in v brezdelju žive na račun de
lavcev. Ne pišem ti za hec, pišem ti za
res, rotim te, da začneš takoj reševati, in 
zadevo reši. ... Tvoj (nepodpisani) 
osebni prijatelj. Datum 27. avgust.

Čeprav je pismo anonimno, pred-

Zahvala vojakom
Opravili so zahtevno de- 

lo v kanjonu Kolpe
OSILNICA Najvišji predstavniki 

občin Kočevje, Čabar in Delnice so se 
28. avgusta zahvalili vojakom za kako
vostno opravljeno delo pri širitvi in utr
ditvi cestnega odseka med Kuželjem in 
Mirtoviči ob Kolpi. Ob tej priložnosti 
so podelili pismena priznanja in plakete 
najprr/adevnejšim. Vojaki so dobili tudi. 
majice, kijih bodo spominjale na trime
sečno delo v Kolpski dolini.

Žal pa so hkrati ugotovili, da zmanj
kuje denarja za asfaltiranje tega okoli 6 
km dolgega cestnega odseka. Predstav
niki vseh treh občin in ostalih pristojnih 
za financiranje in posodabljanje cest so 
soglasno ugotovili, daje potrebno zago
toviti denar vsaj za asfaltiranje tistega 
dela ceste, kije bil razširjen že lani in je 
zdaj tudi že primerno utrjen. Če namreč 
vsaj na tem odseku ne bi položili asfalta 
že letos, se lahko zgodi, da bi bila cesta 
močno poškodovana med jesenskimi 
nalivi in pozimi, zaradi česar bi bilo 
kasneje občutno več stroškov.

Cesta je speljana po zelo težavnem 
terenu. Na eni strani so zelo visoke in 
strme stene, na drugi pa spet strm breg 
do Kolpe. Zato je bila doslej cesta tu 
ozka in nevarna za promet, ob deževju 
pa jo je ogrožala in jo razdirala še voda. 
ki seje stekala s strmih pobočij. Prav za
radi vseh teh težav so bila dela zahtevna 
in draga in jc bil denar, predviden za to 
cesto letos, porabljen že za dela v ma
kadamski izvedhi, za asfaltiranje pa je 
treba zbrati nov denar. j PRIMC

ASFALT PROTI GEROVU
OSILNICA V teh dneh asfaltirajo 

l km ceste od Zamosta proti Gerovu. 
Na tem cestnem odseku, ki vodi proti 
Reki, ni asfaltirane okoli 4 km ceste od 
Zamosta do Malega Luga. Ta cesta je 
bližnjica Osilnice in vse dežele Petra 
Klepca do Reke in Jadrana.

NADŠKOFOV TAJNIK
KOČEVJE Kaplan Tone 

Jamnik odhaja i/ Kočevja na novo 
službeno mesto. Odslej bo tajnik pri 
nadškofu dr. Alojziju Šuštarju v 
Ljubljani. Od kočevskih faranov se 
je poslovil 2. septembra, od mo/elj- 
skih pa teden prej.

Anton Jamnik je bil v Kočevju 
tri leta kaplan. Posebno se je trudil / 
vzgojo mladine. Bilje tudi animator 
bibličnega krožka in eden glavnih 
oblikovalcev pogovora skupine 
Veritas.

sednik Petrovič meni, da zasluži odgo
vor, saj je v občini več ljudi, ki tako 
razmišljajo. Odgovor predsednika Pe
troviča pa je tak:

Iz pisma veje mitingarska miselnost. 
Pretirana je trditev, da je na občini za 
dve »furi« ljudi preveč, saj to pomeni 60 
do 80 uslužbencev, zdaj pa jih je zapo
slenih v občinski upravi natančno 92, in 
to s priključenimi sisi vred (razen stano
vanjske, kjer je zaposlenih še nadaljnjih 
11). Dosedanje ugotovitve kažejo, da bi 
bilo treba občinsko upravo skrčiti za 
okoli 20 ljudi, vendar je treba to početi 
preudarno in človeško, saj imajo ti tudi 
družine. Zaletavost lahko le škodi. Ne 
želim si poceni popularnosti, ki jo je 
moč doseči z nerealnimi obljubami in 
ukrepi, saj to prinese več škode kot ko
risti. Vabim pa tega prijatelja in druge 
na pogovor z občani, ki bo 17. septem
bra ob 19.30 v SSTUD, na njem pa bo 
prisoten ludi predsednik občinskega IS 
Ladislav Lenassi. Tam bova skušala 
odgovoriti na taka in podobna vpraša
nja občanov.

J. PRIMC

NOVI KAPLAN TUDI 
DVOJČEK

KOČEVJE — Za novega kaplana v 
Kočevju je nadškof imenoval Marjana 
Lampreta, letošnjega novomašnika. 
Rojenje bil leta 1964 v Ljubljani, doma 
pa je iz Šentvida pri Stični. V družini je 
bilo 7 otrok. Rodil se je kot dvojček. 
Zanimivo je, daje to že tretji kaplan po 
vrsti, rojen kot dvojček, ki prihaja služ
bovat v Kočevje.

SREČANJE
KRVODAJALCEV

TREBNJE — V soboto, 8. sep
tembra, ob 15. uri bo pri domu ga
silcev srečanje krvodajalcev iz tre
banjske občine. Prireditev v sklopu 
občinskega praznika bo obogatena 
z otvoritvijo novega gasilskega do
ma, po kulturnem programu in po
delitvi najvišjih priznanj p bodo za 
dobro počutje poskrbeli gasilci in 
Veseli Žasavci.

Čistila nenevarna kraškemu svetu
V obratu Kemije-lmpex v Velikem Gabru pravijo, da oni nikakor ne ogrožajo oko

lja — Odpadkov praviloma nimajo — Ena nesreča v sedmih letih
VELIKI GABER — »Ko smo se junija lani ločili od Polikema, smo obdržali 

program čistil Johnson, proizvodnjo antifriza, praška Loboded in pa uslugo 
pretakanja lepil za podjetje Revulk iz Ljubljane. Dokler smo bili v Polikemu, 
skupaj s Chemom, smo res pretakali iz avtocistem v sode ali manjšo embalažo 
določena topila in razredčila, vendar moram poudariti, da imamo zgrajeno us
trezno pretakališče po vseh predpisih,« je povedal tehnični vodja obrata 
Kemije-lmpcksa v Velikem Gabru Franc Franga.

Na vprašanje, ali s svojim delom mo
rebiti v obratu lc ne ogrožajo okolja, kot 
je bilo že večkrat slišati, je odločno za
vrnil možnost kakršnekoli nevarnosti 
oz. ogrožanja okolice. Navsezadnje, 
pravi Franga. zdaj že dobro leto ne pre
takajo več, vsa čistila iz programa 
Johnson pa da so biološko razgradljiva, 
niso vnetljiva, in četudi bi prišlo do raz
litja, po nobeni plati ne bi bila nevarna 
za okolico.

»Naša proizvodnja je pač taka, da, če 
se dela tako, kot je treba, ni nobenega 
stranskega proizvoda. Vse surovine, ki 
jih zamešamo, so potem v končnem iz
delku. V primeru pa, da pride zaradi 
malomarnosti do razlitja, imamo snovi 
za vpijanje in to potem poberemo v so
de. Zgrajeno imamo ploščad, na katero 
odvažamo te pokvarjene šarž.e v sodih. 
In to bomo skladiščili tako, dokler v

Sloveniji ne bomo imeli primerne de
ponije za take odpadke. Tod je zaenkrat 
le okrog 20 sodov. V sedmih letih, od
kar sem tu, sta se nam pokvarili le dve 
šarži antifriza in permaglasa - polirne-

Frauc Franga

. •

ga sredstva, ki smoga še prej delali. Tu
di pri antifrizu ni nobene nevarnosti za 
okolje, saj vemo, da je temu osnova eti- 
lenglikol. Mi pa mu dodajamo še snovi 
proti koroziji, ustvarjanju kamna in 
podobno.

Potem je še pri nas, kot rečeno, pre
takanje lepil za Revulk v manjšo emba
lažo. To je ravno tako nevnetljivo, lepi
lo ne gori, ker je osnova triklor. Jc pa 
zdravju škodljivo delo z na novo nare
jeno ventilacijo zmanjšano na najmanj
šo možno mero. Enkrat samkrat v sed
mih letih je prišlo pri nas do nesreče, ki 
sojo delavke zakrivile same. Trikloreti- 
len deluje narkotično in po razlitju je 
otežil dihanje, ker tolikšni količini snovi 
tudi ventilacija ni bila kos. Dve delavki 
smo odpeljali v trebanjski zdravstveni 
dom, kjer sta bili pol ure na dihalnem 
aparatu, potem pa sta se vrnili na delo. 
O tem smo obvestili tudi republiško 
inšpektorico za delo Alenko Oblak- 
Lukač, ki sije prišla pobliže ogledat za
devo,« je odgovoril Franga tudi na 
vprašanje o onesveščanju delavk za 
stroji.

P. PERC

DOLENJSKI UST
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IZ NKŠIH OBČIN
Izvozniki bodo ob dobre kupce

Tovarna pohištva Brežice že zmanjšala izvoz v ZDA in na Švedsko — Več proda
je doma, a neredna plačila — Do konca leta zasedene zmogljivosti

BREŽICE — Tovarna pohištva Brežice je v prejšnjih letih prodala okrog 65 
odst. svoje proizvodnje na konvertibilnem tržišču in se tako uvrščala med naj-
večie izvoznike v regiji. Šc celo lansko leto so prodajali stalnim kupcem v ZDA, 
na Švedskem in drugod, da bi sodelovanje obdržali za boljše čase in si ohranili
ime. Danes je delež izvoza padel na 54,5 odst., kajti na zunanjih tržiščih so se z 
ostalimi proizvajalci pohištva srečevali v tako neenakih pogojih, da so morali 
kloniti.

narjev izgube. Razen slabih izvoznih 
pogojev nas je prizadelo tudi domače 
tržišče z. dolgimi roki plačila. Neplačane 
terjatve se gibljejo okrog 4,5 milijona 
dinarjev, kar trenutno predstavlja polo-

Na ameriškem tržišču, kjer so bili 
prisotni dve desetletji, so morali zmanj
šati prodajo skoraj na nič, precej manj 
pa izvažajo tudi na Švedsko. Ob tem 
jim je uspelo pridobiti nekatere nove 
kupce in doseči nekaj višje cene, tako da 
čisto brez prihodnosti na tujem le niso. 

'Konvertibilni izvoz jim je predstavljal 
osnovno tržno usmeritev, zato jih je do
hodkovno zelo prizadel. V podobnem 
položaju je vrsta podjetij, ki več kot po

lovico svoje proizvodnje izvaža, a drža
va zaenkrat ne kaže niti malo posluha 
zanje.

SREČANJE REJNIC 
IN REJENCEV

GLOBOKO — Center za socialno 
delo Brežice je v okviru svojega letnega 
programa pripravil že četrto srečanje 
rejnic in rejencev domače občine. Mi
nuli četrtek so sc zbrali pri lovski koči v 
Globokem. K prijetnemu dnevu so ve
liko pripomogla brežiška podjetja s 
prostovoljnimi prispevki. Za rejnice so 
taka srečanja posebna priložnost, ob ka
teri si lahko izmenjajo izkušnje pri delu 
z rejenci. Srečanje izkoristijo tudi so
cialne delavke, ki se poskušajo čimbolj 
zbližati z. rejenci in jim prikazati svoje 
delo še v drugačni luči.

»Država bi morala izboljšati kreditne 
pogoje in spodbujati izvoz na konverti
bilno tržišče. Ker sc položaj ni izboljšal, 
smo sc v brežiški tovarni odločili, da ra
je izgubimo nekaj starih kupcev, kol da 
gremo v stečaj. Letošnje poletje smo že 
bili blokirani, a nam je uspelo rešiti se. 
Ob polletju smo imeli 2,3 milijona di-

• V zadnjih treh letih v podjetju niso 
zaposlovali razen štipendistov in stro
kovnjakov, zato so število delavcev 
zmanjšali za 10 odst. Trenutno imajo 
405 zaposlenih, a tudi to število bi 
morali še zmanjšati za enak odstotek. 
Izračunali pa so, da se jim to trenutno 
ne bi izplačalo. Prav tako se ne bi 
splačalo preiti na enoizmensko delo, 
saj bi jim kljub manjšemu številu de
lavcev ostali nekateri visoki stalni 
stroški. Proizvodni program ocenju
jejo kot zadovoljiv, saj vanj vgrajujejo 
kvaliteto, ki jo zahteva Zahod. Za ta 
mesec že vedo, kako bo razprodan, 
dobro pa kaže tudi za oktober. Do 
konca leta naj bi torej poslovali do
bro, v najslabšem primeru z minimal
no izgubo, ki ne bi smela biti usodna 
za nadaljnji razvoj tovarne.

vico mesečne realizacije,« je dejal direk
tor Izidor Slatner.

B. DUŠIČ

ZA CESTE NIKOLI
ZADOSTI DENARJA

Organizirano 
zoper »črna« 

smetišča
Poseben program

SEVNICA — Samo v nekaterih 
krajevnih skupnostih v sevniški 
občini imajo evidentirana divja 
smetišča, in sicer na Blanci 4, Pri
možu 10, Studencu 2 in na Bučki 5 
smetišč. Ker se pri občinskem ko
miteju za družbeni razvoj in gospo
darsko upravne zadeve zavedajo, 
da evidence niso popolne oziroma 
da jih ponekod sploh ni, so ponov
no zaprosili krajevne skupnosti, da 
prek vaških odborov evidentirajo 
divja smetišča. Za pomoč so prosili 
tudi GG Brežice, lovske družine, 
Ribiško družino Marok Sevnica in 
Vodnogospodarsko podjetje Novo 
mesto.

Z dopolnitvijo občinskega odlo
ka o vzdrževanju javne snage in ob
veznem odlaganju smeti in odpad
kov v letu 1987 so bila v odlok 
vnesena tudi določila, ki obvezujejo 
krajevne skupnosti, da vsaj enkrat 
letno organizirajo odvoz kosovnih 
odpadkov iz večjih naselij in da po 
izdelanem programu uvedejo redno 
odvažanje smeti in odpadkov. Od
laganje odpadkov na javne površi
ne in divja odlagališča je v odloku 
sankcionirano, toda učinek je ni
čen, ker nihče ne ugotavlja onesna
ževalcev.

Ker omenjeni program ni bil iz
delan, bo komite pripravil nov pro
gram. Razmišlja o zbirnih postajah 
s kontejnerji za sortiranje uporab
nih odpadkov, o določitvi odlaga
lišč gradbenih odpadkov ter pro
gramu postopnega vključevanja na
selij v reden odvoz komunalnih
odpadkov.

BUČKA — V krajevni skupnosti 
Bučka s pomočjo denarja, zbranega s 
krajevnim samoprispevkom, sicer ure
sničujejo referendumski program za 
posodobitev cest, toda denarja za ceste 
ni nikoli zadosti. Tako zaenkrat še osta
jajo problematični odseki cest za Dule, 
Močvirje, Sela in Zaboršt v skupni dol
žini okrog 6 kilometrov. Na Bučki že 
vrsto let zaman prosijo, rotijo in zahte
vajo, da 'bi začeli modernizirati 'še re
gionalno cesto Sevnica Bučka na od
seku od Zavratca do Bučke, a vse kaže, 
da republika tudi letos ne namerava 
pričeti s to posodobitvijo, ker ni denar
ja, letos pa ima prednost asfaltiranje ce
ste Loka — Radeče.

ZNIŽANJE STANARIN 
ZA ČETRTINO?

SEVNICA Iz pregleda povi
šanja stanarin v nekaterih občinah 
je odbor za stanovanjsko gospodar
stvo pri občinskem komiteju za 
družbeni 'razvoj in gospodarsko- 
upravne zadeve ugotovil, da je v 
sevniški občini po zadnjem poviša
nju stanarin najvišja stanarina za 
kvadratni meter stanovanjske povr
šine 12,51 din prav v Sevnici, in 
to med vsemi slovenskimi občina
mi. Zalo je odbor predlagal sevniški 
vladi, naj sevniške stanarine postavi 
v okvir povprečnega povišanja na 
kvadratni meter, kar pa znaša 9,64 
din. O tem bo na današnji seji raz
pravljal sevniški izvršni svet in po 
vsej verjetnosti sprejel odredbo, da 
se stanarine od I. septembra znižajo 
za 25 odstotkov.

Zakaj se je 
v Brežicah 

skalila voda?
Brez bakterij, toda pre
več železa in mangana

BREŽICE — Zadnjo nedeljo v 
avgustu so nekateri občani opazili, 
da iz njihovih pip priteka skaljena 
voda. To seje Brežičanom zgodilo 
že večkrat, a tako hudo kot v pone
deljek popoldne še ni bilo nikoli. 
Voda je bila izrazito ijava in že na 
oko je bilo moč opaziti, da ne gre za 
onesnaženje s fekalijami. Glavni 
vzrok je bil v starem cevovodu, kjer 
so večja nihanja izpirala z dna 
usedline.

To so potrdili tudi rezultati anali
ze vzorcev vode, ki so jih na one
snaženih mestih odvzeli v torek. 
Voda na samem črpališču je bila 
povsem v redu in tudi sicer na ce
lotnem omrežju bakteriološko ne
oporečna. Na onesnaženih mestih 
so kemijske analize pokazale pove
čano vsebnost železa in mangana 
Tam, kjer je bila voda na pogled či ■ 
sta, so jo občani lahko nemoteno 
uporabljali. Vzorci, ki sojih odvzeli 
v petek, so bili neoporečni na vseh 
mestih.

Po podatkih brežiškega Elektra v 
času, ko seje pojavila skaljena vo
da, ni bilo nobenega izpada elek
trične energije in prav tako je ves 
čas obratovala tudi vodna črpalka. 
Zaenkrat torej še ni jasno, kaj bi 
lahko povzročilo nenadno skalitev.

Brežiško vodovodno omrežje ima 
dva glavna cevovoda, a je eden sko. 
zi mesto še neobnovljen, drugi pa je 
tudi iz leta 1972 in zdaj nosi največ
je obremenitve proti mestu in na
prej proti Dobovi. To je tudi smer, 
ki jo je najbolj prizadelo onesnaže
nje. Stare vodovodne cevi so po 
mestu razpeljali že davnega leta 
1914, kljub temu pa obnova še ni 
pred vrati. Ne gre samo za pomanj
kanje denarja, temveč za dejstvo, da 
je mestno jedro zaščiteno kot kul
turnozgodovinski spomenik in po
segi v njem brez. celovitega načrta 
niso možni.

B. DUŠIČ

Pozabili na krajevne skupnosti
Po zamenjavi oblasti ostala praznina — Kakšen bo zdaj politični sistem?

KRŠKO — O vsem mogočem seje bilo mogoče pogovarjati ob političnih 
spremembah, ampak na krajevne skupnosti, ki so morda edine delovale v pre
jšnjem sistemu, smo vsi pozabili. Zdaj krajevne skupnosti na papirju še vedno 
obstajajo, vsakršno življenje v njih pa je zamrlo.

Formalnopravno krajevne skupnosti 
obstajajo, prav tako pa tudi delegacije 
za samoupravne interesne skupnosti, 
skupščine, sveti, KS imajo statute,
skratka, na prvi pogled je vse vredu.

• Zdaj je seveda vprašanje, kam bo 
šel razvoj političnega sistema. V redu 
bo, če bodo šli spet nazaj na male 
občine, ampak to mora nekdo pove-

samoupravnih interesnih skupnosti ni 
več. V krajevnih skupnostih ni noben 
organ več legalen.

»Žal je povsem odpovedalo tudi fi
nanciranje krajevne skupnosti,« pravi 
tajnik največje krajevne skupnosti v kr
ški občini Dušan Vladič. »Doslej smo 
prejemali denar vsaj za delegatski si
stem, ker pa delegatskega sistema ni 
več, tudi denarja ni. In če ni denarja, po
tem očitno ni nobenega razloga več, da

Resnici na ljubo je treba povedati, da 
krajevne skupnosti niso prejemale de
narja samo iz občinskega proračuna. 
Del sredstev so dobivale tudi iz delov
nih organizacij in bruto osebnih do
hodkov, ampak tudi iz teh virov ni pra
vega denarja. V krajevnih skupnostih 
čakajo še vedno na denar, ki bi bil mo
ral prispeti že v prvem polletju.

J. S.

ODCine. ampaK to mora neKtio pove- tem očitno ni nooenega ra/.ioga vcc, ua
dati krajevnim skupnostim. Hkrati bo krajevne skupnosti sploh še obstajajo,
treba povedati tudi, kdo ima na skrbi Če so nameni taki, potem bi bilo prav,
ceste in druge infrastrukturne objek- da nam to kdo pove,« meni Vladič in s
te. Kakšno novost bi po Vladičevem tem izraža skrb vseh šestnajstih krajev-
mnenju lahko uvedli tudi na področju nih skupnosti v krški občini. Vladič pre-
splošne ljudske obrambe, ki zdaj kar jema plačo iz drugega vira, ker je pač v
precej zaposluje krajevne skupnosti, krški krajevni skupnosti. Kaj se dogaja
pa bi se vse skupaj dalo urediti bolj po manjših krajevnih skupnostih^ ve
centralistično in zato nič manj učinko- nihče, bržkone pa nič dobrega. Že do-
vito. slej se jim je namreč slabo pisalo, ker so
---------------------------------------------------- bile daleč od »občinskega korita«.

ki
Brežičani

se vpisujejo 
otroke v vrtec

Razen v Dobovi so spre
jeli vse otroke — Nizka 

cena
BREŽICE — Kljub temu da so pri

čakovali precej manjši vpis kot pretekla 
leta, je zanimanje za varstvo v brežiških 
otroških vrtcih še naprej enako. V Bre
žicah je vpisanih celo 15 otrok več kot 
lani, obenem pa so zadovoljni, da jim ni 
bilo treba nikogar zavrniti. Tudi v osta
lih vrtcih po občini so sprejeli vse mal
čke, razen v Dobovi, kjer so morali za
vrniti 4 otroke. Manjši vpis so zabeležili 
le v pišečkem vrtcu.

Starši plačujejo približno 35 odst. od 
dohodka na družinskega člana. Po 
mnenju ravnateljice vrtca v Brežicah 
Anice Kupina je ekonomska cena po
stavljena precej prenizko. Za otroke do 
dveh let že od maja znaša 2.267, za tiste 
od 2 do 6 let 1.937 din. 45 odstotkov
tega zneska pokrije občina, ostalo starši.
Tako razmerje je rtujno za pridobitev

. Grepubliških solidarnostnih sredstev. Če 
starši svojega deleža ne zmorejo, jim 
spet pomaga občina. Kupinova ocenju
je, da bi morala biti ekonomska cena 
vsaj za petino večja. Če nočejo poslova
ti z izgubo, bodo morali zvišati prispev
ke staršev ali pa znižati plače svojim de
lavcem. Pri tem bi bilo vsekakor nujno 
jasneje razmejiti materialne stroške var
stva, ki bi jih pokrivali starši, in stroške 
za osebne dohodke, ki bi jih morala kri
ti družba.

Brežiško otroško varstvo uvaja letos 
razvojni oddelek za prizadete otroke. Ti 
bodo sicer še naprej vključeni v enote v 
kraju bivanja, a jih bo obiskovala in 
pomagala pri delu z njimi strokovna de
lavka. Se naprej si bodo prizadevali za 
čim tesnejše sodelovanje z društvi, zato 
jih vabijo, da se obrnejo nanje s 
ponudbami.

B. D.

15 GOSPODINJSTEV 
ŠE BREZ 

VODOVODA
SEVNICA — V mestu je problema

tična vodna oskrba zgornjega dela Tru
barjeve ulice in Ribnikov, v okolici 
Sevnice pa je 15 gospodinjstev zaselkov 
Konjska Glava, Prešna Loka in Štajn- 
grob brez. vodovoda. V sevniški krajev
ni skupnosti znova opozarjajo tudi na 
problem vodne oskrbe Orehovega za
radi vpliva izgradnje boštanjske hidroe
lektrarne na Savi.

DENARNE ZAGATE 
ZDRAVSTVA

• Priznanje je že polovično iz
boljšanje. (Ruski pregovor)
• Ne sme ti bili važno, kaj si; zate 
je glavno, kaj hočeš biti. (Und- 
muno)
• Niti v sonce niti v smrt se ne da 
nepremično gledati (La Roche- 
foucauld)
• Vest je glas duše, strasti so glas 
telesa. (Rousseau)
• Odličen strokovnjak je lahko 
nemogoč direktor. (B. Kavčič)

SEVNICA - Med osmimi zdravstve
nimi domovi pod streho Zdravstvenega 
centra Celje je tudi sevniški v podobnih 
likvidnostnih težavah kot drugi tozdi 
centra. Res pa je, da se po skupnem šte
vilu dni blokade žiro računa nobeden 
od tozdov centra, v katerem je več kot 
3000 zaposlenih, ne more primerjati s 
celjsko bolnišnico. Za primerjavo po
vejmo, da je imela bolnišnica od 1. ja
nuarja do 8. avgusta letos blokiran žiro 
račun 101 dan, sevniški zdravstveni 
dom pa 28 dni. Ker v centru navkljub 
internim ukrepom za smotrno poslova
nje zmanjkuje denarja za plače, so za 
prosili republiška sekretariata za finan
ce ter za zdravstveno in socialno 
varstvo, skupnost za pokojninsko inva
lidsko zavarovanje pa tudi,izvršne svete 
v Celju, Sevnici, Laškem, Šmarju, Šent
jurju, Slovenskih Konjicah in Žalcu, naj 
jih oprostijo plačila prispevkov od 
kosmatih osebnih dohodkov.

Toda statuti že zdavnaj ne veljajo več, 
delegacije se nimajo za kaj sestajati, ker Največ opravka imajo s cestami

V krajevni skupnosti Tržišče uspešno uresničujejo programJ<rajevnega samo-

TRŽIŠČE — »Zdaj imamo največ dela s posodobitvami cest. Še letos name
ravamo asfaltirati 2100 metrov dolgi odsek Malkovec — Pavla vas — Sveti 
Vrh do meje s trebanjsko občino oziroma krajevne skupnosti Mokronog, kije 
že položila asfalt na svojem območju. Ta posodobitev je naš dolg iz programa 
krajevnega samoprispevka,« je povedal novi predsednik sveta krajevne skup
nosti Tržišče, 37-letni Marjan Jamšek.

. I
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BLIŽE OBČINSKEMU SREDIŠČU — Čeprav je Metni vrh oddaljen od Sev
nice samo 6 km, je bila prejšnja pot zelo dolga prav zaradi zelo slabe ceste, je 
povedal ob sobotni otvoritvi 2,2 km asfalta najstarejši član gradbenega odbora. 
Ivan Krtgnc (na sliki v sredini med občinskimi in krajevnimi politiki, med tem; 
je bila tudi sevniška županja Breda Mijovič). Povejmo, da so vaščani na strmi 
cesti, kjer je poprej ob neuijih odnašalo gramoz na travnike in njive, opravili 
preko 800 ur ročnega dela in tudi vse prevoze za odstranitev materiala. Zbrali 
so veliko denaija. pri posodobitvi pa so jim pomagali sevniška krajevna skup
nost, novomeško Cestno podjetje in drugi. (Foto: P. Perc)

Za krmilom KS je Jamšek, ki je za
poslen v skladišču krmeljske Metalne, 
doma pa na Malkovcu, letos zamenjal 
dolgoletnega prizadevnega predsednika 
Ivana Pungerčarja. V KŠTržišče bodo 
krajani še do leta 1992 plačevali kra
jevni samoprispevek. Pol odstotka od 
plač, pokojnin in katastrskega dohodka 
so namenili za obnovo šole, ki so jo 
uspešno zaključili, poldrugi odstotek pa 
zbirajo za ceste. Tisto od Malkova do 
Telč so posodobili tudi s pomočjo pri
padnikov JLA. zdaj pa bi zaradi varne
ga avtobusnega prevoza modernizirali 
še cesto Telče—Laze. Ker je cestna, 
mreža v krajevni skupnosti zelo razve
jena. saj premorejo 64 km cest, niso kos 
tako obsežnim in dragim vzdrževalnim 
delom.

Omenimo naj. da so Malkovčani la
ni naredili nov vodovod, hkrati pa so

skozi vas položili elektro kabel in pri
ključke za javno razsvetljavo. Sevniški 
elektrikarji so kabel delno že priključili

na omrežje. Jeseni naj bi bil nared že 
tudi vodovod do Pavle vasi. Asfalt bi 
radi še na Skrovniku, proti Vrhku in v 
Spodnjih Vodalah. V krajevni skupno 
sti bi nujno potrebovali 10 avtobusnih 
postajališč; do zdrave pitne vode bi radi 
prišli v Spodnjih Vodalah in Gredicah;

/ t
Marjan Jamšek, predsednik sveta KS

• Krajani so zelo nezadovoljni, ker 
se prav nič ne premakne pri razvoju 
telefonije, potem ko so gospodinjstva 
že prispevala za razširitev omrežja po 
okrog 1000 DEM. Končalo pa seje 
na pol poti — pri položenem kablu v 
zemlji. Tako zdaj od 400 gospodinj
stev le 49 hiš premore lasten telefon. 
Problematično postaja tudi staro po
kopališče — eno izmed šestih, s kate
rimi upravlja KS — v Tržišču, saj je 
staro že polno, novo pa še zmeraj ni 
urejeno.

Tržišče

dotrajan je tudi vodovod, zgrajen še 
pred zadnjo vojno, v središču KS v 
Tržišču, a krajani ne kažejo pravega za
nimanja za obnovo.

P. P.

OBUPANE — V brežiških proč 
nah je te dni začelo primanjkovati vi 
ne. Gospodinje že vedo zakaj, saj 
nujno potrebovale, da so, po večin 
man, belile perilo. Zakaj? Žato, ker 
prizadevanju, da bi varčevale z elekt 
energijo, prale v nedeljo. Ko so stroji 
odvrteli, so iz njih potegnile maso rja 
perila. Ugotovile so, da voda nosi s 
»nekoliko« preveč rje, a je bilo že pi 
zno. V bodoče bodo pred vsa prav 
uporabi pralnih strojev postavile še 
»Najprej odpri pipo in poglej, kakšni 
veje voda!«

LOV NA RDEČE — Razpisan j 
na rdeče, zaenkrat še ni povsem ( 
Najbolj zanimive tarče so direktorji, 
si s svojo rdečo knjižico, rdečimi bese 
in rdečo usmerjenostjo priborili svojt 
čke. Kolje v navadi, v takih čarovr 
pogromih obsodijo tudi vrsto nedol 
Menda so se tako ušteli tudi pri direk 
Tovarne pohištva. Njegovo barv 
obtoževali, še preden so se prepričali, 
šen je pod kožo. Navsezadnje seje iz 
lo, da sploh ni rdeč, ampak so bile 
samo številke v bilanci.

HIŠA STRAHOV — Ogled je rti 
vsak dan, in to v samem centru Brež 
>ri tem ne mislimo na kako novo srl 
Umsko zgodbo, temveč na žalostno t 
tukajšnjega dijaškega doma. Potem 
ga zaradi spreminjajoče izobraževali! 
litike zapustili dijaki, so se mu z 
spremenjene politike izneverili še do 
nji prebivalci. Dokler so bili v njem s 
raznovrstnih organizacij, je bilo tu ži' 
je kaj. Letošnje poletje je povsem os

Novo v Brežicah

s
Hi
P< 
01 
sl 
n 
tc
je
S
o.
P
Sl
p
je
v
n
b
k
n
k
si
k
z

V času od 24. avgusta do I septei
so v brežiški porodnišnici rodile: K*11
Cigole s Pokleka — Klavdijo, Vesna 
vaj iz Bestovlja — Moniko, Gabi 
Černelič iz Dečnih sel — Dorotejo, V 
Komar iz Kraja Donjega - Sandro, 
gita Meh iz Selc — Rajka, Pavla Hoi 
s Telč — Matejo, Katica Kapraljev 
Brežic — Ano, Katarina Jantolič iz 0 
— Nikolino, Nataša Sirič iz Krškej 
Denisa, Kata Topič z. Blance — Je 
Maleja Pšeničnik s Piršenbrega —M 
Željka Stampck iz Podvrha — M 
Branka Ogorevc s Prišenbrcga — J 
na, Tatjana Tratnjak s Piršenbrej 
Jerneja, Jožica Vogrin iz Laz — Klai

Krške novice
BREZGLAVJE — Kaj pomeni d 

tor za firmo, bi vedeli najbolje povej 
krških firmah Transport, Kovinars 
nemara tudi v velefirmi Videm. V 1 
portu je dobil direktor izhodnico za

Kovinarsko je zapustil še posl 
likanec slavne Trafelove reševal« 

špedicije. Kot bi rekel Tolstoj, so S 
firme v<

Z
N

muz
opri
Knj
idor

O
Popi

firme vse enake, nesrečna pa je vsak''1’1:1 
svoje. Videm je zapustil direktor G< “sl1
in po gorečih prošnjah slovenskih f 
niških direktorjev odšel za direktoija ,enjs
slovno skupnost. Na seji delavskega Preji 
preteklo sredo za direktorm nista bila o zg 
Ijena niti domači Franc Čargo niti s muz 
valni mojster Šušterič iz Brežic, ker p rijCn
bilo glasovanja. Delavci pa v jok,

KRČMA — Šele zdaj bo hudič, ko ^
začelo razčiščevanje o tem, kdo vsej1 
soja! denar skladu stavbnih zemljišč f 
kriva se, da je bila tako bogata tudi * 
vanjska zadruga, pa še nekaj d11 
gospodarskih osebkov. Hkrati se je z* 
tudi z udarci pod pas. Eni trdijo, da 
včerajšnji rdeči oblastniki želeli v D* 
in med socialdemokrate, drugi p3 
mahajo s potrdili o norosti. Skratka,1 
škem naj samo še nekdo ugasne luč.1 
bo začelo kot v balkanski krčmi.

MOJSTER — V Krškem obstaja 
ster za popravljanje pralnih stroj«1 
menda krepko skače v zelje Go«
Ampak Gorenje ga še ne bo tako I1 ve(j.

4asi
ličn,

doseglo v finesah, kijih mojster upo« 
pri delu. Potem, ko si namreč ta 
do obisti razgleda pralni stroj, mu (j tln 
vadi vzame motor in ga vzame do«’ : 1 
hišno nego. Očitno pa postaja bolj ■« v * 
daje motorjem pri tem gospodu zel® 
kajti le redkokateri se kmalu vrne *

2
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Sevniški paberki .
J Vji

LOVCI — V zadnjem času smo ol Se( ^ 
li številne kmetije, tudi v zelo odd g.
krajih, da bi se sami prepričali,
gorje povzroča divjad kmetom. Ti 
edini, bodisi da gre za tiste na Dolenj s
ali na Štajerskem, da je nujno treba1 N
nito poseči v porušeno naravno ravr 
je. Tega kmetje od nedeljskih jagro' -*®

lovske blagajne, sploh ne pričakujejo dni 
do morda spet dobili več veljave »«* Urr 
ci« ali nekakšni sodobni Robini Ho1 Sle 

VARČNOST? Ob koncu p« Pes
ga tedna seje mimoidočim v naselje1 
ja Maroka v Sevnici ponujal dokaj« uV( 
vaden prizor. Po dolgem času sP |(, 
dočakali dež. In ko je takole izborno gr( 
valo, je neki občinski uslužbenec v r ve, 
ni pred bloki pral svoj avto. Za tako P ^ 
devnost in varčnost si gotovo $ pg 
petico, vprašanje je le, ali ni bila to
n!inMV#»Hnni rnoirvnulr/arin nhČ*insK^napovedani racionalizaciji občinske . ^ 
ve — generalka za prezaposlitev f
kov v eni izmed tistih firm, ki tudi J
niški občini poganjajo kot gobe v JJ| 
Reklamno geslo te bi lahko bilo:»?®
jeklene konjičke z mehko vodo i”

j b.

‘v. 
t(| kupoceni!«

HTC — Sevniški Občinarji, P3. 
ABC Pomurka —Gostinskem P** 
Sevnica pričakujejo te dni odločile' Vj 
dalj nji usodi savske verige hidroele\| ^ 
šprejeli naj bi jo na republiki, pri te|«j yp 
že povsem jasno, da brez tujih pni”! ve 
bo šlo. Razveseljivo pii vsem tern n* i pr 
vanju rokov za odprtje hotelskega-? (jr 
skega centra v Sevnici je vsaj to, d3
Sevničani zagotovilo, da bo ob pr

I kazilu za HE. Vrhovo tudi denar za
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Remek spakedranščina
Ob nekem plakatu v Novem mestu, ki žali čut je- 

zikovno osveščenih Slovencev — Kdaj red?
Svojčas se je v Novem meslu že 

Socialistična z veza za vzemula, da bi 
najrazličnejšim razglaševalcem pre
povedali obešali plakate in druga 
obvestila, ki ne bi bila napisana v 
slovenščini ali pa bi bila v slovenšči
ni napisana tako malomarno, da bi 
to bodlo v oči in žalilo uho vsakega 
jezikovno vsaj malo osveščenega 
Slovenca. Žal je to prizadevanje 
ostalo zgolj pri besedah, saj mu ni 
prisluhnila tudi oblast kot edino pri
stojna, da bi naredila red na tem 
področju. Bilka za slovenščino v 
ja vnostije bila še naprej prepuščena 
v glavnem slavistom, preselila se je 
tudi v stolpce javnih občil, na repu
bliški ravni pa je hudovanja jezi
kovno razžaljenih Novomeščanov, 
tako kol tudi Slovencev v drugih 
krajih, bolj ali manj uspešno pre
strezalo in nanje odgovarjalo Jezi
kovno razsodišče pri Socialistični 
zvezi.

A ti bo skrb za materni jezik tudi 
pod novo, demokratično izvoljeno 
oblastjo pretežno stvar listih v šoli, 
za družbo kot tako pa zgolj obrobno 
vprašanje, ki mu ne kaže posvečati 
posebne pozornosti? Trenutno je 
stanje na tem področju že takšno, da 
laku vprašanja niso neumestna, še 
posebej zato ne, ker postaja proble
matika kar v nebo vpijoča. Ker ni
hče ne skrbi za plukuliranje oz. ker 
na področju razglaševanja ni nika
kršnega redu. lahko vsak obesi, kur 
hoče in kjerkoli hoče. Da je v No
vem mestu res prava zmešnjava s 
lem. se lahko prepriča vsakdo sam. 
samo po glavnih ulicah naj se spre
hodi, pa ho videl, kaj vse visi. In če 
ima čas. naj tu in lam tudi kuj prebe
re. Prepričan sem. da bo potem vsaj

vznemirjen, če se ne bo že zgrozil.
Iz novomeške plakaterske »po

nudbe« zadnjih dni je še posebej 
vidno štrlel plakat, s katerim je 
»najhitrejšji komercijalni lanec TOP 
EXPRESS« vabil novomeške lovce 
na srečo v hotel Metropol, kjer da se 
začenja denarna igra, ki prinaša 
dvojni dobitek in še kaj drugega 
Pustimo ob strani, ali so takšne reči 
pri nas do voljene ali ne, in poglejmo 
»slovenščino« tega vabila oz. obve
stila. Najbolje, da prepišemo besedi
lo v celoti, bralcem pa prepustimo, 
da sami odkrijejo napake in vse 
skupaj komentirajo. (Po možnosti 
sami v zaprti sobi, čim dlje od otrok 
in sosedov, da ne bi slišali tistega, 
kar se jim bo preglasno utrgalo, če 
ne prej, na koncu!)

»Najhitrejši komercialni la
nec TOP EXPRESS — Brez is
kanja novih članov — Dvojni 
dobitek — Isplačilo vsaki dan 
— Tri vrste vplačila po vašem iz
boru: 1100 din. 2200 din. 5500 
din. — Vsak stoti igralec dobi 
vredno nagrado, a tisučiti igra
lec sedam dni počitnic za dve 
osebe — Distributivna igra za
čne v petek 31. avgusta 1990. ob 
10 uri — Mesto vplačila je v 
»HOTEL METROPOL« NOVO 
MESTO«_____________________

To je vse. Prepisano do pičice ta
ko, kakor je na plakatu. Neznane
mu sesta vljalcu tega besedila lahko 
samo čestitamo, da mu je uspelo v 
tako redkobesedno sporočilo vštuliti 
toliko spakedranščine. Res, pravo 
remek delo! Se bo ob tem zamislil še 
kdo od tistih, ki bi se morali?

I. ZORAN

Modri Janez razočaral mnoge šolarje
Kdor se je nanj zanesel, je moral čakati na učbenike do konca julija, medtem ko 
so bile iste knjige v novomeški knjigarni MK naprodaj že v prvi polovici julija
NOVO MESTO — Šolski zvonci so spet priklicali življenje v razrede. Tisto 

znano življenje, ki se začenja z živžavom, potem pa nadaljuje z vsak dan bolj 
resnimi obrazi. Up in bojazen, uspeh in neuspeh, veselje in slaba volja mu dajejo 
ritem. Prvošolci v osnovnih šolah ga prvič okušajo, prvošolci v srednjih šolah 
drugače.

Zdaj; Ko to berete, seje že začelo res
no delo. Vsaj učitelji so rekli, da bo tež
ko voziti, če ne bodo vsi poprijeli že v 
prvih dneh. Na klopeh so novi učbeniki, 
tisti pač, ki so že izšli. A vsi še niso in 
nekateri tudi ne bodo, vsaj še ne tako 
kmalu. Kasnijo predvsem knjige, ki naj 
ne bi bile ideološko obarvane, kot so bi
le njihove predhodnice, denimo berila 
pa učbeniki za spoznavanje narave in 
družbe. Osnovnošolci so se v glavnem 
že oskrbeli, srednješolci pa bodo to sto
rili, kojim bodo povedali, kaj vse si mo
rajo nabaviti. Z novim šolskim letom se 
v srednjih šolah marsikaj spreminja, po
sledica tega pa so tudi drugačne učne 
vsebine in učbeniki.

V novomeški knjigarni Mladinske 
knjige, ki oskrbuje z učbeniki in drugi
mi šolskimi potrebščinami večino 
osnovnošolcev in srednješolcev na Do
lenjskem, je gneča pri kupovanju šol
skih knjig zadnje dni znatno pojenjala, a 
je bila še prejšnji teden zelo velika. 
»Takšna, kot je sicer vsako leto pred za
četkom pouka,« je pojasnil vodja knji-

GOBE IN BOŽANSTVA
BREŽICE — V galeriji Posavkega mu

zeja bodo danes, v četrtek, 6. septembra, 
ob 19. uri odprli razstavo slik in kipov 
Mladena Kefelje iz Vrbovca na Hrvaš
kem, člana Društva naivnih likovnih 
umetnikov Hrvaške. Kefelja se predstavlja 
brežiškemu občinstvu s ciklom na temo 
Gobe in božanstva slovenskih legend. Na 
otvoritvi bo kulturni program, v katerem 
bodo nastopili Smiljka Bencct ter Elizabe
ta in Drago Križanič.

garne Janez Brulc in povedal, da so pri 
njih naročene in iskane učbenike pre
težno že razprodali.

Ljudje pa se hudujejo na Modrega 
Janeza, češ da jih je letos razočaral, in s 
to akcijo Državne zasložbe Slovenije

* Čeprav se šolski učbeniki od maja 
niso podražili, pa to ne pomeni, da so 
poceni in da starši nasmejanih obra
zov plačujejo tovrstne izdatke za svo
je šolarje. Samo knjige za prvošolčka 
stanejo nad 470 din, da ostalega, kar 
je treba nadobudnežu še kupiti za v 
šolo, niti ne omenjamo. Kdor ima dva 
učenca v višjih razredih osnovne šole, 
denimo enega v 6. in enega v 8. razre
du, pa je moral za knjige zanju odšteti 
kar nekaj nad 3.600 dinarjev. Toliko, 
kot morda sam zasluži cel mesec. Kje 
pa so še ostale potrebščine za šolo, 
kje obleka, obutev, da plačila malice 
sploh ne omenjamo! Najbrž bi to vse 
skupaj zneslo še za eno plačo. In naj 
potem kdo še reče, daje obvezno šo
lanje poceni!

pri oskrbovanju s šolskimi knjigami 
sploh niso več zadovoljni. In res so se 
tokrat upravičeno jezili. »Medtem ko 
smo imeli v naši knjigarni učbenike na
prodaj že julija, je Modri Janez svoje 
pakete poslal šele zadnje dni avgusta. 
Pri tem je kajpak treba vedeti, daje od 
naročila in plačila do dobave preteklo 
nemalo časa,« je povedal Brulc. Res pa

je, da so za te zamude krive tudi založ
be, ki so tiskanje šolskih knjige prevzele, 
pa nemara še kdo, saj je pri pripravi uč
benikov dolga procedura.

Za učence in starše pa je razveseljivo, 
da imajo te knjige že dolgo isto ceno, da 
se že od maja ni nič podražilo.

I. Z.

PRVI DAN POUKA 
Z GLASBO

OTOČEC, ŠMARJETA — Na osnov
nih šolah Otočec in Šmaijeta seje prvi dan 
pouka v novem šolskem letu, to je 3. sep
tembra, začel s koncertom. Gostoval je 
Miniartov trio iz Črnomlja, ki ga sestavlja
jo kitarist Anton Črnugelj, pianist Andrej 
Kunič in harmonikar Silvester Mihelčič. 
Omenjeni trio je pripravil poseben pro
gram Z glasbo v novo šolsko leto in bo z 
njim nastopil tudi na drugih šolah.

SLIKE STOJANA 
ZAFREDA 

OD JUTRI TUDI 
V KRŠKEM

KRŠKO — Pregledno razstavo slik 
Stojana Zafreda iz Divače na Krasu, 
slikarja, ki slika s čopičem v ustih, bodo, 
potem ko je že bila v dveh dolenjskih 
razstaviščih, v Lamutovem likovnem 
salonu v Kostanjevici in Dolenjski gale
riji v Novem mestu, odprli jutri, v petek, 
7. septembra, ob 19. uri v Galeriji Kr
ško. O ustvarjalcu in njegovem delu bo 
govoril umetnostni zgodovinar Jožef 
Matijevič, kustos v Dolenjskem muzeju 
v Novem mestu. Ob otvoritvi bo kul
turni program.

Z novim »kažipotom« po Novem mestu
Dolenjski muzej izdaja spremenjen oz. dopolnjen kulturnozgodovinski vodnik 
Po Novem mestu, tokrat pod naslovom Novo mesto skozi čas — Jubilej delovno

NOVO MESTO — Letos praznuje Dolenjski muzej 40-letnico delovanja. V 
muzeju šo se odločili, da bodo obeležili ta jubilej delavno. V okviru takšne 
Opredelitve praznovanja so pripravili tudi publikacijo Novo mesto skozi čas. 
Knjiga bo prišla iz tiska v Tiskarni Novo mesto konec septembra. Še pred iz- 
'doni jo je moč v Dolenjskem muzeju naročiti po prednaročniški ceni.

Omenjena publikacija je pravzaprav 
j Popravljena in dopolnjena izdaja tako 

ji imenovanega »srebrnega« vodnika z 
G< laslovom Novo mesto kulturnoz- 
i p Jodovinski vodnik, ki ga je izdal Do

bski muzej leta 1976. V primerjavi s 
l^ejšnjo knjigo je v zdajšnji izpuščen del 
0 Rodovini in delovanju Dolenjskega 
muzeja, zato pa je njena vsebina dopol- 
nJena s poglavjem o povojni zgodovini 
V

Novega mesta in bibliografijo o Novem 
meslu.

Sedanja publikacija je tudi nanovo 
zasnovana in oblikovana. Začne se s 
prepisom in prevodom dela privilegija 
iz leta 1*365, ko je Rudolf IV. Habsbur
ški podelil Novemu mestu mestne pra
vice (letos 7. aprila je tako minilo že 
625 let od ustanovitve Novega mesta), 
ustanovitelj pa je predstavljen tudi s

Žalostna izpoved življenja
Tako pravi o svoji knjigi pesmi Vika Gajšek — Cika- 
»__nekova iz (Dol.) Straže, ki živi v Avstraliji

Le kdo bi poznal vse razloge, zaradi ka- 
er,h je ta ali oni naš človek zapustil rodno 

jhudo in se udomil kdove kje na tujem. In 
j8« *do od nas, ki se nam ni bilo treba odtr- 
)je'i?atl od domačega ognjišča, bi sploh kaj 
c4v • 10 usodah na5lh 'iudi v tako imeno- 
U ,Jm diaspori, ko bi nam Ic-ti sami ne po- 
J j| aj' kaj o njih. Možnosti za to je bilo 
m letos, ko je nova slovenska demokra-

J na oblast odmrznila odnose do vseh vrst S j jSrantov, kar precej in mnogi sojih tudi 
! v mnili. Prišli so na Srečanje v moji deželi 
j , •)°lenjskih Toplicah pa na spravni 
| n V kočevskem Rogu in med njimi jih 
I 1 bilo malo, ki so po 45 ali več letih spet 
i 'estopiij prag rojstne hiše.

< (lar«V°ie d.imače v (Dolnji) Straži jc po 
j Vi §em času obiskala tudi Cikanekova 
I jpti P°r°čena Gajšek, ki že skoraj dvaj- 
I et živi v Melbournu v daljni Avstraliji. 
" hzVeck* na sama' temveč s sinom in tremi 

j e.tkami, ki so si že ustvarili svoje družine 
. J1 dali šest vnukov. Hčerke so poročene 

enci, tako da se slovenski rod v A vs- 
^ -j- nadaljuje in krepi s Cikanek — Gaj-

I * Sl, šest vnukov. Hčerke so poročene 
'J tr~;°Venc'* tako da se slovenski rod v A vs- 
J >,**!)' nadaljuje in krepi s Cikanek — Gaj- 

družinsko vejo. Vika izpoveduje 
.,v d onj o v diaspori tudi v pesmih. Prav v 

U aea Srečanja v moji deželi ji je v Melbo- 
J «.nu izšla v samozaložbi tiskana knjiga 
eid ®venske korenine na tujem. V njej je 58 
A vs ki jih je vse napisala v tujini, pred-
'* u em v Avstraliji. Kolje sama zapisala v 

j |,odni besedi, je pisala pesmi že v svojem 
( • letu, a ker je v njih popisovala vojne

°*>te tako, kakor jih je doživljala, pre- 
iskreno, sijih ni upala nikomur poka- 

p*,L Nadaljevala je, ko ji je bilo 22 let, v 
smih pa izpovedovala ljubezen, razoča- 

PryJe’ ^rePencnJc P° srečni družini. Nič iz 
oh . a ‘n ne ‘z drugega obdobja se ni 
k ranilo. Med obiskom prejšnji teden na 
ni enJskem listu je dejala, da jije žal, ker 

n lnjumv°8lasvoje knjige prodajati na Sreča- 
I “v ,i, UolenJskth Toplicah, saj je bilo tam 

,* kupj1]-° 'Jud'' k‘ b' knjigo prav gotovo

i . Vj, dem pripoveduje in kaj izpoveduje 
•■j pes'na knjiga? Ko človek prebira njene 
A Hn j*"' d°bi najprej vtis, kot da lista po za- 
4 Vet> dnevniku osebnih, intimnih doži- 
/ Pr j ln sP°znanj, ki pa so takšna, da lahko, 
fi drl1 Ua v Pcsomske oblike, nagovorijo tudi 
'j ke, vzbudijo v njih enake ali podobne

misli in občutja. Ob temeljitem branju zve 
bralec tako rekoč vse, od tega, kako se 
mora naš človek vraščati v tuja tla, če hoče 
obstati, še posebej, če hoče ostati Slove
nec, do tistega, kako obstane, živi in se na
daljuje. A pri tem vsaj z enim očesom ved
no motri čez daljave in oceane dogajanja 
tam, od koder je nekoč prišel in kamor se 
bo morda vrnil. »Nisem filozof, ne umet
nik, le poet samouk, ki piše, kar mu nare
kujejo srce in življenjske izkušnje,« pravi 
Vika. Toda če njenim pesmim lahko oči
tamo, da so po obrtniški strani površne, 
nedodelane in sploh ne pretirano pesniške, 
pa jim po drugi strani moramo priznati iz
jemno doživetost, neposrednost in izpo
vedno iskrenost, to pa so vrline, ki nema
lokrat odtehtajo vse drugo. Predvsem pa 
je knjiga Vike Gajšek —Cikanekove dra
goceno duhovno pričevanje o nekem ve
čini manj znanem življenju in izkušnjah, 
ki so dane le tistim našim ljudem, ki so 
smeli ime svoje domovine do zdaj izgovar
jati v glavnem le na tujih tleh.

Vika je bila rojena v številni obrtniški 
družini, očetu Čehu in materi Slovenki. 
Osnovno šolo je končala tik pred zadnjo 
vojno. Hud in neprizanesljiv je bil tudi pr
vi povojni čas, ko je izgubila dva brata in 
več sorodnikov. Rada bi nadaljevala šola
nje, pa ga ni mogla, ker je morala kot naj
starejša od deklet pomagati materi. Potem 
je le prišel čas. da seje v Ljubljani zaposlila 
kot bolničarka. Kmalu pa seje poročila in 
v šestih letih rodila štiri otroke. Z možem 
sta si na na Štajerskem zgradila dom, to pa 
je tudi pomenilo konec njunega zakona. Z 
otroki seje leta 1971 prek Dunaja odpra
vila v Avstralijo. »Tam smo končno našli 
mir, pravico in svobodo ter začeli živeti 
človeka vredno življenje. Dobila sem 
službo in kmalu tudi svoj dom,« pravi Ci
kanekova Vika. Tako je zapisala tudi v 
knjigi, češ da bo bralec laže razumel njene 
pesmi,  ki da so večidel »žalostna izpoved 
Življenja«.

»Pišem, da se ohranijo spomini mojim 
otrokom, ki so bili z mano vred, še v tako 
nežni dobi, okradeni miru, sreče in varne
ga življenja ter da ne pozabijo, da seje zanj 
še vedno vredno boriti. Njim tudi name
njam to knjigo,« je zapisala avtorica zbir
ke Slovenske korenine na tujem.

I. ZORAN

portretom. V nadaljevanju je knjiga 
razdeljena na devet poglavij, ki bodo 
bralcu kažipot po Novem mestu skozi 
čas.

Poglavja /a to nedvomno pomemb
no delo so pripravili oziroma napisali 
Ludvik Tončič — Novo mesto danes; 
Tone Knez Arheološka preteklost 
Novega mesta; Janko Jarc Iz prete
klih stoletij Novega mesta; Anton 
Štampohar — Iz novejše zgodovine 
Novega mesta; Ludvik Tončič — Novo 
mesto po osvoboditvi; Jovo Grobovšek 
in Jože Mlinarič — Sprehod po mestu; 
Anton Štampohar — Pomniki revolu
cionarni preteklosti v Novem mestu; 
Jovo Grobovšek, Tone Knez in Ludvik 
Tončič —Kronika Novega mesta; Iva
na Tanko — Izbrana bibliografija o 
Novem mestu.

Temu sledijo prevodi povzetkov v 
nemškem (prevajalci Zdenka Avsec, 
Tone Knez in Erika Medle) in francos
kem jeziku (prevajalka Nataša Petrov), 
blok 47 črno-belih fotografij iz fototeke 
Dolenjskega muzeja in Studijske knjiž
nice Mirana Jarca in kazalo osebnih 
imen.

Besedila za publikacijo je zbral in 
uredil Zdenko Picelj, lektorirala Meta 
Uhan, oblikoval pa Jovo Grobovšek. 
Ravnatelj Dolenjskega muzeja Bojan 
Božič pa je napisal posvetilo Knjigi na 
pot.

Z. P.

.M.......... ISl!
NONET ROG IZ ŽELJN — Na fotografiji so pevke uspešnega noneta Rog iz 
Željn pri Kočevju. Od leve proti desni so: Kristina Trkovnik (vodja zbora), Ma
rija Luzar, Marija Logar, Katica Žalig, Ivanka Lipovec, Mimi Čihak, Rezka 
Poje (najmlajša pevka), Ančka Hitztaler in najstarejša pevka Francka Vodičar.

Ohraniti ljudsko pesem
Pevke noneta Rog iz Željn so rekorderke po nastopih 
_______ — Bodo posnele kaseto ali ploščo?

KOČEVJE — Pevke noneta Rog iz 
Željn so imele letos že 23 nastopov, do 
konca leta pajih bodo imele nad 30. To 
jc povedala Kristina Trkovnik, ki vodi 
nonet. Ker pojejo predvsem stare ljud
ske pesmi, so še posebno zaželjene pri 
starejših poslušalcih. Letos so gostovale 
v domu starejših v Celju, na Kmečki 
ohceti v Ljubljani, na izseljenskem pik
niku v Dolenjskih Toplicah, na več 
sprejemih skupin Kočevarjev, kar 
šestkrat v zdravilišču v Šmarjeških To
plicah itd. 9. septembra bodo šle na pa
rado narodnih noš v Kamnik in snema
le za oddajo »Slovenska zemlja v pesmi 
in besedi«.

Starejši poslušalci jim pogosto pred
lagajo, naj posnamejo kaseto ali ploščo 
starih ljudskih pesmi, ki jih je ob popla
vi popevk (domačih in tujih) že redko 
slišati. Vendar bi morali ljudsko pesem 
ohraniti za potomce, opozarjajo starejši 
poslušalci. Nekoč bomo na te pesmi, ki 
so danes zapostavljene, spet ponosni.

Nonetke so povsod lepo sprejete in 
poslušalci so z njimi zelo zadovoljni. 
Pevke so stare 50 do 82 let, so v tistih 
letih, ko imajo še smisel za ljudske pes
mi, medtem ko pri mlajših ta občutek 
zamira.

J. P.

ŠOLSTVO 
NA KOČEVSKEM

KOČEVJE — Kočevski muzej je 
pripravil že več zanimivih razstav v iz
ložbah Name. Sedanja, ki sojo odprli 
pred kratkim, nosi naslov Šolstvo na 
Kočevskem. Prikazane so stare foto
grafije šol in učencev, stara šolska 
klop, berila, pisanke (zvezki), tabla, 
računalo, šolski zvonec, globus in 
drugo. Posebna zanimivost je lesena 
šolska torbica pa tudi leseni meter, ki 
so ga učitelji nekdaj prizadevno upo
rabljali kot vzgojno sredstvo in gaje 
boleče občutil prenekateri šolar. Ta
krat v šolah na steni nista manjkala 
križ in slika presvetlega cesarja Fran
ca Jožefa, kar je tudi prikazano na ko
čevski razstavi. Ob tej priložnosti je 
kočevski muzej izdal prospekt Šolstvo 
na Kočevskem. V njem je avtor Ivan 
Kordiš opisal zgodovino šolstva na 
Kočevskem, kije še posebej zanimiva.

J P.

Švedski dirigent 
z našimi pevci

E. Ericson iz Stockholma 
bo nastopil z APZ France 
Prešeren v treh mestih
V drugi polovici septembra bo mogla 

naša glasbena javnost neposredno spozna
ti dirigenta Eriča Ericsona iz Stockholma, 
vodilno osebnost zborovske glasbe v sve
tu. Mojster Ericson bo namreč gostoval 
pri enem najboljših slovenskih pevskih 
zborov. Akademskem pevskem zboru 
France Prešeren iz Kranja, in z njim pri
pravil koncertni spored izbranih skladb. 
Na sporedu bodo nekatera temeljna dela 
evropske zborovske tradicije, izbor iz slo
venske zborovske glasbe in dela nekaterih 
skandinavskih skladateljev. Koncerti bo
do: 23. septembra v Kranju. 24. septem
bra v Velenju in 25. septembra v 
Ljubljani.

Gostovanje uglednega dirigenta bo tudi 
priložnost za številne slovenske zborovod
je, da izpopolnijo svoje znanje. Študij 
koncertnega programa bo namreč potekal 
v obliki javnih vaj, kijih bo dirigent Eric- 
son sproti pojasnjeval. Gost pa bo pripra
vil tudi več predavanj s področja metodi
ke zborovodstva.

Z »MOKRONOZCI« 
POD STREHO

MOKRONOG ZKO Trebnje 
in domače turistično društvo nista 
imela sreče z izvedbo prireditve »Noč 
kot pravljica« na prostem. V soboto, 
1. septembra, zvečer, ko naj bi bila ta 
prireditev in v okviru nje tudi krstna 
izvedba domačega baleta »Mokro- 
nožci — sejem«, je namreč deževalo, 
podobno kot ob koncu junija, ko niso 
mogli izvesti »Kresne noči«. Tokrat so 
se izvajalci, tudi baletne pravljice s 
člani baletnega ansambla iz Ljubljane 
in folklorno skupino Kres iz Novega 
mesu, morali zateči v mokronoški 
kulturni dom. Predstava seveda ni 
mogla teči tako, kot bi lahko na pro
stem, izpeljali pa sojo. Gost prireditve 
je bil rojak Lojze Peterle, predsednik 
slovenske vlade.

»Prevajam pesnike, ki so mi blizu«
Jadranka Matič-Zupančič prevaja sodobno slovensko poezijo za zagrebški 

reviji Republika in Forum — Njene prevode iz objavlja Mentor
NOVO MESTO Ko je prišla 

Jadranka Matič pred kakimi petnaj
stimi leti iz Karlovca v Novo mesto, 
kjer jo je čakala služba v IMV, ni zna
la skoraj nobene slovenske besede in 
tudi slovensko je razumela bolj slabo. 
Kmalu pa je službo menjala in se za
poslila v Studijski knjižnici Mirana 
Jarca. Postala je knjižničarka, kar je 
bolj ustrezalo njeni izobrazbi in zna
nju, se v Novem mestu za stalno 
udomila in si ustvarila družino. Danes 
se počuti, kot bi bila rojena Novo- 
meščanka. Pa še nekaj. Ko zdaj govo
rite z Jadranko Matič-Zupančič, bo
ste le stežka ali šele po daljšem času 
ugotovili, da ni Slovenka.

Jadranka se je slovenskega jezika 
naučila tako, da seje veliko pogovar
jala s Slovenci, predvsem pa je brala 
slovenske knjige, še posebej literatu
ro. Naš jezik je pravzaprav študirala. 
»Saj sem ga morala, zlasti še če sem 
hotela kaj prevesti iz slovenščine v 
hrvaščino in tudi iz hrvaščine v slo
venščino. Za oboje so me prosili.« 
pravi. »Seveda mi bolje gredo prevo

di v hrvaščino, ki je navsezadnje še 
vedno moj prvi jezik. Na ta način tudi 
ohranjam stik z materinščino, ki jo v 
Sloveniji sicer redko uporabljam med 
pogovorom. Tudi pesnikujem pre
težno v hrvaščini, res pa je, da me mi
ka napisati kaj več svojega v slovenš
čini. K temu me nagovarjajo uredniki 
revij v Zagrebu, kamor pošiljam pre
vode v objavo, in tudi sama mislim, 
da bom res morala narediti več v tej 
smeri. Ne nazadnje izhajam sama tudi 
iz slovenskih korenin, saj je moja sta
ra mama Slovenka.«

Jadranka najraje prevaja poezijo. 
Avtorje, katerih pesmi seje odločila 
prevesti, je do zdaj v glavnem sama 
izbrala, razen tistih, katerih slovenske 
prevode je objavil Mentor. To so v 
prvi vrsti pesniki, ki soji blizu po slo
gu in izrazu. Obenem so to vodilna 
imena sodobne slovenske poezije. 
Prevaja za osrednji hrvaški literarni 
reviji, za Republiko in Forum, ki iz
hajata v Zagrebu. Včasih jima pošlje 
tudi kaj svojega.

Začela je s prevajanjem poezije

Daneta Zajca in Republika je njene 
prevode takoj objavila. V zadnji šte
vilki te revije je v njenem prevodu iz
šlo nekaj daljših pesmi Milana De
kleve. Za Republiko jc prevedla tudi 
krajša izbora iz. poezij Vena Tauferja 
in Kajetana Koviča, a prevodi še ča
kajo na objavo. Za Forum pa je pre
vedla več pesmi koroške pesnice Ma
je Haderlap, vendar tudi še čakajo na 
natis. Trenutno prebira in prevaja 
pesmi iz zbirke Vrtnar tišine pesnika 
Borisa A. Novaka in slikarke Vide 
Slivniker-Bclantič. Začela pa je pre
vajati tudi prozo in kot prvo prevedla 
eno od novel Branka Gradišnika. 
Prevod bo najbrž objavila Republika.

»Z mojimi prevodi so bili v glavnem 
zadovoljni vsi avtorji, ki sem jih pre
vedla. To so mi sami povedali, ko so 
dobili moje prevode v avtorizacijo. 
Do zdaj mi tudi ni bilo treba veliko 
popravljati. Dogodilo seje celo to, da 
sem nekatere pesmi prevedla skoraj 
na las tako kot nekateri pred mano. 
ne da bi prej njihove prevode pozna
la. Na to meje, denimo, opozoril eden

Jadranka Matič-Zupančič — uve
ljavlja se kot prevajalka

od prevedenih avtorjev in mi celo iz
rekel pohvalo.«

V prihodnje bodo bralci omenje
nih in morebiti tudi drugih hrvaških 
literarnih revij prav gotovo še lahko 
prebirali Jadrankine prevode sloven
skih literarnih del, predvsem prevode 
iz sodobne slovenske poezije, ker to, 
kot sama zatrjuje, najraje dela. »Ne 
morem pa obljubiti, da se bom tega 
dela lotevala pogosteje, kot sem se do 
zdaj. Prej manjkrat kot večkrat. Zdaj 
bom morala po končanem porodniš
kem dopustu spet v službo, en otrok 
gre v šolo itd., to vse skupaj pa pome
ni, da bo manj časa za prevajanje in 
sploh za pisanje, kot gaje bilo zadnje 
let0 " I. ZORAN
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pisma
in
odmevi
Zakaj beseda 
»bog« z malo 
začetnico?

Pojasnilo uredništva
Naj vam najprej iskreno priznam, da 

mi je DL zelo všeč, ker je lepo urejevan 
in res bogato informativen. Še posebno 
mi ugaja »Naša anketa- in seveda »Pri
loga-. Res, vsa čast in moje čestitke!

In vendar vam danes pišem nemalo 
razočaran nad neko vašo napako v 24. 
številki na tretji strani. Morda gre samo 
za tiskarskega škrata, ker ne morem ver
jeti, da vaši pisci in lektorji ne bi znali 
slovenskega pravopisa. V mislih imam 
besedo »bog- z malo začetnico v naslo
vu »V hribih so od boga pozabljeni«. Še 
bolj pa bi bil kot duhovnik žalosten, da 
ne rečem kaj drugega, če bi ta mala za
četnica pomenila prezir in neupošteva
nje najvišjega bitja za vsakega kristjana, 
da ne rečem za vsakega kulturnega člo
veka razen nestrpnih ateistov.

Spoštovani urednik, v imenu vseh 
kristjanov, ki vaš list beremo, cenimo in 
podpiramo z naročnino, vas iskreno 
prosim, da za naprej ne dovolite več v 
DL take napake: pravopisne ali ideolo
ške

IVAN ZUPAN 
Boštanj 16

Spoštovani dopisnik! Veseli nas, da 
ste z našim listom tako zadovoljni, in se 
Vam za priznanje lepo zahvaljujemo. 
Kar zadeva Vaš očitek glede pisave be
sede bog z malo začetnico v naslovu 
članka »V hribih so od boga pozablje
ni«, pa moramo povedati, da ne gre niti 
za pravopisno niti ideološko napako, 
kakor sle zapisali. O tem se lahko sami 
prepričate. V Slovarju slovenskega 
knjižnega jezika I, ki gaje izdala I. 1970 
naša najvišja kulturna ustanova Sloven
ska akademija znanosti in umetnosti, 
namreč lahko na str. 160 berete pod 
geslom bog pod točko I: častiti, molili 
boga; klicati boga na pomoč; prositi 
boga za zdravje; verovati v boga: prise
gati pred bogom; kot boga te prosim/v 
krščanstvu pravični, večni, vsemogoč
ni Bog; gospod Bog; Bog oče itd. Nato 
pa imate pod točko 2 skoraj za pol 
strani primerov, ko je beseda bog zapi
sana z malo začetnico, npr.: bog, koliko 
lepote je okoli nas! ljubi bog, ali je to 
mogoče? moj bog, kako smo nesrečni! 
sam bog ve, če je to res; bog ne daj; bog 
varuj; la otrok je bog v družini; bog ga 
tepe: živeti bogu za hrbtom (skoraj iste 
besede kakor v našem naslovu, kije po
vzročil vašo nevoljo!) itd. itd. Zakaj 
dvoja pisava, se lahko poučite iz. najno
vejše publikacije Slovenski pravopis I 
(izdala prav tako Slov. akademija zna
nosti in umetnosti I. 1990), str. 17, pa
ragraf 47 (pisava Bog), oz. stran 24, pa
ragraf 132 (pisava bog). V prvem 
primeru gre namreč za lastnoimensko 
poimenovanje, v drugem pa za vrstno- 
imensko poimenovanje. Oba ta dva 
pojma sta razložena na str. 211.

»Z blatenjem, g. 
Kugler, ne bomo 
prišli nikamor«

Odgovor DS na pismo 
»Elitni in masovni tu

rizem v isti hiši«
Ugotovitve g. Miroslava Kugler

ja glede razvoja Term Čatež. (Do
lenjski list 16. avgusta) so osnovane 
na stališču in mnenju g. Karla Filip
čiča, dipl. ing. arh. To pa ne pome
ni. da je stališče edino in pravo.

Želimo poudariti, da smo izbrali 
rešitev ureditvenega načrta med 
sedmimi idejnimi zasnovami, kijih 
je pripravilo pet diplomiranih arhi
tektov iz. štirih podjetij. Odgovor o 
pravilnem izboru rešitve nam bo 
dala prihodnost. Pri definiranju 
končnega ureditvenega načrta smo 
želeli spoznati čimveč argumentov 
za pravilno odločanje. Prav gotovo 
tudi nam ni vseeno, ali smo se odlo
čili prav, vendar smo prepričani, da 
vsako podjetje, ki nima razvoja, za
čne propadati. Če se ne bomo mo
dernizirali, ne bo zaslužka in novih 
delovnih mest. In prav za ta razvoj 
smo si že zagotovili začetna sred
stva, kar nas spodbuja, da smo na 
pravi poti.

S takšnimi polemikami in blate
njem na strankarski osnovi, kot jih 
objavljale »post feslum« vi, g. Ku
gler. pa ne bomo prišli nikamor in 
ne bomo nič naredili za ta kraj, za 
nas. ki tu živimo.

Da bomo očistili Savo, preprečili 
polete nad mestom itd., bo verjetno 
prispeval največ prav interes Term 
Čatež. Razvoj Term Čatež, načrtuje 
danes team strokovnjakov po pod
ročju dejavnosti zdravstva, hotelov, 
gostinstva in trgovine z vsemi 
spremljajočimi dejavnostmi na pod
ročju športa in rekreacije. Ta razvoj 
je plod sinteze znanja več kot 50 de
lavcev podjetja Term Čatež. z. višjo 
in visoko izobrazbo. Prav tako je ta 
razvoj, kije prikazan v ureditvenem 
načrtu, sinteza pri nas in v svetu po
znanih trendov in želje Term Čatež, 
da postanejo v svoji ponudbi naj
boljše.

Zato je vaša skrb o pravilnosti 
razvoja odveč. Prav tako naj vas ne 
skrbi lastništvo podjetja, saj bomo 
med prvimi v občini, ki bomo to 
spremenili. Tudi za kakovost smo 
poskrbeli, vendar prepuščamo oce
no kakovosti gostom. Ne dovolimo 
pa. da blatite naše delavce, ki so po
žrtvovalno sodelovali pri nastajanju 
ureditvenega načrta, in mešate poli
tiko s podjetništvom. To vodstvo 
zagotavlja dobre poslovne reultate 
in možnosti za razvoj, zato mu da
jemo vso podporo.

ANTON SUPANČIČ, 
predsednik DS Term Čatež

Zdravniki proti splošni stavki
Izjava sindikata zdravnikov Dolenjske ob napovedani generalni stavki

Izvršilni odbor Sindikata zdravnikov 
Dolenjske je na svoji seji 30. 8. 1990 
sprejel odločitev, da se napovedane 
stavke dne 10. 9. 1990, ki jo pripravlja 
Sindikat zdravstva in socialnega skrb
stva Slovenije, ne bo udeležil. V prime
ru, da stavka bo, se bomo prvič v po
vojnem času zdravniki javno opredelili 
drugače kot drugi zdravstveni delavci. 
Taka drugačna opredelitev lahko pri
vede do nerazumevanja med zdravniki 
in ostalimi zdravstvenimi delavci, zato 
namenjamo vsem zdravnikom, zdrav
stvenim delavcem in javnosti naslednjo 
izjavo:

L Zdravniki, združeni v Sindikat 
zdravnikov Dolenjske, smo mnenja, da 
je stavka v zdravstvu možna le kot 
skrajna oblika sindikalnega boja zdrav
stvenih delavcev. S tem, ko prekinemo 
ali zmanjšamo skrb za bolnika, se poleg 
vprašanja zdravniške etike pojavi še 
drug problem. To je problem naših na
ravnih zaveznikov. Naši zavezniki v bo
ju za normalne pogoje za delo zdravstva 
so bolniki (tisti, ki to so ali bodo šele po
stali) in kaj lahko se zgodi, da se bo ob 
stavki to zavezništvo zrahljalo. Hudo 
krizo, ki prihaja v zdravstvo z zamudo 
za gospodarstvom, za sedaj občutimo le 
zdravniki in drugi zdravstveni delavci. 
Bolniki je zaradi slabega vpogleda v ce
loten proces zdravljenja še ne občutijo 
in tudi ne vedo, kako bo kriza, ko bo 
dosegla najnižjo točko, vplivala na nji
hovo zdravljenje. Zato se lahko javno 
mnenje, ki že do sedaj ni bilo naklonje
no zdravstvu, obrne proti nam. To se že 
sedaj vidi v izjavi Sindikata delavcev v 
kovinarski industriji, ki med drugim 
zahtevajo razbremenitev gospodarstva 
tudi z zmanjšanjem prispevkov za 
zdravstvo.

2. Z zahtevami Sindikata zdravstva 
in socialnega skrbstva soglašamo v ti
stih točkah, ki se nanašajo na zagotav
ljanje stabilnega financiranja zdravstva 
in ureditve zakonodaje na področju 
zdravstva. Menim pa, da to ni možno 
urediti takoj in tega ne bo pospešila niti 
stavka. Opozarjamo, da se kriza v 
zdravstvu ne bo dala rešiti brez reorga

nizacije zdravstva v smislu racionaliza
cije in bistvenega zmanjšanja režije. To 
bo nujno pripeljalo do presežka zlasti 
delavcev v režiji in administraciji. Na tej 
točki je naše stališče različno od stališča 
Sindikata zdravstva in socialnega skrb
stva, ki si po našem mnenju prizadeva 
ohraniti »status quo«, kar je razumljivo, 
saj zastopa interese vseh delavcev v 
zdravstvu.

3. Podpiramo zahteve Sindikata 
zdravstva in socialnega skrbstva o nuj
nosti pogajanj in podpisa kolektivne 
pogodbe za področje zdravstva. Pri tem 
računamo, da bomo imeli zdravniki, 
organizirani v svojem sindikatu ali pa v 
okviru drugih sindikatov, odločilno 
vlogo pri določanju vrednosti našega 
dela. Nikakor pa ne soglašamo, da bi bi
la nepripravljenost vlade za pogajanja s 
Sindikatom zdravstva in socialnega 
skrbstva vzrok za stavko, katere posle
dice bomo v končni fazi občutili zdrav
stveni delavci sami.

4. Imamo tudi pripombe k organizi
ranju stavke:

— Stavka je napovedana za 10. sep
tember to je na dan splošne stavke v 
gospodarstvu. Če ne bi bilo drugega 
vzroka, bi že dejstvo, da bo stavka v 
zdravstvu zaradi tega manj odmevna, 
narekovalo vsaj preložitev stavke.

— Delavci v gospodarstvu bodo 
zahtevali razbremenjevanje gospodar
stva tudi na račun zmanjševanja pri
spevka za zdravstveno varstvo, mi pa 
naj bi na isti dan zahtevali ravno obrat
no. Ali se ne bo pojavil vtis, da stavka
mo eni proti drugim?

— Kljub temu da to Svobodni sin
dikat Slovenije zanika, ima splošna 
stavka v gospodarstvu politično kono
tacijo. Bojimo se, da je bil Sindikat 
zdravstva in socialnega skrbstva, zaradi 
istočasnosti krize v zdravstvu, poteg
njen v »politične igrice«, ki pa se jih 
zdravniki ne želimo udeležiti.

— Zahteve do vlade, kot jih je po
stavil Sindikat zdravstva in socialnega 
skrbstva, so sicer v več točkah razumlji
ve in upravičene, vendar so take narave, 
da jih ni mogoče uresničiti v kratkem 
času. Poleg tega vlada pripravlja ukre
pe, ki bodo osnova za razreševanje teh 
zahtev. Dokler ukrepov vlade ne po
znamo, stavka po našem mnenju nima 
smisla.

Sindikat zdravnikov 
Dolenjske

Čudežev nova 
vlada pač ne 
more delati

4
Stodnevnici na rob

Te dni smo na TV poslušali pogov 
i obračunu 100-dnevne vladavine vi

'J
de, kiji predseduje Lojze Peterle. Ljuc 
različno ocenjujejo njeno delo. Eni trt 
jo, daje storila premalo, drugi zopet, <, 
preveč potuje, toda v glavnem prevl 1 
dujejo pozitivne ocene. Čudežev tu I 
nova vlada ne more delati. Zanjo bi bi 1 
gotovo lepše, če bi se spustila v tiskar K 
denarja in najemanje posojil, toda to 11 
bi bila rešitev, ampak še poglabljat 
slabega gospodarskega položaja. Sir 
pa glejmo življenjsko: če si 40 let pij' 
čeval in kadil kot Turek, ne moreš | 
čakovali, da boš po 100 dneh abstin 
ce ozdravel. Enako je z državni 
gospodarstvom.

Glede očitkov o dragih potovanji 
tujino bi omenil samo najdražjega » 
ča« na svetu, galeba. Ko je še »letal« 
svetu, smo bili vsi tiho in nobeden 
očital, da se troši družbeni denar.

F. DERGA

ŠE: EN KROMPIR ZA 
VSO DRUŽINO

LJUBITELJI PETJA!
• Mešani pevski zbor in društvo 

upokojencev iz Trebnjega vabita k 
sodelovanju vse tiste, ki imajo veselje 
in posluh za petje. Dobimo se v sredo, 
12. septembra, ob 20. uri v kulturnem 
domu v Trebnjem. Vabljeni!

• ZKO občine Kočevje vabi ljubi
telje petja, ki želijo resno sodelovati v 
moškem pevskem zboru Svoboda 
Kočevje, da pridejo na ogled prve va
je v ponedeljek, 10. septembra, ob 20. 
uri v glasbeno šolo v Kočevju (gimna
zija). Po vaji bo zborovodkinja imela 
razgovor z novimi člani zbora. Ljubi
telji petja, pridružite se!

Po telefonu se je oglasil kmet Anton 
Krašovec iz Šentvida 64, kooperant KZ 
Stična (tel. 785097), in obžaloval, da v 
podpisu k sliki rekordneg_a pridelka Prh- 
netovih iz Orehovice pri Šentjerneju, ob
javljeni 23. avgusta na zadnji strani Do
lenjskega lista, nismo zapisali, da gre za 
novo holandsko krompirjevo sorto jerla in 
da je seme pridelal on, Anton Krašovec. 
Tudi letos ima na voljo večje količine se
mena te sorte pa tudi sort igor in vesna, ter 
se kupcem priporoča.

• Slovenska vlada se je v prvih 
sto dneh morala ukvarjati z zade
vami, s katerimi se druge vlade ne 
ukvarjajo. (Peterle)

ODGOVORI NAJ 
MINISTER!

Konec leta zapadejo v plačila 
obveznice po 100din (takratnih), ki 
smo jih morali obvezno kupiti olf 
nabavi umetnih gnojil. Umetna 
gnojila so pri nas dražja kakor v tuj 
jini. Zelo me zanima, če bodo tj 
obveznice kaj revalorizirane. Nekaj 
čudnega se dogaja v naši domovini 
Delavec, ki proizvaja umetna gnojil 
la, dobi v tujini večjo plačo kakol 
pri nas, a so kljub temu tam gnojili 
cenejša. Ali je mogoče, da pisarni 
toliko podražijo izdelke? Kadar r 
ladja potaplja, kapitan naroči, naj 
se ves balastni tovor zmeče v morje 
Se pri nas kaj misli na zmanjšanji 
družbene režije? Na ta vprašanji 
naj nam odgovori minister /I 
kmetijstvo! F. D|

oflsrcm. m

Sedma obletnica PCB v reki Krupi
PCB, ki so ga pred sedmimi leti odkrili v belokranjski Krupi, bo še nekaj stoletij 

med nami — Upajmo, da nas bodo v prihodnje bolje obveščali________

Mislimo, da se ta načela obojne pisa
ve besede bog lepo skladajo tudi z nače
li naše čedalje bolj pluralistične in de
mokratične družbe, kije strpna do vseh 
ljudi, čeprav se med seboj ločijo po poli
tičnem, verskem ali svetovnem nazoru.

UREDNIŠTVO

Pred sedmimi leti, avgusta 1983, je 
bilo ugotovljeno, daje v litru vode iz re
ke Krupe 300 nanogramov poliklorira- 
nih bifenilov (PCB) ali tristokrat več, 
kolje dopustna količina. »Novico« sta z 
desetmesečno zamudo objavila tudi dva 
republiška komiteja, in sicer pod spre
nevedavim naslovom »Problematika 
onesnaženosti vodnega izvira Krupice«, 
čeprav je bilo že v začetku jasno, da gre 
za veliko ekološko katastrofo v vsej Beli 
krajini. Povzročiteljica katastrofe je bila 
semiška Iskra. Pravzaprav je bilo za
strupljene Krupe le ena od najhujših 
posledic dvajsetletnega nestrokovnega, 
nekontroliranega in neodgovornega rav
nanja s PCB in odpadki, ki so to snov 
vsebovali, v semiški tovarni.

»NE« splošni stavki!
Črnomaljske SKZ, SDZ in SKD pozivajo

Živimo v času velike ekonomske 
krize, ki je sad polstoletnega dirigira
nega gospodarjenja in političnega 
monopola. Z ustanavljanjem gigan
tov in velikih sistemov je nekdanja 
oblast umetno zaposlovala na tisoče 
ljudi in si s tem zagotavljala socialni 
mir. Po prvih demokratičnih volitvah 
v povojnem času je nova slovenska 
oblast naletela ob izredno težki gos
podarski krizi še na dodatne ovire pri 
uresničevanju zadanih ciljev.

Sokrivci za sedanjo ekonomsko 
krizo (kar so pa našem mnenju tudi 
Svobodni sindikati) želijo s svojimi 
demagoškimi metodami oslabiti delo 
nove demokratične oblasti ali pa jo 
celo zrušiti. Ti gospodje na čelu z Mi
ho Ravnikom so izkusili čare in slasti 
bivšega sistema, nikoli pa stiske in 
problemov delovnega človeka. Sedaj 
pa delavskemu razredu obljubljajo 
nemogoče stvari in se poigravajo s so
cialnimi stiskami. Izsilili so podpis ge
neralne kolektivne pogodbe, hkrati pa 
napovedujejo splošno stavko v naši 
republiki. S lem nezavedno ali zaved
no kršijo tako in tako neligitimno 
pogodbo.

Mnenja smo, daje bil čas za stavke 
pred desetimi in več leti, vendar si na
nje gospodje iz Svobodnih sindikatov 
niti pomisliti niso upali. Zato poziva
mo vse delavce, da se napovedanemu 
štrajku NE pridružijo! Čas je, da vsi

• 1. TABOR SKD NA PTUJU 
— Člane in pristaše krščanskih 
demokratov obveščamo, da bo
mo v primeru številnih prijav or
ganizirali odhod na L tabor SKD 
na Ptuju. Tabor bo 15. septem
bra, udeležili pa se ga bodo pred
sedniki nekaterih evropskih vlad 
in jugoslovanskih republik. Prija
vite se lahko na sedežu črnomalj
skega Demosa osebno ali po tele
fonu na št. 51-212.

IO SKD Črnomelj

skupaj konstruktivno prispevamo svoj 
delež za reševanje naše ranjene, a še 
vedno lepe dežele.

Izvršni odbori 
črnomaljskih podružnic: 

SKZ, SDZ, SKD

Danes, po sedmih letih, lahko oce
nimo, da jc v Beli krajini ostalo 70 do 
75 ton PCB, od tega 55 do 60 ton zno
traj tovarniške ograje, največ v na novo 
zgrajeni betonski deponiji. Na ostalih 
znanih in neznanih odlagališčih je odlo
ženih 7 do 12 ton PCB, v zrak je izhla
pelo 3 do 5 ton, prav toliko pa seje raz
lilo pri delu s PCB. Ker se škodljive 
količine PCB merijo v tisočinkah ali mi
lijoninkah grama, je torej očitno, da te 
količine zadostujejo za onesnaženje 
okolja še za nekaj stoletij. Predvsem pa 
se moramo zavedati, da PCB sedaj kro
ži v naravi, hlapi in se s padavinami 
znova vrača na zemljo. Dokaz za to je 
tudi 11 impregnerjev iz Iskre, ki so jim 
jeseni 1987 izplavljali PCB v Rogaški 
Slatini, po štirih mesecih bivanja v pre
jšnjem okolju pa so imeli v krvi zopet 
toliko PCB kot pred zdravljenjem. Tudi 
kontrolni skupini pacientov, kije ostala 
doma, seje v tem času vsebnost PCB v 
krvi nekoliko povečala. Še vedno pa je 
aktualna raziskava, ki sojo predlagali v 
začetku katastrofe: da bi po vsej Beli 
krajini opravili analize krvi slučajnega 
vzorca ljudi ter tako ugotovili razsež
nost obremenitve s PCB. Vse dosedanje 
raziskave namreč kažejo, daje obreme
njenost Bele krajine s PCB večja, kot so 
v začetku govorili in pisali.

Za človeka je mnogo bolj nevaren 
vnos PCB s hrano živalskega izvora, kot 
so maslo, mleko, jajca, perutnina, mast, 
ribe, kot pa preko živil rastlinskega iz
vora. Sicer pa analize kažejo, da se tudi 
v živilih količine PCB zmanjšujejo.

Pripravljajo tudi obširno nalogo z 
naslovom »Vpliv PCB in podobnih spo
jin na zdravje izpostavljenih delavcev in 
okoliškega prebivalstva«, za katero bo
do denar zagotovili v zveznem znan
stvenem skladu. Sodelovale bodo tudi 
ljubljanske, zagrebške in beograjske 
raziskovalne ustanove. Upajmo, da 
bomo o izsledkih teh raziskav redno in
podrobno seznanjeni tudi v Beli krajini.

Inž. IGOR JUGOVIČ

Daje bil Stanko Novak resnično ve
lik humanist, preudaren, razumen mož 
in dober človek, niso dokaz le tople be
sede in obujeni spomini na njegovo živ
ljenjsko pot, ko so se sredi avgusta v 
njegovi Preloki zadnjič poslovili od nje
ga njegovi najbližji, pač pa je to potrdila 
tudi izjemna množica prijateljev, ne
kdanjih sodelavcev, sosedov, mladih in 
starejših z obeh strani Kolpe na po
grebu.

Življenjska pot Stanka Novaka, ki se 
je začela 14. julija 1895, jc bila pestra, 
bogata življenjskih izkušenj, polna trp
ljenja pa tudi radosti. Revščina in beda, 
ki sta gospodarili po belokranjskih do
mačijah sta v njem razvili poseben smi
sel za pomoč sočloveku. Svoje humani
tarno poslanstvo je uresničeval v gasilski 
organizaciji, saj je bil ustanovitelj do
mačega društva, in pri Rdečem križu. 
Zato ni naključje, daje sodeloval v zgo
dovinski skupščini Rdečega križa Slo
venije, 18. junija 1944 v Gradcu v Beli 
krajini in bil izvoljen v Glavni odbor 
RKS. Njegova izvolitev v Glavni odbor 
in prevzem operativnih nalog za Belo 
krajino nista bila priznanje le njemu 
osebno, ampak celotni Beli krajini, kije 
od vseh, tudi bogatejših slovenskih po
krajin, nahranila in oskrbela največ 
borcev, žrtev nasilja, beguncev in dru
gih, ki so našli začasen dom v teh krajih 
med Gorjanci in Kolpo.

Kaj je gorje, bolečina in trpljenjej 
pokojni Novak okusil že v. treh Iel 
ruskega ujetništva v prvi svetovni vojl 
Od blizu je takrat spoznal tudi smrt.I 
je odklonil izpolnitev povelja, naj stre 
na ujetega derzerterja. Z zavrnitvijo p 
velja je dokazal, da velik človek ne it 
re ubijati, on lahko samo pomaga, rc! 
je življenje, lajša gorje.

Vse svoje življenje je ljudem po maj 
ne samo s prispevki, nasveti in zgledol 
pač pa je k temu vsepovsod spodbul 
tudi sovaščane, sodelavce in mladiif 
Nikoli ni mešal humanosti s politikoj* 
politikantstvom. Zavzemal sc je za F 
moč vsem ljudem, ki so bili pomoči f 
trebni, ter tako tudi v praksi uresničef 
temeljna načela Rdečega križa, ki tenf 
Ijijo na humanosti, nepristranosti, 
odvisnosti in prostovoljnosti. Pti

Zato nam v današnjih prelomnih"^ 
sih, ko posamezniki in nekatere instil. <t 
cije pozabljajo na ta načela in, nanrujr d 
da bi preprečevali, netijo požare, sejjefcj 
gorje in povzročajo trpljenje, ponjJAj 
smrt človeka in humanista Štanka 
vaka bolečo izgubo. Ob tem pa nfaj 
ostaja v tolažbo upanje, da njegovo d‘>/e( 
ni bilo zaman, saj je z zgledom in deja*^ 
vplival na mlajše rodove.

MIRKO JELEN

Prehitro vese?

Razveseljivi so rezultati letošnjih analiz 
rib, saj ne v platnicah ne v klenih tole
ranca FDA ni bila prekoračena. Izjema 
je le postrv iz Krupe. Letos bodo opravi
li tudi analize zraka. Redno pa štirikrat
na leto analizirajo tudi vodo iz Krupe 
Lahinje in Kolpe. Čičprav se tudi tu ko
ličine PCB zmanjšujejo, pa so še vedno 
previsoke.

• Bog je mrtev, Marxje mrtev, pa 
tudi jaz se slabo počutim. (Grafit 
iz Ljubljane)
• Kadri rešujejo Mie (Lenin, 
Rejc)

Sovraštvo namesto sprave?
Ob razbiti spominski plošči NOB v Ajdovcu
Neznana roka (?) ali skupina zli

kovcev je prejšnji teden razbila 
spominsko pločo na steni osnovne 
šole v Ajdovcu. Temne sile so s tem 
hotele umazati spomin na borce 
Gubčeve brigade, ki s'o v noči od 
11. na 12. december 1942 v težkem 
boju uničili zagrizeno belogardi
stično postojanko v tem kraju.

Čemu? Je sovraštvo do NOB 
vzrok podlemu dejanju, ki naj bi 
zbrisalo spomin na izdajalsko po
četje zapeljanih in zaslepljenih be- 
logradistov v tem delu Suhe kraji
ne? Se iz nočne teme spet plazi črna 
roka in začenja segati po spomin
skih obeležjih našega boja za obsta
nek jn svobodo slovenskega naro
da? Še po skoraj 50 letih se moramo 
s prezirom obračati od izdajalcev in 
vodstev tedanje slovenske družbe, 
ki so se leta 1941 in pozneje javno 
zahvaljevali italijanskemu kralju in 
Mussoliniju za ugrabljeno svobodo 
in obsodbo na suženjstvo ter uniče
nje našega ljudstva. Ne da se spre
meniti, zbrisati ali pozabiti, da so 
domobranci prisegli zvestobo Hit
lerju in šli z njim do sramotnega 
konca. O tem je dr. France Bučar, 
predsednik slovenske skupčine, v 
svoji knjigi »Usodne odločitve« 
med drugim zapisal: »Deliti so mo
rali usodo premaganca. In kar je

najhujše: ne gre samo za vojaški 
zlom, pač pa tudi za moralno disk
valifikacijo. Nacizem ni bil samo 
vojaško poražen. Ves svet gaje oži
gosal kot zločinsko gibanje. Vojaš
kemu porazu je namreč sledil še 
Niirnberg. Kdor se je zvezal z. na
cizmom, je delil njegovo usodo...«

V vrstah Osvobodilne fronte smo 
našli pot časti in narodnega ponosa, 
v njej smo združili boj našega ljud
stva za osvoboditev. Teh resnic ne 
more zbrisati in ne spraviti s sveta 
nobeno razbijanje spominskih plošč, 
nobena strupena gonja s podtikanji 
in namigovanji na »senčne strani« 
osvobodilnega boja. Ponovno je 
vodstvo borčevske organizacije v 
Sloveniji izjavilo, da ne odklanja 
raziskav vseh še ne dovolj razsvet
ljenih in obdelanih dogajanj iz 
NOB in da je tudi za razkrivanje 
načina obravnave in usode t.i. ve
trinjske skupine domobrancev.

Ne pozabimo pa dejstva, da 
sprave in narodne pomiritve z razbi
janjem spominskih obeleži našega 
boja za svobodo ne bomo dosegli. 
Vsi, ki danes tjfgajo po takih zločin
skih dejanjih, sc iz preteklosti niso 
veliko naučili.

Predsedstvo Občinskega 
odbora ZZB NOV Novo mesto

Trgovina, kjer običajno kuptt 
vsakodnevna živila, je še starega tipdjd 
trgovke potem, ko te postrežejo, katV. 
papirnate vrečke računajo, koliko zt%r 
kupljeno blago. Tudi nimajo 
blagajničarke. L

Nekega dne je pričela v njej delati^ 
to mlada prodajalka, ki je takoj pril1 tc 
nila mojo pozornost, verjetno pa še fg> 
koga drugega. V oči mi je padla ne ^ 
mo zaradi svoje prikupnosti, belečep ^ 
na glavi in čiste halje, ampak predvS ^ 
zaradi svoje posebne delovne navO 
Ta mlada ženska si je namreč ved ^ 
predno je na primer kupcu naštela 
htevana kurja jajca, nataknila na Ntj, 
tanko plastično vrečko. Prvi trenit ^ 
me je to njeno početje močno začud , 
potem pa sem pomislil, da so jajca' z 
vsezadnje le prišla iz kurje ritke. Gb/ 
štruc kruha ni nikdar prijemala z go*
rokami, vedno sije poprej nataknila 
sebno vrečko. Cisto razumljivo, st
vseskozi imela opra vka tudi z denar) 
Le zakaj druge prodajalke ne strd 
na tak način? Vesel sem bil tega 
predka v higieni in kulturnejšiposta 
tudi zaradi bližine turističnega k a 
Verjetno so jo tako naučili v šoli ali P 
morda to lepo navado prinesla od 
god, kjer je delala poprej. Morda, 
vim, saj moški pri šestdesetih težko 
njuje leta žensk. Mlade se mu zdif
mlajše initpe še lepše, kot so sicer- 

Zite po nekaj dneh pa se je stanje 
govini spel «normaliziralo«. Sedaj 
ona prešteva kupe umazanega detli 
in streže jajca in kruh z golo roko 
ostale sodelavke. Prevladala je pal * 
stara navada v trgovini. J

SLA V KO KI.ANČICf
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4 tomska je tujek 
elek trogospoda rstvu

,lr<£ menjava uparjalnikov ni kdo ve kakšen tehnični problem, so dokazali na Šved- 
kJer so menjavo v svoji jedrski elektrarni Ringhals II opravili lanijulija. 300 ton 

c tmk uparjalnik, kije velja! 130 milijonov DEM, so uspeli zmontirati v 72 dneh. Na 
*'•' transport uparjalnika. (Foto: Siemens-Pressebild)

rtag 
:dC
buj) 
di[
kof" -V. rški zeleni ne štejejo veliko članov, to- 
a v javnosti imajo močno podporo, kar jih postav
aš nPred odgovorne naloge. Med vodilnimi ljudmi m 
teVn^‘’ kipa želi biti bolj gibanje kot stranka, je 
■c * Mavsar. Pesnik, kulturni delavec, svoje 

tudi delavec v JE Krško, zadolžen za in- 
'banje. Ker se bliža javna razprava o gradnji 

1 \ ^"ega skladišča za RA O in ker vlada obljub- 
lSJr®* bo JE Krško ugasnila do leta 1995, je več 
1\ii ‘tovolj razlogov za pogovor z Mavsarjem, se- 
,Jl^pern zelenih v Krškem.

"olo preseneča ta vaša, če smem tako reči, 
irfoza. Iz uslužbenca in tako rekoč 

t dir"*«« branilca jedrske energije ste postali 
ej*f w
,’ovsar: »Tega je v svetu kar nekaj, ne gre pa v 
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trarna. Trudi! sem se, da bi jo čim bolje spoznal 
Ta sem moral kot humanistično izobražen človek 
narediti, če sem hotel med tistimi silnimi inženirji 
in tehniki sploh obstati. V službi sem se srečal z 
edino obliko infomiranja, ki je tedaj bila. To je bi
lo sprejemanje skupin, ki so prihajale na obisk. 
Tam sem videl, kaj ljudi zanima Videl sem, da 
tehnični kader zelo neprimerno predstavlja elek
trarno. Obveščanje je bilo na zelo nizki ravni Jaz 
sem bil prvi človek na tem področju, ki se je leta 
1986 šel izobraževat v tujino. Po drugi stranije bil 
v JE za vsak vijak nekdo specializiran. Vem pa da 
so bili vodilni ljudje opozorjeni tudi v tujini naj 
vendarle nekaj naredijo za informiranje. Pa nihče 
ni hotel slišati na to uho. Zdaj pripravljam knjigo, 
ki bo imela naslov Prispevki k javni razpravi o 
nuklearki in referendumu. V njej bom obdelal vse 
slabosti, ki so po mojem v tem, da je JE Krško tu
jek v elektrogospodarstvu, pa tudi f tem, da se na 
ta objekt gleda vse preveč skozi inženirske oči V 
tujini je drugače, tam, denimo, začno informacij
ski center graditi predjedrskim objektom. Pri nas 
takega centra še nimamo.«
• Ki? je prišlo do preloma med vami in JE 
Krško? Alije prišlo samo zaradi nestrinjanja 
v pogledih na informiranje ali ste spoznali, 
da je jedrska tehnologija škodljiva?

Mavsar: »Slo je za drugo. Lagal bi, če bi rekel, 
da sem šel zaradi legi Odpor se je začel v meni 
krepiti, ko sem začel hoditi ven. Imel sem prilož
nost videti pri fVestinghousu in potem še v Švici, 
Nemčiji, kako profesionalno se dela na tem pod
ročju. Zmeraj bolj sem spoznaval, da je velik raz
korak med visoko profesionalnostjo, ki jo pri
znam v večini primerov vsemu strokovnemu 
osebju, in skrbjo za informiranje ter stike z jav
nostjo. Tisti, ki so vodili to politiko, so bili zado
voljni s tem. Jaz pa sem s proučevanjem literature 
in v stikih s strokovnjaki spoznaval, da bo sčaso
ma prišlo do problemo v zaradi tega. Zaradi rizika, 
ki zagotovo obstaja, bi moralo nekoga vse to za
skrbeti. Potem so prišle še nesreče. Ta moment je 
bil ves čas zanemarjen. Iz nuklearne sem šel zato, 
ker se nisem mogel več razvijati. Nuklearna mi je 
nudila, da končam študij itd Poskusil sem nekaj 
stvari, ki so bile pomembne za jedrsko elektrarno. 
V času boja za jedrski moratorij sem v Krškem iz
peljal uspešen kviz o jedrski energiji Nekaj stvari 
sem izpeljal na področju informiranja, ki se mor
da kažejo šele zdaj. S šefinjo informiranja sva na
redila program delovanja informativne službe, pa 
je bil potem spravljen v predal Kazat je, na kate
rih področjih bi moral delovati S statusom službe, 
ki ga je imela, nisem bil zadovoljen. Že v elektrar
ni in v republiki ni bilo poskrbljeno za to dejav
nost. To je bil povod da sem prišel v konflikte v 
JE. Ob tem sem pa ves čas opažal, da v tem okolju 
ni odpora do elektrarne.«
• Kaj ni tudi na Švedskem tako, da domači
ni niso proti jedrskim elektarnam?

M a vsar: »Ne vem, čeje čisto tako. Da ljudje pri
stajajo na tako nepopolno informiranost, da v Po
savju ni bilo nobenega resnega nasprotnika proti 
jedrski energiji, to me je motilo.«

fMoga dolenjskega lista

• Zdi se, kot da govorite v prid JE Krško....
Mavsar: »Moj odnos do JE Krško je drugačen, 

kolje odnos kakšnega laika, ki se samo boji jedr
ske energije. Jaz se ne bojim jedrske elektrarne.«
• Torej ni smisel zelenega gibanja, da vzbu
ja v ljudeh strah pred jedrsko tehnologijo?

Mavsar: »Če govorim konkretno o Krškem, 
vem, da so fantje tam usposobljeni, da niso kakšni 
avanturisti. Seveda pa ni vedno vse odvisno samo 
od njih. Dostikrat je marsikaj odvisno od tistih, ki 
vodijo elektrarno, in pa od sistema nasploh. Mene 
je zaskrbelo pred remontom leta 1987, ko ni bilo 
rezervnih delo k Tedaj smo pripra vili izja vo o tem. 
potem pa smo morati drugo jutro izjavo deman
tirati«
• Ampak to je bilo odvisno od republike.

Mavsar: »To ni bil edini primer.«
• Bi lahko rekla, da ste kot izpričani huma
nist čutili moralno dolžnost vzpostaviti pro
tiutež strogo tehnicističnemu gledanju na je
drsko tehnologijo.

Mavsar: »To drži samo deloma. Res je treba 
vzpostaviti ravnotežje med humanisti in tehniki. 
Vendar to še ne pomeni, da zeleni ne bi smeli na
stopati s strokovnimi pogledi Čepra v je hkrati res, 
daje večina zelenih protijedrski energiji zaradi 
različnih moralnih zadržkov. Dopuščam možnost 
da večina članov zelenih ne pozna tehnologije, 
ampak listi, ki to gibanje vodijo, jo morajo pozna
ti, še posebej, če hočejo voditi dialog o tej energiji
V JE Krško sem si nabral kar precej tega znanja, 
ki ga sedaj nameravam uporabiti. Na ta način se 
bom deloma tudi 'izpraznil', kajti v JE Krško sem 
moral biti precej tiho. Mislim, da bom sedaj lahko 
to znanje porabil v korist zelenih in jedrske elek
trarne. Vse to nameravam povedati tudi v knjigi
• In kaj mislite povedati v knjigi?«

Mavsar: »No, to ne bo knjiga, ampak brošura.
V njej bom obdelal nekaj že znanih informacij o 
začetku gradnje JE Krško, vse skupaj pa bom sa
mo na novo osvetlil. Torej ne bom razkrival nekih 
škandaloznih podatkov.«
• Kakšna je vizija zelenih na tej lokalni rav
ni? Ali obstajajo kakšne razlike med krško 
ali brežiško občino?

Mavsar: »Pri ostalih občinah je predvsem opa
zen ekonomski interes, ne pa objekt kot tak in 
njego v vpliv na okolje. Pra vilno bi bilo, da bi dolo
čili drugačna območja za delitev rente. Mi bomo 
proti širitvi skladišča — k temu nas obvezuje 3000 
podpisov — zato, ker menimo, da so v občini zrasli 
apetiti posamezniko v, ki bi želeli nadalje vati zgre
šeno politiko prejšnjega vodstva, ki je prodajalo, 
bi rekel, interese občine za nekaj denarjev. In to 
brez prejšnje razprave v občini Prejšnje občinsko 
vodstvo je krivo, da ni rešeno vprašanje odpadkov. 
Doslejje bilo preveč popuščanja do obveznosti re
publike. Prve informacije o skladišču oz. kon
čnem odlagališču odpadkov so že iz leta 1973. Te
daj je bilo zapisano, da bo začasno skladišče za pet

Silvo Mavsar 
let. Vodstvo elektrarne in elektrogospodarstvo 
morata biti poslej bolj odločna. Roki za gradnjo se 
kar odmikajo v neko daljno prihodnost. Dinami
ka postopkov ni taka, kot bi pričakovali«
• Za kaj se boste zavzemali? Za zaustavitev 
ali za popolno odstranitev elektrarne oz. za 
dekomisijo?

Mavsar: »Bistveno je, da se rešimo izrabljenega 
goriva. Ko govorimo o zaustavitvi in stroških, je 
treba biti pozoren na stroške, ki jih bo imela JE 
Krško. Zdaj elektrarna res dobro obratuje, am
pak pričakujemo, da bodo kmalu potrebne izme
njave opreme. Verjetno bo prišlo tudi do večjih 
menjav. V gradivu za javno razpravo je narisano, 
nič pa ni napisanega, da se dela skladišče za upar
jalnike. Te stvari bodo povzročile tudi dodatne 
stroške. Ni velike razlike med stroški, ki bodo na
stali v nadaljnjem obratovanju, in med stroški za 
zaustavitev. Bistveno je, da se ta material odpelje iz 
Krškega. V odstranitev elektrarne ne verjamem«
• Se vam ne zdi, da smo vso našo ekološko 
problematiko zreducirali samo na JE Krško. 
Mnogi mislijo, da so vse naredili za ekologi
jo, če so proti JE Krško. Obstaja mnenje, da 
so naloge zelenih pomembnejše in še zahtev
nejše.

Mavsar: »Osebno se bom angažiral na področ
ju, ki ga poznam, in to je jedrska elektarna. Čemi 
kdo reče, da bo skladišče RA O v Krškem 30 let, je 
to za moje življenje trajno. Sicer pa lahko rečem, 
da se v slovenskem prostoru ta problematika naj
bolj prebija. Ampak zeleni se ukvarjamo tudi s 
polži, gozdovi, Tudi mi se bomo lotevali ostalih 
ekoloških vprašanj. Na svinjski farmi smo že bili. 
treba se bo lotiti Vidma itd Mnoge moti, ker na
stopamo kot stranka. Tudi mi bi bili radi samo gi

banje, ampak gibanje kot tako lahko zelo malo 
doseže, o tem smo se lahko prepričali pri prejšnjih 
ekoloških društvih, ki niso kot društva nič naredi
la. Seveda se bomo lotevali predvsem lokalnih 
problemov in bomo iz slovenske zveze zelenih ta
koj izstopili, ko se ne bomo strinjali z njimi.«
• Vi ste tudi namestnik predsednika skupš
činske komisije za vodenje razpra ve o širjenju 
začasnega skladišča. Kdaj se bo začelaja v na 
razprava, kako boste dopolnili gradivo zc. 
vodenje javne razprave?

Mavsar: »Prej so razpravo vodili iz SZDL V 
razpravne bilo doslej očitno, da ni bilo vse naj
boljše. Člani dosedanje komisije so bili večinoma 
člani izvršnega sveta, Savaprojekta, ki ima tam in
terese. Mi smo razumeli skupščinsko komisijo kot 
organ, ki bo skrbel za demokratično vodenje jav
ne razpra ve. V DL ste zapisali, da so ljudje sprejeli 
gradnjo skladišča Seveda so bili zanjo, ampak le 
v primeru, ko bo znana lokacija za stalno odlaga
lišče. Taka informacija mora imeti tudi kritično 
ali alternativno razmišljanje. Za nas sta uprava za 
jedrsko in jedrska eno in isto, kar se vidi že po ka
drih. Torej se za tako alternativno mnenje ne bo
mo mogli zanesti na domače institucije. Zastavili 
smo si rok, da bi se javne razprave začele septem
bra. Kot namestnik predsednika čutim, da nisem 
dovolj informiran. Na sestanke o JE se moram 
dobesedno vsiliti Kadar teče beseda o tem na 
občinski ravni, bi moral biti resorni minister zra
ven. Živimo v času velikih sprememb, ko se mo
ramo vsi prilagajati Tudi v JE Krško se bodo mo
rali navaditi na demonstracije. In mislim, da se 
temu novemu trenutku prilagajajo, čeprav prihaja 
pri njih do čudnih poja vov. Na sestanku s štipendi
sti so priporočili, naj bi se nihče, ki je kakorkoli 
povezan z nukelarko, ne udejstvoval pri zelenih. 
To je po svoje razumljivo, politično pa povsem 
neprimerno.«
• Alije med zelenimi tudi kakšen delavec iz 
JE? A li gre to po vašem mnenju skupaj, če de
laš v JE Krško in si hkrati zelen? Torej ni nuj
no, če se prištevaš k zelenim, da si proti jedr
ski energiji?

Mavsar: »Sploh ne!«
Ali sva kakšno vprašanje izpustila? 
Mavsar: »Ja, zelo pomembno vprašanje, vpra

šanje o varnosti To je eden izmed razlogov, zaradi 
katerega nameravam biti bolj agresiven. Tu mi ne 
gre samo za jedrsko tehnologijo kot tako, marveč 
za način, kako se uporablja. Obveščanje za pri
mer nevarnosti ponoči v Krškem zatulijo sirene in 
potem me kličejo ljudje in sprašujejo, kaj to po
meni. Ljudje ne poznajo znakov, kar je po svoje 
razumljivo, saj je leto 1982, ko je bila izpeljana 
varnostna akcija, že zelo daleč. Verjamem, da 

ažurirajo načrte. Neodgovorno je, da Krčan ne ve, 
kako ukrepati v času nesreče. To kaže, da je glede 
tega vodstvo elektrarne in občine neodgovorno.«

JOŽE SIMČIČ

Najprej riba,
potem
človek

Bo reka Mirna postala odtočni kanal 
brezvestnih ljudi in njihove umazane industri
je? Težko je napovedovati, ko pa gre za tako 
usodno vprašanje, kot je obstoj neke reke in 
vsega življenja v njenih vodah. Odgovor bi mo
ral biti povsem nedvoumen: ne. Mirna nikoli ne 
bo industrijski kanal. Čeravno zveni to še tako 
aktivistično, da se morebiti tudi zavolj take go
rečnosti ribičev, da ohranijo v vodah življenje, 
marsikdo posmehuje ribiškim zagnancem ali 
pa j ih vsaj nejemlje preveč resno, je še kako res 
— najprej ribe, potem človek! Se bomo tega 
ovedli še dovolj zgodaj?

V ponedeljek, 27. avgusta, ob 15. uri je 
Maks Lokar, ribič ribiške družine Maroka iz 
Sevnice, ki ima svoj pododbor na Mimi, opazil 
ponovno katastrofo v Mirni in brž obvestil mili
co, ta pa medobčinsko inšpekcijo v Novem me
stu. Novomeščani so naglo, še isti dan prišli in 
vzeli vzorce vode in rib ob mirenski čistilni na
pravi, za katero ribiči trdijo, da nikoli ni prav 
delala ali da vsaj ni take koristi, kot to trdijo 
predstavniki mirenske krajevne skupnosti, ki 
je bila investitor, zdaj je pa še upravljalec na
prave. Celo na trebanjski občini smo slišali iz 
ust visokih politikov, da je povsem zgrešeno, da 
se v taki vlogi pojavlja neka krajevna skupnost, 
namesto da bi to počela komunalna organizaci
ja. A pustimo zdaj to prerekanje za poznejši 
čas.
»Vsaki dve ali tri leta beležimo večje pogine 

rib. Po zadnji katastrofi izpred treh let, ko smo 
poginule ribe opazili okrog 600 m od čistilne 
naprave, vedno zastavljamo vprašanje na se
stankih oz. zborih krajanov mirenske krajevne 
skupnosti, zakaj ta čistilna naprave ne dela oz. 
kako sploh dela, ali dela tako, kot bi morata, in 
so nam obljubili Ne dobimo pa resnih odgovo
rov. Nanovo zgrajena čistilna naprava na Mir
ni je zdaj krasen izgovor mirenskih onesnaže
valcev, topa sta predvsem Dana in Kolinska, ki 
nočejo plačevati odškodnin, češ da gredo nji
hove odplake vse skoz napravo. V kratkem 
imamo na sodišču obravnavo zaradi teh od
škodnin, ki se jih otepata obe podjetji. Obe bi 
nam morati plačati okrog 120 tisočakov, a se 
bojim, da bodo spet zavlačevali. Saj je čistilna 
naprava, se izgovarjajo. Vodilni v podjetjih bi

Igor SilvesterSlavko Šmuc

morali imeti drugačen odnos do okolja, kjer ži
vijo ali delajo, sodišča pa bi morala bolj pohite
ti sicer vse razvodeni,« je povedal Slavko 
Smuč, ki je bil osem let za krmilom pododbora 
RD na Mimi, zdaj pa je član odškodninske 
komisije pri sevniški RD. To komisijo vodi 
Franc Hruševar. Z lokalnimi veljaki bije težke 
bitke zaradi nenehnega onesnaževanja Ker 
dobro delujejo razne »sprege« in povezave, so 
uspehi sila pičli

Naj omenimo, da smo v petek, po petih dneh 
ekološke katastrofe, s Slavkom Smučem v 
Mirni pri Dobu še zmeraj lahko ugledali na de
setine poginulih rib, kijih je voda malo kasneje 
vrgla na površje. Med ribami je bilo tudi nekaj 
kapitalnih primerkov podusti in mrene, nad pol 
metra dolgih. Torej bo skupno število pomorje
nih rib okrog 2000. Šmuc se ob tem počasnem 
in neučinkovitem ukrepanju proti onesnaže
valcem sprašuje, kako neki bi organi pregona 
ravnali, ako bi nekdo zažgal 10 ha pšenice ali 
storil podobno hudodelstvo. A vse to je oz. bi bi
lo manj hudo, kot pa tedaj, če neka reka posta
ne v njenem delu povsem mrtva, kar je zdaj spet 
primer z Mimo.

Prav zato je morebiti še bolj oster 31-letni 
profesor telesne vzgoje Igor Silvester, ki je od 
letos predsednik pododbora RD na Mimi, sicer 
je pa v tej druščini že 18 let. «Bil sem star pet let, 
ko me je moj stari oče prvič pripeljal na breg 
reke Mirne. Od takrat sva postala z njo neraz- 
družljiva prijatelja. Rad sem imel vse živali, saj 
sem imel doma pra vcati mini ži valski vrt, še po
sebej pa me je privlačevala voda in njeno boga
stvo. S prijatelji smo bili stalno v njeni kristalni 
strugi, stikali za ribami, raki... Ja, prav ste sli
šali, tudi za raki Ko se danes spominjam tistih 
čudovitih dni, se mi od bolečine trga srce. Reka 
Mirna je postala odtočni kanal za mirensko in
dustrijo in kanalizacijo. Zelo pa jo je prizadela 
tudi nesmotrna in nestrokovna regulacija. Ne
koč ena od najbogatejših in naj lepših voda pri 
nas je postala umazana in siromašna. Njenih 
čudovito poraščenih bregov ni več. Zamenjalo 
jih je pusto in nezanimivo korito, ki vodnemu

življenju ne zagotavlja normalnih razmer za 
življenje.

Poglejte, kaj se je zgodilo, ko smo skušali iz
boljšati življenjske razmere ribam v potoku 
Busnik, kjer gojimo postrvi V strugo smo na
mestili na desetine betonskih pragov, a so nam 
jih delavci VGP Novo mesto ven pometali, 
menda zaradi pritožbe nekega kmeta, da mu 
potok poplavlja. Tako smo izgubili na stotisoče 
mladic.

Na Mirni nismo zadovoljni s čistilno napra
vo. Največji problem je neurejena kanalizacija, 
saj se vanjo stekajo tudi vse meteorne vode in 
usedlina dobesedno duši čistilno napravo. Ve
liko vprašanje je tudi strokovno vodenje napra
ve in procesa očiščevanja vode. Ob zadnji ka
tastrofi se znova sprašujem, zakaj neki imamo 
Ribiško zvezo Slovenije? Ali zato, da nam pobi
ra denar? Nikjer se ne čuti njeno delovanje, da 
bi se, denimo, kdaj postavila pri politikih za 
naše pravice do čistih voda Ekološko gibanje k 
nam, kaj šele v trebanjsko občino, ni prodrlo. 
Pa bi bilo nujno, da bi« pravi Silvester.

In za konec še, kaj so nam povedali na sede
žu mirenske krajevne skupnosti »Čistilna na
prava ne more delati čudežev! Najprej bo po
trebna višja zavest krajanov, da bodo vedeli, da 
vse tudi nižav kanalizacijo. Naš dela vec na či
stilni napravi je že dvakrat ujel v jaške olje. 
Ljudje menda mislijo, da mora naprava vse 
predelati, a to ne gre. Samo poglejte, kako se ob 
sobotah voda peni, ko v gospodinjstvih uporab
ljajo preveč neustreznih praškov s fosfati Kar 
zadeva onesnaženje reke, lahko le rečeva, da so 
pri čistilni napravi kritičnega dne ribe še plava
le. Domnevamo, da je reko Mimo verjetno one
snažil kakšen kmet s škropivom,« sta povedala 
Justina Pančur in Darko Krištof.

Uradnih podatkov še nimamo v rokah. 
Omenimo pa še drugo domnevo, in sicer ribi
čev, da je pomor rib verjetno povzročila Dana z 
izpustom kakšnega destilata. Kritične dneve so 
v Kolinski imeli remont in niso med »osu
mljenci«.

PA VEL PERC



V neobvezen premislek

Z Albanci je samo se bog
V ponedeljek je bila na Kosovu splošna 

stavka Albancev. Gre za edinstven štrajk v 
zgodovini, s svojim protestom se namreč 
A Ibanci niso borili za boljše delo vne pogoje 
ali plače, stavko so uporabili, da bi Srbijo, 
Jugoslavijo, Evropo ter svet morda zadnjič 
mirno in cHlizirano opozorili, kaj se z nji
mi dogaja v pokrajini, kjer so sicer večinski 
narod, vendar zaradi skrbske okupacije 
brez vsakih pravic.

Kako zelo upravičena je bila stavka, bo
do pokazale njene posledice. Srbske oku
pacijske oblasti so že pred zadnjim deja
njem mirnega albanskega odpora napove
dale, da bodo odpuščeni vsi stavkajoči v 
državnih podjetjih, zasebnikom pa bodo 
odvzeli obrtna dovoljenja in jih tudi denar
no kaznovali Ni razlogov, da tem napove
dim ne bi verjeli Srbi so na Kosovu zabred
li tako globoko, da se lahko (za določen 
čas) obdrže samo s stopnjevano represijo. 
Tej ni videti konca. Na Kosovu smo že do
živeli da so policisti v imenu Jugoslavije in 
Srbije ubili skoraj 100 demonstrantov (med 
njimi tudi otroke), danes nam agencije in 
dopisniki sporočajo, da zapirajo in pretepa
jo albanske zdravnike. Albanskemu ljud
stvu jemljejo njegovo medicinsko osebje. 
To je seveda zločin, tudi če ne bi vedeli, da 
se Albanci iz tradicionalnega nezaupanja 
do vsega tujega zatekajo samo k zdravni
kom svoje krvi

Zadeve so se tako zelo zapletle, da ko
sovski A Ibanci že včeraj niti mrtvi ne bi pri
stali na svojo avtonomijo ali državo v okvi
ru države Srbije, prilično pa se jim je 
zagnusila tudi Jugoslavija, ne glede na to, 
da je najmanj, kar bodo zahtevali, suverena 
republika v okviru morebitne konfederalne 
Jugoslavije. V tej zahtevi bo tudi precej

špekulacije. Albanci vedo, da Srbi v to ni
koli ne bodo prosto voljno pri volili, kar daje 
Albancem zakonito pravico za še večjo za
htevo, ozrli se bodo po matični Albaniji, ki 
se bo prej ali slej iztrgala iz komunističnega 
jarma To bo spogledovanje čez državno 
mejo samo še pospešilo. Skratka, Srbija iz
gublja Kosovo, Jugoslavija, kolikor je je še, 
pa gaje že. Recimo takrat, ko je z vezni par
lament na temelju nekakšnega skrivnost
nega papirčka, s. katerim je mahal Lazar 
Mojsov (ne Mojsova ne papirčka nismo 
kasneje nikoli več videli), sprejel sklep o vo
jaški in srbski zasedbi pokrajine Kosovo. 
Ta greh pada tudi na severozahodni del Ju
goslavije. Na Slovence in Hrvate. Sicer pa 
je vprašanje, kaj smo eni in drugi sploh na
redili za kosovske Albance. Res je, da so 
naši časniki polni ogorčenih besed o njiho
vem neznosnem položaju, toda mi smo več
krat in zelo radi solidarni tudi z dvema ali 
tremi pretepenimi črnci v JAR. Tamkajšnji 
belci pa v jok zaradi naših protestov.

Upam si trditi, da je obisk ameriških se
natorjev več naredil za kosovske Albance 
kot vsa večletna verbalna prizadevanja slo
venskih in hrvaških oblasti, da o javnosti 
niti ne go vorimo. To je eden ključnih doka
zov, da Jugoslavije ni več oziroma da sta 
predsedstvo in vlada te države Kosovo in 
tamkajšnje Albance podarila Srbiji. Ta je 
Albance spremenila v ljudi zunaj vsake ka
tegorije. Na Kosovu ni žal ničesar takega, 
kar bi mednarodno javnost spodbudilo h 
gospodarski ali kakšni drugi blokadi Srbije 
in Jugoslavije. Pravzaprav ni ničesar take
ga tudi v Jugoslaviji. Kosovskim Albancem 
lahko pomaga samo bog. In orožje, ki ga 
tako pridno tihotapijo čez mejo od Triglava 
do Gevgelije.

MARJAN BAUER

»Na bolnike bodo 
polagali roke 
in bodo ozdraveli«

N.. a šišenskem športnem igrišču v 
Ljubljani je konec prejšnjega tedna potekalo 
verjetno največje povojno srečanje vernikov pri 
nas - seminar Evangelizacija 2000, kije pri
tegnil več kot dvajset tisoč ljudi iz vse Slovenije, 
Jugoslavije in tudi zamejstva k predavanjem, 
skupnim molitvam, mašnim obredom in dru
gim oblikam izražanja duhovnega občestva.

Srečanje je potekalo v duhu Katoliške kariz
matične prenove, svetovnega krščanskega gi
banja, ki šteje že nekaj deset milijonov pripad
nikov. Osrednja zanimivost seminarja je bil 
nedvomno sloviti pater Emilien Tardif, misijo
nar Kongregacije presvetega Srca iz Domini
kanske republike, ki že 16 let potuje po svetu in 
na podobnih molitvenih srečanjih s karizma
tičnim oznanjevanjem evangelija in vere 
ozdravlja gluhe, hrome, slepe, neme, rakaste, 
duševno bolne in druge bolnike.

____

Sodobna ilustracija besed iz Markovega evangelija: »Na bolnike bodo polagali roke in bodo 
ozdraveli.« Pater Emilien Tardif v trenutku zbrane molitve.

Upanje po ozdravitvi je tudi v Ljubljano pri
peljalo številne bolnike, ki so v invalidskih vo
zičkih, na prenosnih posteljah in na sedežih ob 
spremstvu svojcev sodelovali v skupnih molit
vah. Seveda je bila večina udeležencev semi
narja evangelizacije predvsem vernikov, ki so 
prišli poglobit svojo vero in doživet močno ver
sko izkustvo, a ni bilo malo takih, ki so na sre
čanju iskali odrešitev od najrazličnejših tegob. 
Pleteni koši, ki so stali pod zasilno tribuno z 
oltarjem, so se vsak dan napolnili z lističi, na 
katere so prosilci zapisali svoje prošnje, da so 
bile priporočene božjemu usmiljenju med maš
no daritvijo in molitvami Resno oboleli so bili v 
izraziti manjšini, nedvomno pa z največ upanja 
v srcih. A li so se jim upanja uresničila? Jim je 
vera dala dragoceni dar zdravja, ki jim ga so
dobna medicina ne more? To so vprašanja, na 
katera bodo točni odgo vori znani šele čez nekaj 
časa.

A če držijo trditve, zapisane v knjigah in bro
šurah, ki govore o Prenovi in patru Tardifu, po
tem smo prejšnji teden tudi na Slovenskem do
živeli nekaj ozdravitev. Med molitvijo za 
bolnike je pater Tardif naznanil, da je bilo 
ozdravljenih več ljudi, ki trpijo zaradi bolečin v 
ramenih, hrbtenici in kolenih ter za boleznimi
srca.

O teh ozdravitvah se bo kaj več slišalo in bra
lo kasneje, saj jih bo treba poprej preveriti po 
strokovnih kriterijih. V ta namen je na semi
narju delovala posebna ekipa zdravnikov, za
dolžena, da vsakega ozdravljenca pregleda. V 
ekipi so bili: travmatolog, psihiater, nevrolog, 
pediater in nekaj zdra vniko y splošne medicine. 
Primerjava pregleda in zdravniške dokumen
tacije pa bo pokazala, kaj je na stvari

Po prvih podatkih, ki jih je javnosti ob kon
čanem seminarju posredoval vodja odgovorne 
zdravniške komisije dr. Janez Zajc, se je v am 
bulami javilo 36 Hudi

»Samo za sedem ljudi smo lahko ugotovili, 
da se jim je stanje izboljšalo,« je dejal Zajc, 
»oziroma je po njihovih navedbah stanje dru
gačno, kot je bilo, ko so prišli sem. Pri šestih od 
teh sedmih smo ugotovili, da je gibljivost hrbte
nice praktično popolna,pri enem pa, da je gib
lji vost sklepa popolna. To bomo seveda prever
jali s tem, da bomo konsultirali zdravnike, ki so 
te bolnike zdravili in primerjali njihove ugoto
vitve ob zadnjem pregledu z današnjimi ugoto
vitvami. Primerjali bomo sedanje ugotovitve s 
prejšnjimi«

PRENOVA V DUHU

Seminar je potekal v duhu Prenove. S tem 
nazi vom imenujejo gibanje, ki je pod različnimi 
imeni zajelo krščanske cerkve po vsem svetu. 
Kol trdijo poznavalci, Katoliška karizmatična 
prenova ni posebna organizacija ali gibanje z 
jasno organizacijsko strukturo, temveč le pre
bujena zavest o delovanju sv. Duha v življenju 
kristjanov. Prenovo opredeljujejo kot poseben 
duhovni tok v današnji Cerkvi oziroma kot no
vo zgodovinsko obliko temeljnega krščanske
ga izkustva. Po drugem vatikanskem koncilu v 
šestdesetih letih, ki je med drugim poudaril vlo
go sv. Duha v Cerkvi in v posamezniku, je začel

duhovni tok Prenove oživljati in se širiti tudi v 
katoliški cerkvi. V evropskih državah se je 
okrepil v začetku sedemdesetih. Danes šteje na 
tisoče molitvenih občestev in na stotisoče pri
padnikov.

V Sloveniji bi začetek katoliške karizmatič
ne prenove, kiji pri nas pravijo Prenova v Du
hu, lahko postavili v leto 1977, ko je bil na Slo
venskem prvi od uvodnih tečajev o Sv. Duhu. 
Ta srečanja so se po imenu in vsebini nekoliko 
spreminjala, spreminjali pa so tudi kraj sre
čanj. Znana so bila srečanja v samostanu Stič
na in na Brezjih. Danes šteje slovenska Preno
va že kakih 30 molitvenih skupin. Nekaj teh 
skupin je nastalo tudi na Dolenjskem.

Prenovitelji se zbirajo v skupinah, v katerih 
veliko molijo, berejo božjo besedo, svoje zaseb
no in javno življenje pa oblikujejo po nji Neka
teri posamezniki so ob prenovljeni vernosti od
krili v sebi tudi posebne darove in karizme, s 
katerimi služijo drugim. Peter Emilien Tardif 
je eden najbolj znanih, slovi pa povsem svetu po 
svojih karizmatičnih sposobnostih zdravljenja.

TARDIF SAM NI VERJEL

Emilien Tardif v knjigi pričevanj Jezus meje 
poklical za svojo pričo opisuje številne primere, 
ko so na skupnih molitvah neozdravljivo bolni 
ozdraveli, slepi spregledali, nemi spregovorili, 
hromi shodili. Zanimivo je, da po lastnem pri
čevanju pater Tardif dolgo ni verjel v karizma
tične ozdravitve z molitvijo, čeprav je bil sicer 
globoko veren človek in je delal kot provincial 
kongregacije Misijonarjev presvetega Srca v 
Dominikanski republiki

V 16 letih napornega misijonarjenja si je 
uničil zdravje. Leta 1973 je zbolel za akutno 
pljučno tuberkulozo. Na zdravljenje je odšel v 
rodno Kanado, a mu zdravniki niso mogli kaj 
prida pomagati Lepega dneje prišla k njemu v 
bolnišnico skupina petih laikov ene od molit
venih skupin iz karizmatične Prenove. Njihova 
molitev ga je čudežno ozdravila. Čez nekaj dni 
je popolnoma zdrav zapustil bolnišnico, o tu
berkulozi ni bilo več ne duha ne sluha

Po tej ozdravitvi je spoznal, da ga je Bog iz
bral za pričo svoje ljubezni Preučevati je začel 
karizmatično Prenovo v Kanadi in ZDA. Kose 
je vrnil v Dominikansko republiko, je začel v 
Nagui z molitvenimi srečanji, na katerih so se 
zvrstila številna ozdravljenja. Glas o tem je šel 
hitro okoli, nastaloje veliko molitvenih skupin. 
Se mnogo večje, naravnost biblijsko je bilo šte
vilo ozdravitev v mestecu Pimentelu, kamor so 
se začele zgrinjate velike množice ljudi, da bi 
bile deležne ozdravitve in bile priče čudeža. Pa
ter Tardif je začel polo vati po svetu in na turne
jah evangelizacije izprosil mnoga ozdravljenja.

Pred letošnjim gostovanjem v Ljubljanije bil 
pater Emilien že dvakrat v Jugoslaviji. Prvič le
ta 1983 v Medjugorju, kjer se je med drugim 
seznanil tudi s takratnimi načini zagotavljanja 
svobode vere. Policija ga je zaprla potem, ko je 
nekaj dni zapored na njegove molitve v Medju
gorju prihajalo vse več romarjev. Med molit
vami, kijih je vodil, so mnogi bolniki ozdraveli. 
Glas o tem je šel hitro okoli in vsak dan več ro

marjev seje zgrinjalo k molitvam patra Tar 
fa. Na koncu je posegla v dogajanje milica 
Tardifa s še dvema sodelavcema odvedla v Č 
luk, kjer so jih zaprli za nekaj časa, nato pad 
zaradi kaljenja miru in nedovoljenega pridig 
nja izgnali iz države.

Drugič je bil v Jugoslaviji leta 1988, in sit 
v Splitu. Med molitvamije prišlo do 80 ozdrt 
Ijenj, ki so s stališča sodobne medicine osti 
nepojasnjena. Med ozdravljenimi je bila tu 
Nada Beloševič, ki je o svojem ozdravlja 
pričala tudi na srečanju v Ljubljani Iz njet 
besed sledi, da je bila enajst let priklenjena 
invalidski voziček kot nepokretna in sle/ 
Zdravniki so dvignili roke nad njenim prin 
rom. Kot udeleženka splitskega srečanja pa 
med Tarifovo molitvijo zaslišala notranji gli 
ki ji je dejal: »Vstani in hodi!« Nekaj mit 
kasneje je tudi pater Tardif oznanii » Ta treti 
tek Jezus Kristus ozdravlja težko bolnici 
Nada je bila vsa zmedena, a vendar je vstala 
po enajstih letih popolne nepokretnosti nare 
la nekaj korakov. Danes hodi povsem norm 
no. Je pa ostala slepa.

Tardifovo molitev včasih poteka v nenavt 
nem,neartukiliranemjeziku. Sampravi, dan 
li »v jezikih« in da je to poseben dar, ki ga 
prejel od s v. Duha, podobno kot so ta dar prt 
li apostoli in drugi kristajni in ga dandanes / 
novno. Med molitvijo notranji čut pove Tardi 
kdaj se začno dogajati čudežne spremembe 
večkrat ozdravitve takoj naznani

OZDRA VLJENJA, KI SE JIH 
NE DA RAZLOŽITI

Vsekakor je zanimivo vprašanje, kaj je 
tem. Ali gre za goljufije, za dobro z rež in 
predstave ali za resnična ozdravljenja, ki 
znanost ne zna razložiti? Več spretnih slepi 
take vrste je bilo že razkritih, še posebni 
Združenih državah Amerike, kjer je karizti 
ličnih ozdravljenj v najrazličnejših ločin 
razmeroma zelo veliko. Res pa je, da so me 
cini znana tudi preverjena nenevadna ozdn 
Ijenja. Zabeleženi so številni primeri nenadi 
in trajnih izboljšanj, ki jih ni bilo mogoče ral 
žiti. V zadregi se pri razlagi stroko vnjakipoS 
žujejo pojmov, kot so samoozdravljenje, at 
sugestivno in sugestivno zdravljenje ter podi 
no. Svete knjige vseh vrst so polne poroči 
čudežnih ozdravljenjih. Prav tako bogato o n 
poroča ljudsko izročilo. Etnologi so z rt 
koncev sveta prinesli vesti o nenavad 
ozdravljenjih, ki so jim bili priče pri primitivi 
ljudstvih, kjer je človek ozdravel od očitno f 
vsem nekoristnih reči, besed, zarotitev in «i 
skih predmetov. V primeru zdravljenj, kijih I 
ležijo med molitvami patra Tardifa in podobi 
karizmatikov, pa gre za znanstveno še vet 
nepojasnjena ozdravljenja.

Med strokovnjaki, ki se pri nas ukvarjaj 
tem, je tudi dr. Marijan Šef, zd'ef, zdravnik in pro 
sor pastoralne medicine na Teološki fakulte 
Ljubljani. »Kot zdravnik se seveda še pose 
zanimam za to,« je povedal. »Ozdravljenja 
molitvi sem najprej poznal predvsem iz litera1 
re, kasneje tudi drugače. Osebno mi je bilo j 
membno srečanje s patrom Tardifom pI 
dvema letoma v Splitu. Sicer pa, če pomislil 
smo na Slovenskem že dolgo poznali čude. 
ozdravljenja, do katerih je prihajalo na raz. 
božjih poteh. V zahvalo zanje so ljudje puši 
bergle in podobno vcerkvah. Čudežipo mol 
ks niso nič novega, samo mi smo na to zad 
desetletja pozabili, ker ni bilo vnos več žive 
re. V molitvenih skupinah, ki so že po vsej $ 
veniji, molimo in prosimo tudi za bolnike, t 
polagamo roke nanje, kot je običaj. Vem » s 
za nekatera ozdravljenja, o katerih so mi sft j;S ' 
ozdravljencipovedali, vendar množičnosti,1 ^ n 
jo poznamo pri molitvah patra Tardifa, pri > 
še ne poznamo. Takega človeka, kot je p<f u f 
Tardif, pri nas ni. Sploh je tak človek redd 
svetu.« i k®1

Ljubljanski seminar je za nami. Poozdm ^a. 
vah ni bil tako uspešen kot splitski ali km pi 
drugi. Najbrž bo držalo, da smo Slovenci i j 
zadržano ljudstvo in je morda v nas nekaj J °n 
skepse in manj zanesenosti kot v drugih. Ali j j5 ar 
je živa vera v nas ugasnila, kot bi rekli v d<f leu 
Prenove.

Eno pa velja: takšna ozdravljenja, kolikol 
resnična, so redka in so plod vere. Medicin 
njimi nima nič.

MILAN MARKE

Na tisoče ljudi je vsak dan prisluhnilo besedam patra Tardifa, misijonarja iz Dominikanske republike, o katerem gre glas po vsem svetu, daob 
njegovi molitvi ozdravljajo neozdravljivo bolni.

»eij,
casf

V Ljubljano so jih pripeljala upanja in tihe želje. Ob molitvah, zbranem poslušanju in sodelfi ^>0' 
nju pri verskih obredih pa je bilo nekaj prostega časa tudi za prijateljski pomenek ob malici Cga|
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UPORNIK 
S ČOPIČEM

Izseljenski val, ki je s slo
venske grude odplavil v Se
verno Ameriko na tisoče na
ših ljudi, ie leta 1925 zajel tudi 
Andreja Štritofa, doma iz Caj
narjev pri Cerknici. Mož se je 
odpravil preko velike luže v 
Kanado in potem kar nekaj 
desetletij delil trdo usodo 
gozdnega težaka in industrij
skega delavca z drugimi izse
ljenci. Selil se je z enega mesta 
do drugega, tolkel revščino in 
se prebijal skozi življenje s 
pridnostjo in naslanjanjem na 
vrednote, ki jih je vsrkal s slo
venstvom. Tako je bil njegov 
kos vsakdanjega kruha enkrat 
večji, drugič manjši, včasih pa 
ga tudi ni bilo. V njem se je sa
ma po sebi oblikovala težnja 
po likovnem ustvarjanju, ki se 
mu je vse bolj posvečal. V 
glavnem je slikarsko rasel kot 
samorastnik in samouk, ven
dar pa je bil na svoje slikanje 
tesno navezan, saj mu je po
menilo osmišljanje bivanja in 
dajanje odgovorov na vsa te
meljna vprašanja, ki so ga mu
čila. Širšega razumevanja in 
priznanja za svoje slikanje še 
ni doživel ne v Kanadi in ne v 
matični domovini.

v o « S 1s
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Kdo ve, ali bi kdaj kaj več sli
šali o Andreju Štritofu in nje
govem slikarstvu, če se na je
sen svojega življenja ne bi 
srečal in se tesneje navezal na 
Mikoliče, slovenske izseljen
ce, doma iz Bendij pri Novem

mestu, posebej na Cvetko, ka
tero je življenjska usoda dru
žinskega prijatelja tako moč
no pritegnila, da je o njem 
napisala knjigo Upornik s čo
pičem. Knjiga je pred kratkim 
izšla pri Slovenski izseljenski 
matici. Cvetka Kocjančič je 
življenje samoukega slikarja 
in izseljenca popisala v slogu 
večerniških povesti, zato naj 
od Upornika s čopičem za
htevnejši bralec ne pričakuje 
veliko. Vsekakor pa je delo 
zanimivo ne samo kot povest, 
marveč tudi kot pričevanje o 
življenju naših izseljencev v 
Kanadi.

M. MARKELJ

LJUBEZEN
SKA
LIRIKA

Ljubezen je ena najbolj na
vzočih in otipljivih eksisten
cialnih prvin in konstant li
ričnega doživljanja pesnice 
Neže Maurer. Je pravzaprav 
temelj človekove eksistence, 
kajti »iz ljubezni in v ljubezni 
živimo ter z njo odhajamo«. 
Pri tej ustvarjalki je vse zje- 
dreno okrog ljubezni in se 
skoznjo vse razkriva. V njeni 
ljubezenski liriki ni nič izmiš
ljenega, lažnega ali ponareje
nega, vse, kar se ji je prelilo v 
verze, ima svoje izkustvene 
korenine. Njena tovrstna po
ezija zajema in raste iz res
ničnih doživetij. Zato je lahko 
tudi tako neposredna in pre
pričljiva. Posebna odlika te 
poezije pa je preprostost v 
najboljšem, najplemenitejšem 
pomenu. Verzi so kratki, jasni, 
obloženi samo s tistimi pri
spodobami ali metaforami, ki 
so nujne, v glavnem ponazo- 
ritvene. Jezikovnega ali kak
šnega drugega artizma pesmi 
Neže Maurer ne poznajo. To bi 
bilo proti njihovi naravi in 
funkciji. Kajti tem pesmim gre 
najprej in predvsem za to, da 
bralcu nekaj sporočijo,

Ljubezenske pesmi Neže 
Maurer so vidno zaznamovale 
vseh njenih dosedanjih šeste- 
ro pesniških zbirk, čeprav niso 
vedno tudi prevladovale. Le
tos, ob svoji 60-letnici, se je 
pesnica odločila izdati izbor 
teh pesmi v samostojni knjigi. 
Knjiga je pred kratkim že iz
šla, in sicer pod naslovom Ka
dar ljubimo. Pesmi je izbral in 
uredil Miklavž Škofič-Maurer. 
Pesnica pa je to svojo sedmo 
zbirko pesmi za odrasle (piše 
tudi za otroke in mladino) iz
dala v samozaložbi in ob po
moči škofjeloških tovarn. Do
dajmo, da so knjigo natisnili v 
Varaždinu.

Tudi iz pesmi, zbranih in 
urejenih v tej knjigi, ali pa v 
njej še bolj, »govorijo« prej 
omenjene značilnosti ljubezen
ske lirike Neže Maurer. Tu 
predstavljene pesmi, seveda v 
novem kontekstu, torej ne so
dijo v tisto liriko, ki v zatišnih 
rokavih življenja odseva gan
ljive pejsaže neizpolnjenih že
lja in hrepenenj. Pesnica go
vori v tej ljubezenski liriki o 
sebi, svojih strasteh, o trzavi
cah, ki jih prinaša ljubezen, o 
sreči, mukah, dvomih, vrto
glavici, o razočaranjih, pora
zih, nepotešenosti, strahu in 
veri, torej o vsem resničnem. 
Zato je to drugačna poezija, 
kot jo lahko beremo pri drugih 
pesnicah. Bi rekli, da bolj mo
žata in zrela. Velja jo brati.

I. ZORAN

ŽENSKA
DUŠA

Mariborčanka Erika Vouk je 
že s prvo pesniško zbirko Bela 
Evridika, ki je izšla leta 1984 
pri Državni založbi Slovenije, 
zbudila pozornost. Pred krat
kim ji je ista založba z uredni
kom Kajetanom Kovičem iz

dala drugo zbirko Anima. To 
je po obsegu skromna zbirka, 
saj je vanjo uvrščenih le 27 
pesmi, knjiga pa šteje s kaza
lom vred 40 strani. Ti in drugi 
nenavedeni podatki seveda še 
ničesar ne opredeljujejo, pred
vsem pa ne morejo vsebine, ki 
je v knjigi, tako kot v vsaki 
drugi, najpomembnejša. Vse
bina zbirke oziroma poezija v 
njej pa je taka, da ji velja 
prisluhniti.

In o čem poje Erika Vouk? 
Kdor je prebral njeno Belo 
Evridiko, mu bo to hitro jasno, 
saj pomeni Anima (smiselno 
prevedena kot ženska duša) 
nadaljevanje že bolj ali manj 
znanega izpovednega sveta. 
To so pesmi, polne erotičnega 
naboja, toda precej drugačne, 
kot je večina tovrstne ženske 
poezije pri nas. Nekako raz
mišljajoče, umirjeno otožne 
so in lirsko čustvo v njih je iz
raženo v bogatem besedišču 
pa v strnjeni vezani obliki 
kratkih kitic s kratkimi rima
nimi verzi. Pesmi so premiš
ljeno zgoščene, zgoščena sta 
tudi misel in občutje v njih. 
Poezija je tu sklenjena, izkle
sana in zjedrena v izpoved, ki 
jo poraja boleča razpetost med 
telesom in dušo.

Z zbirko Anima se Vuouko- 
va navezuje na našo pesniško 
tradicijo, v njej združuje naj
boljše iz te tradicije in obenem 
presega in bogati z njej lastno 
in svojsko osebno čutnostjo in 
občutljivostjo. Verzi, kot: »Čas 
brez uzd. / In če ne jenja / 
grem do roba / in grem čez / to 
večno živo / smrt življenja / 
izterjat / iz najinih / teles«, ali: 
»Kaj je shranjeno / v spominu 
/ na nevidni strani. / Jantarne 
oči ljubezni. Lama sabaktani«, 
pa naj izzvenijo kot povabilo k 
branju te res zanimive, pred
vsem pa ne utrujajoče lirike, 
ki jo prinašata zbirka.

I. ZORAN

ANIMA
Erika VUuk

KO LEBDIJO 
MIZE

Raziskovanje nenavadnih do- 
živetij in načinov človekove
ga vedenja, ki jih ni mogoče 
zajeti v okvir uveljavljenih 
razlag, se je v zadnjih desetlet
jih razvilo v interdisciplinar
no vedo parapsihologijo, ki 
svoj predmet raziskuje s po-

M—

I KO LEBDIJO
'MIZE . ~ 'i

močjo preizkušenih prirodos
lovnih in družboslovnih me
tod. Znanstveno parapsiholo
gijo je seveda treba ločiti od 
tako imenovane popularne pa
rapsihologije, ki ji množični 
mediji radi posvečajo veliko 
pozornost. Pisanje o nadna
ravnem, čudežnem, onostran- 
skem pač od nekdaj priteguje 
ljudi, čeprav jim popularna 
parapsihologija na zares za
nimiva vprašanja in pojave ne 
oaje ne ustreznih odgovorov 
niti jih ne umešča na pravo 
mesto. Ker je zanimanje za 
najrazličnejše parapsihološke 
pojave precejšnje, bo knjižna 
novost na našem tržišču, knji
ga Ko lebdijo mize, ki je izšla v 
zbirki Na meji resničnega pri 
Mladinski knjigi, nedvomno 
našla precej bralcev. To je po 
Čarovnicah, vedeževalkah, al
kimistih že druga knjiga iz te 
zbirke.

Knjiga je zasnovana na na
čelih parapsihološke znanosti, 
vendar napišana poljudno in s 
številnimi zgodbami ter kon
kretnimi primeri, ki pač naj
lepše ilustrirajo zahtevno in 
vznemirljivo tematiko. Vsebin
sko je knjiga razdeljena na se
dem obsežnih poglavij, v ka
terih so obdelani različni po
javi zunajčutnega zaznavanja, 
psihokineze, prividov, prema
govanja težnosti, telepatije in 
podobnega. Besedilo spremlja 
obilje likovnega gradiva.

M. MARKELJ

SVETA IGRA 
SVETA

Umetnost, ki izvira iz av
tohtonih pokrajin človekove
ga duha, je prvobitna udele
ženke igre sveta, svete igre, ki 
ni v rokah človeka, marveč se 
dogaja v svetu kot prostoru bi
ti. V njej je prisotna od člove
kovega rojstva dalje, od tedaj, 
ko se je človek rodil kot tu- 
bitnostni prebivalec v jasnini 
biti. Jasnina biti vznika iz 
ontološke diference, iz razlike 
med bitjo in bivajočim, ki se v 
umetnosti kaže kot diabolična 
zareza sredi vsakega simbola. 
Umetnost obstaja nad posa
meznimi zgodovinskimi raz
dobji. Nimamo moderne in po
stmoderne umetnosti, marveč 
imamo umetnost v moderni in 
postmoderni dobi.

S takimi premisleki si je za
črtal pota razmišljanja o umet
nosti v post-moderni dobi Ti
ne Hribar v najnovejši knjigi, 
ki je pod naslovom Sveta igra 
sveta izšla v knjižni zbirki 
Nova slovenska knjiga pri Mla
dinski knjigi. V zajetni knjigi s

preko 440 stranmi so zbrane 
številne Hribarjeve filozofske 
razprave o umetnosti sploh in 
o posameznih ustvarjalcih in 
delih, ki so poprej zagledale 
beli dan kot referati, kot 
spremne besede v knjigah ali 
bile objavljenje v različnih re
vijah in drugih publikacijah, 
od Primerjalne književnosti 
do Nove revije.

Razprave so razdeljene v 
sedem sklopov, ki jih temat
sko pokriva šest umetnosti: 
poezija, proza, dramatika, glas
ba, slikarstvo in arhitektura, 
zadnji sklop pa predstavlja 
razmislek o umetniku in umet
ninah. Največ pozornosti je 
avtor posvetil literaturi.

MiM

Tone Jakše 
Milan Markelj KJE SO TISTE STE7>IGE ? (ii)

ZDOMEC ALI 
BREZDOMEC

Od prijazne Gačnikove domačije, 
ni erie najmočnejših na Boričevem, sva 
>j$ 8<r napotila proti gozdu. Tik pod 
j] obronkom je gradbišče. Že skoraj 

Povsem dokončana stanovanjska hi- 
se vzpenja proti vrhovom listna- 

nh krošenj, okna pa zrejo v prijazna 
boričevska polja spodaj in na obro
nek. gozda tam na drugi strani. Pre
bivalci te nove domačije bodo res 
bzivali blažen mir, ko se bodo en- 
^rat za stalno tukaj udomili. Sedaj 
Pa je še kar precej dela. Na dvorišču 
naju je pozdravil gospodar Slavko 

i "ačnik, po domače Stražanov. Av- 
oji bnaobil z nemško registracijo pred 
4li[ ?aražo nama je dal vedeti, da je ver- 
d4 letno njegov lastnik tukaj le na do- 

} Pustu. Šlavko je potrdil najino dom
nevo. Že trideset let živi v Nemčiji, 

'co< | r 'ma družino. Sedaj pa dokonču- 
■/1 " juke; Svoj dom, da bi se dokončno

“In kdaj bo to?« sva ga vprašala, v 
^ugovor pa nama je le skomignil z 

: atneni. To je tipičen odgovor, kra- 
,ek, vendar dovolj zgovoren, s ka
lnim ti postrežejo številni naši 
elavci na začasnem delu v tujini, 

H j n zdomci, kakor smo jih včasih 
* /nenovali. To poimenovanje je bilo, 

ako kot toliko drugih, tipično real- 
— °eialistično zavajanje ljudi. Ime- 

°vati stvari čimbolj megleno, je 
Pbftienilo odtegniti jih resnici, po
javljati jih v neki drugi svet, kjer 

‘adajo čisto drugi, od realnosti od
maknjeni zakoni. Plača ni bila plača,

I btpak osebni dohodek, stavka ni bi- 
j?. stavka, ampak taka ali taka pre- 

‘hitev dela in ostati brez denarnih 
, edstev nikakor ni bilo isto, kot biti 
Uez prebite pare v žepu. Na ta na- 

h so se dale skriti pred ljudmi mar- 
j Katere slabosti in ljudi celo prepri- 
jy,aii, da so nekaj drugega, kot so.

amesto da bi jim priznali, da so 
i "■hnomski emigranti, z vso težo, ki 
J beseda pomeni za nosilca in za 
s ,užbo, iz katere izhajajo, ali pa iz- 
g“i)enci, če so se nameravali za dalj 
asa ali celo za vedno izseliti iz do- 

: Jjbvine, smo jim dali nalepko za- 
c ' aahi delavci v tujini, s čimer si je

vladajoča klika oprala roke. Potem 
smo jim rekli še zdomci, kar naj bi 
nekako pomenilo tiste zdoma, ali ti
ste brez doma ali tiste, ki so dom 
zgrešili. Tisti, iz drugih držav evrop
skega juga in azijskega preddverja, 
ki so si boljši kos kruha iskali v raz
viti Evropi, pa so v našem besednja
ku še vedno ostali to, kar v naši ter
minologiji pravzaprav so, se pravi 
ekonomski emigranti, s tem pa je 
ostala tudi prosta pot za kritiko gos
podarskih in družbenih razmer v 
njihovi domovini, se pravi zaostalo
sti, revščine in izkoriščanja.

NAGELJ V BALKANSKI 
KOŠARI

Slavko živi v Nemčiji že trideset 
let. Z ženo se bosta skoraj gotovo 
vrnila šele, ko bodo za to dozorele 
razmere, se pravi takrat, ko bosta 
upokojena. Skoraj nemogoče si je 
zamisliti, da bi si delo pri petdesetih 
letih starosti iskala doma, pri' takih 
zaposlitvenih možnostih, kakršne 
so, in pri takih zaslužkih, čeprav je 
treba priznali, da bi delovne izkuš
nje in znanje marsikaterega našega 
povratnika prav toliko odtehtale

4 J^°vine
cSsni rt

)

Vas Vrh pri Ljubnu je pozidana z no
vimi stavbami in slutnja stare vasi se 
je skoraj že povsem izgubila. Obse
dela je na gričku v podobi tele kočice. 
Za njo pa je že kup opeke, ki napove
duje spremembo.

kot kapital, ki ga tako željno priča
kujemo od njih. Kapital je seveda 
zanimiva stvar, ima pa na našo ne
srečo to neprijetno lastnost, da ne 
gre rad na tla, kjer nanj čakajo z ve
likimi škarjami, da bi ga hitro pri
strigli, in z velikimi žlicami, da bi ga 
hitro pojedli.

No, za Slavka je vsaj skoraj goto
vo, da se bo nekoč vrnil, pravi pa, da 
ima v Nemčiji tudi že skoraj tride
setletnega sina, za katerega bi tudi 
rad videl, da bi se vrnil z njim. Tukaj 
pa so stvari seveda drugačne. Na tu
jem rojeni otroci naših izseljencev 
namreč ne nosijo v srcu tiste silne 
nostalgije, ki žene naše ljudi kot la
stovke vedno znova pod domači 
krov. Zanje so ti kraji pač kot vsi 
drugi, nič bližji jim niso, kot pro
strane nemške ravnine, kjer so se 
rodili, in morda le malo bolj kot 
španske in grške ali severnoafriške 
plaže, kamor s svojimi markami 
lahko ceneje in udobneje hodijo na 
dopust. Starši in šola jim nekaj lah
ko vendarle vcepijo, vse ostalo pa je 
odvisno od razmer, na kakršne tu
kaj naletijo. Kot tuji turisti so in 
morda še malce bolj občutljivi za 
vsako našo nerodnost. Pogosto si po
iščejo družbo in potem tudi zakon
ske partnerje iz okolja, v katerem so 
odraščali in ko se to zgodi, je stvar 
že skoraj dokončno zacementirana. 
Tudi Slavkov sin se je poročil z Ne
mko. Kljub temu pa Slavko še ni 
obupal. »Mlada je bila že nekajkrat 
tukaj,« pravi, »in vse skupaj ji je zelo 
všeč. Narava in ljudje. Mislim, da se 
bo rada preselila sem z nami, le če se 
bodo razmere v Jugoslaviji uredile.«

Tako je Slavko omenil naš skupni 
problem, ki je prizadejal že ogrom
no škode našemu narodu, našemu 
ugledu v svetu in našemu gospodar
stvu nasploh. Kaj mar svetu, če se 
mala Slovenija demokratizira, če 
poskuša živeti od lastnega dela, če 
tržno gospodari, če ustvarja pogoje 
za pravi pretok idej, dela, kapitala in 
ljudi, ko pa se mu ponuja v skupni 
košari, ki zaudarja po balkanskemu 
Špehu in čebuli in je vonj sloven
skega nageljna v njej čisto zamorjen.

Slavko nam je dal ob slovesu pod
robna navodila, kam naj se obrneva, 
ko bova prišla v gozd. Pred nama je

bila namreč za nepoznavalca prava 
pustolovščina. Skozi kaka dva ki
lometra gozda naj bi poskušala priti 
v zaselek Škrilje na oni strani. Vča
sih, ko so bila pota shojena, je bilo 
lahko naj ti to bližnjico, sedaj pa, kdo 
ve, kam te lahko zanesejo gozdne 
poti, ki se križajo sem in tja, ovijajo 
okoii gozdnih grap in so na las po
dobne ena drugi. Človeških sledi pa 
nikjer, le sledi traktorskih gum ter 
parkljev srnjadi in jelenjadi. Držala 
sva se Slavkovih nasvetov. »Krenita 
levo v dolino, potem naravnost v 
hrib pa naravnost naprej in zopet 
navzdol, dokler ne prideta do trak
torske vlake. Po njej krenita na des
no in prišla bosta ven.« Navodila so 
bila taka, kot nama jih je že prej da
jal Gačnikov Martin. Torej dvakrat 
preverjena in zanesljiva. Edini ne
zanesljiv element sva bila torej 
midva in to, kako zanesljivo jim bo
va lahko sledila. Ni bilo težav. Skozi 
vlažen svež gozd sva hodila kakih 
petnajst minut, potem sva naletela 
na vlako in po njenih blatnih sledeh 
kmalu prišla na svetlo. Na desni 
strani sva zagledala strehe Skrilj in 
nadaljevala do asfaltne ceste proti 
Vrhu pri Ljubnu. Tu pa naju je pre-

Delavec na začasnem delu v tujini, 
zdomec, izseljenec? Odnos do nadih 
ljudi v tujini je bil dolgo čuden. La
stovke pa so se rade vračale in gradi
le nova gnezda. Na sliki Slavko Gač
nik z Boričevega.

senetila prava vodna orgija. Dan 
prej je bil namreč močan naliv in do
lina je vsa kar žuborela od številnih 
potočkov, ki so se stekali iz vseh 
koncev in krajev. Prava posebnost 
so bili čisto pravcati vodni gejziri, ki 
jih je bilo videti tu pa tam na travni
ku. Iz mišjih lukenj in krtin je pone
kod voda bruhala kvišku v ozkem 
curku in se kak pedenj visoko dvi
govala iznad jezerca, ki ga je ustva
rila okoli sebe. Drobni potočki pa so 
žuboreli tudi ob cesti, po kateri sva 
koračila proti Vrhu pri Ljubnu. Po
nekod je njena moč izpodkopala 
podlago za asfaltno prevleko in po
milovala sva krajane, ki se bodo mo
rali spet močno potruditi, da bodo 
popravili nastalo škodo. Pri'nas je 
pač tako, da se praviloma nič ne 
zgodi, ne na cesti, ne pri elektriki, ne 
pri vodovodu in ne pri telefoniji, če 
občani sami ne poprimejo. Potem pa 
se rado zgodi tako, kot se je tukaj pri 
tej cesti. Za utrjeno bankino in 
obrobo je zmanjkalo moči, volje in 
denarja pa je zato škoda toliko 
večja.

Na vrhu klanca, kjer so se ob cesti 
pričele vrstiti hiše in gospodarska 
poslopja vasi Vrh pri Ljubnu, so po
točki presahnili, če ne omenimo se
veda vsebine kake gnojnične jame, 
ki se je zaradi obilnih padavin tudi 
izlila na piano. Sicer pa je vas prese
netljivo čista in vsa nova. Žal mo
derne nove hiše ne dajo z ničimer 
slutiti, kakšna je bila nekdanja vaš
ka arhitektura. Na drugi strani vasi 
naju je v dolini zopet pozdravilo žu
borenje vode, ki je bruhala iz stu
denca Rupca. Ta je nekdaj vašča
nom dajal dobro pitno vodo. Nekoli
ko naprej, na najini levi, sva zagle
dala poslopje novoizgrajenega gasil
skega doma. Manjka mu še fasada, 
vendar tudi tak, kot je, daje možnost 
krajanom zf raznovrstne aktivno
sti. Ena od takih se je odvijala pred 
nama na cesti nekaj deset metrov 
naprej. Tam so fantje na sredo ceste 
postavili novo gasilsko motorno čr
palko, zraven pa še gasilske cevi in 
se radovedno sklanjali nad očitno 
novo pridobitvijo. Glede na to, da so 
bili še vsi precej mladi, sva sodila, da 
se našemu gasilstvu obeta še lepa 
prihodnost.

I Priloga dolenjskega lista mi
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Bili so časi
'hpreprosti 
rešitev
B ili so časi, ki se jih človek spominja z 
nostalgijo. Mladost, pesem, delo, bratstvo, lju
bezen. Bili so časi poleta, zagnanosti, ustvarja
nja. Bili so časi množične histerije, ki je dajala 
pozabljenje, ozdravljenje in upanje. Bili so časi 
kratkih fraz in preprostih rešitev.

V tistih časih sta se na enem od delovišč ljub
ljanske delovne brigade seznanila Franc iz Ko
stanjevice na Dolenjskem in Notranjka Karo
lina, in vnela se je ljubezen, kije bila precej več 
kot kratka brigadirska prigoda, saj je iz nje 
vznikla družina z dvema otrokoma. Franc in 
Karolina se tistih časov rada spominjata, nju
nim spominom pa prisluhneta tudi že njuna 
vnučka.

Čeprav je Franc Kastelic sedaj že štirideset 
let Ljubljančan, pa v svojem stanovanju v Sav
skem naselju Dolenjce vedno rad sprejme na 
obisk. In ko se to primeri, beseda hitro ponese 
misel v mladost v tem prijaznem dolenjskem 
mestecu. Mladost, ki ni bila najbolj rožnata, 
kajti še p redno je prav dozorel, je kruta usoda 
Franca že pahnila iz rojstnega kraja v italijan
sko internacijo. S tem pa je izgubil tudi dom, na 
katerega se nikoli več ni prav vrnil, če se je, pa 
to ni bil več tisti človek.
»Ko so me prijeli sem imel sedemdeset kilo

gramov, ko sem se vrnil, komaj nekaj nad štiri
deset, « se spominja Franc in pripo veduje, kako

je bilo v Gonarsu in v drugih krajih, kjer je pre
živel poltretje leto svojega življenja. »Ja, veliko 
jih je tam za vedno ostalo. Lakota in smrt sta 
bili vsakdanji spremljevalki Neko jutro sem 
začutil, da je fant poleg mene, Jože Vegelj iz 
Kočarije je bil, čisto otrdel Videl sem, da je 
umrl, pa sem vzel še njegovo menažko in se po
stavil v vrsto za hrano. Tako sem dobil dvojno 
porcijo. Tudi jaz sem bil namreč tedaj že čisto 
na koncu z močmi Sele po jedi smo redarjem 
povedali, da imamo mrtveca.«

Podobnih zgodb bi Franc lahko povedal še 
več, saj tudi potem, ko je Italija že kapitulirala, 
ni bilo kaj dosti bolje. Ni imel te sreče, da bi se 
prebil do slovenskega ozemlja, ampak so ga v 
bližini Ravenne zopet zajeli, skupaj z A ntonom 
Štefaničem iz Orehovca, in potem oba obdržali 
vse do pomladi petinštiridesetega. Takrat jima 
je uspelo v italijanskih uniformah pobegniti in 
se po dolgi poti, polni številnih zapletov in ne
varnosti, le vrniti domov. Doma o Francu že le
ta niso nič slišali in so ga imeli za pogrešanega. 
Lahko si je predstavljati, kako ga je bila mati 
vesela, ko je potrkal na vrata.

Francu je potem nekako uspelo ostati doma 
do konca vojne, čeprav tudi to ni bilo lahko. Pa 
je le prišel razpad, ki pa v dolini ob Sa vi in Krki 
še ni prinesel miru, pač pa številne nevarnosti, 
saj so se tod valili proti severu ostanki okupa
torskih in kvizlinških enot Neko jutro so prišli 
od Črneče vasi hrvaški partizani in spraševali 
za pot proti Krškemu. Franc jim jo je šel poka
zat. Ko so tako šli po polju, so zagledali drugo 
kolono, ki je prihajala od Cerkelj. Partizani 
niso mogli ugoto viti, kdo naj bi bil v tej sumljivi 
koloni, pa so poslali Franca naprej. Dogovorili 
so se, kakšen znak naj bi dal, če bi v koloni 
prepoznal sovražnike. In res, v koloni so bili 
ustaši z družinami. Franc je dal znak in se po 
tem vrgel v naj bližjijarek, kajti v trenutku seje 
vnela silovita borba. Ko se je le priplazil nazaj 
do partizanov, so ga ti poslali k ustašem z nalo
go, da jih pregovori k vdaji. Ti o tem niso hoteli 
nič slišati in vsa sreča je bila, da je v tistih poga
janjih Franc ostal živ.

Drugi dan je bil Franc na straži pri mostu. 
Bil je namreč član mestne zaščite. Pa zagleda 
tam od Malnič prihajati kolono ljudi. Bili so 
partizani, ki so prignali veliko skupino ujetni
kov, ustašev in njihovih družin. Pri transforma
torju so jih z gnali na travnik in jih tam držali do 
večera. Ponoči bb enih, ko je bil Franc spet na 
straži, so pričeli odganjati ujetnike po skupinah 
proti Sajevcem. Tam je bila na samem Poni
kvarjeva hiša, zadaj pa travnik. To je bilo pri
zorišče nočne drame, ki jo je Franc, stoje pri 
mostu lahko samo slutil. V noč se je oglašalo 
drdranje mitraljezo v. Potihnili so šele ob belem 
dnevu.

»Mrtvi so ležali na soncu dva dni, potem smo 
morali iti civili tisto pospravljat. Smrad je bil 
strašen. Vsepovsod so ležali kupi trupel, ljudje 
pa naj bi jih samo malo zametali z zemljo. No, 
jaz tistega nisem prenesel, zato so me poslali po 
žganje,« pripoveduje Franc, ki je moral kmalu 
za tistimi dogodki v vojsko. Gomil na Ponikvar
jevem travniku potem ni več videi

T. JAKŠE

Justina
ameriška zgodba

K.do ve, kako bi se bila obrnila živ
ljenjska zgodba A ndrojeve Justi, če je ne bi ti
stega daljnega leta 1894 vzel oče v naročje in jo 
čez širni Atlantik varno pripeljal v svoj rodni 
Šentjernej. Tam jo je dal v varstvo njeni babici 
in teti in se zopet odpra vil nazaj čez veliko lužo. 
S tem je bila končana Justina ameriška zgod
ba. Kdo ve, če bi tam onkraj še učakala kakšno 
leto življenja, kajti takrat, ko so jo močne oče
tove roke popeljale v njegovo staro domovino, 
je bila slabotno dveletno dekletce s tako obole
limi nogami, da na njih skoraj ni mogla stati. 
Pri stari materi, Nemki po rodu, ni bila najbolj 
priljubljena. Ženska je bila stroga in ostra, da 
je bilo kaj, zato pa je bila teta prava dobričina, 
kateri so bile poslušne zdravilne moči narave. 
Z njimi je pomagala mali Justi na noge in v de
kliški cvet. Tako je Justi ostala Slovenka.

Svojih dveh ameriških let — rodila se je v 
Alegeni v bližini Pittsburga — se Justi sicer ne 
spominja več, ve pa, da mati in oče takrat, ko se 
je rodila, nista imela kaj dosti možnosti, da bi jo 
živo obdržala pri sebi V izrazito delavskem na
selju je bil oče ves čas zunaj na težaškem delu, 
mati pa je doma kuhala za številne znance in 
popotnike. Bili so to pionirski časi in prav take 
razmere. Zato ni čudno, da je mala Justi na 
mrzlem glinastem podu zbolela. Še sreča, da jo 
je tako oče pripeljal domov. Sedemindvajsetega 
avgusta je dopolnila 98. leto svojega življenja. 
Kdo ve, koliko bi jih preživela sicer, če bi sploh 
še kakšno.

Ded je bil trden Šentjernejčan, Poljanec po 
imenu, in kar petindvajset let šentjernejski žu
pan. Tudi prvi Justin mož Kušljan je bil kar 
premožen, saj je imel žago in mlin. Z njim je 
imela Justi sedem otrok. Vendar je prišlo do 
nesreče, y kateri je prvi mož izgubil življenje. 
Justi se je vnovič poročila z Androjo, predde
lavcem na žagi. Z njim je imela še tri otroke, 
vendar tudi drugemu možu ni bilo usojeno, da 
bi ob Justi uži val starost. Leta štiriinštiridesete- 
ga so ga s številnimi drugimi Šentjernejčani in 
okoličani prijeli okupatorji in njegovi domači 
pomagači. Nikoli več ga ni bilo domov in Justi 
ni nikoli zvedela, kje naj išče njegovo truplo. 
Ljudje so govorili, da so bili med tistimi, ki so 
odločali o tem, kdo bo usmrčen in kdo bo iz
puščen, tudi nekateri domačini. Menda tudi 
domači župnik.

Istega leta je Justi izgubila tudi devetnajst
letnega Dominika, partizanskega kurirja, ki je 
padel v zasedo pri Brezovem Logu. Njegovo 
truplo je mati sicer dobila nazaj, vendar ga je 
morala pokopati brez krščanskega obreda

Tako so veleli cerkveni gospodje, katerim še 
mrtvifarani niso bili enaki, ampak so jih tudi v 
onostranstvo pošiljali po svojih, očitno hudo 
zemeljskih kriterijih.

Iz prvega Justinega zakona še žive Stanko, 
Ani in Justi, pokojni pa so že Nace, Vid, A ngel- 
ca in Dominik. Iz drugega zakona so Lado, Jup 
in Mira še vsi živi. Skupno je imela Justi torej 
IO otrok, za njimi stoji 19 vnukov, pa 29prav
nukov in 7prapravnukov. Kar čedna druščina 
za tisto slabotno dveletno Justi, ki je pred sko
raj stoletjem prvič stopila na slovenska tla. Ti
sti, ki jo poznajo, pravijo, da si nikoli ni dala 
počitka. Kako bi si tudi ob tako veliki družini! 
Toliko drobiža pri hiši je bilo tudi težko držati 
pod nadzorom. Kot anekdota je še sedaj živa 
pripoved o Justi, kije v velikem strahu za svoje 
otroke, kadar jih zvečer ni bilo takoj vseh do
mov, vzela grablje in prečesavala vodo ob mlin
skem jezu, češ kaj, če se jim je le kaj zgodilo. 

Moški so poskrbeli za to, da je posel tekel.
vendar je bila ženska roka pri hiši vedno odlo
čilna. Še danes, dve leti pred.'e danes, dve leti pred stoletnico, kljub 
temu da ji že popuščata vid in sluh in da so tudi 
noge že bolj slabotne, Justi ne mara spustiti iz 
rok vseh niti, kijih je kol trdna gospodinja vča
sih krepko držala v rokah. Prizadeva si poslu
šati radio, brati časopise in slediti dnevnopoli
tičnim dogajanjem, čeprav oboje z veliko 
težavo. Vse hišno likanje, zatrjuje snaha Mir
ka, pa je še vedno v njenih rokah.
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A ndrojeva mati ima, kot se za lake korenini 
spodobi, tudi nekaj lastnih receptov za dolg< 
življenje. Glavnije seveda red in delo, potem pt 
pride na vrsto med, vsaj žlička na dan, pa kaki 
kapljica arnike, namočene v domačem žganju 
in seveda česen, na drobno sesekljan, namočei 
v olju. Pred sicer nevzdržnim revmatizmom m 
levi roki pa Justi učinkovito varuje bakreni «, 
zapestnica. Tako nepogrešljiva je, da je bik j k 
pred kratkim, ko se je le ta zgubila, pri hiši vsi a 
narobe. Stvar se je uredila, ko je šla poznejt C)r 
snaha zalivat rože. Med njimi je našla tudi za 
pesmico, ki je prej Justi neopazno zdrknila i 
roke. Ni nujno, da verjamete v Justine male re 
cepte. Če pa, sporočite nam. Radi bomo prišli 
na vašo 98-letnico, pa tudi na stoto, kot upamo, 
da bomo prišli na Justino.

T. JAKŠE ir 
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Justi Androja s sinom Ladom, njegovo ieno Mirko, vnukoma Ireno in Tugomirjem, pravnučkon^^ 
Daško in Tomijem ter pravnučkom Aljošo. L,(r
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ŠTAJERSKA BANKA 
OBRTI IN PODJETNIŠTVA CELJE

TO DEŽELO BOMO NAREDILI SPET BOGATO

Štajerska banka bo opravljala specializirane posle za obrt in podjetništvo: 
investicijsko bančništvo, finančni inženiring, preverjanje solidarnosti part
nerjev, zavarovanje kreditov z zastavo premičnin (lombard) in nepremičnin 
(hipoteka), garancijske posle in pa seveda depozitno-kreditne posle za 
občane, podjetnike in obrtnike.
Ustanovna skupščina banke bo predvidoma decembra tega leta.
Albatros bo poslovno-prodajni center, kakršnega potrebujeta obrt in 
majhna podjetja. To bo marketinški center z najsodobnejšimi načini proda
je, tudi kataloško in vzorčno.
Vse dodatne informacije: YU-STIP INŽENIRING, d.o.o. Celje, Dečkova 
la (tel. 37-125,37-215 — Nace Krumpak) oz. Razvojni center IRRI, d.o.o. 
(tel. 28-611 — Mirko Ulaga, Niko Zimšek, Pavel Podlesnik).
Na mednarodnem sejmu obrti v Celju nas dobite v dvorani C, paviljon 41.
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kodeljevo-ljubljana
od 7* do 23. septembra 1990

Priložnost za dober nakup na stojnicah, 
hkrati pa obilo zabave vsak dan 

od 10. do 23. ure.
Veselo bo tudi za otroke: otroški vrtec, 
pravljičarji, lutkarji, zabaviščni park...

Žrebanje vstopnic za bogate nagrade, med 
njimi tudi avto.
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NAGRADA V VODICE
Žreb je izmed reševalcev 32. nagrad- 

e križanke izbral ANKO BOROV- 
1K iz. Vodic. Za nagrado bo prejela 
figo znanega slovenskega alpinista 
Darjana Manfrede Ledeno sonce. Na- 
fajenki čestitamo.
Rešite današnjo križanko in rešitev 

ošl]ite najkasneje do 24. septembra na 
aslov: Uredništvo Dolenjskega lista, 
'lavni trg 24t 68000 Novo mesto, s 
ipisom KRIŽANKA 34.

EŠITEV 32. KRIŽANKE
Pravilna rešitev 32. nagradne kri- 

anke se, brano po vodoravnih vrstah, 
Pas.: ATAR, ISPA, NINA, SIRK, 
IRAK, ETER, PAT, ORADA, ŽU- 
KMBERK, ARAMIS, OO, ŠTERN, 
INE, SSR, PROGAR, SKOMIG, 
■MO, ORK, BELL, EPINGLE, 
lOLCA, TAT, KAD, AKTER.
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NAGRADNA KRIŽANKA
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Iz ljubezni je 
krb in bridkost.

porojena

I. CANKAR
u. Med pisateljem in oblast- 
“ ikom je nekakšna stalna 

apetost, ker prvi razlaga 
“oložaj iz moralnega, drugi 

a iz političnega zornega 
ota.

G. G. MAROUEZ
Ženska priseže tudi proti 

jvojemu prepričanju karko- 
'<l ' in pred komer koli, če hoče 

■aj pi-ikriti, kar ji je drago- 
enejše kot resnica.

H. I,AXNESS
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Namesto orlov in risov turisti
Ob največjem zahodnoevropskem naravnem parku Donana se krešejo interesi 

po gospodarskem razvoju in varovanju okolja — Park resno ogrožen
V ruševinah stolpa, s katerega so v 

A stoletju vojaki prežali na morske pi- 
bte, gnezdijo sokoli. Pod ruševinami 
'Orje pljuska na samotne sipine, v bri- 
ovem goščavju pa sc skrivajo mungi 
rttJ dnevno vročino. Divji rožmarin 
Poj no diši. V bližnjem potočku brede 

y brklja in si išče kakšen slasten zalogaj, 
^Podlem ko se jelen brezskrbno pase kot 

davnih dneh, ko so v teh krajih lahko 
'kale samo puške španskih kraljev, 
r udi zdaj so živali mirne, saj jih nihče 
lovi. Idilično območje, o katerem te- 

, beseda, je namreč španski narodni 
”»rk Donana, ki velja za največji to

rtni park v zahodni Evropi. Zaščiteno 
bmočjc obsega 50.720 hektarov. A 
aj je to videti še tako veliko, je to le 
slanek nekdaj obširnih območij divji- 

ki se je razprostirala od izliva reke 
,vadalkvivirdojuga Seville. V zadnjih 
Veh desetletjih se je to območje po- 
Scni spremenilo. Vsepovsod so zrasle 
'k' in počitniške hiše, ob obali so kot 
°lx.- po dežju pognali hoteli, zrasle so 
l.evilne steklene grede, v katerih gojijo 
"nskc jagode in druge zgodnje povrt- 
""e. Za oskrbo z vodo in namakanje so 
Vrtali številne vodnjake. Prav to pa je 
"dalo usoden udarec tudi narodnemu 
*rku. Vodne črpalke izčrpujejo pod- 
i'"ico pod ozemljem narodnega parka, 
‘"logi trdijo, da je življenje v parku 

9'o.usodno ogroženo.
"Če se ne bo drastično ukrepalo, se 

!? Donana posušila v naslednjih 15 le- 
pravi Carlos Martin Novella, vod- 

* ^Panskega ornitološkega društva. 
Ornitologi so še posebej zaskrbljeni, 

‘er ni ogroženo samo tamkajšnje žival-

.Svojih malikov se ne sme 
‘hče dotikati, ako noče, da 

ostane pozlata na ro-

G.FLAUBERT

I Prisrčnost prinaša v živ- 
(;nje toploto, zaupljiva vda- 
°st svetlobo v dušo.

J. P. JACOBSEN

1

sivo, pač pa tudi ptice drugih evropskih 
območij. Na območju Donane vsako 
leto zimuje kakih 150 vrst različnih ptic 
selivk, med njimi so najštevilnejše divji 
gosi, saj ima v Donani zimovališče kar 
80 ostotkov evropskih divjih gosi. 
Hkrati pa se v parku zadržujejo posled
nji primerki skoraj že izumrlega špan
skega cesarskega orla in ogroženi špan
ski ris.

Pred dvema mesecema je Evropska 
skupnost po dve leti trajajočih preiska
vah razmer v Donani vložila formalno 
pritožbo proti španski vladi, ker ne skr
bi dovolj za varstvo narodnega parka. 
»Ne smemo zapirati oči pred katastrofo 
v Donani,« pravi Carlo Ripa di Meana 
poverjenik Evropske skupnosti za oko
lje.

Prav tako odločni so bili že predtem 
ekologi iz 59 držav, udeleženci konfe
rence v Montreuxu. Od španske vlade 
so zahtevali, naj razširi območje zaščite, 
poostri nadzor nad onesnaževanjem 
območja s pesticidi in omeji črpanje 
podtalnice. Donana se je skupaj s flo
ridskim močvirjem F.verglades, jordan
sko oazo Az.raq in močvirji na južnem 
Saškem znašla med najbolj ogroženimi 
zaščitenimi parki na svetu.

Donana je v bistvu žrtev napredka, 
kije pred 15 leti prišel v ta del Andaluzi
je. Na morski obali seje razvil turizem, 
v porečju pa so pospešeno gradili velike 
namakalne kmetijske površine za goje
nje zgodnjih povrtnin. Lokalno prebi
valstvo, ki kmetuje na obrobju narod
nega parka, je s temi premiki prišlo do 
boljšega kosa kruha, zato ne gleda na
klonjeno na nerganje ekologov in na 
zahteve Evropske skupnosti po večji za
ščiti in celo širjenju zaščitenega območ
ja. Če bodo špansko vlado prisilili k 
omejitvi črpanja vode za namakanje, bo 
prebivalstvo utrpelo precej škode.

Župan Almonteja, večjega mesta bli
zu parka, Rafael Dominguez. Diaz po
vzema misli številnih prebivalcev, ko 
pravi: »Ti tujci so svojo divjino uničili, 
si zgradili krasne avtoceste, razsvetljene 
z atomsko energijo, zdaj pa bi močni 
evropski interesi radi zavrli razvoj špan

skega turizma in kmetijstva.«
Ob največjem zahodnoevropskem 

naravnem parku se torej krešejo želje 
po gospodarskem napredku in po varo
vanju okolja. Alije oboje mogoče dose
či, je seveda vprašanje, ki pa ga ne more 
rešiti civilna garda, kije letošnjega mar
ca preprečila spopad med naravovar
stveniki in zagovorniki nadaljnjega 
gospodarskega razvoja. 8000 naravo
varstvenikov, med njimi številni znani 
španski umetniki in intelektualci, so se 
odpravili na protestni pohod zoper na
črtovano gradnjo novih turističnih na
selij na samem robu Donane. Proti njim 
pa je krenilo 200 srditih lokalnih prebi
valcev, zagretih za omenjene načrte. 
Spopad so komaj preprečili. Vendar pa 
so nekaj dni kasneje neznanci zažgali 
vozila parka. Vse večje tudi telefonskih 
groženj varstvenikov v parku in usluž
bencem.

Zadnja beseda o tem, kaj bo z Dona- 
no, še ni bila izrečena. Njena usoda pa 
visi na nitki.

svet u številkah
KOLIKO AVTOMOBILOV?
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Kot merilo splošne razvitosti neke države vzamemo lahko tudi razšir
jenost zasebnih avtomobilov. Podatki, ki govore, koliko osebnih avto
mobilov pride na tisoč prebivalcev, so zelo zgovorni, saj nam taka les
tvica daje kar točen pregled najbolj razvitih držav sveta. Graf tega tedna 
kaže sedem držav na svetu, ki so v vrhu avtomobilske razvitosti. Vsak 
avtomobilček v grafu predstavlja sto avtov na tisoč prebivalcev. Zani
mivo je, da se v sedmerico ni uvrstila sicer izredno razvita Japonska.

Pašo je našla, kot ji je s plesom pove
dala vrstnica. (Foto: MiM)

Govorica plesa
S pomočjo robotka so se 
pogovarjali s čebelami
Živali komunicirajo na različne na

čine. Sloni, denimo, uporabljajo za po
sredovanje sporočil na velike daljave in
fra zvok, velike opice znajo veliko 
povedati z gibi in obrazno mimiko, če 
omenimo samo ta dva primera bolj ne
navadnega načina komuniciranja. Med 
vsemi živalmi pa je čebela nekaj poseb
nega. I nformacije o časovno in prostor
sko odmaknjenih stvareh lahko posre
duje sovrstnicam s plesom. Ko iz- 
vidniška čebela pleše svoj ples z njim 
pove nabiralkam, kje se nahaja paša, 
kakšna je in kolikšna.

Natančnost plesa je tolikšna, da lah
ko primerjamo čebelji ples z govorico. 
To dejstvo je strokovnjakom znano že 
precej časa. Prvi, ki je razvozlal čebelji 
ples, je bil Nobelov nagrajenec Karl von 
Frish. O svojih spoznanjih je napisal 
knjigo in v nji zapisal tudi osnovni »slo
var« čebeljega plesa. Številna opazova
nja so potrdila, da so Frishove ugoto
vitve točne. Vendar pa takšnega dokaza, 
kot so ga pred kratkim ponudili razis
kovalci iz NVucrzburga, doslej še ni bilo.

Izdelali so elektronsko čebelo, ro
botka, ki so ga zalili z voskom in »nadi- 
šavili« z vonjem čebelnjaka, da ga pre
bivalke panja niso izgnale kot vsiljivca. 
Potem pa je mali robotek plesal, kot so 
mu preko računalnika ukazovali razis
kovalci. Preverjanje, kako so čebele 
sprejele sporočila, so pokazala, do ko
likšne mere človek že pozna čebelji 
plesni jezik. Poznavanje čebeljega »slo
varja« ie zdai veliko večje.

Obtožena margarina
Snov v tem živilu po- 
večuje holesterol v krvi

Med nasveti, ki jih je zdravnik 
dal srčnim bolnikom, je bil tudi ta, 
da naj poslej namesto surovega 
masla raje uporabljajo margarino. 
V zadnjih dveh desetletij so za 
zdravje zaskrbljeni ljudje mazali na 
kruh margarino, trdno prepričani, 
da se slastem surovega masla odre
kajo zdravju v prid, saj naj bi maš
čobe v margarini ne vplivale na ko
ličino škodljivega holesterola v 
krvi. Kaže pa, da so milijoni ljudi in 
veliko medicinskih strokovnjakov 
živeli v zmoti.

Nizozemska raziskovalca sta v 
reviji New England Journal of Me
dicine pred kratkim objavila rezul
tate svojih raziskav, iz katerih sledi, 
da margarina vsebuje snov, ki de
jansko povečuje možnost za srčna 
obolenja. Škodljive naj bi bile tako 
imenovane transmonosaturirane 
maščobne kisline, ki jih prehram
bena industrija uporablja pri proiz
vodnji margarine. Te maščobne kis
line naj bi bile enako kot nasičene 
maščobe v surovem maslu škodlji
ve zdravju, ker povzročajo mašitev 
krvnih žil.

Ali to pomeni, da pri dieti ne bo 
treba namesto masla, mastnih sirov 
in drugih podobnih mlečnih izdel
kov uživati margarino? Ne. Marga
rina je kljub omenjeni snovi še ved
no primernejša za hrano ljudi, kijih 
ogroža nabiranje maščob v krvi, tr
di strokovnjak za holesterol dr. 
Scott Grundy.

Obilje informacij drsi mimc
Posebna študija ugotavlja, da mlajši rodovi vse manj 
spremljajo poročila — Nezanimanje in neobveščenost

Svet je preplavljen z informacijami. 
Tako rekoč dan in noč nas televizija, 
radio in tisk zasipujejo z novicami. To
da informacija je zares informacija šele, 
ko je sprejeta. Ali se obilje informacij, ki 
je značilno za sodobni svet, razliva mi
mo ušes? Kakšen je sprejem informacij?

Na ta vprašanja je skušala poiskati 
odgovor posebna raziskovalna študija 
ameriškega središča TMC, ki se ukvarja 
z analizami in raziskovanjem vplivov 
medijev na ljudi. Rezultati so zbrani v 
študiji z naslovom Doba nezanimanja. 
Mnogi od izsledkov te študije so 
presenetljivi.

Najbolj seveda preseneča ugotovitev, 
da se mladina vse manj meni za obilje 
najrazličnejših informacij. Generacije, 
stare manj kol trideset let, vedo manj, 
manj stvari jih zanima in manj prebirajo 
časopise. Upadec branja časopisov je po 
mnenju analitikov dramatičen. Leta 
1965 je še 67 odst. anketiranega prebi
valstva, starega do 35 let, pritrdilno od
govorilo na vprašanje, ali redno berejo 
časopise. Najnovejša študija je zabeleži
la samo še 30 odst. Možni ugovor, da 
ljudje več gledajo televizijska poročila, 
ne velja. Samo 41 odst. anketiranih je 
pritrdilo, da spremlja televizijska poro
čila, medtem ko je bilo v študiji iz leta 
1965 takih 52 odst.

Primerjave s še starejšimi podobnimi 
analjzami so pokazale, da se je mlajši 
del prebivalstva prejšnja obdobja bis
tveno bolj zanimal za dogajanja in je bil 
bistveno bolj informiran, čeprav v prvih 
povojnih desetletjih ni bilo takih infor
macijskih možnosti, kot jih poznamo 
danes.

Slaba informiranost in nezanimanje 
mlajšega prebivalstva seveda ni pro
blem, mimo katerega bi se lahko šlo kar 
tako. Analitiki opozarjajo, daje takšna 
populacija manj osveščena, manj kri
tična do oblasti in dogajanj, hkrati ko je

Vrnjene umetnine
365 risb in akvarelov na 

poti v nekdanji dom
'Hi ali prihodnji mcsec*se ho iz Sov

jetske zveze v Nemčijo vrnilo 365 
umetnin, ki sojih skoraj pet desetletij 
pogrešali poznavalci nemškega muzej
skega fonda. Gre za risbe in akvarele 
slovitih mojstrov: Degasa, Maneta, Van 
Dycka, Goyc, Rafaela, Rubensa, De- 
lacroixa, Moneta, Duererja in Rem
brandta. V tej zbirki je tudi edina znana 
Van Goghova skica. Zbirka je bila del 
bogatega fonda umetnin bremenske ga
lerije Kunsthalle.

Nedvomno dragoceno in edinstveno 
zbirko so pogrešili po koncu zadnje sve
tovne vojne. Umetnine so spravili na 
varno pred bombardiranjem v ruševine 
nekega gradu blizu Berlina. Ko sojih 
kasneje iskali, jih niso več našli in sojih 
poslej smatrali za izgubljene oziroma 
uničene.

Lani pa je Viktor Baldin, direktor 
moskovskega muzeja arhitekture, ob
vestil direktorja bremenske galerije, da 
ve, kje se nahaja omenjena pogrešana 
zbirka Baldin je med vojno služil voj
sko pri inženircih in je našel skrivališče. 
Umetnine je dal prenesti v Moskvo, kjer 
so počivale v muzeju vsa ta leta.

Kunsthallebo dobila nazaj ta del svo
jih umetnin. Še vedno pa jih pogrešajo 
preko 1.500.

mogoče veliko lažje manipulirati z njo.
Kaj storiti? Uredniki televizijskih in 

časopisnih informativnih redakcij raz
mišljajo o tem, kako bi infomacije pri
bližali mladim, jih naredili privlačnejše. 
Toda strokovnjaki opozarjajo, da lahko 
prikrojevanje informacij vse manj za
htevnemu občinstvu pripelje do tega, da 
informacije sploh ne bodo več infor
macije.

- MINI ZANIMIVOST:-----
NAJDRAŽJI

PONAREDEK
Trgovina z umetninami in starinami 

cveti, cene pa se vzpenjajo v vrtoglave 
višine. Ne preseneča, če cveti tudi pona
rejanje starin in umetnin. Spretnim po
narejevalcem pa ne nasedejo samo ne
poznavalci, marveč tudi največji stro
kovnjaki. Najdaljše nosove imajo stro
kovnjaki iz Gettyjevega muzeja v 
Malibuju, saj so odkupili domnevni ku- 
ros, kip stoječega mladeniča iz 5. stolet
ja pred našim štetjem, za okroglih 7 mi
lijonov dolarjev. Izkazalo pa seje, daje 
šlo za ponaredek.

Ne poznamo trenutka, ko 
v človeku preneha hrepe
nenje.

H. LAXNESS

Sumljiv rekord
Rekordu slavnega Staha- 
nova rudarji ne verjame- 
________ jo več________

V rudarskem donhaškem bazenu v 
Sovjetski zvezi stoji mesto Stahanov. 
Kot mnoga druga sovjetska mesta je tu
di to nekdaj nosilo drugačno ime. Ljud
je so mu rekli Kadijevka. Videti pa je, 
da mu bodo prej ali slej spet dali staro 
ime. Z mnogimi miti socrealistične 
družbe se namreč ruši tudi mit o člove
ku, kateremu v čast so Kadijevko pre
imenovali v Stahanov.

Gre za rudarja Alekseja Sergejeviča 
Stahanova, kije leta 1935 postavil sve
tovni rekord v izkopu premoga v enem 
delovnem dnevu. Stahanov je nakopal 
102 toni premoga, kar predstavlja 14- 
kratno takratno normo izkopa. Po 
ših podatkih je sicer slovitega sovjets- - 
ga rudarja prekosil jugoslovanski rudar, 
ki je v eni izmeni izkopal še več pren 
ga, vendar pa njegov rekord ni bil ta 
široko priznan. Kako naj učenec naki 
Ije več kot učitelj? Stahanov je obve' 
kot pojem udarništva.

V socrealističnem svetuje bilo d 
ganjc rekordnih delovnih zmag sv 
vrstno potrjevanje večvrednosti soc 
stičnega družbenega sistema. In d 
bilo dovolj izjemnih delovnih uspe 
ki jih je od ljudi neusmiljeno zahte 
oblast, so si odgovorni, zadolženi za 
vrstne dosežke, pač pomagali po sv 
največkrat s potvarjanjem resnični! 
zultatov. Po domače se temu reče z 
ljufijo. Nemogoče se le tako na 
mogoče.

Tako tudi z rekordom Stahano 
»Fizično je kaj takega nemogoče,« Ir 
jo sedanje generacije rudarjev iz Sta 
nova. Navaden človek tega ne more 
rediti, še manj pa pijanec in ženskar. 1 r 
naj bi Stahanov po spominih stare 
rudarjev bil.

PROGA 
V ZRAKU

Takoj po končani 2. svetov
ni vojni, že 15. junija 1945. leta, 
sem bil poslan, da prevzamem 
službeno mesto nadzornika 
proge na železniški postaji 
Divača, ker so tamkajšnji itali
janski železničarji dnevno za
puščali službena mesta in se 
odseljevali v Italijo. Ko sem 
uredil poslovanje v Divači po 
naših predpisih, sem bil čez 
dva meseca poslan v Kanfa- 
nar, od koder je italijanski 
nadzornik tudi odšel, nato pa 
še v Vodnjan in na koncu pri
stal na postaji Herpelje-Ko- 
zina.

Moj progovni odsek nadzor- 
ništva proge je bil določen od 
postaje Divača do vključno 
Buzeta in je bil dolg 36,4 kilo
metra. Na progi je bil med po
stajama Rakitovec in Buzet 
odsek, kjer se je proga stalno 
posedala. Na tem delu, ki smo 
mu rekli Zaseka, se dvigajo na 
eni strani žive skale do 60 me
trov visoko, pod progo pa je 
nasip, ki ni bil dovolj strokov
no izveden in se je zato proga 
stalno posedala.

Ko sem leta 1946 prevzel 
službo nadzornika proge, sem 
temu delu proge posvečal po
sebno pozornost. Vsak mesec 
smo na kritično mesto pripe

ljali najmanj kubik gramoza. 
Toda v začetku leta 1948 se je 
začel del proge v dolžini 60 
metrov vedno hitreje posedati 
v dolino. Na svojo odgovor
nost sem postavit železniške
ga progovnega čuvaja.

Dne 7. aprila 1948 je ob 17.30 
odpeljal s postaje Buzet osebni 
vlak proti Divači, čuvaj proge 
je zaslišal močno grmenje in 
bobnenje terena. Ko st je šel 
ogledat, kaj se je dogodilo, je 
opazil, da se je pomaknila 
gramozna greda v dolžini 50 
metrov v dolino, tako da so 
tirnice in pragovi viseli v zra
ku. Čuvaj je hitro stekel proti 
prihajajočemu osebnemu vla
ku in ga začel ustavljati z rde
čo lučjo in rdečo zastavico. 
Ker ima proga na tem mestu 
precejšen vzpon, se je vlak hi
tro ustavil.

Vlak so odpeljali nazaj na 
postajo Buzet in se dogovorili 
s postajo Divača, da bodo ne
kaj časa vzdrževali? promet 
tako, da bodo popotniki pre
stopali.

Čez eno uro je bil že prvi 
osebni vlak iz Divače na dogo
vorjenem mestu, vlak s kaki
mi 200 potnikj iz Buzeta pa 
tudi. Potniki so*morali presto
piti z buzetskega na divaške- 
ga. Toda prestopanje je bilo ze
lo težavno. Na enistrani je bila 
navpična skala, na drugi pa 
ugrez. Progovni delavci iz Bu
zeta so pomagali pn presto
panju. Samo po enega potnika

naenkrat so lahko spravili čez 
poškodovano mesto.

Naslednji dan, 8. aprila 1948, 
smo začeli z obnovo poškodo
vane proge. S postaje Hrpe
lje—Kozina smo peljali z vla
čilcem dva pragovna vozička, 
naložena z dvesto železniš
kimi pragovi. Od postaje Raki
tovec proti postaji Buzet ima 
proga precej padca. Voznik 
vlačilca je na začetku spusta 
zaprl vsa štiri kolesa, toda za
radi dežja so bile tirnice mo
kre in vlačilec je drsel naprei

Ko sem to opazil, sem glasno 
zakričal: »Odskočite v jarek!« 
in sam prvi skočilz vlačilca, za 
menoj pa tudi voznik in vseh 
15delavcev,kiso sedeli na vo
zičkih. Komaj smo odskočili, 
že je bil vlačilec na tirnicah, k i 
so prosto visele v zraku v dol
žini 50 m.Tirnice so sev zraku 
močno nagnile in je bil pravi 
čudež, da niso popustile pod 
težo 9 ton in da se ni vse sku
paj prevrnilo v dolino. Vlačilec 
pa je, čeprav zavrt na vsa štiri 
kolesa, še drsel naprej.

Delavci na drugi strani po
škodovane proge so osuplo 
gledali ta prizor. Hitro so po
ložili na proge železne drogo
ve, krampe in lopate in vlači
lec s pragi se je končno ustavil. 
Vsi mi, iti smo odskočili, smo 
prišli bledi in prestrašeni na 
drugo stran poškodovanega 
mesta.

Bila je res sreča v nesreči
Obnova proge je trajala 5 

tednov. Potniški vlaki so vozi
li, le potniki so morali presto
pati. Tovorni vlaki pa so bili za 
ta čas ukinjeni.

JANEZ UDOVIČ
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Je ribe morila čistilna naprava?
Nov pogin rib v reki Mirni — Preobremenjena čistilna naprava — Neusposobljeni 
upravljavci — Kdo je zastrupil zgornji del potoka Kamnišček na Gor. Mokrem

Polju?
TREBNJE — Dolenjska je zadnja leta dobila kar nekaj čistilnih naprav, toda 

vprašanje je, koliko so z njimi pridobili dolenjski vodotoki. Poginov rib v rekah in 
potokih ni namreč nič manj, prej nasprotno, očitno je torej, da so čistilne naprave 
bodisi preobremenjene, bodisi daje njihovo vzdrževanje zaupano nestrokovnim in 
za to delo ne usposobljenim ustanovam. Vse kaže, da smo novo potrdilo temu dobili 
minuli ponedeljek v potoku Mirna.

deftmf'

poročajo
OB AVTORADIO — Igorju Butali iz 

Kanižarice je prejšnji teden nekdo vlomil 
v osebni avtomobil in odnesel avtoradio, 
vreden vsaj 1000 din.

IZGINILA MOTORNA ŽAGA — 
Neznan storilec je med 26. in 30. avgu
stom prišel v trgovino Dolenjke na Golie- 
vem trgu v Trebnjem in zmaknil motorno 
žago, vredno natanko 5.424 din.

K JE JE GRED? — Med 29. in 31. av
gustom je nekdo izpod nadstreška sked
nja, kjer je imel Jože Ivanšek iz Malin pri 
Črnomlju spravljen traktor z nakladalko, 
ukradel kardansko gred, vredno dva 
tisočaka.

VLOM V AVTO — Novomeščanka 
Jasmina Pavišič je 31. avgusta zvečer par
kirala svoj osebni avtomobil v Škrabčevi 
ulici v Novem mestu. Ponoči je nekdo 
razbil trikotno okence na vozilu in zmak-

Krajani Mirne so prejšnji teden zgro
ženi opazovali množico poginulih rib; 
prve primerke je bilo moč najti od či
stilne naprave naprej; potok je bil brez 
življenja v dolžini kar enega kilometra. 
Sele od Doba naprej je imela Mirna 
svoj običajni videz in barvo. Kraj po
mora so si seveda ogledali tudi inšpek
torji novomeške UIS. Skupaj z delavci 
novomeškega Zavoda za socialno me
dicino in higieno so odvzeli vzorce vode 
in poginulih rib, rezultati opravljene 

Toda poanalize bodo znani te dni.
mnenju vodnogospodarskega inšpek
torja Pavleta Erjavca bo krivec bržkone

»Očitnoje bilo, daje v vodi primanj
kovalo kisika. Ta in nekatere druge 
okoliščine nas navajajo v sum, daje kri
vec pogina mirnska čistilna naprava.

MRTEV NA KRAJU 
TRČENJA

nil torbico z dokumenti, tako daje lastnica 
oškodovana za 2.000 din.

OB KOLO Z MOTORJEM — Ignac 
Rogelj iz Podturna je imel na dvorišču 
svoje stanovanjske hiše spravljeno kolo z 
motorjem, zadnje avgustovske dni pa mu 
je vozilce nekdo izmaknil in ga oškodoval 
vsaj za 2.500 din. Ob kolo z motorjem pa 
je bil tudi Martin Križmančič, kije vozilce 
pustil za restavracijo Garni hotela na 
Otočcu. Križmančič je oškodovan za
14.000 din.

ODNESEL JE ŠKARJE Neznan 
storilec je med 24. in 27. avgustom vlomil 
v kovinsko barako novomeškega VGP, 
postavljeno v Bistrici pri Mokronogu. 
Odnesel je škarje za rezanje pločevine, 
vredne 2.000 din.

IZGINILA DVIGALKA — Delavci 
novomeškega Cestnega podjetja so milič
nikom prijavili, da jim je neznan storilec iz 
mehanične delavnice med L in 27. avgu
stom zmaknil hidravlično dvigalko, vred
no 10 tisočakov.

ŠE EDEN BREZ VOZILCA Jože 
Mušič iz Novega mesta je 1. septembra 
obvestil miličnike, da mu je neznan stori
lec ukrauel kolo z motorjem, s katerim se 
je Mušičev sin pripeljal na njivo, kjer so 
domači pobirali krompir. Pa je mimo pri
šel neznanec, se meni nič, tebi nič usedel 
na vozilce in se odpeljal neznano kam.

GRMOVLJE — 30. avgusta ob 13.40 
se je 55-letni italijanski državljan Ales- 
sandro Basilc peljel z osebnim avtomobi
lom od Zagreba proti Ljubljani. Pri Gr
movljah je pričel prehitevati tovornjak s 
priklopnikom, takrat pa je s tovornjakom 
pripeljal nasproti Anton Cvetan s Trebel
nega. Navzlic zaviranju in umikanju trče
nja ni uspel preprečiti. V silovitem trku je
Basile izgubil življenje. Cesta je bila zavo
ljo nezgode zaprta med 13.40Ijo nezgode zaprta med 13.40 in 15.55, 
promet pa je potekal po obvozu.

Inšpektorji 
zasegli 260 
videokaset

Občutne kazni dvema 
črnima izposojevalcema

NAŠLI GRANATO

DOLENJSKE TOPLICE - Topliški 
miličniki so pred dnevi dobili obvestilo o 
odkritju granat, ki izvirajo še iz druge sve
tovne vojne. Skupaj s pirotehnikom so od
šli v gozd nad Podturnom in tam našli 
granato kalibra 155, težko 30 kilogramov, 
granato kalibra 105 mm, težko 8 kilogra
mov, in letalsko bombo. Nevarni ostanki 
so bili odpeljani v kamnolom Camberk 
pri Šentjerneju, kjer jih je pirotenik uničil.

NOVO MESTO Lastniki vide
orekorderjev po Dolenjski se ne morejo 
pritoževati nad izbiro raznih filmov in 
drugih videouslug po številnih izposo
jevalnicah, bodisi uradnih, bodisi črnih. 
Še posebej slednjih je očitno vse več. O 
tem so se minule dni prepričali tudi tržni 
inšpektorji novomeške uprave inšpek
cijskih služb.

Stopili so po sledeh prijave, kije go
vorila o zasebnikih, ki naj bi na črno iz
posojali kasete, pri tem pa uslugo zara
čunali po povsem enaki ceni kot tisti, ki 
to počenjajo legalno in po črki zakona. 
Z odredbo sodnika za prekrške v rokah 
so tržni inšpektorji stopili v prostore 
dveh črnih izposojevalcev v Vavti vasi 
in v Straži. Imeli so kaj videti; prvi je 
imel zalogo kaset, s kakršno se lahko 
pohvalijo le redke uradne izposojeval
nice, drugi je bil nekolikanj skromnejši. 
Oba sta za svoje početje plačala visoko 
ceno. Zakon je namreč jasen, možakar
ju v Vavti vasi so inšpektorji zasegli 233 
»črnih« videokaset, tistemu v Straži pa 
27. A tudi to še ni vse, kajti zoper oba je 
romala prijava k sodniku za prekrške, 
kazni pa po novem niso ravno mile.

Zakon v bran potrošnika
Od sredine avgusta velia nov trgovski zakon — 
Večja zaščita potrošnikov in svobodnega trga

Če so bili kupci doslej bolj ali manj prepuščeni milosti in nemilosti trgov
cev, poslej zanesljivo ne bo več tako. Od sredine avgusta namreč velja nov 
zakon o trgovini, kije dobršen del vsebine namenil prav varstvu potrošni
kov in varovanju svobodnega trga. Na enem kosu papirja so se sedaj znašli 
predpisi, prej raztreseni po več zakonih, tudi tistem o zatiranju nelojalne 
konkurence.

Tako je med drugim v novi zakonodaji natančno opredeljeno, kako se 
mora obnašati trgovec, prodajati mora kvalitetno blago, če to ni takšno, 
mora biti to posebej označeno, razvidne morajo biti cene, kupčuje dolžan 
izstaviti račun in paragonski blok, da ne naštevamo vsega. Osrednja novost 
pa je prej ko slej uvedba tako imenovane trgovske knjige, ki bo po trgovinah 
obvezna od I .januarja. Iz nje bo moral biti vsak trenutek v trgovini razviden 
promet, konec bo torej raznih prodaj na črno, prekupčevanj, prodaj na črno 
uvoženega blaga itd. Sicer pa v ilustracijo navedimo le, daje za tistega, ki 
trgovske knjige ne bo vodil, vrednost neevidentiranega blaga pa bo presega
la 15.000 dinarjev, predvidena zaporna kazen do treh let.

Povejmo še, da nov zakon ne pozna več potrošnikih svetov, namesto njih 
naj bi zaživela zvezna komisija za varstvo potrošnikov, ki naj bi ocenjevala 
sklenjene trgovske pogodbe, nadzorovala njihovo vsebino in izvajanje ter še
kaj. Prav tako varuje nova zakonodaja svoboden trg, preprečuje uvajanje

';ih primemonopolov, nelojalne konkurence, omejevanje trga. V takih primerih lahko 
oškodovana stran celo sproži tožbo v pravdnem postopku in zahteva pre
moženjskopravno varstvo. Sedaj so večja tudi pooblastila inšpektorjev, med 
drugim lahko inšpektorji izrekajo mandatne kazni v višini 250 do 450 di
narjev. In ko smo že pri kaznih, povejmo, da so slednje prav drastične, po
samezne kršitve so opredeljene celo kot kazniva dejanja. Tisto o nevodenju 
trgovske knjige smo že omenili, drugo je, če trgovec z namenom pridobitve 
protipravne premoženjske koristi blago, oproščeno uvoznih dajatev, proda
ja dražje, kot bi smel. V takem primeru je za kršitelja predvidena zaporna 
kazen do petih let! V primeru gospodarskih prestopkov (monopol, špekula
cije, itd.) bo morala pravna oseba plačati od 45.000 do 450.000 (!) din kaz
ni, odgovorna pa med 2.500 in 25.000 dinarji. Sicer pa tudi prekrški (proda
ja brez računa, paragonskega bloka, delo lokala preko delovnega časa, itd.) 
niso poceni, trgovca bodo stali med 4.500 in 45.000 dinarji. Se potrošnikom 
naposled resnično obetajo lepši časi?

B. B.

Slednja očitno ni sposobna sprejeti do
datnih obremenitev iz mimske Dane, 
kjer je pred časom stekel destilacijski 
proces. Pa še nekaj je nadvse čudno:

PRVA ZASEBNA 
AVTOŠOLA

KOČEVJE — Ivan Krkovič je odprl v 
Kočevju avtošolo. To je prva zasebna av- 
tošola na Kočevskem. Doslej je izobraže
valo voznike motornih vozil le Avto-moto 
Društvo Kočevje (v sosednji občini pa še 
AMD Ribnica).

Tržnica 
potrebuje 

novo bivališče
Sedanja je leglo kr a- 

marije in nesnage
NOVO MESTO — Po avtobusni 

postaji, jami na Novem trgu in po
dobnih novomeških znamenitostih 
se ho morala nova občinska oblast 
že v najkrajšem času spopasti še z 
enim vse bolj vpijočim problemom. 
Gre za osrednjo in edino novomeš
ko tržnico, ki si bo slej ko prej mora
ta najti novo, primernejše bivališče. 
Sedanja lokacija na preurejenem 
Prešernovem trgu je namreč vse 
prej kot primerna, to vsakodnevno 
občutijo tako kupci kol prodajalci.

Odveč je verjetno razlagati, kako 
je današnja tržnica leglo umazanije, 
tudi smradu, kako jo zadnje mesece 
vse bolj oblegajo kramarji, kakšna 
zmeda je s parkiranji in dostopi; za
voljo slednjih so bili Novomeščani 
nemalokrat priče celo fizičnim obra
čunavanjem, da o ropotu in še čem 
sredi mestnega jedra ne govorimo. 
Že d ve leti je tega, kar so no vomeški 
komunalni in tržni inšpektorji o 
razmerah na tržnici obvestili občin
ski izvršni svet, predlagali so tudi 
zamenjavo lokacije, toda koraka v 
tej smeri do danes še ni napravil ni
hče, če seveda izvzamemo razmiš
ljanja, naj bi sedanjo tržnico zapili, 
namesto nje pa uredili manjše tržni
ce po večjih krajevnih skupnostih. 
Koliko je tak predlog dober, je se
veda vprašanje zase, toda dejstvo je, 
da bo rešitev potrebno najti čimprej, 
pa četudi začasno. Kajti bliža se je
sen, z njo pa čas prodaje ozimnic, ko 
bodo še tistih nekaj borih kvadrat
nih metrov ob tržnici zasedli proda
jalci zelja, paprike, vsak hip bodo 
prišli prodajalci sodov, z njimi tudi 
prodajalci grozdja, da ne naštevamo 
v nedogled. Ob vsem lem pa mimo 
tržnice vodi osrednja in najbolj 
prometna mestna ulica. Za začetek 
hi bilo dovolj že, a ko bi tovrstno 
prodajo organizirali izven mesta, 
nemara na Cikavi ali kje v bližini 
avtobusne postaje. Ne nazadnje bi to 
bil tudi ne tako skromen prispevek 
k ureditvi starega mestnega jedra.

B. B.

ŠEST RANJENIH
GORNJA TEŽKA VODA — 33-ietni 

Milan Kuralt z Rateža seje 2. septembra 
ob 19.50 peljal z osebnim avtomobilom 
po cesti iz Novega mesta proti Metliki. Ko 
je pri Gornji Težki vodi zapeljal v nepre
gledni desni ovinek, je vozilo zaneslo na 
levo, takrat pa je nasproti prav tako z 
osebnim avtom pripeljal 36-letni Branko 
Podgornik iz Novega mesta. Prišlo je do 
čelnega trčenja, v katerem so se poleg 
obeh voznikov poškodovali še sopotniki, 
37-letna Darinka Podgornik, II-letni 
Erika in Andreja Lovrenčič ter 23-letni 
Robert Krese. Materialne škode je bilo za
40.000 din.

Med prepirom 
s pištolo 

nad sokrajana
Obračun v Potočni vasi 

— Pripor za Marka S.
POTOČNA VAS — Na srečo se je 

obračun razgretih glav minulo soboto v 
Potočni vasi končal brez najhujšega, in to 
zaradi pištole, kije v odločilnem trenutku 
na vso srečo odpovedala.

38-lctni Marko S. in 29-letni Roman 
B., oba iz Potočne vasi, sta se v soboto po
poldne sprla zaradi izklopa električne 
energije. Marka je dogodek tako razkačil, 
da je stopil do Romanove hiše, potegnil 
izza pasu pištolo in jo nameril v Romana 
B. Na srečo je na prvi pritisk na sprožilec 
pištola odpovedala, drugi strel je Romana 
zgrešil, tretji pa gaje zadel v desno nadla
ket. Poškodovanca so prepeljali v novo
meško bolnišnico, za Marka S. pa je preis
kovalni sodnik novomeškega temeljnega 
sodišča odredil pripor.

upravljavec te čistilne naprave je kar 
krajevna skupnost, kar je nedopustno. 
Za tovrstno delo namreč tu niso uspo
sobljeni, edino logično in razumljivo bi 
bilo, da upravljanje s čistilno napravo

• In medtem ko inšpektorji čakajo, 
da rezultati analiz potrdijo takšna
njihova razmišljanja, si zaman trudijo 
odkriti onesnaževalca, kije pred dne
vi zakrivil pogin rib v zgornjem delu 
potoka Kamnišček na Gorenjem Mo
krem Polju. Vse kaže, da je potok, ki 
se izliva v Pendiijevko, zastrupil ne
znanec s pranjem kakšne cisterne ali 
posode, v kateri so bili strupi. Tudi 
takšnih in podobnih primerov one
snaževanj je vse več, zato ni odveč 
vnovičen nasvet inšpektorjev, 
krajani neprevidneže in malomame-
že ob takšnem početju prijavijo bodisi 
njim, bodisi miličnikom.

prevzame Komunala. Pa ne le z miren
sko, pač pa z vsemi, tudi s tisto v Veli
kem Gabru, kjer je upravljanje — če 
veijamete ali ne — v rokah tamkajšnje 
osnovne šole. Škode zaradi takšnih ne
razumljivih odločitev so ogromne, za
gotovo tudi tokratni odškodninski za
htevek Ribiške družine heroja Maroka 
iz Sevnice, ki skrbi za potok Mirna, ne 
bo majhen. Življenja v mrtve struge pa 
tako ali tako še takšni denarci ne more
jo vrniti.« B. B.

TRAKTORJI 
JIH MOTIJO

KOČEVJE — Traktorji Kmetijske
ga gospodarstva, ki razvažajo predvsem 
gnojnico, motijo mir in varnost. Pritož
bo s tako vsebino so naslovili krajani 
Koblarjev na občinsko skupščino Ko
čevje. Traktoristi naj bi s traktorji tudi 
onesnaževali cesto, pravijo Koblarčani.

■hhhhhhhhhh
PRVI DAN VARNO V ŠOLO — Za varnost šolarjev je bilo prvi šolski dan
dobro poskrbljeno. Miličnikom so na pomoč priskočili pionirji v miličniških 
uniformah, ki so takole usmerjali promet na prehodih za pešce. Posnetek je 
nastal na eni nqjbo(j ogroženih mestnih cest, ki vodi k osnovni šoli Katje 
Rupena. (Foto: B. B.)

Akcija ne le za en dan
V ponedeljek z radarjem kontrolirali 795 vozil — 

Le 42 prekoračiteljev hitrosti________

NOVO MESTO — Že po običa
ju pomeni prvi šolski dan tudi po
večano kontrolo prometa na cestah, 
še posebej tistih, ki držijo mimo 
osnovnih šol. Vsakoletno akcijo je 
tudi tokrat pripravil Republiški se
kretariat za notranje zadeve, toda 
vsaj za Novo mesto velja, da kakš
nih posebnih in pretresljivih rezul
tatov ni dala.

Miličniki novomeške postaje mi
lice so v ponedeljek dopoldne z ra
darjem kontrolirali kar 795 motor
nih vozil, toda prekoračiteljev do
voljenih hitrosti je bilo začuda ma
lo. Nemara tudi zaradi dolgih in 
počasnih kolon, tako da je radar 
zabeležil vsega 42 voznikov, ki so 
preveč pritiskali na plin. Zoper de
vet voznikov so napisali prijave 
sodniku za prekrške, trije med njimi

so bili taki, ki vozila niso ustavili 
pred prehodom za pešce. In ko smo 
že pri številkah: miličniki novo
meške splošne in prometne postaje 
milice so v ponedeljek v dopoldan
skih urah zaradi takšnih ali drugač
nih prekrškov opozorili še 18 voz
nikov, poleg tega pa so pregledali še 
101 vozilo in ugotavljali njihovo 
tehnično (neoporečnost.

Za konec ni odveč dodati še ne
kaj. Resda je bilo republiške akcije 
konec že v ponedeljek popoldne, 
toda novomeški miličniki pravijo, 
da bodo nadaljevali s svojimi. In to 
kar vsak dan, še posebej ob urah, ko 
je na cestah in pločnikih največ šo- 
laijev. Preveč grenkih izkušenj je, 
da bi otroke prepustili na milost in 
nemilost voznikom.

B. B.
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Vse več nerešenih zadev
Težave pri belokranjskem sodniku za prekrške tudi 

zaradi nerešenega kadrovskega vprašanja___
ČRNOMELJ — Skupščini občin 

Črnomelj in Metlika sta leta 1983 spre
jeli dogovor o ustanovitvi skupnega or
gana za kaznovanje prekrškov, to delo 
pa naj bi opravljali en sodnik za prekr
ške, strokovni sodelavec in potrebno 
število administrativnih delavcev. Do
ločeno je bilo še, da bo sedež organa v 
Črnomlju, enota v Metliki, financirali 
pa ga bosta obe občini.

Po takratnih zakonskih predpisih je 
lahko delo strokovnega sodelavca opra
vljal diplomirani pravnik brez pravo
sodnega izpita, vendar največ eno leto. 
Strokovni sodelavec sodnika za prekr
ške obeh belokranjskih občin pa je tudi 
po enem letu ostal isti diplomirani 
pravnik brez pravosodnega izpita, in to 
kljub temu da sta vodja organa za pre
krške in predsednik republiškega senata 
za prekrške pogosto na to opozarjala 
predsednike občinskih skupščin in iz
vršnih svetov metliške in črnomaljske 
občine. Tako je kadrovska zasedba v 
organu za prekrške še vedno ista in gle
de strokovnega sodelavca celo nezako
nita. Posledica tega pa je večanje števila 
nerešenih zadev, saj delo sodnika 
opravlja le vodja organa. Strokovni so
delavec brez pravosodnega izpita lahko 
po zakonu o prekrških le zaslišuje, ne 
more pa izdajati odločb.

Kot rečeno, pa se število nerešenih

zadev povečuje in naj bi po predvide
vanjih vodje organa za prekrške konec 
leta doseglo že 3.000 zadev, to pa po 
normativih, ki veljajo za sodnike za 
prekrške, zadostuje za delo treh sodni
kov. Metličani so celo zagrozili, da za 
skupni organ ne bodo več dajali denar
ja, če se končno ne uredi kadrovski 
problem. Zato so se končno odločili 
popraviti in dopolniti dogovor o usta
novitvi skupnega organa za kaznovanje 
prekrškov, tako da se ukine delovno 
mesto strokovnega sodelavca in odpre 
še eno delovno mesto sodnika. To pa ne 
bo pomenilo večje dodatne finančne 
obremenitve, saj prejema sedanji stro
kovni sodelavec osebni dohodek, ki je 
le za slab tisočak manjši od prejemka 
sodnika za prekrške.

M. B.-J.

RAZBITA SPOMINSK 
PLOŠČA

AJDOVEC — Šele 30. avgus1 
so bili žužemberški miličniki d 
veščeni, daje neznan storilec nek
dni poprej razbil spominsko plošč •
\/111/ A 7H I/ raž onnlimntr/\ir .veliko 70 krat 50 centimetrov 
obeležuje boje Gubčeve brigade 
Ajdovcu v dneh od 11. na 12. d 
ccmber 1942. Storilca vandalske 
početja možje postave še iščejo, 
premislek pa je vprašanje, zak 
krajani tega početja niso prej prij 
vili.
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Enoletni otrok 
se je utopil 

v posodi

UKRADEL KOMBI
ČRNOMELJ — Mladen Einsiedler iz 

Črnomlja je imel svoj kombi Renault 
Traffic minuli vikend parkiran pred me
hanično delavnico. Vozilo je bilo odkle
njeno, v njem pa so bili kontaktni ključi. 
Okoli 23. ure je prišel do vozila neznan 
vojak, sedel v kombi in se z njim odpeljal 
do Viniške ceste, kjer je trčil v pol metra 
visoko betonsko ograjo. Storilca še iščejo, 
materialne škode pa je za 50 tisočakov.

Kar dvoje tragični 
utopitev minuli tedej

PO DOLENJSKI 
DEŽELI

• Neznan predrznež je zadnje avgu
stovske dneve izkoristil za obisk Ku- 
kembergerjeve domačije na Gorenjih 
Ponikvah. Vstopil je nepovabljen 
skozi nezaklenjena garažna vrata, nos 
pa ga je popeljal naravnost v shram
bo. Da tat ni vegetarijanec, priča po
datek, da je iz shrambe odnesel več 
mesa, za sladico pa je s seboj vzel še 
nekaj kompotov.

• Novomeški gozdarji so imeli še do 
pred dnevi na Jordankalu spravljenih 
na kupu več kubičnih metrov buko
vega lesa. Toda jesen in zima sta pred 
vrati, kar je neznanega nepridiprava 
napotilo, da je kake tri kubike lesa 
odpeljal na svoj dom. Miličniki po
magajo gozdarjem iskati naslov, ka
mor naj eni in drugi pošljejo račune.

• 27-letni Šentjernejčan Jože R. je 1. 
septembra popoldne pridno popival, 
toda da bi začeto opravilo temeljito 
dokončal, mu je zmanjkalo časa. Zato 
je dve steklenici žganja vzel kar do
mov in lam nadaljeval druženje z ma- 
ligani. Slednji so v poznih večernih 
urah zanetili prepir z domačimi, prišlo 
je celo do pretepa, tako da so morali v 
stanovanje stopiti tudi miličniki. V 
njihovi družbi so Jožeta maligani hi
tro zapustili.

NEZNANCA STA GA 
PRETEPLA

TREBNJE — 30. avgusta zvečer sta 
prišla do hleva Janeza Bregarja iz Steha- 
nje vasi pri Trebnjem dva neznanca in ga 
brez vzroka pričela pretepati. Ko je to 
opazila Bregarjeva žena, je pričela vpili, 
tako da sta neznanca pobegnila v temo. 
Bregarje bil ob tem laže ranjen, miličniki 
pa sporočajo, da so predrznežema že na 
sledi.

ČRNOMELJ, DRUŽINSKA V* 
— Kar dve tragični utopitvi je prir 
sel minuli teden, še posebej je po B1 
krajini odmevala smrt enoletne A4 
Laknar iz Šipka pri Dragatušu.

27. avgusta sta bila Anjina sta: 
službi in na otroka je pazila stara n 
ma. Okoli 9. ure je bila z njim na d' 
rišču. Samo za hipec je odšla v hit 
med tem časom pa je Anja stopila 
kovinske posode s premerov 42 d 
timetrov in višino 35 cm, v kateri 
bilo 6 centimetrov visoko vode. Ti 
dovolj, da seje Anja, ki seje v posi 
prekucnila, v vodi utopila.

Dan kasneje, 28. avgusta, pa je ® 
letna Pavla Borštnar iz Dužinske vi 
okoli 10. ure odšla do struge odveč 
vode ob vodovodnem zajetju v P 
žinski vasi prat perilo. Zavoljo vis 
kega pritiska in vrtoglavice pa je p<| 
la v 20 do 30 centimetrov gloM 
vodo in se utopila. Borštnaijevoje11 
šla šele njena hči in takoj tudi poklic 
la pomč, vendar je bilo že prepozU1 

__ _

PREHITRO IN VINJEN — 41-letni 
Slavko Barešič iz romskega naselja Co- 
klovec seje 27. avgusta okoli 12. ure peljal 
z neregistriranim osebnim avtomobilom 
po cesti med Črnomljem in Stransko vas
jo. Zavoljo prevelike hitrosti in zaužitega 
alkohola je blizu Stranske vasi izgubil 
oblast nad vozilom, da gaje zaneslo s ceste 
in se je prevrnil. Odpeljali so ga v novo
meško bolnišnico, materialne škode pa je 
bilo za 8 tisočakov.

NEPRAVILNO PREHITEVAL — L 
septembr&ob 17. uri se je 61 -letni Zagreb
čan Matija Brajnovič peljal z osebnim av
tomobilom po magistralni cesti med Ljub
ljano in Zagrebom. Zaradi prevelike 
hitrosti gaje pri Ribnici ob prehitevanju 
zaneslo s ceste v drevo. Brajnovič in nje
gova sopotnica Snježana Balenovič sta se 
v nezgodi ranila in se zdravita v brežiški

bolnišnici. Materialne škode je bilo*1 
tisočakov.

PADEL Z MOTORJEM — 22J
Marjan Gutman iz Vrha nad MokB
gom se je 31. avgusta peljal na n e rež1 
ranem motornem kolesu, na katerefl1 
njim sedel še Zoran Mikec, po cesti1 
Mokronogom in Vrhom. Zaradi prey 
hitrosti sta med vožnjo padla 
poškodovala.

PREHITEVAL V ŠKARJE 
letni Vince Figedi iz Sente seje 2. sep1
bra ob 16.30 peljal z osebnim avtoi11 ki
:esti med Ljubljano in Zagrebom, 
entjurju je prehiteval v škarje in m

vozilo, ki gaje nasproti pripeljal 51 
Nikola Stančič iz Ljubljane. Figedi 
nezgodi laže ranil, materialne škode r 
bilo za 100 tisoč dinarjev.



AMERIŠKI 
PROFESIONALCI 
V NOVEM MESTU

NOVO MESTO — Ljubitelji košarke 
na Dolenjskem bodojutri zanesljivo prišli 
na svoj račun. V novomeški športni dvo
rani pod Marofom se bosta ob 19. uri po
merili ekipi ljubljanskega prvoligaša Olim
pije in ameriških profesionalcev »Lee 
Jeans AH Starš«. Ljubljančani, ki se pri
pravljajo na pričetek prvenstva, bodo na
stopili v najboljši postavi z Juretom Zdov
cem, članom jugoslovanske zlate reprezen- 
tance, na čelu, medtem ko igra v ameriški 
ekipi vrsta igralcev, ki je nastopala v naj
boljših NBA selekcijah. Takšnega košar
karskega spektakla torej ne kaže zamuditi, 
dodajmo pa še, da se bosta ob 17. uri v 
Predtekmi pomerili kadetski vrsti Novole- 
sa in Olimpije.

V SOBOTO OTROŠKI 
TRIATLON

NOVO MESTO Kot smo že 
zapisali, bo v soboto, 8. septembra, v 
Dolenjskih Toplicah prvi Novomeški 
otroški triatlon, katerega organizator 
je občinska zveza telesnokulturnih 
organizacij. Pravico udeležbe imajo 
fantje in dekjeta med 11. in 14. letom 
starosti; kolje v triatlonu običaj, pa se 
bralo pomerili v plavanju, kolesarje
nju in teku. Prvo bo v 50-metrskem 
bazenu v Dolenjskih Toplicah, kole
sarili bodo po tamkajšnjih cestah, 
medtem ko bo tek z parku pri bazenu. 

»Dodajmoše, da se bos plačilom nekaj 
višje startnine moč prijaviti tudi na 
dan tekmovanja med 13. in 14. uro, 
start tekmovanja pa bo uro kasneje.

OMERZELOVA ZMAGA
KRŠKO — Kakih 2.000 gledalcev je v 

nedeljo popoldne uživalo v bojih najbolj
ših jugoslovanskih specdwayistov, ki so se 

0I na Stadionu Matije Gubca pomerili v pe
tem kolu državnega prvenstva. Zmagal je 
Omcrzel, kije zbral 12 točk, pred Pintar
jem (oba Ljubljana) II, Lekšetom (JKr- 
Sko) 10. Hauptmanom (fejubljana) 8, Spi- 
talerjem (Krško) 7 itd. V skupnem 

_ seštevku vodi pred zadnjo dirko Pintar s 
b0točkami pred Omerzelom (57), Lekše
tom (53) itd.

VPIS V PLESNO ŠOLO
NOVO MESTO — Plesna šola Novo 

jnesto obvešča vse ljubitelje plesa, da se 
bodo te dni pričeli tečaji za odrasle in 
otroke. Tako bo vpis v tečaj za odrasle 16. 
septembra v telovadnici osnovne šole v 
“ršljinu, in sicer ob 16. uri v začetni, ob 
'b. uri v nadaljevalni in ob 20. uri v izpo
polnjevalni.  Dan kasneje, 17. septembra, 
bo v hotelu Metropol med 16. in 19. uro 
'|P'S v celoletno plesno šolo za otroke, tega 
dne ob 20. uri pa še vpis za tečaj aerobike.

'J

TERLEP DRUGI 
NA SVETU

NOVO MESTO — Novomeščan 
Daniel Terlep, član jugoslovanske 
mladinske državne reprezentance, ki 
se je konec avgusta udeležila 2. mla
dinskega svetovnega prvenstva v mo
delarstvu, je dosegel imeniten uspeh.
V kategoriji jadralnih modelov je na
mreč osvojil 2. mesto in za zmagoval- . 
cem zaostal za pičle 3 točke. Nič čud
nega, če sc Terlep skupaj z Darkom 
Bauerjem poteguje za vstop v člansko 
državno reprezentanco. Dodajmo ob 
tem še, da so modelarji novomeškega 
aerokluba pred dnevi nastopili tudi na 
«1. Soko pokalu v Mostarju, kjer je 
bil v konkurenci 73 tekmovalcev iz 
dvanajstih držav Može drugi, Terlep 
‘L, Bauer 30. in Žulič 37.

Kraljica športov dobila nov dom
NOVO MESTO — Takšnega 

atletskega praznika, kot je bil predvče
rajšnjim na prenovljenem stadionu 
Bratstva in enotnosti, Novo mesto za
gotovo ne bo zlepa več doživelo. Ka
kih 2 tisoč ljubiteljev atletike je po 
dolgih desetletjih videlo vrhunsko pri
reditev, številne državne reprezentan
te in rekorderje, omenimo le Draguti- 
na Topiča, Sašo Apostolovskega, 
Seada Krdžaliča, Ivana Mustapiča, 
Brigito Bukovec, Margito Papič, Ta
maro Malešev, Dragana Mustapiča, 
Gorana Kabiča, Mitra Marčeto, Gor
dano Čotrič, Marjano Lužar in seveda 
gostjo, svetovno rekorderko v metu 
kopja, Vzhodno Nemko Petre Felke, 
da ostalih ne omenjamo.

Težko je reči, katera od šestnajstih 
disciplin je bila bolj atraktivna in kva
litetna, po imenih sodeč so bili to za
gotovo moški skok v višino, ženski in 
moški met kopja ter skok v daljino. 
Kratek zalet je bil kriv, da svetovni 
mladinski prvak in rekorder ter član
ski evropski prvak Dragutin Topič ni 
pokazal vsega kar zna, preskočil je 
zanj skromno višino 220 cm, tudi Sa
šo Apostolovski je bil v torek popol
dne sposoben boljšega rezultata. Sicer 
pa je splošna ocena vseh nastopajočih, 
daje novomeški stadion dober in spo
soben celo za vrhunske rezultate. Ne 
nazadnje to potrjuje ženski met kopja, 
kjer je Petra Felke orodje zalučala na 
68,44 metra, s tem rezultatom bi bila 
pred dnevi na EP v Splitu prva, prav 
tako pa je nekaj drugih atletov 
med njimi tudi Brigita Bukovec v teku 
na 100 metrov z ovirami — v Novem 
mestu kar precej popravilo rezultate 
ki sojih v dresu državne reprezentan
ce dosegli v Splitu. Sicer pa poglejmo 
torkove izide:

Met kopja — ženske: 1. Petra Fel
ke (NDR) 68,44, 2. Renata Strašek 
(Kladivar Celje) 57,42, 3. Leonida 
Pirc (TAM Maribor) 51,30; skok s 
palico: 1. Zoran Radovanič (Mladost

Zagreb) 505 cm, 2. Stane Bcnedetič 
(IBL Olimpija) 470,3. Aljoša Rovan 
(AK Brežice) 430; met kopja — moš
ki: 1. Sead Krdžalič (Partizan Be
ograd) 78,22,2. Radomir Ščekič (Cr- 
vena Zvezda) 77,04,3. Ivan Mustapič 
(ASK Split) 76,12; 100 m ovire — 
ženske: 1. Brigita Bukovec (IBL 
Olimpija) 13,40, 2. Margita Papič 
(MLadost Zagreb) 13,83, 3. Marina 
Dančeska (Partizan Beograd) 14,09; 
skok v daljino — ženske: 1. Tamara 
Malešev (Vojvodina) 611 cm, 2. Silvi
ja Babič (ičvarner) 606, 3. Maja 
Radmanovič (Kladivar) 581 cm; 100 
metrov — moški: 1. Miran Zupanc 
(Kladivar) 11,16,2. Andreas Miklavč 
(Beljak) 11,26, 3. Uroš Kresnik 
(Ravne) 11,27; 200 metrov — žen
ske: 1. Gordana Čotrič (Crvena zvez
da) 24,66, 2. Marjana Lužar (ŽAK) 
24,98, 3. Vladka Lopatič (Brežice) 
25,17; 1500 metrov — ženske: 1. 
Jasmina Smirak (Mladost) 4:44,7 j, 
2. Marija Stevanec (IBL Olimpija) 
4:52,12, 3. Manuela Pergar (Pomur
je) 4:57,80; 800 metrov — moški: 1. 
Slobodan Mijolovič (Zadar) 1:48,77, 
2. Mario Dobša (Mladost) 1:52,65,3. 
Vesmin Kajtazovič (Novo mesto) 
1:5319; 400 metrov moški: I. Slo
bodan Brankovič 46,38,2. Smail Ma- 
čev 46,60,3. Nenad Djurovič(vsi Cr
vena zvezda) 46,72; 5000 metrov: 1. 
Saša Ljubojevič (MLadost) 14:38,26, 
2 Igor Salamon (Slov. Bistrica)
14:39,75, 3. Lado Urh (Kamnik)
14:50,64; skok v daljino - moški: I. 
Siniša Ergotič (Mladost) 785 cm, 2 
Borut Bilač (Poszojna) 783, 3. Grujič 
(Radnički) 719; met diska: 1. Dragan 
Mustapič (Sarajevo) 54,74, 2. Igor 
Primc (Novo mesto) 53,80, 3. Miro 
Medič (IBL Olimpija) 48,56 metra;
110 metrov z ovirami — moški: 1. 
Nedeljko Višnjič (Mladost) 14,20, 2. 
Goran Kabič (Triglav) 15,01, 3. Rok 
Kop (IBL Olimpija) 15,20; met kro
gle— ženske: 1. Nataša Erjavec (IBL)

15,27,2. Leonida Pirc (TAM) 11,91, 
3. Martina Hribar (Novo mesto)
11,50 in skok v višino — moški: I.

• V skoku ob palici je Zoran Ra
dovič naskakoval nov državni re
kord 526 cm, vendar brez uspeha, 
ob pregledu ostalih rezultatov pa 
velja omeniti še, daje mlada Novo- 
meščanka Katka Jankovič v teku na 
100 metrov z ovirami postavila nov 
pionirski republiški rekord s 15,64.
• Od aktivne atletike se je v torek 
popoldne z metom preko 61 metrov 
poslovil dolgoletni državni prvak in 
rekorder v metu kopja Darko 
Cujnik.

Sašo Apostolovski (IBL) 220 cm, 2. 
Dragutin Topič (Crvena zvezda) 220, 
3. Petar Malešev (Vojvodina) 215 
cm. B. B.

ŠPORTNI OBJEKT, KAKRŠ
NIH JE MALO — Prof. Jožeta 
Glonatja, starosto novomeške at
letike, kije pred 50-leti v Carigra
du tekel v zmagoviti jugoslovan
ski ekipi na balkanskem krosu, je 
doletela čast, daje pred tekmova
njem slovesno odprl prenovljeni 
stadion. (Foto: J. Pavlin)

V Ribnici 
kmalu tudi 

ženski rokomet
Letna skupščina Roko- 

metnega kluba Inles
RIBNICA — Prav vsi govorniki na 

petkovi letni skupščini Rokometnega 
kluba Inles so si bili enotni v oceni, daje 
bilo v tej športni družini v zadnjih letih za
res ogromno narejenega. To najbolje potr
jujejo tudi rezultati, še posebej mladih se
lekcij, ki so vseskozi v vrhu slovenskega in 
jugoslovanskega rokometa. Krona uspe
hov pa je bila po besedah Franca Šilca, 
predsednika kluba, leta 1988, koso kadeti 
postali državni prvaki.
„ Seveda tudi brez pogledov naprej ni šlo.

. Zelja vseh je, da ta kadetska ekipa potrdi 
obete tudi v članski konkurenci. Po bese- 

' dah novega trenerja prve ekipe Andreja 
Mateta bodo mladi igralci dobili prilož
nost izkazati se na ligaškem prvenstvu. 
Časi zlate generacije ribniških rokometa
šev so mimo, ime in ugled rokometa v 
Ribniški dolini bodo morali sedaj braniti 
mladi. Vsaj enako breme kot igralci pa si 
bodo morali na pleča nadeti tudi člani 
klubske uprave, blagajna je namreč vse 
prevečkrat prazna in tudi ostali pogoji za 
delo niso vselej najboljši. Prav tako je želja 
vseh, da bi v Ribnici naposled zaživel tudi 
ženski rokomet, to je potrdila tudi skupš
čina. Veliko pomoč pri uresničitvi te želje 
pričakujejo v klubu iz tamkajšnje osnovne 
šole, ki naj bi bila tudi zaledje ženskega 
rokometa.

Dodajmo za konec, da je petkova 
skupščina razrešila dosedanjega predsed
nika kluba Franca Šilca in na njegovo me
sto imenovala Franca Lapajneta.

M. G.-č.

VPIS KANDIDATOV
RIBNICA — Atletsko-gimnastični klub 

Bilder, ki ima sedež v Ribnici na Gorenj
ski cesti 20, vpisuje še do 15. septembra 
(od 17. do 21. ure) kandidate za tečaj. 
Pravijo, da bodo poskrbeli za zdravje in 
vitkost tečajnikov in tečajnic pa še za vi
talnost, lepo postavo, moč in športno 
formo.

KATASTROFA ELANOVCEV — Nogometaši novomeškega Elana so na drugem 
letošnjem gostovanju doživeli enega svojih najtežjih porazov. Kar s 5:0 jih je ugnala 
ekipa Naklega, novomeški napadalci s Kostrevcem (na posnetku v belem dresu) na 
čelu pa niso znali nasprotnikovih vrat zadeti niti iz najugodnejših položajev. Mila- 
novič je v 75. minuti celo zastreljal enajstmetrovko. (Foto: B. B.)

Domov s petimi zadetki
Hud poraz nogometašev Elana v 3. kolu SNL — V ne

deljo s Slovanom
NAKLO — Po dveh uspešnih predsta

vah in nepričakovani dobri beri točk so 
nogometaši novomeškega Elana v 3. kolu 
prvenstva v prvi republiški nogometni ligi 
doživeli nenadejano hud poraz v Naklem. 
Kar s 5:0 jih je ugnala domača istoimena 
enajsterica in tako prizadejala elanovcem 

1 enega najhujših porazov.
Novomeščani so tokrat povsem odpo

vedali, ekipe, ki je na gostovanjih veljala 
za enega najtrših orehov, tokrat enostavno 
ni bilo moč prepoznati. Srečanje je bilo 
praktično odločeno v prvih nekaj minu
tah, kajti že sredi prvega polčasa so igralci 
Naklega vodili s 3:0, prvi polčas zaključili 
s prednostjo štirih zadetkov, zadnji gol pa 
so dosegli minuto pred koncem tekme. 
Resnici na ljubo velja dodati, da so No
vomeščani zaigrali v drugem delu nepri
merno bolje, imeli so tudi priložnosti za 
znižanje rezultata; najlepšo je v 75. minuti 
zapravil Milanovič, ko je zastreljal enajst- 
mertovko. S tem hudim porazm je ekipa 
Elana zdrknila z vrha v drugo polovico 
lestvice, s tremi točkami in razliko v za
detkih 3:7 je po nedelji na 10. mestu, v na
slednjem kolu pa bo v Porlovaldu igrala z

ljubljanskim Slovanom, ekipo, ki letosju- 
riša na vrh. Z igro, kakršno so pokazali v 
nedeljo, imajo elanovci pičle možnosti, da 
opravijo popravni izpit.

Še postava Elana: Hrovat, A. Primc, S. 
Mesojedec (Kolenc), Kramar, Kobe, Ha
džič, Bracovič, Božovič (B. Mesojedec), 
Milanovič, V. Primc, Kostrevc.

V NEDELJO FINALE 
ODBOJKARSKEGA 

POKALA
NOVO MESTO — Odbojkarske

ga zatišja je konec. Ljubitelji tega 
športa v Novem mestu bodo prišli na 
svoj račun že v nedeljo, ko bo v šport
ni dvorani pod Marofom finale letoš
njega odbojkarskega pokala Sloveni
je. Od 10. ure naprej se bodo za pokal 
Odbojkarske zveze pomerile ekipe 
mariborskega Stavbarja, anhovskega 
Salonita, novega člana prve zvezne A 
2 lige, in novomeškega Pionirja.

Šest zmag športnikov Krke
p0 prvem delu delavskih športnih iger največ uspeha 
___ za Krko, Pionir, Novoles in Iskro Tenel

NOVO MESTO — Te dni se pričenja 
-J ®rugi del letošnjih delavskih športnih iger 
2 ..Ovomeške občine; po prvem so se najbo
lj 'Jc odrezali tekmovalke in tekmovalci Kr- 

c- Pionirja, Novolesa in Iskre Tenel.
. Tako je v ženskem namiznem tenisu 
'»vila vrsta Krke pred Domom občanov 
n Novolcsom, v moškem delu tekmova- 
3a Pa je bila Krka pred Dolenjskim in- 

;fl ,0rmativnirn centrom in Iskro Hipot. V 
:gi p'nskem streljanju je ekipno slavila vrsta 
It 
li'
J

p,—streljanju je eiupno Slavna vrsta 
'°nirja, 2. je bila Krka, 3. Dom starejših 
“čanov, posamično pa je bila I Gobče- 

.*• 2. Kosova, 3. Prašičkova Pri moških 
ir zmagal Novoles, druga je bila Krka in 

reiJi Pionir, posamično pa je slavil Ma- 
2?J'ovič, 2. je bil Čelesnik, 3. Ancelj. V 
Joški košarki je zmaga odšla v Pionir, 
rbtgi je bil IMV in tretja Krka, v ženskem 
*e8ljanju je zmagala Krka pred Društvom 
Pokojencev in Domom starejših obča- 

?®v. v n.oškem pa Pionir pred Krko in Is- 
3,0 Tenel. Najbolje so se za šahovnicami 
^vezali šahisti IMV, Krka ja biia druga in 
, ru.štvo invalidov tretje; v ženskem pika- 

je zmagala Iskra Tenel pred Domom 
. tarejših občanov in Labodom, posamič-

*

no pa Goršetova pred Šventovo in Roz
manovo, medtem ko je pri moških ekipah 
slavila Iskra Tenel pred Novolesonj in 
SDK, posamično pa Kristan pred Žuli- 
čem in Grandovcem. V ženskem badmin
tonu je bila prva Rifljeva, 2. Jožefova, 3. 
Kraljeva, ekipno je slavila Iskra Tenel, 2. 
je bila Krka, 3. Dom starejših občanov; 
med moškimi je zmagal Stegnar pred 
Resnikom in Malnarjem, ekipno pa Peda
gogi pred Novoteksom in Krko. V malem 
nogometu so sc najbolje odrezali brcarji 
Krke pred Iskro Hipotom in Iskro Tene- 
lom, v ženski odbojki Krka pred Pionir
jem in Labodom, med moškimi pa Novo
les pred Pedagogi in IMV.

Še pogled v teniški šport. V prvem delu 
DŠI je med ženskami posamično zmagala 
Gregorčičeva, druga je bila Košmerljeva 
in tretja Jakovljevičeva, ekipno pa Krka 
pred Zdravstvenim ejentrom in Skupščino 
občine. V moški konkurenci je po priča
kovanju slavil Stokanovič. drugi je bil Uhl 
in tretji Cujnik, ekipno pa so zmagali Pe
dagogi, 2. je bila vrsta urarstva NVachter, 
3. Iskra Hipot.

GLASBENIK 
GLOBOKAR 

ZMAGAL V TENISU
SADINJA VAS — V soboto in 

nedeljo je bil na igrišču gostilne Na 
gričku v Sadinji vasi nad Dvorom te
niški turnir, ki ga je priredil domači 
gostinec Boris Novak ob pomoči ne
katerih prijateljev tega športa. Med 24 
tenisači in 3 tenisačicami, člani teniš
kega kluba Griček, je zmagal sloviti 
glasbenik, naš rojak iz Žužemberka, 
56-letni Vinko Globokar, ki živi in de
la pretežno v Parizu. V finalnem boju 
je po razburljivi igri premagal Ljub
ljančana Gorazda Ravnikarja; naj
boljši domačin je bil Slavko Koncilja 
z Dvora, ki je zasedel 3, do 4. mesto.

ZMAGAL POLANC, 
ROBIČ ČETRTI

LJUBLJANA — Nckolikanj presenet
ljivo jc na letošnji tradicionalni 22. dirki 
za Veliko nagrado Roga zmagal Marko 
Potenc iz kranjske Save, najboljši Krka." 
pa je bil Jurc Robič na 4. mestu. Od osta
lih Novomeščanov omenimo še Robija 
Šebenika, ki je bil sedmi, Saneh Papež je 
zasedel enajsto, mladinec Štangclj pa 14 
mesto.

ROKOMETNE NOVICE
• Po številnih zapletih v jugoslo
vanskem rokometu je sedaj vendarle 
jasno, da bodo zvezne lige v novem 
prvenstvu takšne, kotjih jc predlagalo 
predsedstvo Rokometne zveze Slove
nije. To pomeni, da bo imela enotna 
prva liga 14 ekip, ob njej pa bodo štiri 
druge zvezne lige. Igralke kočevskega 
Itasa bodo tako nastopale v II. zvezni 
ligi — sever, v prvem kolu prvenstva, 
ki se prične 22. septembra, pa bodo 
doma igrale z Bakovci.
• Rokometaši ribniškega Inlesa Rika 
bodo del priprav opravili v ČSFR, 
točneje v Koprivnici, s katero imajo 
tesne stike. Lesarji bodo gostje tam
kajšnje Tatre, s katero bodo odigrali 
tudi nekaj prijateljskih srečanj.
• V prihodnji sezoni bo dekleta ko
čevskega Itasa vodila dvojica Stojan 
Gelze — Dušan Križman Igralke so s 
pripravami že pričele, med 8. in 15. 
septembrom pa bo ekipa na pripravah 
v Novigradu. Dodajmo še vest, daje h 
Kočevkam prestopila dosedanja igral
ka mariborskega Branika Petkova.
• V prijateljskem srečanju so roko
metaši Inlesa Rika pred dnevi ugnali 
ekipo Ponikev s 26:21 (15:11). Za go
stitelje je največ zadetkov dosegel Le
sar (6). za goste pa Strnad (4).

M. G-č.

V NOVO MESTO KAR Z NEBA
Pred jutrišnjim pričetkom svetovnega padalskega 
prvenstva na Lescah — Pogovor z Darinko Krstič- 

Uhan, bivšo reprezentantko Jugoslavije
Eden najbolj privlačnih letalskih 

športov je padalstvo. Do leta 1982je bi
lo doma tudi na Dolenjskem in ker se 
bo jutri začelo 20. svetovno padalsko 
prvenstvo v klasičnih disciplinah na 
Lescah, je to še razlog več za pogled v 
tiste čase. Novo mesto je padalsko za
nimivo predvsem zato, ker v njem živita 
kar dve bivši članici državne padalske 
reprezentance. To sta Dušica Hlavaty 
in Darinka Lhan-Krstič. Slednja je bi
la tudi udeleženka 10. svetovnega pa
dalskega prvenstva, kije bilo prav tako 
na Lescah. Osvonla je 9. mesto v gene
ralni razvrstitvi. Članica reprezentance 
je bila od 1969 do 1974, še posebej pa 
seje odlikovala v figurah (obrati in salti 
v prostem padu), tako da so njene teda
nje rezulate presegle naše reprezentant
ke šele pred nekaj leti.
• Skakati ste začeli 1967 v Zrenjani- 
nu, kjer ste hodili v šolo; 1969 ste bili 
že članica državne ekipe, leto kasneje 
pa udeleženka SPP. Dokaj hiter 
vzpon, mar ne?

»Že med začetnim šolanjem sem hitro 
prešla na prosto odpiranje (običajno 
padalci opravijo prvih deset skokov na 
avtomatsko odpiranje), saj je učitelj ne
kaj padalcev, ki nismo bili pri prvih 
skokih preveč izgubljeni, spustil že tretji 
skok na prosto (padalec odpira sam).

20. SVETOVNO PADA1SKO PRVENSTVO 
EESCE - BLED '90 7 -16 September

Pri prvem skoku na ta način pa sem 
imela težave, nikakor namreč nisem 
mogla izvleči ročice za odpiranje. Šele 
ko sem jo potegnila z obema rokama, 
mi je to uspelo. (Hitrost leta v prostem 
padu je okoli 180 km na uro, Dara pa je 
bila tudi kasneje poznana po svojem 
načinu odpiranja. Ker je običajno imela 
težave pri odpiranju oz. izvleku kupole 
iz nahrbtnika, je takoj po potegu ročice 
začela z eno roko tepsti nahrbtnik in s 
tem dosegla hitrejše odpiranje — op.p.) 
Leto kasneje sem dobila padalsko 
športno dovoljenje in začela tekmovati. 
Najprej republiško, potem državno pr
venstvo. Vodstvo Letalske zveze Jugos
lavije seje ravno takrat odločilo za po
mladitev padalske ženske ekipe, me 
uvrstilo vanjo in takoj smo odšli na Ja
dranski padalski pokal v Portorož.«
• To je bilo takrat zelo pomembno 
mednarodno padalsko tekmovanje, 
tekmovali pa ste v padalski štefeti in 
skokih na vodo.

»Ja, štafeta je zelo zanimiva disciptiha, 
ki pa se ne skače več. Ekipa šteje štiri 
tekmovalec. Poteka pa takole. Tekmo
valci imajo tri palice. Na višini 2500

• In skoki na vodo?
»Padalec je moral z 800 metrov skočiti 

v cilj (velika boja). Če si skočil nekoliko 
stran, so ti računali kazenske točke gle
de na čas plavanja. Kasneje pa so to dis
ciplino nekoliko spremenili in dodali še 
eno bojo. Tako si imel rdečo (doskok) 
in belo, do katere si moral plavati od 
prve. Je pa bilo pri teh skokih takrat 
nekaj še posebej zanimivo. Dušanka 
Hlavaty namreč ni znala plavati. Sicer 
smo jo ostale tekmovalke učile, naučile 
pa ne.«

Skok v cilj na 10. svetovnem prvenstvu 
leta 1970 v Lescah. (Foto: M. Ciglič)

metrov izskočijo drug za drugim, med 
vsakim pa mora biti sekunda presledka. 
V prostem padu mora 3. tekmovalec 
dati štefetno palico četrtemu, drugi tret
jemu in prvi drugemu. Prvi tako ostane 
brez palice. Sodniki vse to spremljajo z 
daljnogledi, potem pa je potrebno še 
skočiti v cilj.«

PRIČETEK JESENSKEGA 
DELA DŠI

NOVO MESTO Te dni se pričenja 
jesenski del tekmovanj delavskih športnih 
iger novomeške občine. Tako od torka do 
jutri merijo moči v balinanju na igrišču 
Doma starejših občanov, danes popoldne 
bo prvenstvo v plavanju v Dolenjskih To
plicah, 20. septembra se bodo pričeli boji 
na nogometnih igriščih, 22. septembra se 
bodo pomerili kegljači in 27. septembra 
igralci badmintona. Oktober ima nekoli
ko krajši urnik, 2. 10. bo namreč kros. 4 
10. prvenstvo v atletiki, nato pa še v tenisu 
in orientacijskem teku ter košarki. Igre 
bodo končane novembra s šahovskim 
turnirjem in tradicionalnim športnim 
dnevom.

Darinka Krstič-Uhan

• Preskočiva svetovno prvenstvo in 
poglejva vaše prvo srečanje z Novim 
mestom.

»V Novo mesto sem padla dobesedno 
z neba. Spomladi 1970 sva z Janezom 
Brezarjem (tudi znani padalec) šla sk 
kat zaradi nekega praznika ■ Novo m 
sto. Še v zraku sem gledala .1 neza, k.,- 
koje pristal. Padel je na stopnice poleg 
spomenika pri Študijski knjižnici. Kip 
partizana je razširjene roke dvigoval 
proti nebu, Janez pa je ravno tako raz
širjenih rok ležal na tleh. Jaz sem prista
la pred kinom Krka, vendar tako, da 
sem z nogami odbila del cestne luči. To 
je moj prvi vtis iz Novega mesta. Jeseni 
pa sem tu dobila službo (v Krki), teda
nji upravnik DLC Zdenko Hlavaty pa 
mi je odstopil sobo. Kasneje sem se po
ročila z Jožetom Uhanom, ki je tudi le
talec in učitelj jadralnega letenja, rodila 
sina Boruta, in ostala tu.«

Dara je nehala skakati leta 1974. Kot 
pravi, 'zaradi velikih težav v reprezen
tanci, še posebej zato, ker so imeli zasta
rela padala. 1975 je naredila še dva 
skoka, nekaj skokov pa še 1978. Vsega 
skupaj ima več kot 1000 skokov.

1978 pa je Novo mesto zopet padal
sko zaživelo, DLC je dobil štiri nove 
športne padalce. Bojana Povšeta iz 
Mirne Peči, Dareta Kavška iz Radoho
ve vasi, Braneta Črva iz Novega mesta 
in Tomaža Bukovca iz Trebnjega. 1978 
in 1979 so se tako odpirale kupole nad 
letališčem v Prečni, Dolenjska je imela 
zopet svoje zastopnike na republiških 
prvenstvih,  medklubskih in odprtih dr
žavnih tekmovanjih.

Potem pa je padalstvo v DLC umrlo. 
Zaradi zunanjih vzrokov (1980 sta bili 
kar dve smrtni nesreči v Sloveniji) pa 
tudi notranjih. Od osebnih, do nezain
teresiranosti vodstva DLC za to panogo.
‘Tako je nekaj športnih in šolskih pa

dal še vedno v skladišču Dolenjskega le
talskega centra. Pa ne zato, ker bi čakali 
boljše čase,, ampak zato, ker jih vodstvu 
pač ni uspelo vseh prodati. Padalski časi 
Novega mesta so verjetno dokončno 
minili.

TOMAŽ BUKOVEC

MALI NOGOMET
MIRNA PEČ — V' nedeljo, 16. sep

tembra, se bo ob 8. uri v Mirni Peči pričel 
turnir v malem nogometu. Organizator 
sprejema prijave pol ure pred pričetkom 
turnirja, vse morebitne dodatne informa
cije pa dobite na telefon (068) 84-309. 
Najboljše čakajo lepe nagrade, turnir pa 
bo potekal na dveh igriščih.

KLASIČNE
PADALSKE
DISCIPLINE

V teh disciplinah se tekmuje posa
mezno in ekipno, ocenjuje se tudi 
kombinacija obeh disciplin, osnovni 
pa sta dve, in sicer:

Figure: Padalec mora v prostem 
padu izvesti tri komplete likov, četr
tega, v finalni seriji, pa izvaja le 25 
procentov najboljših. Zaporedje zavo
jev določijo sodniki pred skokom. 
Ocenjuje se čas in pravilnost izvedbe 
posameznega kompleta. Sodniki oce
njujejo skok na podlagi videoposnet
ka, ki ga posnamejo z dvema vide
okamerama na zemlji. Padalci skačejo 
z višine 2000 m in 12 — 13 sekund 
nabirajo hitrost.

Skoki na cilj: Tekmovalci morajo 
z višine 1000 m zadeti 5 cm veliko 
ploščico (ničlo). Padalo odpirajo do 
10 sekund In nato jadrajo proti cilju. 
Razdalje sc merijo elektronsko, ničlo 
zadevajo s peto. Opravijo 8 skokov, 
nato skačejo še 9. polfinalni skok, po
lovica najboljših pa še 10. skok. Če ne 
da zmagovalca niti 10. skok. zamenja
jo 5-eentimetrsko ciljno ploščico s 
3-centimetrsko.
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m% TELEVIZIJSKI SPORED
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«
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Številni tečaji
Letos ne le v Črnomlju, 

ampak tudi v Metliki

PETEK, 7. IX. 
SLOVENIJA I
8.35 11.50 in 15.40 0.20 TELE

TEKST
JI.50 VIDEO STRANI
9.00 MOZAIK
9.00 KLJUKČEVE DOGODIVŠČINE
9.15 ODLAGALIŠČE JEDRSKIH OD

PADKOV, 1/2
9.45 AFERA PRISLUŠKOVANJA, I /4

10.30 MIHAJLO LOMONOSOV. sov
jetska nadalj., 3/9

11.40 VIDEO STRANI
14.55 VIDEO STRAN
15.05 ŽARIŠČE, ponovitev
15.35 SOVA, ponovitev
16.50 EP VIDEO STRANI
16.55 POSLOVNE INFORMACIJE
17.00 DNEVNIK I
17.05 MOZAIK 

TEDNIK, ponovitev
18.15 SPORED ZA OTROK E IN MLA

DE
PESNIKI O OTROCIH
PET PRIJATELJEV, angl. nani/..,
11/13

19.05 RISANKA
19.15 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
19.59 ZRCALO TEDNA
20.20 V 80 DNEH OKOLI SVETA, 

angl. dok. serija, 5/7
21.10 ZAKON V LOS ANGELESU, 

amer. nani/.. 17/42
22.00 DNEVNIK 3
22.25 SOVA:

" DRUŽINSKE VEZI, amer. nani/., 
1/24
CIKLUS FILMOV J. I RANKF.N- 
HF.IMERJA:
MLADI TUJEC, amer. film (ČB) 

0.10 VIDEO STRANI

SLOVENIJA 2
17.30 Studio Maribor: Tele M 19.00 
Če/tri gore... 19.30 Dnevnik 20.00
ŽariSče 21.10 Veliki dirigenti: A. Tos
canini 22.05 SkupSčinska kronika
22.35 Finale GP v atletiki (posnetek i/ 
Aten)

HTV 1
10.10 TV koledar 10.20 Risanke 
I 1.05 Poletni program 14.05 Prizori iz 
preteklega stoletja 14.30 Izobraževalna 
oddaja 15.00 Kapetan Grom in vojaki 
prihodnosti (ameriška naniz.) 15.35 
Poročila 15.40 Program plus (ponovi- 

. tev nočnega programa) 18.00 Poročila
18.10 TV koledar 18.20 Številke in 

črke 18.40 Poročila v nemščini
18.45 Taksi (ameriška humoristična nani
zanka) 19.10 Risanka 19.30 Dnev
nik 20.00 V Cityju (angl nadalj.)
20.55 Zabavnoglasbena oddaja 21.40 
Dnevnik 22.00 Oddaja o kulturi
23.00 Poročila v angleščini 23.05 Pro
gram plus 1.15 Poročila 1.20 Ekstra 
program plus

SOBOTA, 8. IX. 
SLOVENIJA 1
8.35 1.40 TELETEKST
8.50 VIDEOSTRANI
9.00 IZBOR TEDENSKE PROGRAM

SKE TVORNOSTI
12.05 VIDEOSTRANI
12.35 ROCK KOMPAS, ponovitev
13.30 MALA MO, ameriški film
15.50 ŽARIŠČE, ponovitev
16.20 SOVA, ponovitev
16.50 F.P VIDEO STRANI
16.55 POSLOVNE INFORMACIJE
17.00 DNEVNIK I
17.05 SPORED ZA OTROKE. IN 

MLADE
19.00 EP VIDEOSTRANI
19.05 RISANKA
19.20 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME 
19.59 UTRIP
20.20 ŽREBANJE 3 x 3
20.35 EU ROM LISICA, I. oddaja
21.40 KRATKA RAZISKAVAOKRU-

HU, dok. oddaja
21.10 DNEVNIK 3 
22 35 SOVA:

SRCE MESTA, amer. naniz., 4/13 
KO POKLIČI: TUJEC, amer. film 
ZLATA DEKLETA, amer. naniz...

v novomeškem Kabelskem 
razdelilnem omrežju 9 

na kanalu m*

DNEVNI SPORED ZA TA TEDEN:

18.31 obvestila
18.55 oglasi & mali oglasi
19.00 NOVICE
19.05 oglasi & mali oglasi
19.10 rezerviran čas
19.25 NOVICE (ponovitev)

NASLOV: Glavni trg 24/I 
TELEFON. 068/23-611 
TELEFAX: 068/21-696

1/25
1.30 VIDEO STRANI

SLOVENIJA 2
17.00 Satelitski programi - 18.00 Ro
kometni turnir Yasxa, finale 19.00 Da
nes skupaj 20.15 Filmske uspešnice: 
Vrtiš me. a me ne spustiš (amer. film) —
22.05 Satelitski programi

HTV 1
9.15 TV koledar 9.25 Čebelica Maja

9.50 Program plus (ponovitev)
12.10 Lov na srečo (kanadska nadalj., 
6/14) 13.00 Prizori iz. preteklega stolet
ja 14.35 Ciklus filmov o Lassie: Pogu
men kol Lassie(amer. film) 16.00 Kri
tična točka 16.45 Poročila — 17.00 
Narodna glasba 17.30 Ulica strahopet
cev (angl. naniz., 6/13) 18.20 Sedmi
čut 18.30 Dokumentarna oddaja
19.15 Risanka 19.30 Dnevnik 2
20.15 Največji rop stoletja (angl. film) -
22.15 Dnevnik 3 22.30 Športna sobota

22.50 Poročila v angleščini — 22.55 
Program plus 1.15 Poročila 1.20 
Ekstra program plus

NEDELJA, 9. IX. 
SLOVENIJA 1
8.25 - 12.40 in 14.10 24.00 TELE-

TEKST
8.40 VIDEO STRANI
8.50 OTROŠKA MATINEJA:

PET PRIJATELJEV, „ngl. naniz. 
11/13

10.05 ....
11.05 ALO, ALO, angl. naniz., ponovitev
12.00 KMETIJSKA ODDAJA
12.30 VIDEOSTRANI
14.25 VIDEOSTRANI
14.35 PRAŠKI PANOPTIKUM, češkos- 

lov. naniz., 9/10
15.35 SOVA, ponovitev
16.55 POSLOVNE INFORMACIJE
17.00 DNEVNIK I
17.05 COLDWINOVF. NORČIJE,‘amer. 

film
18.55 RISANKA
19.00 TV MERNIK
19.15 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
20.00 POZITIVNA NIČLA, nadalj. TV 

Zagreb, 6/6
20.55 ZDRAVO
22.15 DNEVNIK 3, VREME
22.35 SOVA:

DOKTOR DOOGIE HOWSER. 
amer. naniz.., 2. del 
SIN Z OTOK A, amer. naniz , 5. del

23.50 VIDEO STRANI

SLOVENIJA 2
Opomba: 15.00 F-l za VN Italije
10.00 Oddaja za JLA in igrani film
14.00 Nedeljsko športno popoldne
19.00 Da ne bi bolelo 19.30 Dnevnik

20.00 Ob 500-letnici Idrije (dok. odda
ja) 20.40 Le Corbusier (I. del)
21.50 Športni pregled 22.35F-l/.aVN 
Italije (posnetek iz Monze)

HTV 1
9.30 Poročila 9.35 Smrkci (ponovitev)

10.00 Nedeljsko dopoldne za otroke 
I 1.00 K metijska oddaja 12.00 Res

na glasba 13.00 Poslovna ženska (serij
ski film) 14.00 Poročila — 14.05 Ne
deljsko popoldne —' 16.00 Odkritja pod 
vodo (angl. poljudnoznan. serija) —
17.00 Igrani film 18.45 Smrkci (risana 
serija) 19.10 TV sreča 19.30 Dnev
nik 2 20.00 Igrana serija 21.00 Za
bavna glasba — 21.30 Dnevnik 3
21.50 Športni pregled 22.20 Poročila v 
angleščini 22.25 Nočni program — 
0.25 Poročila

PONEDELJEK, 10. IX. 
SLOVENIJA 1
8.35 10.55 in 15.10 0.20 TELE

TEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 MOZAIK
9.00 NINA IN IVO, 7/8
9.15 DA NE BI BOLELO
9.35 MEDNARODNI FOLKLORNI 

FESTIVAL
10.00 UTRIP.ZRCALOTEDNA. MER

NIK
10.45 VIDEO STRANI
15.25 VIDEO STRANI
15.35 SOVA, ponovitev
16.55 POSLOVNE INFORMACIJE
17.00 DNEVNIK I
17.05 MOZAIK, ponovitev 

ZDRAVO
18.30 SPORED ZA OTROKE IN 

MLADE
18.30 RADOVEDNI TAČEK
18.45 ČEBELICA MAJA
19.10 RISANKA
19.15 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
20.05 SENTIMENTALNA ZGODBA, 

drama TV Beograd
21.10 OSMI DAN
22.00 DNEVNIK 3. VREME
22.20 PREGLED MODERNEGA BA

LETA
22.55 SOVA:

ALFRED HITCHCOCK PRED
STAVLJA, amer. naniz.. 2/6 
SRCE MESTA. amer. naniz.,6/13 

0.10 VIDEO STRANI

SLOVENIJA 2
17.00 Satelitski programi 19.00 Člo
vek iz. Totavela (poljudnoznan. oddaja)

19.30 Dnevnik 20.00 Žarišče
20.30 Po sledeh napredka 21.00 

Sedma sleza (športna oddaja) - 21.20 
Karavana zapravJjičkov (zabavnoglasb. 
oddaja) 22.00 Igre brez meja

HTV 1
9.45 Poročila 9.50 TV koledar
J 0.00 Šolski program. - 12.00 Prezrlil ste, 
poglejte — 14.15 Šolski program
14.45 Poročila 14.50 Nočni program
(ponovitev)— 17.00Dnevnik I 17.20 
Izobraževalni program 17.50 Otroška 
serija 18.20 Številke in črke — 18.40 
Risanka 18,45 Dokumentarna oddaja

19.15 Risanka 19.30 Dnevnik 2
20.00 Črna orhideja (drama TV LJ)
21.00 Zunanja politika 21.35 Dnevnik 
3 —21.55 Poročila v angleščini 22.00 
Program plus 0.00 Poročila

TOREK, 11. IX. 
SLOVENIJA 1
8.35 12.15 in 14.10 23.30 TELE-

TFKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 MOZAIK
9.00 gGODBE IZ ŠKOLJKE
o -a c ŠOl SK A TV

10 00 BOJ ZA OBSTANEK, angl. po
ljudnoznan. serija, 2/12

10.25 NEMŠČINA ALLES GUTE, 
13. lekcija

11.00 SEDMA STEZA
11.20 OSMI DAN
12.05 VIDEOSTRANI
14.25 VIDEOSTRANI
14.35 NEMŠČINA ALLES GUTE,

13. lekcija 
15.05 ŽARIŠČE

ko Vidim, Koliko 
J-IudI i‘sc&

UTE^o V 
ALKOHOLU, &£ 

OV ŽALOSTI

N ATILIH

SLOVENIJA 2
Opomha: 16.00 Super liga v namiznem 
tenisu, YU:Francija
17.40 Svet športa 18.30 Slsovenci v 
zamejstvu — 19.00 Naša pesem 90

19.30 Dnevnik 20.00 Žarišče
20.30 Žrebanje lota 20.35 Gradovi na
Slovenskem, 1/13 21.05 Umetniški
večer: Shakespeare na TV: Koriolan

HTV 1
9.45 Poročila 9.50 TV koledar
10.00 Šolski program — 12.00 Prezrli ste, 
poglejte 14.15 Šolski program
15.30 Poročila 15.40 Nočni program
(ponovitev)— 17.00Dnevnik I — 17.20 
Izobraževalni program 17.50 Oddaja 
za otroke 18.20 Številke in črke
18.40 Risanka 18.45 Znanost 19.15
Risanka — 19.30 Dnevnik 2 20.00
Žrebanje lota 20.05 Pokrijte ji obraz
(angl. nadalj.) 21.10 Kontaktni maga
zin 22.40 Dnevnik 3 23.00 Poročila
v angleščini 23.05 Program plus
1.15 Poročila

SREDA, 12. IX. 
SLOVENIJA 1
8.35 11.50 in 14.40 23.45 TELE-

TFKST
8.50 VIDEOSTRANI
9.00 MOZAIK 
9 00 ŽIV ŽAV
9.50 SENTIMENTALNA ZGODBA, 

drama TV BG
10.50 ZMAGA, italijanska nadalj., 1/4
11.40 VIDEO STRANI
14.55 VIDEO STRANI
15.05 ŽARIŠČE, ponovitev
15.35 SOVA, ponovitev
16.55 POSLOVNE INFORMACIJE
17.00 DNEVNIK I
17.05 MOZAIK, ponovitev

OB 500-LETNICI IDRIJE 
PO SLEDEH NAPREDKA

18.10 SPORED ZA OTROKE IN
MLADE 
JUŽNI KRIŽ

ČAROBNI KOVČEK
19.05 RISANKA
19.15 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
20.05 FILM TEDNA 

MORNAR ŠT. 512, franc, film
21.00 DNEVNIK 3, VREME
22.00 GLASBENA PARADA RADEN

CI 90
22.20 SOVA:

ALF, amer. naniz. 2/39 
SRCE MESTA. amer. naniz. 8/13

23.35 VIDEO STRANI

ČRNOMELJ Tukajšnja Delav
ska univerza, enota zavoda za izobraže
vanje in kulturo (ZIK), pripravlja v se
zoni 1990/91 več izobraževalnih oblik

SLOVENIJA 2
Opomba: 20.25 nogomet Irska:YU
17.00 Satelitski programi 19.00 Zdra
vila (izobraž. oddaja^ 2/7) 19.30
Dnevnik 20.00 Žarišče 20.30 
Operne zgodbe: Aida 22.30 Svet
poroča

ČETRTEK, 13. IX. 
SLOVENIJA 1

ČE, ponovitev
15.35 SOVA, ponovitev nadaljevank
16.55 POSLOVNE INFORMACIJE
17.00 DNEVNIK 1
17.05 MOZAIK, ponovitev 

ŠOLSKA TV
PORTRETI ZNANSTVENIKOV 
BOJ ZA OBSTANEK

18.05 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE

19.05 RISANKA
19.15 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
20.05 ZMAGA, italijanska nadalj., 1/4
21.00 MELODIJE MORJA IN SONCA

PORTOROŽ 90, I del
21.45 DNEVNIK 3
22.05 SOVA:

DEKAMERON, slovenska naniz., 
2/14
SRCE MESTA, amer. naniz., 7/13

23.20 VIDEOSTRANI

8.35 — 12.05 in 14.35 0.20 TELE
TEKST

8.50 VIDEOSTRANI
9.00 MOZAIK

11.15 ZAKON V LOS ANGELESU, 15. 
del

12.00 VIDEO STRANI
14.50 VIDEO STRANI
15.00 MOZAIK, ponovitev 

SLOVENCI V ZAMEJSTVU
15.30 ŽARIŠČE, ponovitev
16.30 SOVA, ponovitev
17.00 DNEVNIK I
17.05 MOZAIK, ponovitev
18.25 SPORED ZA OTROKE IN 

MLADE
ČUDEŽNA LETA, amer. naniz., 
13/18

19.00 RISANKA
19.15 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
20.05 MIHAILO LOMONOSOV. sov

jetska nadalj., 6/9
21.30 TEDNIK
22.35 DNEVNIK 3 
22 55 SOVA'

'' VSF. RAZEN LJUBEZNI, 2/13 
SRCE MESTA,amer. naniz., 9/13 

0.10 VIDEOSTRANI

strokovnega usposabljanja in izpopol
njevanja ter tečaje za zadovoljevanje 
osebnih in kulturnih potreb ljudi. Kot 
že leta doslej bodo organizirali tečaje tu
jih jezikov za predšolske in šolske otro
ke ter odrasle. Izbirali bodo lahko med 
angleščino, nemščino in italijanščino, 
odraslim pa bo na voljo tudi slovenšči
na.

S pomočjo Črnomaljske Delavske 
univerze bodo slušatelji lahko pridobili 
tudi V. stopnjo strokovne izobrazbe za 
trgovinskega poslovodjo in ekonom
skega tehnika. Od višjih šol pa bodo 
razpisali višjo ekonomsko in višjo.stroj- 
no šolo. Kot že nekaj let doslej pa bodo 
tudi letos poskušali odpreti oddelek 
osnovne šole za odrasle.

Sicer pa bodo v Črnomlju na voljo še 
številni tečaji: strojepisni, računalniški 
za otroke in odrasle, tečaj krojenja in ši
vanja, strojnega in ročnega pletenja pa 
tečaj za vodenje čolnov, za vodenje po
slovnih knjig v zasebni obrti, šola izraz
nega plesa za otroke. Letošnja novost je, 
da bodo vsi omenjeni tečaji tudi v Met
liki, če bo za posamezni tečaj prijavlje
nih vsaj 10 kandidatov. Sicer pa seje 
moč vpisati od 10. do 25. septembra na 
Ziku v Črnomlju, lahko tudi po 
telefonu.

ENAJST KONCERTOV V 
GRADU SNEŽNIK

LJUBLJANA Koncertna agencija 
Klemena Ramovša iz. Ljubljane je pripra
vila za sezono, ki se začenja ta mesec, cikel 
koncertov v gradu Snežnik. Prva priredi
tev bo 27. septembra, ko bosta Klemen 
Ramovš s kljunasto flavto in Dada Ruža 
iz Varaždina s čembalom izvajala glasbo 
iz časa Ludvika XIV. Do konca julija 
1991 se bo zvrstilo še deset koncertov, 
vsak mesec eden. Nastopili bodo priznani 
domači in tuji izvajalci stare glasbe.

SLOVENIJA 2
17.30 Studio Ljubljana 19.00 Allo, al- 
lo (angl. naniz.) 19.30 Dnevnik
20.00 Žarišče - 20.30 Odlagališče jedr 
skih odpadkov (2. del) 21.00 Mali 
koncert — 21.10 Afera prisluškovanja 
(dok. oddaja) — 21.40 Svet na zaslonu
22.10 Satelitski programi

CIKEL »IZ SKICIRKE«
LJUBLJANA V Galeriji Zveze 

društev slovenskih likovnih umetnikov v 
Ljubljani se je kot prvi v jesenskem ob
dobju predstavil akademski slikar Marjan 
Gumilar, in sicer s ciklom Iz skicirke. Raz
stavo so odprli v torek, 4. septembra, na 
ogled pa bo do 25. septembra.

ZAKAJ DVOJE 
SKLADIŠČ?

KOČEVJE Podjetji SGP Zidar 
Kočevje in Chemo Ljubljana sta se od
ločili, da bosta pri obstoječem obratu 
kovinske proizvodnje v Kočevju v Ko
lodvorski ulici zgradili skladišče za pro
dajo plina in plinskega pribora. Občin
ska lokacijska komisija, kije pred dnevi 
izvršila ogled na kraju samem, je odo
brila gradnjo nuvedenega skladišča s 
pogojem, da predlagatelja investicije 
predložita tehnično dokumentacijo in 
ostala soglasja. K temu pripominjamo, 
da v Kočevju že nekaj let zadovoljivo 
delujeta skladišče in prodajalna plina 
Plinarne Ljubljana. Potrošniki, ki kupu
jejo plinske jeklenke in ostalo, so nad
vse zadovoljni. Pri tem se zastavlja 
vprašanje, ali sta res potrebni dve to
vrstni prodajalni.

V. D.

tir* •lite m*
VIDEOTEKA BRUNDO — Vi
deoteka Brundo in njen lastnik 
Ljubomir Veličkovič (levo), ki 
streže obiskovalcu.

Brundo zadovoljen
Poslovno sodelovanje

KOČEVJE Videoteka Brun
do, ki jo vodi Ljubomir Veličkovič, 
in hotel Pugled uspešno sodelujeta. 
Hotel je dal videoteki na razpolago 
prostor nekdanje neizkoriščene gar
derobe, Veličkovič pa je v zameno 
uredil za hotel satelitsko anteno, 
razpostavil v hotelu dva televizorja, 
ozvočil prostor, poskrbel za stalni 
video ali glasbeni program ter za 
razsvetljavo.

Veličkovič nam je povedal še, da 
videoteka dela šele od julija in daje 
poletje pravzaprav mrtva sezona za 
videoteke, a je kljub temu z. obi
skom kar zadovoljen. Razpolaga s 
300 naslovi videokaset. Po naročilu 
tudi snema, saj ima kamero. S hote
lom pa sodeluje tudi tako, da po
maga organizirati razne prireditve 
in gostovanja skupin.

Dodal je še, daje prav on zastop
nik Zavoda za zaščito avtorskih 
pravic (ZAMP) Ljubljana v občini 
Kočevje in daje treba njemu prija
viti razna gostovanja in prireditve s' 
področja glasbene dejavnosti.

J. P.

ŠPORT V OSILNICI
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KAJAKAŠKA ŠOLA Kajakaškem 

šolo za vožnjo s"Eolnom na divjih vodah, 
ki deluje pri kajakaški sekciji KŠD Tone 
Ožbolt v Osilnici, konča vsako leto 10 Gojtu 
20 in več udeležencev. Šola deluje medL 
šolskimi počitnicami na kajakaški progi v! 
Starih Malnih pri Osilnici. Pri KŠD pa žeL 
za prihodnje leto načrtujejo podobne šoler1 
še na območju Bosljive Loke, Fare in Do l/ 
la pri Predgradu. Pri KŠD tako skrbijo, dar ^ 
zna čimveč otrok po brzicah varno voziti,!.'

;1,pjepoleti imajo zabavo, razen tega pa priča-l
l i t a v * at*i _ u ikujejo, da sc bo med množico miadih por 
javil tudi kakšen dober tekmovalec, ki b<’PP 
zastopal naše območje na večjih tekmo-pK
varnih.ami

SOLA ZA TRENERJE Na prverflpri 
delu seminarja za kajakaške trenerje, kiju jer 
bil od 17. do 22. avgusta na Soči pri Bov- V( 
cu, organizirala pa gaje Kajakaška zvez# >št, 
Slovenije, je bilo 13 udeležencev, med eg 
njimi trije (David Žagar, Jože Poje in An- n( 
ton Štimec) iz. Osilnice. Vsi trije Osilniča- 6, 
nje so tečaj uspešno zaključili in se pri
pravljajo na drugi del, za katerega datum 
in kraj še nista določena. Udeležbo Osilni- 
čanov je omogočila telesnokulturna skup
nost, za kar je posebno zaslužen Cvet® 
Arko iz Kočevja. Osilniško KŠD bo tako a 
imelo svoje trenerje, ki bodo pomagal' . J 
voditi kajakaške šole (zdaj jih vodijo gost- 0 
je od drugod, predvsem iz Žagreba), raze" 
tega bodo prav oni tudi vodiči organizira
nih  skupin kajakašev, ki se bodo spuščalu 
po Kolpi.

LETOS TRIATLONA NE BO 
Napovedanega triatlona (tek, kajak, kole- ki 
šarjenje od Osilnice do Broda na Kolpi) So« 
letos ne bo. Vzrok je, ker še ni dokončan# 
posodobitev ceste, pa tudi turistično- 
športno-rekrcacijski center še ni dograjen- jn 
Športni organizatorji imajo prcej del#p), 
prav pri organizaciji teh del. Medtem je bi
la 24. avgusta ustanovljena triatlonska 
zveza Slovenije, katere član je tudi KŠD 
Tone Ožbolt iz. Osilnice. Za predsednik# 
zveze so izvolili znanega športnega delav
ca in organizatorja rekreativnih prireditev 
inž. Alojza Hvalo, za člana predsedstva . 
zveze pa dr. Stanka Nikoliča iz KŠD Tonu < 
Ožbolt, Osilnica

kozerija <

HVALA ZA TAKSNO EVROPO!
Se ti ne zdi, da .smo v lej naši 

Jugoslaviji pravi bedniki?
Kako lo misliš?

— Plače imumo v primerjavi z 
Nemci, da le kap.

— Drži.
— Cene so visoke. Samo poku

kaj v A vsirijo, pa boš videl razliko 
med nami in Evropo.

Tudi sam sem se prepričal o
lem.

— Italijani vozijo lake avtomo
bile, da med Vožnjo stopiš iz svoje 
škatle, ko te prehitevajo, ker misliš, 
da stojiš.

•— Dobra šala.
— Ni štos. to je resnica.
— Je pač tako.
— Pa ceste.

— Kaj je s cestami?
— Si slep? Naše so luknjičave, 

ozke, skoraj steze. Vsa zahodna 
Evropa pa se vozi po domala avion- 
skih pistah.

Poglej samo jadransko obalo! 
— Je z njo kaj narobe?

— Tujec pri tujcu. Jugo viči smo 
med dopusti doma z nogami v lovor
ju. To je standard, lo je Evropa.

Morda premalo varčujemo.
— Fičnike, ki jih dobiš kot pla

čilo za celomesečno delo, lahko hi
tro zagoniš.

— Menda veš, da ima vsa Evro
pa deljen delovni čas?

— Bral sem o lem.
- Administracijo imajo petkrat

manjšo kot pri nas.
— Vem.
— Ob prekrških plačujejo na 

cestah take kazni, da te zvije.
— Pretiravajo.
— Šlamparije pri delu plačajo z 

odpusti.
— To se mi zdi prestrogo.
— Malicajo, kar si prinesejo s 

seboj.
— Jaz zavijem v gostilno Pri 

razbili buči.
— Delajo, da belo gledajo.
— Prosim te, če nehaš.
— Tudi to je Evropa, veš?

— Vem. 
Evropo!

A hvala za takšno

TONI GAŠPERIČ
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Kako dolga je še pot do resnice?
a devet let se vleče moja kalvarija — Zakaj sem se odločil, da ne bom odnehal
•e devet let je minilo, odkar seje začela 
ia trnova pot do resnice. Pri Železniš- 

podjetju sem se zaposlil leta 1963. 
Sas sem bil zagnan in marljiv železni- 
ielezničar z dušo in srcem. Ob delu 
'se tudi strokovno izpopolnjeval in po
leta 1975 vlakovni odpravnik. To de- 

nazadnje opravljal na železniški 
taji v Ivančni Gorici vse do nenadne in 
ojasnjene premestitve na PTO (Pro- 
no transportno odpravništvo) v IMV. 
'so me premestili brez kakršnekoli ob- 
ožitve in moje privolitve, sem napisal 
'vor, ki pa ga nista obravnavala niti 
lisija za delovna razmerja niti delavski 
k ampak sem bil povabljen le na raz
or z direktorjem TOZD-a Antejem 
'anovičem. Zatrdil mi je, da sem bil na 
»lovno mesto premeščen, ker ni bilo 
°gar drugega, ki bi ga lahko poslal na 
Plovno mesto. Toda po pravilniku Že- 
'Iškega podjetja bi premestitev lahko 
avil le na podlagi moje privolitve, na 
'hestitvenem delovnem mestu pa bi 
■I ostati največ tri mesece, 
kljub temu da sem se kar nekajkrat pri- 
'I. nisem ničesar dosegel, zato sem fe- 
arja 1981 začel uveljavljati svoje pra- 
: na sodišču združenega dela v Novem 
«u. Toda vsa zadeva je mirovala na 
■šču do naslednjega leta. V tem času 
1 prosil podjetje, naj me premestijo zo
na staro delovno mesto, saj se mi je na 
'em delovnem mestu zaradi izredno 
>ih delovnih pogojev močno poslabša- 
•drastveno stanje. Boleham namreč na 
'ju na nogah. Ker je bil prostor pozimi 
'grevan, so se mi povečale bolečine v 
:P'h, na dan pa je izbruhnil tudi ulkus 
Nodcu. Prostor je bil brez sanitarij, 
'e> pozimi neogrevan, kot sem že dejal, 
e8 tega bi se moral zaradi bolezni na že- 
Cu hraniti petkrat na dan, vendar tudi 
tožnosti nisem imel. In kljub temu da 
1 Prošnjam prilagal zdravniška potrdila 
*v'de, so pri podjetju ostali še naprej 
"'h ušes. Proti koncu leta 1981 je po-
0 moje zdravstveno stanje nevzdržno, 
Jsem takoj v začetku 1982. leta napisal 
a° šefu postaje, in zahteval, da me do- 
,J0 nazaj na staro delovno mesto. Tudi 
rat je bilo vse zaman. Tako sem se bil 
"oran pritožiti na sodišče združenega
1 v Novem mestu. Podjetje pa je na 
avnavo poslalo namesto predsednika 
nkata predsednika koordinacijskega

_P°ra, in tako je obtoženec postal moj 
Dornik. Sledila je temu primerna 
avnava in seveda sem po njihovem 
jtju tožbo izgubil.
er sodišče združenega dela ni upošte- 

5 mojih pritožb, sem se leta 1982 z do- 
sk<> >m obrnil na občinsko organizacijo 
1,lh’ ** sindikatov v Novem mestu. Nave- 

^m, da sodišče ni obravnavalo po za-

;i
lu o združenem delu in pravilniku po- 

odločbo disciplinske komisije. —

-''novo postopka na sodišču združc- 
I»dela v Novem mestu in zahteval, da 

°e korektno razišče in mi na podlagi 
./nega gradiva in izjave izvedencev 

ni oz. dokaže, kaj sem storil narobe, 
„1 ega pa da tudi v moji navzočnosti 
0eda in se na lastne oči prepriča, kakš- 

m Sl 'etnični delovni pogoji na delovnem 
%’ kamor sem bil premeščen. Toda 
;L se tudi tokrat ni odzvalo. Zato sem

sSSf

v novomeškem Kabelskem 
razdelilnem omrežju

na kanalu 3

mestu ne morejo ali nočejo raziskati moje 
zadeve. Kmalu sem iz Ljubljane prejel od
govor, da bodo zadevo v najkrajšem času 
raziskali in me o tem tudi obvestili, neka
ko v tem času pa sem dobil tudi odgovor z 
novomeškega sodišča združenega dela, da 
je stvar zastarela za ponovno obravnavo.

Vse do danes še nisem dobil obvestila, 
da bi zadevo kjerkoli obravnavali in ugo
tavljali njeno resnično plat. Nihče ni niti 
poskušal ugotoviti, ali sem res zakrivil oči
tano dejanje ali ne, poleg tega sc nihče ni 
vprašal, kako že vsa leta živim brez do
hodka, zdravstvenega zavarovanja, kako 
si kupujem zdravila.

Naj tudi pojasnim, da je v delavskem 
svetu direktor sam diktiral delavcem, kak
šen prekršek sem po njegovem naredil, ni 
pa dovolil, da se pogleda v dokazni mate
rial. Predlagal sem, naj se pregledata pro
metni dnevnik in knjiga predaje službe. Za 
očitani uvoz na zasedeni tir bi me moral

odstraniti zdela, dokler ne bi zasedala dis
ciplinska komisija, prekršek bi morali pri
javiti republiškemu inšpektoratu za delo 
in upravi za notranje zadeve, vendar tega 
ni storil, ker so mi prekršek podtaknili na 
sodišču po več kot letu dni, do tožbe pa je 
prišlo zaradi nepojasnjene in neprosto
voljne premestitve na slabše delovno 
mesto. »

Zal seje tudi v mojem primeru izkaza
lo, verjetno pa nisem osamljen, da so di
rektorji neke vrste mali bogovi, ki počno, 
kar se jim zljubi. Prav zato sem se odločil, 
da še naprej vztrajam, da se stvari pride do 
dna. Tako z zadevo seznanjam tudi širšo 
javnost in upam, da se bo našel kdo, ki jo 
bo pripravljen strokovno raziskati in meni 
in podjetju na podlagi dokazov predočiti, 
kaj je v resnici bilo in kaj ne. Upam, da pot 
do resnice ne bo več dolga.

ALOJZ LJUBI 
Ždinja vas 7

Žužemberk išče novo ime
Žužemberk je znan po celem sve

tu. Narodna pesem ga proslavlja; saj 
gotovo poznate tisto luštno: Jaz pa 
pojdem v Žužemberk, da ti kupim 
cukerberg. Jurčič ga je ovekovečil v 
stari zgodbi o raztrgani Višnji gori 
in zakrpanem Žužemberku. Ljub
ljanski radio vsaj enkrat na teden 
piha v zračne valove poskočno Žu- 
žemberško polko. In tam v ameriš
kem Clevelandu se menda kar del 
tega milijonskega mesta imenuje po 
slavnem Žužemberku!

Sedaj pa kaže, da bo naenkrat 
vse slave, kije združena z imenom 
Žužemberk — konec. Ne vemo, ali 
so si naši občinski očetje sami nade
li ali pa jim je bila naložena naloga, 
naj v tajni seji poiščejo novo ime, ki 
ne bo dišalo tako po avstrijsko in 
nemško. Menda bo naš slavni trg 
dobil ime Slapnik ali kaj. Vsekakor 
bodo iskali ime, ki bo dovolj krepko 
nacionalno zvenelo.

Naše skromno mnenje je, naj 
oblasti puste stara krajevna imena 
pri miru. Iz novejših časov imamo že 
nekaj neuspelih poskusov (Velike

LJplje za Grosuplje) Savski Bresto- 
vac za Rajhenburg), ki so pokazali, 
da s pisarniškim aktom ljudstva ni 
mogoče pripraviti do tega, da bi po
zabilo stoletja stara imena. Novo- 
meščani npr. so svojo dolenjsko me
tropolo pred desetletji z velikimi 
svečanostmi prekrstili avstrijskemu 
prestolonasledniku Rudolfu in nje
ga pradedu na čast v Rudolfovo. 
Ljudstvo pa je kljub temu hodilo in 
še hodi na sejme v Novo mesto.

Današnji časi nalagajo občin
skim odborom večje skrbi, kakor pa 
je izgračkanje s krajevnimi imeni. 
Bolj potrebno bi bilo, da bi se občin
ski očetje pomenili in kaj ukrenili 
glede prepotrebnega vodovoda, da 
ljudem ob suši ne bo treba ure daleč 
voziti umazane vode iz Krke. Ali pa, 
kako bi dobili v trg in celotno obči
no elektriko, ko imajo skoro na meji 
občine banovinsko elektrarno. 
Morda bi kazalo pogovoriti se o 
tem, kako popraviti razdrapana 
občinska pota. (Slovenec 23. 8. 
1935)

M. LIKAR

leja,
gl V
i žeU uP°5tevali dopisa republiškega in- 
iolt’<t0rata za delo, da pač očitani prekršek 
)a. 02 na zasedeni tir) ni bil pri njih niti na 
ja av> za notranje zadeve nikoli prijav- 

ziti, 1. °*eg tega so na obravnave prihajali 
Iča- Je> ki niso bili usposobljeni za vlakov- 
po- a odpravnika, prav tako niso poznali 
M , Pisov, ki jih to delo zahteva, 

no- jodišče tudi ni hotelo zaslišati mojih 
’’ nPr. Franca Gomze. Prav tako se ni 

erf Pnčalo, kakšni so delovni pogoji na 
■1 Je ,em novem delovnem mestu, ampak je 
oV’ '»»jelo obtožencu na besedo. Tudi ni 
Ca levak> mojega zdravstvenega stanja.

vsega tega je na moje nekdanje de- 
■ * 0 mesto v Ivančno Gorico dalj časa
nrj. | va' prometnik iz Črnomlja in za to 
uiti It'.a* dnevnice, kar gotovo ni bilo sta
lni- vac.'Jsko. Domnevam, daje do preme- 
up ,C 'n vseh nadaljnjih neljubih dogod- 
,eto .PfSlo zaradi povsem privatne zadeve 
uko ^ttano in direktorjem Stipanovičem, 
gal' iJeta izrabil svoj višji položaj v zaseb- 
iist- Zaradi njega je v tem času zapu- 
zeH P°djetje več delavcev, vlakovnih od
ira' ukov (Andrej Klemenčič, Miro Vu- 
-ale . arko Maljuna in Dragan Varjačič). 

^a vrnimo se k mojemu primeru: do 
,smi namreč še ni bila vročena delav- 

l' d m *'ca’vse marca '982 sem brez 
^?'ia m brez zdravstvene in kakršne- 

^ zaščite.

jen- insPk-' k' SemAa P°Slal 'eta '98r2 • j "ti zvezi sindikatov m pozneje še
i tlopoluičnem zboru občine Novo 

| ° 'n družbenemu pravobranilcu ša
ši) ! javljanja, je ostal neopažen, dobil 
lika e skop odgovor družbenopolitičnega 

2-ato sem leta 1986 ponovno pred-
"obn

Kočevje je pod, Ribnica nad
Kočevska občina z občutno več zaposlenimi kot rib
niška dosegla veliko slabše gospodarske rezultate

KOČEVJE, RIBNICA — Podatki o 
dosežkih gospodarstva kočevske in rib
niške občine v prvem polletju letos, 
primerjani med seboj in še z gospodar
stvom Slovenije, kažejo, da je gospo
darstvo kočevske občine poslovalo 
slabše kot slovensko, ribniško pa bolje. 
Izjema je izvoz, kjer dosegata obe obči
ni nadrepubliško povprečje. Za kočev
sko gospodarstvo je še posebno zaskrb
ljujoče, da je doseglo z občutno več 
zaposlenimi (5.834) precej slabše rezul
tate kot ribniško (s 3.814 zaposlenimi).

Kočevsko gospodarstvo je tako ustva
rilo milijardo 251 din celotnega pri
hodka, kar predstavlja v gospodarstvu 
republike 0,59 odst.; ribniško pa mili
jardo 340 milijonov dinarjev ali 0,64 
republiškega. Čelotna ustvarjena izgu
ba v kočevski občini je udeležena v re

publiški z 1,34 odst., ribniška celotna 
izguba pa le 0,04 odst.

V kočevski občini je 26 pravnih oseb 
imelo skupno 97,449.000 din izgube in 
hkrati ustvarilo manj kot 5 odst. aku
mulacije, se pravi, daje izguba za okoli 
20-krat večja od akumulacije. Prav na
sprotno je v ribniški občini, kjer je zna
šala izguba 2,673.000 din, akumulacija 
pa 15,366.000 din. Pri zgubarjih v ko
čevski občini je zaposlenih 3.927 delav
cev, v ribniški občini pa le 259.

Celotni izvoz je v ribniški občini po- 
rastel za preko 82 odst., v kočevski za 
preko 19 (Slovenije preko 31 odst.); od 
tega na konvertibilni trg v ribniški obči
ni za 25 odst., v kočevski za preko 17 
odst.

J. PRIMC

dopis predsedniku sodišča zdru-
"Ua. Nazadnje sem se leta 1987 

uiil r ----------(1, na CK ZKS, komisiji za prošnje in 
,be> kajti spoznal sem, da v Novem

SKUPŠČINSKI
DOLENJSKI LIST

za občine 
ČRNOMELJ. 

METLIKA. NOVO 
MESTO. RIBNICA. 

IN TREBNJE

V 10. številki Skupščinskega Dolenjskega lista, ki je izšla z datu
mom 29. avgust 1990, so objavljeni naslednji dokumenti:
OBČINA ČRNOMELJ
— Sklep o javni razgrnitvi osnutka zazidalnega načrta za območje 

urejanja S2/10 Štorov hrib v Črnomlju
— Odlok o uvedbi melioracijskega postopka Nerajec
— Odlok o uvedbi melioracijskega postopka Semič II
OBČINA METLIKA
— Odredba o obvezni registraciji čebeljih družin in postopku o 

zdravstvenem varstvu čebel pred kužnimi boleznimi
— Odredba o spremembah in dopolnilih odredbe o določitvi 

najvišje ravni cen
— Odlok o spremembi in dopolnitvi odloka o zagotavljanju sred

stev za skupne družbene potrebe v občini Metlika v letu 1990
OBČINA NOVO MESTO
— Popravki aktov skupščine in izvršnega sveta skupščine občine 

Novo mesto, objavljenih v Skupščinskem Dolenjskem listu št. 
3/90, 6/90, 8/90 in 9/90

— Odredba o delovnem času upravnih organov občine Novo 
mesto

— Odredba o spremembah in dopolnitvah odredbe o določitvi 
najvišjih cen

— Sklep o valorizaciji lestvic davčnih osnov za davek na promet 
nepremičnin za nezazidana stavbna zemljišča in druga zem
ljišča, ki se ne uporabljajo za kmetijske namene, ter za davek od 
razlike med prometno in gradbeno vrednostjo

OBČINA TREBNJE
— Sklep o povišanju najemnin v občini Trebnje
— Poročilo o izidu referenduma za uvedbo krajevnega samopris

pevka z dne 12. avgusta 1990
— Sklep o uvedbi krajevnega samoprispevka za sofinanciranje 

programa izgradnje, dograditve, posodobitve in popravila ko
munalnih objektov 'n storitev v skladu s sklepom razpisa refe
renduma na območju krajevne skupnosti Knežja vas (Skupš
činski Dolenjski list 9/90)

' £j> (2142) 6. septembra 1990

Bo melioracija 
v Dragatušu 

le zaključena?
Zamuda že prevelika
ČRNOMELJ — Tukajšnja kmetij

ska zadruga je na podlagi občinskega 
odloka pričela leta 1985 s hidro in 
agromelioracijo v Dragatušu in okolici. 
Posegi na 427 ha bi morali biti zaklju
čeni v dveh letih, vendar niso v celoti 
končani niti še danes. Prav zaradi tega v 
občini niso mogli sprejeti odloka o 
vzdrževanju melioracijskega sistema ter 
s tem naložiti melioracijskim udeležen
cem plačilo za redno vzdrževanje 
sistema.

Ker je bil sistem drenaž položen že le
ta 1986 in so ga dve leti pozneje že mo
rali očistiti, saj bi bil sicer neuporaben, 
je takratni sis za proizvodnjo hrane v ce
loti financiral čiščenje drenaž, Vodno
gospodarsko podjetje Novo mesto pa 
redno čisti Selški potok in Podturnšči- 
co. Z zakonom o spremembah in do
polnitvah zakona o kmetijskih zemljiš
čih je bilo marca letos predvideno, da bi 
vzdrževanje in sanacijo melioracijskih 
sistemov financirali iz povečanih od
škodnin za spremembo namembnosti 
zemljišč in seveda z denarjem, ki bi ga 
prispevali melioracijski udeleženci, 
kmetijska zadruga kot investitor pa bi 
morala poskusiti dobiti tudi nepovratna 
republiška sredstva. V občini opozarja
jo, da bi melioracijski udeleženci morali 
prenehati z zavestnim uničenjem melio
racijskega sistema, torej s preoravanjem 
poti, metanjem odpadkov ob meliora
cijskih jarkih ali celo v jarke, medtem 
ko bi morali bolj spoštovati svojo ob
veznost: čiščenje in košnjo brežin. Proti 
kršiteljem naj bi v prihodnje ukrepale 
ustrezne službe.

M. B.-J.

POTOŠKE IVERI
SMETI IZVAŽAJO Smetišče za 

Loški potok je zaprto. Odpadke zdaj vozi
jo na osrednje smetišče za ribniško občino, 
ki je v Mali gori. Ugotovitve odgovornih 
so bile take, da smetišče v Loškem potoku 
ni primerno, nekaj podobnega pa velja tu
di za osrednje občinsko smetišč.

ZASEBNIŠTVO CVETE — Tudi v 
Loškem potoku cvete zasebništvo. Poleg 
dveh zasebnih trgovin posluje tudi vulka
nizer (v Malem Logu), pa tudi zasebnih 
žag je vedno več. Potočani dvomijo, da 
imajo vse potrebna dovoljenja, a dodaja
jo, daje Loški potok tako rekoč avtonom
na pokrajina ribniške občine (kot Knin 
Hrvaške) in da se na ta teren ne upajo kaj 
dosti niti inšpektorji, da jih domačini ne bi 
razorožili.

OB ČETRTKIH ZA STANOVANJE
— V prostorih krajevne skupnosti Loški 
potok ob četrtkih uraduje predstavnik 
stanovanjske zadruge Riko iz Ribnice. 
Riko ima v Loškem potoku svoj obrat, 
njegova stanovanjska zadruga pa tu okoli 
150 članov.

IZ KS KOSTEL
POSODABLJAJO GOSTILNO — V 

Vasi posodabljajo »Gostišče pri Papežu«, 
ki ga vodi Marjana Rauh. Dozidali so več
jo pokrito teraso, urejajo okolico gostišča, 
kmalu pa bo prišla na vrsto še ureditev 
kuhinje. Imajo tudi dve sobi s skupno pe
timi posteljami.

KMALU VIDEOKLUB — Marica in 
Milan Preložnik urejata v Vasi nasproti 
gostilne Papež videoklub.

ŠE ENO GOSTIŠČE Valentin Juž
nič nadaljuje z urejanjem objekta, v kate
rem bo imel gostišče z desetimi ležišči. Ko
stelsko je za turiste in izletnike vedno bolj 
zanimivo.

SALON ZA LEPOTO — Stanko Ni
količ je svoj »Salon za nego telesa« že do
končal. Zdaj ureja še nekatere manjše za
deve, kot so zahtevali inšpektorji in 
komisija, nakar bo dobil dovoljenje za 
obratovanje.

UNIVERZA V MARIBORU
FAKULTETA ZA ORGANIZACIJSKE VEDE
KRANJ

Vpis za študij ob delu bo v Novem mestu, 11.9.1990 ob 11. uri 
na Gospodarski zbornici, Cesta herojev 1 /lil.

K vpisu prinesite naslednje dokumente:

— original ali overjen prepis zaključnega spričevala sred
nje šole
— izpisek iz rojstne matične knjige
— potrdilo o zaposlitvi
— osebno izkaznico
— dve fotografiji v velikosti 4,5 x 6 cm (novi)
— potrdilo o vplačilu prvega obroka 6.300,00 din.

Opomba: fotokopija ni dokument za vpis!
Samoplačniki lahko poravnajo vsak obrok v dveh delih:
— 250 obračunskih točk v znesku 3.500,00 din se plača ob 

vpisu,
— 200 obračunskih točk (znesek bo objavljen v Biltenu št. 2) se 

plača do 15. decembra 1990.

Žiro račun fakultete: 51500-603-30255.

Iskra
ISKRA, Tovarna potenciometrov in 
hibridnih vezij, p.o. Šentjernej 
Tovarna uporpv in 
opreme, p.o. Šentjernej 
Tovarna industrijske elektronike, p.o. 
Kostanjevica na Krki

RAZPISUJE 
prosti deležni mesti:

1. VODJE FINANČNE SLUŽBE
Pogoji: VII. stopnja izobrazbe — dipl. ekonomist, finančnik;
5 let delovnih izkušenj na podobnih delih

2. VODJE RAČUNOVODSTVA
Pogoji: VII. stopnja izobrazbe — dipl. ekonomist;
5 let delovnih izkušenj na podobnih delih

Kandidati naj pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev 
pošljejo v 8 dneh po objavi na naslov: ISKRA ŠENTJERNEJ, 
Kadrovska služba, 68310 Šentjernej, Trubarjeva 5.

____/ _______________________________________

SKuS^fNA ObSSe BREŽICE 
IZVRŠNI SVET

Datum 30. 8:1990

JAVNI NATEČAJ
ZA ODDAJO POSLOVNIH PROSTOROV

Na podlagi sklepa Izvršnega sveta Skupščine občine Brežice 
razpisujemo oddajo naslednjih stavb v mi stu Brežice za potre
be poslovnih prostorov zasebnega in družbenega sektorja:

1. ZGRADBA NA CESTI PRVIH BORCEV 14, BREŽICE
2. ZGRADBA NA CESTI PRVIH BORpEV 25, BREŽICE
3. ZGRADBA V LEVSTIKOVI 2, BREŽICE

Pisne ponudbe za najem z navedbo dejavnosti izvajalca in po
trebnega obsega prostorov pošljite na Izvršni svet Skupščine 
občine Brežice, Cesta prvih borcev 18, do 20. 9. 1990.
Vse potrebne informacije dobite na sedežu Izvršnega sveta ali 
po tel. št. 0608 62-050.

, , IZVRŠNI SVET
SKUPŠČINE OBČINE BREŽICE

STAVBNO POHIŠTVO
— garažna vrata

KG-0 5.025,40 din/kom
— okno izolir

140x140 1.793,00 din/kom
— stenske obloge

hrast 2500x125x11 147,00 din/m2
— vhodna vrata

KDS 3 3.838,10 din/kos

BARVE LAKI
— hidrocol
— lesol
— bukolit
— colomin
— egalin

6,60 din/kg M
50,20 din/kg p
87,30 din/kg M
54,70 din/kg M
75,10 din/kg |p

KMETIJSTVO
— kmetijski stroji

(traktorji, nakladalci, trosilci, multikulti- |t 
vatorji, cisterne,...)
— umetna gnojila in škropiva

za sadjarje,vinogradnike in poljedelce 0

VSE CENE SO BREZ PRO- J 
METNEGA DAVKA!

498,18 din/kos
TER VES OSTALI GRAD 
BENI MATERIAL IN STAVB 
NO POHIŠTVO PO NAJU 
GODNEJSIH CENAH!

12,58/kg 
76,00 din/kg

137,88 din/m2

6,05 din/kom
4.050.00 din/kom
4.400.00 din/kom
4.800.00 din/kom

MALOPRODAJA (TRGOVINA V GLOBOKEM) JE

— vsak dan od 7 do 19 ure TELEFON 0608-69-374
- ob sdbotah od 7 do 13 ure TELEFAX: 0608-69-437

mmzrnrnimmmmmmzfm
VELEPRODAJA POSLUJE:
— vsak dan od 7. do 15. ure

OBIŠČITE NAS, ZAHTEVAJTE PONUDBE!
TKI GLOBOKO — TKI GLOBOKO — TKI GLOBOKO — TKI GLOBOKO

DOLENJSKI UST
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edenski koledar mladinski film Deklica iz Kitajske 
četrti.

1 etrtek. 6. septembra 
-tek, 7. septembra - 
bota, 8. septembra 
delja, 9. septembra 
nedeljek, 10. septembra - 

omarice
orek, 11. septembra — Erna 
:da, 12. septembra Gvido

Ljuba 
Regina 

Marija 
— Peter

Dan

ČRNOMELJ: 7. (ob 20. uri) erotični 
film Dekleta iz taksija, 9. komedija Šo
fer gospodične Daisy, 11. fantastični 
film Predator, 13. akcijski film Policaj 
iz Los Angelesa.

JNINE MENE 
septembra ob 

ajec
22.53 zadnji

KRŠKO: 7. (ob 18. uri) ameriški ka- 
ratejski film Karate kid II, 11. (ob 20. 
uri) grozljivka Blaznost, 12. (ob 18. uri) 
celovečerna risanka Planet z zakladom, 
13. (ob 20. uri) komedija Bagdad Caffe.

BREŽICE: 7. in 8. (ob 20. uri) ame- 
ki erotični film Več kot strast, 9. in 

hongkonški karatejski film Bruce 
e superstar, 11. in 12. vestern Stari 

ingo.
SEVNICA: 7. akcijska komedija 

arbari, 8. in 9. avanturistični film In
diana Jones II, 10. in 11. zgodovinski 
film Zadnja Kristusova preizkušnja, 13.

NOVO MESTO DOM JLA: Od 
7. do 9. (ob 19. uri) ameriški film Presi- 
dio, od 10. do 12. (ob 19. uri) ameriški 
film Seks, laži in video trakovi.

NOVO MESTO — DOM KUL
TURE: 7. in 8. (ob 18. in 20. uri) ko
medija Šofer gospodične Daisy, 9., 10. 
in 11. akcijski film Slepi bes. 12. in 13. 
predpremiera ameriške pustolovke Otok 
zakladov.

kmetijski stroji
PRODAM plug IMT visoki, nahrbtno 

motorno škropilnico, premični plug Batu- 
je, BCS z motorjem lombardini, pastir 

" ekec, brusilni strojček za verige žag, 
usmernik toka od 2 do 13 V +, —, I a tok. 

;ne ugodne. Kralj, Vojna 2002
KABINO za traktor univerzal, novo, 

po ugodni ceni prodam, it 27-293.
2031

TRAKTOR IMT 533, letnik 1978, 
prodam. ® 43-639. 2034

TRAKTOR TV 19 s prikolico, koso 
in grabljami prodam. Martin Pezdirc, Do
lenja vas 1, Črnomelj. 2049

TRAKTOR Deutz. prodam. Groblje 
13, Šentjernej. 2075

SILOREZNICO z .nizkim dvižnim 
koritom prodam. Fajdiga, Temenica 4, 
Šentvid pri Stični. 2088

SILOREZNIK, puhalnik grič in ko
silnico za TV 730 in Tomosov moped 
prodam, is: (068)73-552. 2089

kupim
126 P, star 3 do 4 leta, dobro ohranjen, 

kupim, it 25-747, po 20. uri. 2046 
STARO HIŠO ali zazidljivo parcelo v 

okolici Trebnjega kupim, is 45-105.
2058

126 P, letnik 1983, registriran do maja 
1991, in novo HONDO CR, 80 ccm, za 
motokros prodam. ® 25-747, po 20. uri.

2045
126 P, letnik 1990, prodam. ® 

(0608) 34-765. 2047
JUGO 55 A, april 1989, ugodno pro

dam. it: 24-005, vsak dan. 2050
JUGO 45 A, letnik 1986, prodam. ® 

84-362. 2053
FORD ESCORT 13 CL, letnik 

1988, prodam ali menjam za cenejši avto. 
Groblje 8, Novo mesto. 2055

R 4 GTL, letnik 1985, registriran do 
julija, prodam. Darko Češek, Bučka 47, 
Škocjan. 2056

JUGO 60, star 10 mesecev, z dodatno 
opremo, ugodno prodam. » 57-156.

2059
JUGO 55, letnik ^1985, prodam, 

o 20-236, vsak dan po 15. uri. 2064 
VOLVO 340 GL, letnik 1987, sive 

kovinske barve, 43.000 km, prodam. 
is (0608)34-875. 2066

R 4 GTL, letnik 1987, registriran do 
maja 1991, prodam. ® 27-716. 2069

ALEKO, letnik 1989, brezhiben, z do
datno opremo, ugodno prodam. ® 45- 
050. 2071

LADO 1600, december 1980, solidno 
ohranjeno, registrirano do septembra 
1991, prodam za 3.500 DEM dinarske 
protivrednosti. ® (0608)81-441, od 19. 
do 21. ure. 2080

motorna vozila
OPEL REKORD, neregistriran, sta

rejši letnik, in zastavo 750, letnik 1982, 
registrirano, po ugodni ceni prodam. 
ts■ 24-986. 2004

R 4, letnik 1979, v voznem stanju, 
prodam. Cena po dogovoru. ® (068) 
49-107. 2008

APN 6 S, letnik 1989, in kavč ter dva 
fotelja prodam. S (068)76-379. 2012

JUGO koral 45, brezhiben, letnik 
1988, rdeče barve, prodam. ® 28-410, po 
20. uri. 2013

ETZ 250, letnik 1986, z dodatno 
opremo, in M 14, letnik 1987, prodam. 
® 76-469. 2016

AUDI 60 prodam po delih. Kren, Ce
sta herojev 78, Novo mesto. 2020

Z 128, letnik 1988, 25000 km, rdeče 
barve, zaščiteno, kljuka, prodam za 54.000 
din. ® 27-557. 2022

JUGO skala 55, letnik 1988, 40000 
km, zaščiteno, garažirano, prodam. To
maž Bukovec, r'imska 3, Trebnje, ® 44- 
334. 2025

126 PGL, letnik 1989, prodam za 
36.000 din. ® 27-079, do 15. ure, Irena.

2026
FIAT 132 GLS 1800, letnik 1977, 

rumene barve, prodam za 24.000 din. 
Metka Kramar, Pod smreko 4, Črnomelj, 
® 55-122, dopoldne. 2027

Z 101 GTL 55, letnik 1986, registrira
no do 1. septembra 1991, prodam. Infor
macije na W (0608)81-545. 2028

Z 750, letnik 1981, registrirano do sep
tembra 1991, odlično ohranjeno, prodam. 
Miran Levak, Podgorje 18, Pišece. 2032 

JUGO KORAL 60, februar 1990, ze
lo ugodno prodam. ® 27-438, popoldne.

2033
JUGO 45, letnik 1983, lepo ohranjen, 

prodam. Pavlin, Male Brusnice 4. 2036 
Z 101 GTL 55, letnik 1983, odlično 

ohranjeno, prodam. ® (061)881-489.
2037

LADO SAMARO T300/rv, SMRJir 
mesecev, prodam. Si 28-341, popoldne.

2041
AX RD 14, letnik 1990, prodam.

* (0608)31-009. 2043

DOLENJSKI LIST
USTANOVITELJ IN IZDAJATELJ: DIC, tozd Dolenjski list, Novo mesto.
UREDNIŠTVO: Drago Rustja (glavni urednik in vodja tozda), Marjan Legan 

odgovorni urednik), Andrej Bartelj, Marjan Bauer (urednik Priloge), Mirjam 
Bezek-Jakše, Bojan Budja, Breda Dušic, Anton Jakše, Zdenka Lindič-Dragaš, 
Martin Luzar, Milan Markelj, Pavel Perc, Jože Primc, Jože Simčič in Ivan Zoran.

ŽIRO RAČUN pri SDK Novo mesto št.: 52100-603-30624. Devizni račun št.: 
52100-620-970-25731-128-4405/9 (LB - Dolenjska banka d.d. Novo mesto).

IZHAJA ob četrtkih. Posamezna številka 10 din, naročnina za 3. trimesečje 
100 din; za delovne in družbene organizacije 200 din; za tujino 40 ameriških 
dolarjev ali 70 DM (ali druga valuta v tej vrednosti) na leto.

OGLASI: 1 cm v enem stolpcu za ekonomske oglase 120 din, na prvi ali zadnji 
strani 240 din; za razpise, licitacije ipd. 140 din. Mali oglasi do deset besed 100 
din, vsaka nadaljnja beseda 10 din.

NASLOV: Dolenjski list, 68001 Novo mesto, Glavni trg 24, p.p. 130. Telefoni: 
uredništvo (068) 23-606, 24-200, naročniška služba, ekonomska propaganda 
in fotolaboratorij 23-610, mali oglasi in zahvale 24-006. Nenaročenih rokopisov 
in fotografij ne vračamo. Na podlagi mnenja republiškega komiteja za informi
ranje Republike Slovenije (št. 23 od 21. oktobra 1988) se za Dolenjski list ne 
plačuje temeljni davek od prometa proizvodov. Časopisni stavek, prelom in 
filmi: Dl

asopisni stavek, prelom In 
IC, tozd Grafika, Novo mesto. Tisk: Ljudska pravica, Ljubljana.

dam. ® 28-719, popoldne. 2128 
ZASTAVO 101, letnik 1976, neregis

trirano, v voznem stanju, ugodno prodam. 
Jože Zupančič, Češnice 11, Zagradec.

2131
126 P, letnik 1978 in motor za 126 P, 

prodam. ® (068)85-357. 2132
ŠKODO 120 L, december 1979, 

60.000 km, ohranjeno, garažirano in red
no servisirano, prvi lastnik, prodam. Jože 
Bukovec, Vavta vas 70, Straža, ® 84- 
537. 2133

Z 101, letnik 1978, registrirano do juli
ja 1991 in motor elektronik 90, prodam. 
Marjan Nahtigal, Gor. Polje 14, Straža.

2135
OPEL KADETT, letnik 1978,89.000 

km, prodam. ® 22-451 ali 51-140.
2136

obvestila
GRADITELJI IN INŠTALATER

JI, POZOR! Po konkurenčnih cenah iz
delujem peči in bojlerje za centralno ogre
vanje. Kličite popoldne ali zvečer na W 
(063)39-878! 1920

SENZACIJA! Mi smo moč v vaši 
nemoči. Naš strokovni team uspešno 
zdravi luskavico z zmagovito naravno ka
kovostjo (testirano na UZZV), s 100 % 
sodelovanjem pacienta. Ponudbe pod ši
fro: »»KONEC TRPLJENJA IN IZOLI
RANOSTI... 2014

POPRAVLJAM vse vrste Šivalnih 
strojev. ® 47-063. 2073

DELO V TUJINI, kako sestaviti 
prošnjo, 320 naslovov, gradbeništvo, 
au pair, hotelirstvo, brodarstvo, ploš
čadi, luksuzna križarjenja, medicina. 
Kratek opis del in dohodka. Cena 100 
din. Tel. (068) 21-446. (P36-2MO)

APN 6 prodam. ® 26-463. 2082
FIAT REGATO 100 S, letnik 1986, v 

odličnem stanju, prodam za 108.000 din. 
® 73-720, popoldne. 2083

JUGO 45, letnik 1987, prodam. 
® 22-815 ali 85-039. 2087

R 4 GTL, december 1983, in šivalni 
stroj overlock pfaf, prodam. ® 42-562, 
po 16. uri. 2091

126 P, letnik 1986, prodam. ® 25- 
642. ' 2092

Z 850, letnik 1983, registriran do juni
ja, prodam. ® (068)22-218. 2093

JUGO koral 55 GVL, izvozni, letnik 
1988, prodam. Alojz Mervar, Stopiče 68.

2095
GOLF D, Jetnik 1984, dobro ohra

njen, prodam. Žibert, Cesta oktobrskih žr
tev  28, Šentjernej. 2096

Z 750, letnik 1979, prodam. ® 21- 
114. 2101

Z 101, VW in R 4 po delih prodam. 
® 76-387. 2102

FIAT 850, letnik 1982, dobro ohra
njen, prevoženih 18000 km, prodam.
* 28-501. 2106

R 5 GTS, letnik 1987, prodam ali me
njam za R 4 GTL. Kos, Ločna 7, Novo 
mesto. 2107

JUGO 45 koral, nov, neregistriran, 
prodam 10 % ceneje. ® 43-622, popol
dne. 2108

126 P, letnik 1988 ali 1982, prodam.
* 42-453. 2110

126 PGL, letnik 1988, prodam. Alen
ka Papež, Jablan 17, Mirna Peč. 2111

Z 101,letnik 1977, karambolirano, ce
lo ali po delih prodam. % 49-350.

2114
ŠKODO, 1972, registrirano in tri ko

lesa za lado prodam. W (0608)82-194.
2115

TORI, nov, ugodno prodam. ® 22- 
578 2117

Z 850, letnik 1985, prodam. ® 
(0608)43-151. 2118

FIAT UNO 45 FIRE, letnik 1986, 
olivne barve, prodam. ® 22-948. 2122 

OPEL KADETT 1,3 berlina, letnik 
1982, prva registracija 1985, prodam.
* (0608)82-510. 2123

Z 750, letnik 1982, dobro ohranjerio,
“prddSnfrŠtahltO Štublar, Brezovica 3 pri 

Metliki, 2125
126 P, letnik 1986, karamboliran, 

prodam. ® (068)44-992. 2126
GOLF, letnik 1978, ohranjen, pro-

OSAMUENE, OSAMLJENI!

Ne klonite pred samoto. V dvoje je 
vse lepše. Zaupajte svoje želje podjet
ju HERAKLEJ, ki vam bo pomagalo 
najti ustreznega partnerja. Naredite 
prvi korak, pišite nam in poslali vam 
bomo vprašalnik!

HERAKLEJ
p.p. I
61105 Ljubljana

VINOGRADNIKI, SADJAR
JI, KMETOVALCI, VRTIČ
KARJI
Za sajenje in dognojevanje ima
mo na zalogi KVALITETEN 
KOMPOST.
Informacije na ® (068) 22- 
864, zvečer.

-POSLEJ TUDI NA DOLENJSKEM-

CO
7K

O

I
I ^tciEV \1

Za lep videz in dobro počutje vašega 
štirinožca

KOPANJE, STRIŽENJE, TRIMANJE 
IN ŠE KAJ

Naročila na telefon (068) 25-986

NUDIMO pomoč pri ustanav
ljanju podjetij. ® (068) 26-454, 
(068) 21-478. (P36-4MO)

prodam

I.Karlič, Marjana Kozine 10, Novo mesto, 
® (068)24-237. 2035

VINSKI SOD (1170 I) ugodno pro
dam. Alojz Salmič, Koštialova 24, Novo 
mesto, ®- 25-624. 2038

VEČ NOVIH SODOV od 100 do 
5001 prodam. Jože Jenič, Pristava, Novo 
mesto. 2039

VIDEOPLEYER gold star (4.200 
din) in commodore 64 s kasetofonom in 
joystikom (3.850 din), oboje novo, pro
dam. Zoran Krošelj, Štara vas 69, 68259 
Bizeljsko. 2040

SOD 1300 1, hrastov, solidno izdelan, 
rabljen dve sezoni, prodam. Anton Baš- 
kovec, Krško, CKZ 87, ® (0608)31-252.

2134
TRAČNO ŽAGO brez motorja pro

dam. ® 23-789. 2138

podljite pod Šifra: »SREČNA DRL 
NA« 2

GARAŽO na Kristanovi ulici ali 1 
nji okolici najamem ali kupim. Ponu 
popoldne na ® 28-905.

posest službo dobi

KRAVO, staro 8 let, in telico, staro 19
mesecev, obe simentalki, prodam. ® 58- 
157. 2042

DRVARNICO, primerno tudi za ga
ražo, prodam. ® 21-952. 2048

AVTO PRIKOLICO nosilnosti 400 
kg in trajno žarečo peč prodam. 
® (068)27-787. 2051

TRI KRAVE, s teleti ali brez, prodam. 
Pot na Laze 5 (pri cerkvi), Mirna, 
® (068)47-242. 2052

KRAVO, staro 4 leta, in teličko, staro 
7 mesecev,jprodam. »86-181. 2054

OTROŠKA VOZIČKA, kombiniran 
in športni, ter avto sedež prodam. 
® (068)26-331. 2057

STROJ za brušenje rezkarjev in žag 
prodam. ® 44-670. 2060

KORUZO za silažo ali v strokih na 
rastju prodam. * (068)44-433. 2061

GROZDJE, šmarnico, na rastju pro
dam. ® (068)45-189, zvečer. 2062 

KROMPIR,drobni, prodam. Bobnar, 
Novomeške 55, Straža, ® 85-306.

2065
ZAPRAVLJIVČEK (»federvagen«), 

primeren za prevoz s tremi sedeži, ter ko
silnico alpina prodam. ® 69-196.

2068
1800 KOSOV betonskega strešnika 

grafitno sive barve s posipom in pripada
jočimi krajniki in slemenjaki, vse novo, 
prodam. ® 25-105. 2072

TRAVNIK in mlin za koruzo prodam. 
® 73-248. 2084

TELETA, starega en teden, prodam. 
Anton Kukenberger, Gor. Ponikve 20, 
Trebnje. 2085

PRIKOLICO za osebni avto in krož
no žago s kovinskim podstavkom pro
dam. ® 45-244. 2094

HRASTOVO KAD (5001), rabljeno 
eno sezono, ugodno prodam. ® 24-516.

2097
HRASTOV SOD, skoraj nov,s pro

dam. ® 76-328. 2098
VINSKI SOD (1200 1), rabljen 4 se

zone, prodam. Slavko Habinc, Kremen 
20, Krško. 2099

TELICO friziko, brejo 8 mesecev, 
prodam. Alojz Šutar, Orešje, Šmarješke 
Toplice. 2105

UGODNO PRODAM štedilnik (2 
plin, 4 elektrika), kuepperbusch, peč na 
olje, pralni stroj, kuhinjski bojlcr, dve 
dvodelni omari in kavč. ® 73-609.

2109
SEDEŽNO GARNITURO »lous« 

prodam. Lučev, Kristasnova 34, Novo 
mesto. 2112

ZAMRZOVALNO skrinjo in hladil
nik prodam. ® 27-662. 2119

STREŠNO OPEKO vinkovci, 250 
m2, rabljeno, ugodno prodam. ® 43-789.

2124
PECLJALNIK za grozdje mio stan

dard prodam. Ivan Camloh, Gabrje 14, 
Tržišče, ® (0608)88-909. 2127

65 AROV stoječe koruze, približno 6 
ton storžev, v Mokronogu prodam. Pro
dam tudi raztegljivo baročno mizo (140 x 
100), novo. ® (0608)81 -467. 2130

DVOSTANOVANJSKO HIŠO pro
dam. Cena po dogovoru. Maks Badovi
nac, Lobetova 4, Novo mesto. 2003 

HIŠO, pritlično, s pomožnim objek
tom, vrtom, elektriko, vodo, centralno ter 
telefonom, ob glavni cesti Dol. Brezovo 
pri Sevnici prodam. ® (0608)82-881, 
zvečer. 2007

PRODAM tri njive v Mrtvicah, k.o. 
Drnovo, v izmeri 3000 m2,720 m2,730 
m2, ter gozd v Čretežu, k.o. Krško, v iz
meri 2800 m2. ® (061) 324-009 ali 
(063) 881-340. 2029

VEČ PARCEL in hišo blizu Boštanja 
prodam. ® (041)155-205. 2077

NJIVO 2816 m2 po tržni ceni, v vasi 
Log 14 pri Mokronogu, prodam. ® 
(061)556-050 po 14. uri. 2086

PARCELO prodam. Naslov v oglas
nem oddelku. 2090

VINOGRAD v Tržišču po ugodni ce
ni prodam. ® (0601)24-369. 2104

PRITLIČNO STANOVANJSKO 
HIŠO z vrtom, primerno tudi za obrtniš
ko dejavnost, v Podbočju prodam. Hiša je 
brez številke in v bližini župnišča. Naslov 
v oglasnem oddelku. 2116

HIŠO v peti gradbeni fazi, v Črnomlju 
prodam. ® (068)51-543. 2140

HONORARNO zaposlim izkušen 
delavca za izdelavo testenin ali p< 
® (068)42-737. 2

IŠČEM AKVIZITERJE za prot 
kozmetike. ® (0608)43-106, v petek 
17. ure dalje. 2

VSEM ZAPOSLENIM in neza 
slenim nudim delo po pogodbi in odli 
evropski zaslužek. Pogoji: starost 25 
let, avto, telefon zaželjen. Zainteresiral 
oglasite 11.9. ob 17. uri v hotelu Ajdo 
Trg svobode 1, Sevnica. 2

NATAKARICO in kuhinjsko 
močnico, lahko mlajša upokojenka ,re 
ali honorarno zaposlimo. Nudimo dc 
OD, hrana in stanovanje v hiši. Gost 
Rožnik, Ljubljana, Cankarjev v 
»(061)213-429. 2

ZAPOSLIM KV ali NKV varilca. | 
že Lavš, Šentjurje 5, Šentvid pri Sti 
® (061)785-092. 2<

INŠTRUKTORJA B kategorije 
norarno zaposlim. Naslov v oglasnem 
delku. 2

PROSTI VIKENDI in lastni pre 
sta pogoj za super zaslužek. Dobimo: 
modrisobi hotela Metropola v petek 
septembra, ali ponedeljek, 10. septeml 
ob 19. uri. 2

ZAPOSLIMO krojača ali krojaf

razno
za izdelavo zgornjih oblačil. Kroja! 
Marta Bevc, Dilančeva 5, Novo me

V STROGEM mestnem središču Kr
škega oddam poslovni prostor (30 m2) za 
dobo petih let. Letna najemnina 84.000 
din. Ponudbe pod šifro: »»TRGOVINA«.

1975
ZASTOPNIKE za tujo firmo iščemo. 

Šifra: »»DELO OPRAVI — PLAČILO «
2005

LOKAL (20 m2) v centru mesta, pri
meren za trgovino, oddam v najem. Na
slov v oglasnem oddelku. 2030

POSLOVNI PROSTOR, približno 
50 m2 za trgovino ali mimo obrt, oddam v 
najem. ® 27-729. 2079

MLADA DRUŽINA nudi pomoč 
starejšim ljudem na kmetiji v okolici No
vega mesta. Možnost dedovanja. Ponudbe

»26-091. 2
IŠČEMO AKVIZITERJE za pro

jo zanimivega izdelka za dom in hobj 
področju Dolenjske. Naslov v oglast 
oddelku. 2

stanovanja
DVOSOBNO STANOVANJ«

Novem mestu ugodno prodam. ® (0 
22-734, (068)28-498. 2i

ENOINPOLSOBNO STANOV 
NJE v Novem mestu nujno vzamem v 
jem. ® 22-308. 21

DVOSOBNO družbeno stanova 
(46 m2) na Mestnih njivah, zamenjan1 
večje v Novem mestu. * (068)28-69

V SPOMIN

9. septembra je minilo žalostno leto, odkar nas je zapustila

SLAVICA PAJK
iz Gorenje vasi

Hvala vsem, ki se je spominjate in ji prižigate svečke.

Žalujoči: vsi njeni

TELEFAKS z linijo v Krškem pro
dam. Cena 105.000 din. Ponudbe pod ši
fro: »»TELEFAKS«. 1974

DVA SODA po 1000 litrov in dve ka
di po 1000 litrov prodam. Albert Lorber, 
Vel.Malence 17. 68262 Krška vas. 2001 

TRAJNO ŽAREČO PEČ, star eno 
' leto, in plinsko peč prodam. ® (0608)82- 
300. 2006

RAČUNALNIK commodore amiga 
500 + TV modulator + 33 disket poceni 
prodam. ® 73-384. 2015

PLETILNI stroj passap duomatik S, 
odlično ohranjen, na kartice, prodam. 
» (061) 851-811, int. 34, po 20. uri.

2017
SEDEŽNO GARNITURO (razteg

ljiv kavč) prodam. Nad mlini 41/1, Novo 
mesto, ® 25-076. 2018

KOBILO z žrebetom, staro 9 let, in 
krompir za krmo prodam. ® 73-406.

2019
TELICO, brejo, prodam, ta: 43-677, 

Kovačič, Rakovnik 12, Novo mesto.
2021

PRODAM Z 101 55, letnik 1986,126 
P, letnik 1979, videorekorder in barvni te
levizor, oboje novo, garancija eno leto, in 
pralni stroj. ® (0608)67-530. 2023

SIMENTALKE — breje telice ugod
no prodam. » 73-417. 2024

KUPIM knjige: (povesti) Goliški pla
zovi, Globoko jezero, Molitev na gori ter 
Praktično kuharico Pavle Zakonjšek.

ZAHVALA

Kljub skrbni zdravniški negi je ugasnilo življenje mojega moža

EDUA DVORACKA

ki smo ga v velikem številu svojcev in prijateljev pospremili do groba v prelepi kostanjeviški dolini 1. septem
bra 1990. Vsem, ki so mu podarili toliko lepega cvetja, nosilcem praporov, gasilcem, govornikoma Cestnega 
podjetja Brežice in Ribiškega društva Kostanjevica, pevcem za prelepo zapete pesmi slovesa in g. župniku za 
opravljene pogrebne molitve in obred se iskreno zahvaljujem. Prav posebno zahvalo pa sem dolžna sosedom, 
prijateljem in sorodnikom, ki so mi v težkih dneh nudili kakršnokoli pomoč in vsem, ki ga bodo ohranili v 
lepem spominu. Vsem in vsakemu posebej še enkrat iskrena hvala!

V globoki žalosti: žena Ivanka in drugo sorodstvo

Kakor hitro spolzi solza mila, 
tako naglo te je smrt od nas zvabila, 
da ni bilo časa niti za slovo in zahvalo, 
s katero bi se ti oddolžili za vso tvojo » 
skrb in dobroto.

ZAHVALA

V 65. letu starosti nas je za vedno zapustil naš dragi sin, oče, stari oče in stric

ANTON BRINC
Griblje 56

Nemočni nismo mogli verjeti, da te ni več med nami. Z nami so sočustvovali in jokali vsi sorodniki, sosedje, 
znanci in prijatelji. Ob boleči izgubi se prisrčno zahvaljujemo vsem, ki ste nam stali ob strani, posebno druži
nam Brine, Pezdirc-Milek, Brodarič za nesebično pomoč v teh težkih trenutkih. Posebej hvala oddelku inter
ne bolnišnice za vso skrb in lajšanje bolečin v zadnjih trenutkih življenja, pevcem za zapete pesmi, GD Grib
lje, kolektivoma Belt in Gorenje ter gospodu župniku za lepo opravljen obred. Se enkrat se zahvaljujemo 
vsem, ki so našega Antona zasuli s toliko cvetja, ga v tako velikem številu pospremili na njegovi zadnji poti in 
nam izrekli sožalje. Vsem, ki ste mu bili prijatelji, hvala!

Vsi njegovi

DOLENJSKI UST Št. 36 (2142) 6. 'septembra 19^
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ZAVOD ZA IZOBRAŽEVANJE KADROV 
IN PRODUKTIVNOST DELA 
NOVO MESTO
Ulica talcev 3/a, telefon 21-319, 21-640

VABI OBČANE K VPISU

v naslednje izobraževalne oblike:
— osnovno šolo za odrasle od 1. do 8. razreda (brez

plačno)
— poslovodsko šolo trgovinske stroke
— srednjo komercialno šolo (diferencialni program za tr

govinske poslovodje)
— EPF Maribor — vpis novincev bo 19. septembra 1990 

od 8. do 12. ure, ostali vpisi od 15. do 18. ure
— tečaje tujih jezikov za odrasle (angleški, nemški, itali

janski, francoski, ruski in latinski jezik)
— tečaje angleškega in nemškega jezika za šolske otroke 

(od 1. do 8. razreda)
— tečaje slovenskega jezika za pripadnike drugih narod

nosti
— tečaje šivanja in krojenja

Prijave' sprejemamo do konca septembra 1990 oziroma do 
popolnitve števila slušateljev v posameznih oddelkih. Informaci
je dobite v tajništvu ali po telefonu.

INTEGRAL
BREBUS, avtobusni promet, 
delavnice in turizem, p.o.
Brežice, Titova 11

Delavski svet podjetja Integral, Brebus, avtobusni promet, de
lavnice in turizem p.o. Brežice, s sedežem v Brežicah, Titova 
11,

RAZPISUJE
delovno mesto

DIREKTORJA — za mandatno dobo 4 let
POGOJ:
— da ima višjo ali srednjo izobrazbo ekonomske, prometne ali 

druge ustrezne smeri,
■— da ima najmanj 5 let delovnih izkušenj na delih s posebnimi 

pooblastili in odgovornostjo.

Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju razpisnih pogojev, s 
kratkim življenjepisom in z opisom dosedanjih del sprejema 15 
dni po objavi: Integral, Brebus, avtobusni promet, delavnice in 
turizem, p.o. Brežice, Titova 11, z oznako »za razpisno 
komisijo«.
Kandidate bomo o izbiri obvestili v roku 8 dni po opravljeni izbiri.

begrad
Črnomelj

DELAVSKI SVET
Belokranjskega gradbenega podjetja
begrad Črnomelj

razpisuje
dela in naloge s posebnimi pooblastili in odgovornostmi

direktorja podjetja

Kandidati morajo poleg splošnih pogojev, določenih z zako
nom, izpolnjevati še naslednje pogoje:
— da imajo visoko ali višjo izobrazbo gradbene, strojne ali 

ekonomske smeri
— da imajo najmanj 5 let delovnih izkušenj na vodilnih delov

nih mestih
— da imajo sposobnosti za uspešno gospodarjenje in organi

zacijske sposobnosti

Izvršilni odbor HKO je na 8. seji dne 28.8.1990 sprejel naslednji

SKLEP

Hranilno-kreditna organizacija 
Pionir Novo mesto, d.d.,
Kettejev drevored 37, Novo mesto

razpisuje
po sklepu izvršilnega odbora prosta dela in naloge

direktorja družbe

Kandidat mora poleg z zakonom določenih pogojev izpolnjevati 
še naslednje pogoje:

— da ima visoko strokovno izobrazbo ekonomske ali pravne 
smeri in najmanj 3 leta uspešnega vodenja finančnih ali 
bančnih poslov

— ali da ima višjo strokovno izobrazbo ekonomske ali pravne 
smeri in najmanj 5 let uspešnega vodenja finančnih ali 
bančnih poslov.

Mandat za razpisana dela traja štiri leta.
Ponudbe s kratkim življenjepisom in opisom dosedanjega sa
mostojnega in poslovno uspešnega dela na vodilnih delovnih 
mestih ter dokazila o izpolnjevanju razpisnih pogojev naj kan
didati pošljejo na naslov: »Hranilno-kreditna organizacija Pio
nir« Novo mesto, d.d., Kettejev drevored 37,68000 Novo mesto, 
z oznako »za razpisno komisijo« v osmih dneh po objavi 
razpisa.
Kandidate bomo o izbiri obvestili v 8 dneh po sprejemu sklepa o 
izbiri.

Kratko je naše življenje, 
kdaj se utrne, ne vem.
Smrt pride tiho in tajno, 
skrita je našim očem ...

(I. Brnčič)
ZAHVALA

V 64. letu starosti nas je zapustil naš dragi 
mož, ata, stari ata, brat in stric

ANTON 
KOCJAN

iz Omuške vasi 6 pri Trebnjem

Zahvaljujemo se vsem sorodnikom, prijateljem in znancem, ki so nam 
stali ob strani in nam pomagali v najtežjih trenutkih. Posebna zahvala 
GD Štatcmberg in govorniku za poslovilne besede, GD Trebelno, DO 
Labod tozd Ločna, GIP Pionir Novo mesto, ORL oddelku Splošne 
bolnišnice Novo mesto, Ginekološki kliniki Ljubljana, gospodu župni
ku za pogrebni obred in pevcem za zapete pesmi v slovo. Hvala vsem, ki 
so nam izrekli sožalje, darovali vence in cvetje ter pokojnika spremili na 
zadnji poti.

Žalujoči: vsi njegovi

Ne jokajte oh mojem grobu, 
le tiho k njemu pristopite, 
spomnile se, kako trpela sem. 
in večni mir mi zaželite.

ZAHVALA

V 77. letu nas je nepričakovano zapustila 
naša ljuba mama in stara mama

MARIJA
JAKLIČ
rojena MATKO
iz Telčic pri Škocjanu

9BRATOVALNICA 
ŽAGA 
BENETIČ 
68344 VINICA
OBJAVLJA 
prosto delovno mesto

pomožnega delavca 
na žagi
Pogoji: I. II. ali III. stopnja šol. 
izobrazbe

Delo bo sklenjeno za nedolo
čen čas s polnim delovnim 
časom.
OD po dogovoru.
Kandidate vabimo, da pošlje
jo pisne prijave v 8 dneh po 
objavi v DL na naslov: 
Obratovalnica ŽAGA Benetič, 
68344 VINICA.

OBVESTILO 
O POVEČANJU 
STANARIN V OBČINI 
NOVO MESTO
Vse imetnike stanovanjske 
pravice za družbeno najemna 
stanovanja obveščamo o po
večanju stanarin, in sicer:

s 1. 9. 1990 za 27%.
Odredba o povečanju stana
rin je objavljena v Skupščin
skem Dolenjskem listu (št. 
10/90).

Republika Slovenija 
OBČINA NOVO MESTO 

SEKRETARIAT 
ZA URBANIZEM 

IN VARSTVO OKOLJA

A k' silni glas hi gromu vzel, 
da razodel hi vsem ljudem, 
kar sem trpel, sam zase vem. 
nihče nikjer hi ne verjel.

(Levstik)

Z A H V A L A

V 62. letu nas je zapustil dragi mož, oče in 
stari oče

JOŽE
KODRIČ
Irča vas 16, Novo mesto

Iskrena hvala vsem, ki ste nam izrazili sožalje, nam v najtežjih trenutkih 
stali ob strani in jrokojnemu darovali cvetje ter ga tako številno spremili 
na njegovi zadn ji poti. Posebna zahvala zdravstvenemu osebju Splošne 
bolnice Novo mesto, tovarni zdravil Krka, Rudiju Hrovatinu za po
slovilne besede, vsem vaščanom, gospodu župniku za lepo opravljen 
obred in pevcem za zapete žalostinke.

Žalujoči: vsi, ki smo ga imeli radi

Na grobu tvojem cvetje klije, 
prezgodaj tebe zemlja krije.

ZAHVALA
Mnogo prezgodaj nas je v 56. letu zapustila 

naša najdražja

JOŽEFA 
KASTELIC

iz Gabija 108

Ob nenadomestljivi izgubi se najlepše zahvaljujemo vsem sorodnikom, 
sosedom, vaščanom, prijateljem in znancem, ki ste nam v težkih trenut
kih kakorkoli pomagali, izrekli sožalje, darovali vence in cvetje ter po
kojnico spremili na njeni zadnji poti. Iskrena hvala IMV Revoz in 
Gozdnemu gospodarstvu, govorniku Francu f uzarju, pevskemu zboru 
ter gospodu župniku za lepo opravljen obred.

Žalujoči: vsi njeni *

ZAHVALA

Nepričakovano nas je v 68. letu zapustil 
dragi mož, oče, stari oče, brat, tast, zet, stric 

in prijatelj

SEBASTJAN
PETERLIN

iz Novega mesta

Pismene prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev sprejema 
razpisna komisija podjetja Begrad Črnomelj 8 dni po objavi 
razpisa.
O izidu izbire bomo kandidate pismeno obvestili v 8 dneh po 
dnevu sprejetega sklepa o izbiri. Sklep o izbiri bo sprejet v 15 
dneh po poteku razpisnega roka.

Z žalostjo v srcih se zahvaljujemo vsem sorodnikom, znancem, vašča
nom Čolnišč in Telčic in še posebno Ruparjevim. Iskrena zahvala vsem, 
ki ste pokojno mamo spremili na zadnji poti, prav tako hvala gospodu 
kaplanu za lepo opravljen obred. Vsem še enkrat najlepša hvala!

Žalujoči: sin Franc z ženo Fani, vnukinji Dani in Olga z družinama

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste z nami sočustvo
vali in nas bodrili ter vsem, ki ste kakorkoli prispevali k temu, daje bilo 
slovo našega pokojnika od tuzemstva tako lepo.

Vsi njegovi

ZAHVALA 

Ob boleči izgubi naše drage

MARIJE
ČRETNIK
rojene JORDAN

4
iz Gor. Gradišča 5 pri Šentjerneju

se zahvaljujemo vsem, ki ste nam izrekli sožalje, darovali cvetje in po
kojnico spremili na njeni zadnji poti. Iskrena hvala trgovskemu podjet- 
iu Mercator Standard in kolektivu blagovnice Novo mesto, pevskemu 
''boru gasilskega društva Šmihel in gospodu župniku za lepo opravljen 
obred.

Žalujoči: vsi njeni

ZAHVALA

V 64. letu nas je nepričakovano za vedno zapustila naša draga

PAVLA BORŠTNAR
roj. Jerman,
iz Družinske vasi

Ob nenadomestljivi izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, 
prijateljem, sosedom, sodelavcem in sovaščanom za pomoč v težkih tre
nutkih. Hvala vsem, ki ste ji darovali toliko lepega cvetja in jo v velikem 
številu pospremili k prezgodnjemu grobu. Gospodu župniku in govor
niku hvala za poslovilne besede.

Vsi njeni

Sporočamo, da je umrla 
naša upokojena sodelavka

PAVLA BORŠTNAR
referent v službi računovodstva

Od pokojnice smo sc poslovili v četrtek,
30. avgusta, na pokopališču v Šmarjeti.

Ohranili jo bomo v lepem spominu.

Delavci in upokojenci Krke, tovarne zdravil Novo mesto



Novomeška tržnica kot Ponte rosso
Dr. Dejan Avsec
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Njegova delovna miza je po
polnoma obložena z različnimi 
papirji, časopisi, na omari so lepo 
razvrščene zastavice posavskih 
firm, na priročni tabli pa je napi
sano nekaj v zvezi z varčevanjem. 
Dr. Dejan A vsec tudi med pogo
vorom ne more preprosto samo 
sedeti za mizo, kajti telefon zvoni 
in zvoni. To pot je preko telefona 
potekala kratka konsultacija o 
posojilu za papirni stroj v podjetju 
Videm. Očitno je, da se je tudi v 
LB Posa vski banki d. d. naselil po
slovni utrip. In direktor te banke 
mu streže s svojo značilno dina
mičnostjo, ki pa je nikakor ne bi 
smeli zamenjali za po vrš nosi. Od
ločitve sprejema po temeljitem 
premisleku, tako da so mu neka
teri politični voluntaristi prilepili 
etiketo neodločneža.

Dejan A vsec ve za to etiketo, 
ampak se zaradi nje sploh ne na
merava odreči svojim načelom in 
morda tudi vizijam. O vizijah ta 
petinštiridesetletni Krčan, ki zdaj 
živi v Brežicah, ne govori rad, 
ampak iz številnih pogovorov z 
njim je moč izluščiti to vizijo. Po
savsko banko hoče narediti moč- 

veliko. Ko so mu na-no, ne pa 
mreč očitaii, da je ta banka 
premajhna za, denimo, Videm, je 
pač rekel, da večje posle lahko 
prevzame konzorcij. In tako je tu
di bilo in se ho nemara tudi srečno 
zaključilo. Toda moč Posavske 
banke ne bo sama sebi namen, 
moč si bo banka pridobivala samo 
kot hči v sistemu Ljubljanske 
banke. V Krškem bodo spoštovali 
načela v koncernu LB. Biti Posav
ska banka ali banka hči seveda

ne pomeni, da je svoboda omeje
na. Načini pridobivanja denarja 
bodo raznoliki in taki, kakršne 
tržni sistem potrebuje. »Mi ne že
limo biti samo lokalna banka. V 
takih razmerah se rado dogaja, 
da bi imeli komitenti nizke obresti 
in visoke dobičke. Tako poslova
nje pa za banko ni sprejemljivo, 
saj banka trguje z denarjem,« 
razpreda svoje misli A vsec. In k 
povedanemu dodaja, da je treba 
biti v teh razmerah še posebej pre
viden pri poslovanju. Komitenti 
hirajo, pravih podatkov, kako sto
jijo, ni več in nihče več ne daje 
pravih jamstev. » Vsi zdajšnji posli 
so zelo tvegani, pritiski na banke 
pa so hudi in obleganja doseda
njih in povsem novih firm je čeda
lje več, ker manjka kapitala tako 
pri enih kot tudi pri drugih.« Vse 
to se dogaja v času, ko se eko
nomska politika postavlja na gla
vo. Vlada še vedno vztraja pri 
kurzu ena proti sedem, Nemci pa 
že odkrito govore, da bi bilo treba 
za marko odšteti 10 din. To po
vzroča, da komitenti Posavske 
banke, zlasti izvozniki hirajo. 
Vprašanje, zakaj naša vlada ni 
devalvirala dinarja, ko pa je mar
ka revalvirala, tako obvisi v 
zraku.

Pogovor o poslih, o bančništvu 
je tako živ, da sploh ni mogoče 
pogledati portretirancu pod kožo. 
Je komunikativen, ambiciozen, 
prijazen do ljudi, rad gre v svoj vi
nograd in na rokah mu je včasih 
videti, da sam opravlja tudi najtež
ja dela. Kako mu uspe, da ob tem 
najde še čas za redno spremljanje 
strokovne literature, bodisi v tujih 
jezikih bodisi v slovenščini, ne 
razkriva. Ampak očitno ima do
volj telesne in duhovne kondicije. 
Zlasti slednja je bila potrebna, da 
je ob delu leta 1987 doktoriral, 
tema doktorske disertacije je bila 
napoved sedanjega dogajanja. 
A vsec se je v njej lotil tako imeno
vanih kapitalnih računov oz. spre
membe lastništva in delavskega 
delničarstva. V doktorski diserta
ciji je obdelal zlasti španske in 
ameriške izkušnje na tem področ
ju. O njem je krožil glas, da so ga 
vabili v finančno ministrstvo, kar 
je po njegovem mnenju daljna 
preteklost, pa na ekonomsko fa
kulteto itd. Očitno pa je, da je po
treben doma, saj so ga za direk
torja Posavske banke delniške 
družbe izvolili brez pomislekov.

J. SIMČIČ

Red bi lahko naredili le inšpektorji in milica — »Trgovci« spijo sredi robe
NOVO MESTO Vse kaže, daje 

novomeška tržnica postala prava Meka 
za raznovrstne prodajalce in prekupče
valce. V ponedeljek in petek je na tem 
prostoru res videti marsikaj. Posebno 
vsiljivi so temnopolti prodajalci, ki po
nujajo kose garderobe, ženske hlače in 
nogavice, ure vprašljive kakovosti, svet
leči pločevinasti servis in še marsikaj. 
Ženske v dimijah z otroki sedijo kar na 
tleh, kjer je zložena tudi roba, in glasno 
ponujajo cenene trenirke, ki sojih kdo
ve kako pretihotapili prek meje z Italijo.

Zadnje čase se skoraj vsak teden na 
tržnici pojavijo tudi Poljaki, ki v proda
jalski vnemi ne zaostajajo. Takšna trž
nica nam zagotovo ni več v ponos.

Milan Pcrger iz Komunale je pove
dal, da za njihovega inkasanta teh pro
dajalcev na tržnici ni, saj je z odlokom

Vreme in kič 
kazila letošnji 

sejem suhe robe
nedeljo v Ribnici 

manj obiskovalcev

RIBNICA — Precej manj obisko
valcev kot pretekla leta seje minulo ne
deljo zbralo na tradicionalnem, že 15. 
sejmu suhe robe in lončarstva v Ribnici. 
Prireditev, ki se je pričela s sprevodom 
po ribniških ulicah, je resda nekolikanj 
motilo tudi slabo vreme, še posebej ve
černi naliv, toda vzroke za slabše zani
manje gre skoroda zanesljivo iskati še 
kje drugje. Nemara v tanjših denarni
cah, predvsem pa v dejstvu, da so naj
več prodajnega in razstavnega prostora 
zavzeli kič in tihotapljena roba, pred
vsem tekstil. Sicer pa svoje pove že po
datek, da so v sprevodu po ribniških 
ulicah sodelovali samo trije krošnjarji, 
sicer simboli ribniških suhorobarjev.

Ne glede na to pa seveda ne kaže 
odreči truda vsem, ki so pripravljali le
tošnji sejem, na čelu s predsednico turi
stičnega društva Vesno Lavrič. Očitno 
je le, da bo v prihodnje potrebno na po
dobne spodrsljaje bolje paziti. Že zavo
ljo tradicije, ki jo imata suhorobarstvo 
in sejem v Ribniški dolini.

M. G-č.

V SOBOTO KONCERT 
V ČRNOMLJU

ČRNOMELJ — V športni dvorani 
osnvne šole bo v soboto, 8. septembra, 
ob 19. uri koncert, katerega izkupiček 
bo namenjen bolnikom Dolenjske in 
Bele krajine, ki bolujejo za multiplo 
sklerozo. Nastopili bodo ansambli Pop 
dizajn, Koko in Rubin, pevec Nace 
Junkar, igralka Jerca Merzel ter humo
rist Toni Gašperič. Vabljeni!

Halo, tukaj bralec »Dolenjca«!
Potrebujemo jezikovnega inšpektorja — Bralka si spet želi Dolenjski list

NOVO MESTO Živemu človeku 
se pripeti vse mogoče, rečemo v vsak
danjem življenju. In ker so naši bralci 
živi ljudje, se marsikaj pripeti tudi njim. 
Vsak četrtek nas pridno obveščajo o 
tem, nekateri pa so tako nestrpni, da nas 
kličejo že veliko pred dogovorjeno uro.

Prvi nas je poklical Sentjernejčan, ki 
je že dolgo vrsto let zaposlen pri novo
meški Varnosti. Ampak tako slabe pla
če, kot so sedaj, niso bile še nikoli. Tako 
se pri našem bralcu ruši vera v varne dr
žavne službe in plače, za nameček pa je 
direktor take sorte, da se z varnostniki o 
tem noče kaj dosti meniti. Po daljšem 
pogovoru sva z našim bralcem prišla do 
zaključka, da se mu res ne izplača hoditi 
v službo za dva ali tri tisočake, še pose
bej, ker ima doma zemljo in obrt. In če 
bo službo zapustil, bo delo dobil kdo 
drug, ki ga morda bolj potrebuje in ne 
bo gledal na tako malenkost, kot je 
plača.

Bralka Marija iz Črnomlja nas je ob
vestila, da obstaja v Zagrebu dobra že
nitna posredovalnica, ki fantom pre
skrbi dekleta in obratno. Povedali smo

Halo, tukaj 
Dolenjski list!
Novinarji Dolenjskega lista 

si želimo v bodoče več sode
lovanja z bralci. Vemo, da je 
težko pisati,2310 P3 je lažje te
lefonirati. Če vas kaj žuli, če bi 
radi kaj spremenili, morda 
koga pohvalili, ali pa opozorili 
na zanimiv dogodek iz do
mačih krajev. Prisluhnili vam 
bomo, zapisali, morda dali 
kakšen nasvet, poiskali odgo
vor na vaše vprašanje ali kaj 
podobnega. Pokličete nas la
hko vsak četrtek zvečer, 
med 20. in 21. uro na telefon 
(068) 23-606. Eden od dežur
nih novinarjev vam bo rad 
prisluhnil.

ji, da nas veseli, ker ženitna posredoval
nica imenitno opravlja svoje poslan
stvo, vendar pa zanjo ne bi delali za
stonjske reklame. Zato naj se iz ome
njene agencije obrnejo na našo oglasno 
službo.

Štefka iz Ločne je vsa zgrožena opa
zila na vratih trgovine v Ločni plakat, 
napisan v takem jeziku, da ni podoben 
ne srbščini ne slovenščini. Kosem brala 
tisto spakedranščino, je dejala bralka, 
nisem vedela, kje pravzaprav sem. Tudi 
sin mi je rekel, da se takega jezika ne uči 
v šoli. Da je plakat za nekakšno na
gradno igro res napisan v groznem jezi
ku, nas je opozorila tudi učiteljica slo
venščine z novomeške osnovne šole 
Grm. Kaže, da bi morali imeti v Novem 
mestu tudi jezikovne inšpektorje.

Osamljena bralka, ki-živi sicer na 
Primorskem in zdaj v pokoju večino ča
sa preživlja v svoji počitniški hišici v 
bližini Šmarjeških Toplic, nas je opozo
rila, da v njeni biližini raste indijska ko
noplja. Nanjo je že opozorila novomeš
ko policijo, ampak zdi seji, da si njive s 
konopljo ni še nihče ogledal. To jo čudi, 
saj na Primorskem to preganjajo. Po
vabila nas je, naj si konopljo še sami 
ogledamo. Mogoče je, da tam raste ko
noplja, ampak je zelo malo verjetno. 
Narkomani namreč po novomeških vr
tovih pokradejo vso navadno konopljo 
in mak, zato bi odkrili tudi tisto njivo. 
Kljub vsemu se bralki, ki je v življenju 
že dosti prestala in želi še koga obvaro
vati pred nesrečo, zahvaljujemo za klic.

po moževi smrti pa se sin hvali, da je 
Dolenjski list njegov, ker ima enako 
ime kot oče. Bralka želi, da bi poslej 
Dolenjski list prihajal na njeno ime. 
Hkrati seje oglasila še njena soseda, ki 
ni pravočasno plačala DL, zato list ne 
prihaja več. Postalo ji je hudo zaradi te
ga in jo skrbi, če bo lahko še dobivala 
Dolenjski list. Potolažili smo jo, da ga 
bo, takoj ko ga bo plačala naši naroč
niški službi.

J. SIMČIČ

Poklicala nas je tudi Trebanjka. ki že
li spremeniti ime, na katero prihaja Do
lenjski list. Že 24 let prihaja list v hišo.

POTRES PODRL 
DIMNIK

DOLENJSKA — V ponedeljek ne
kaj pred 13. uro smo tudi na Dolenj
skem zaznali potres, kije imel epicenter 
v bližini Stubiških Toplic. Zagrebški 
seizmologi so izmerili, da je imel moč 
med 6. in 7. stopnjo po Mercallijevi les
tvici. V Zagrebu je poškodovalo nekaj 
starih hiš. Potres smo čutili tudi na ob
močju Dolenjske, še posebej v okolici 
Brežic, kjer je na stari hiši v središču me
sta podrl dotrajan dimnik.

prepovedano prodajati takšno robo. 
Tako ti prodajalci ne plačujejo pristoj
bin in si prostor kar sami vzamejo. »Ve
likokrat smo že poklicali inšpektorja in 
miličnika. Kadar sta prišla skupaj, je bil 
njun obisk uspešen, sam inšpektor pa ne 
more pregnati prekupčevalcev. V Celju 
vsem takšnim prodajalcem takoj zaple
nijo robo, zato imajo red,« je dodal 
upravnik Perger.

Pritožujejo pa se tudi stalni prodajal
ci zelenjave na tržnici. »Prodajajo sadje 
in zelenjavo z dovoljenji, kot da so 
kmetje. To zagotovo ni res, v najbolj

šem primeru so lahko le posredniki, si
cer pa prekupčevalci. Od kmetov v juž
nih republikah kupijo poceni sadje in 
zelenjavo in jo tukaj prodajajo precej 
dražje. Inšpektorji jih ne preganjajo, pa 
čeprav imajo na pultih tudi banane in 
drugo južno sadje, ki zagotovo ni zraslo 
na njihovi njivi,« nam je zaupal stalni 
prodajalec zelenjave.

Če vemo še to, da sporni prodajalci 
često prenočujejo kar sredi trga v svojih 
avtomobilih in da se zaradi dobre trgo
vine v ta del Slovenije selijo cele druži
ne, je res že čas, da oblast kaj ukrene.

J. PAVLIN

NOVOMEŠKI PONTE ROSSO — Kdo bo naredil red na tržnici? Komunalci 
so nemočni, inšpektorji in miličniki pa premalo dosledni. (Foto: J. Pavlin)

Rekorderski som iz Ribnice
Ljubljančan Rajko Stopar uplenil največjega soma
RIBNICA — Slava ribniških ribni

kov se je razširila po vsej Sloveniji, ko 
so v nedeljo, 26. avgusta, na televiziji 
pokazali 140 cm dolgega soma, ki gaje 
v enem izmed ribnikov na Ugarju pri 
Ribnici uplenil Rajko Stopar iz Ljub
ljane. Uplenjenega soma sicer niso teh
tali, po oceni pa je bil težak okoli 14 kg. 
To je doslej najtežji uplenjeni som v 
ribniških ribnikih.

V ribniške ribnike — vsi trije merijo 
skupaj okoli 2 ha —so letos vložili 900 
kg krapov, 50 kg somov, 40 kg postrvi 
amerikank in še amurje. Sicer pa so v 
ribnikih iz. prejšnjih let še ščuke, kleni in 
razni ribji drobiž, kije predvsem za hra
no somom in ščukam. Za ribolov v teh

V ribnikih so bili doslej uplenjeni: 
preko 120 cm dolg som, preko 80 cm 
dolga ščuka, krapi, dolgi okoli 80 cm, 
amurji preko 90 cm, tolstolobiki 60 do 
70 cm, kleni, veliki preko 50 cm pa tudi 
niso redkost, je povedal oskrbnik Jože 
Tanko. Vinko Kersnič pa je dodal, da 
so ribnike začeli kopati ribiči s prosto
voljnim delom že okoli leta 1960, ko je

ribnikih je bilo letos prodanih že nad 
400 kart.

• NOČNI RIBOLOV V RIBNICI 
— Ribniška ribiška družina vabi lju
bitelje ribolova in zabave na nagradni 
nočni ribolov, ki bo v noči od (5. na 
16. september na ribnikih na Ugarju, 
kjer imajo ribiči tudi svojo kočo. Ri
bolov se bo začel že v mraku in bo tra
jal do jutra. Prizorišče ribolova bo 
osvetljeno z reflektorji, zabave s hra
no in pijačo pa tudi ne bo manjkalo.

bil predsednik ribiške družine dr. Boži
dar Voljč. Prvega so dokončali in odprli 
leta 1968, zadnjega pa leta 1975. V vseh 
treh ribnikih so tudi raki, čeprav jih niso 
vlagali, in školjke.

J. P.

Kristina Trkovnik
E

višji na P 
slu pri
'istmi

Spomin na spravo
»Sem dejala župniku, da če ne bo 

nobeden povabil na kosilo Kučana 
nadškofa Šuštarja, predsednika Bu
čarja in drugih visokih udeležencev 
spravne svečanosti v Rogu, bi jih p8 
jaz. Ne bi bilo lepo, če bi šli lačni 
mimo. To bi bila sramota za vso 
vas,« nam je povedala 72-letna 
Upokojenka Kristina Trkovnik 
Željn, zadnje vasi pred grobiščem v 
Rogu.

župnik je menil, da bo visok«

E
I

goste pogostila občina. Kristina p»L. 
je za vsak primer že v petek, 6. juli-f S 
ja, spekla potico in šarkelj ter oprala * 
serviete. V soboto je skupaj z. none
tom Rog, ki ga vodi in poje v njem, 
gostovala na izseljenskem pikniku ' j 
Dolenjskih Toplicah. Ko je prišla! 
proti večeru domov, pa je prišel^ 
župnik in povedal, da bodo visok 
gostje na kosilu pri njej in da jih b<
15.
„Prvi gostje so prišli okoli 13. ure 

To so bili Kučan, Kocijančič in š« 
nekateri. Postregla sem jim kar zu
naj s pletersko slivovko. Potem sij 
prišli še ostali. Posedli so za mizo. 
Bilo jih je 18, med njimi še predsed
nik Bučar z. ženo, Plut, Polde Bibič 
pa naš župan Petrovič in Štefanii 
od cerkvenih gospodov pa nadškof 
Šuštar, njegov tajnik in še nekateri, 
tudi naši gospodje... Zelo lepo jih j« 
bilo videti vse skupaj in tako sproš
čene. Postregla sem še šoferje in mi
ličnike. Tako sem imela vsega sku
paj 30 gostov.

Jaz. sem delala v kuhinji in niseq 
slišala, o čem so se pogovarjati 
Hčerka Mihelca jim je pa postregli 
z zakuhano govejo juho, ocvrtim 
piščanci, pečenko, krompirjem, sd 
lato in torto, saj mora biti za zaklju 
ček kosila tudi nekaj sladkega

Poslovili so se okoli pol treh. Za
hvalili so se za vse in tudi jaz zi 
obisk. Ob slovesu sem jih povabit 
naj se še kdaj oglasijo, če se bod<|**- 
kdaj spet mudili tod okoli, in da sd**! 
jim vrata naše hiše - stara je 14- 
let — vedno odprta."

J. PRIM1

SOBOTNI PLESI V TOPLICAH — V 
Zdravilišču Dolenjske Toplice se nada
ljujejo sobotni plesi. Dokler bo vreme še 
ugodno, bodo plesi na terasi restavraci
je »Rog«, ob slabem vremenu pa se bo
do preselili v Kristalno dvorano zdravi
lišča. V zdravilišču upajo, da so imeli pri 
izbiri ansambla srečno roko. Za dobro 
razpoloženje bo skrbel ansambel D — 
band, ki ga sestavljajo klaviaturist Peter 
Fink, kitarist in pevec Tine Božič ter 
baskitarist Robi Kerin. Fantje obljublja
jo, da bodo poskušali zadovoljiti vse 
okuse, posebej pa vabijo vse, ki si želijo 
dobre plesne glasbe. (J. K.)

&
studio
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Lestvica narodnozabavne glasbe 
Studia D in Dolenjskega lista til iIILl

KASETA O KOČEVSKEM 
ROGU

KOČEVJE — Videokaseta »Kočev
ski Rog julij 1990« sta posnela Aleš in 
Pavle Gregorič. Gre za kaseto o grobiš
čih v jamah, Spravni slovesnosti in 
predvsem o ljudeh in pretresljivih prizo
rih ob srečanju s kraji pobojev. Smisel 
pa je sprava. Kaseto je možno kupiti v 
videoteki Brundo, ki ima svoje prostore 
v hotelu Pugled v Kočevju. Zanimivo 
je, da so doslej pokupili največ teh vi
deokaset izseljenci (iz. Kanade) iz. 
zdomci, manj pa Slovenci, predvsem 
Dolenjci, ki imajo v teh jamah kar pre
cej svojcev.

TA MESEC PLES 
OB CHARLIJU

OTOČEC — Zabavati se ob enem in 
istem ansamblu, pa naj bo še tako dober, 
je za koga kaj hitro dolgočasno, navsezad
nje pa pripada tudi članom skupine Foxy, 
kije poleti igrala v otoški motelski restav
raciji, počitek. Za to bodo imeli priložnost 
septembra, ko bo ob sobotah namesto njih 
otoške goste zabaval ansambel Charli iz 
Brežic.

Žreb je prejšnji teden podelil nagrado za sodelovanje pri oblikovanju lestvice 
TONETU PEVCU z Griča pri Klevevžu. Čestitamo! ,

Lestvica najbolj priljubljenih narodnozabavnih melodij pa je za ta teden z. eno lar- 
novostjo takšna: 'i n

3 (2) V nedeljo popoldne — ANSAMBEL L. SLAKA p .
7 (8) S harmoniko na preži — TINE LESJAK rej
6 (3) Biseri z morja — LIPA
9 (9) Pelji me, spomin, nazaj — ANSAMBEL 1. RUPARJA 
1(1) Košnja SPOMIN
2 (5) Planinski pozdrav — RUŠEVCI
4 (4) Ljuba naša Slovenija — ANS. L. LESJAKA
5 (6) Polka za staro in mlado — VESNA 
8(10) Klic domovine — AVSENIK

10 (—) Mama, danes praznuješ — ANSAMBEL 1. PUGLJA
Predlog za prihodnji teden: Za rojstni dan in god — ANS. F. MIHELIČA
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Proštija še vedno preseneča
Južno krilo je praktično brez temeljev — Izred

no globok vodnjak iz klesanega kamna
NOVO MESTO — Pri zemelj

skih delih na prostoru med starim 
gospodarskim poslopjem in prošti- 
jo, katerega raven so po obnovitve
nih načrtih in za postavitev drenaže 
stavbe začeli zniževati, je v ponede
ljek in torek, 4. septembra, prišlo do 
dveh presenetljivih odkritij. Najprej 
je presenetila sama proštija, ko seje 
pokazalo, da je njeno južno krilo 
praktično brez temeljev, potem pa 
so delavci podjetja Krn naleteli še 
na betonski pokrov, pod katerim se 
je skrival doslej nepoznan globok 
vodnjak.

Najprej so naleteli na ostanke od
točne napeljave, potem pa še na 
kupolast betonski pokrov. Ko so ga 
odprli, se je pokazalo, da je pod 
njim globok vonjak. Meritve so bile 
presenetljive, izmerili so 28 metrov 
globine. Takega vodnjaka ni daleč

naokoli.
Novomeški prošt Jožef Lap je 

povedal, da se nihče od starejših 
Kapiteljčanov ne spominja vodnja
ka. Upa pa, da bodo morda o njem 
kaj povedali dokumenti iz proštij- 
skih arhivov, ki jih zdaj raziskuje 
Andrej Baraga.

Arheolog Danilo Breščak z Za
voda za varstvo naravne in kulturne 
dediščine je tudi dejal, da odkritje 
izredno globokega vodnjaka na 
Kapitlju preseneča, saj se doslej o 
njem ni nič vedelo. Izjemna globi- 

gradnja iz polkrožnih klesanih
kamnov dajejo slutiti, daje bil vod
njak v času. ko je bilo Novo mesto

NIHČE SE GA NE SPOMINJA 
— Kapiteljčane in druge Novo- 
meščane je presenetilo odkritje 
globokega vodnjaka pri proštiji. 
Na sliki: po odprtju betonskega 
pokrova.
poiskati kakšen vir, kdaj seje vod-


